
Nedavni obisk predsednika predsedstva SFRJ dr. Janeza Drnovška v 
. . Sloveniji (Ljubljani in Mariboru) je seveda dogodek, ki ga je veljalo
'^koristiti za pogovore. A tudi pogovori niso izpolnili pričakovanj, da se bo 
r‘ Jan^ Drnovšek pokazal kot trd odločen prvak med enakimi. In prav to, 

da je le prvak med enakimi, je tisto odločilno in tako značilno za 
jugoslovanske razmere. Kot Slovenec se mora v Beogradu počutiti in 

olati kot Jugoslovan in danes je to bolj ali manj le še imaginaren pojem. 
Torej so bili tudi obisk in pogovori na imaginarni ravni, zgolj zato, ker je 

protokol pač tako določal. Tipičen prizor ali pa dvogovor je bi! na tiskovni 
konferenci na mariborskem radiu. Kolega Jože Jagodnik je v uvodnem 

vprašanju ugotovit, da današnje razmere v Jugoslaviji barvamo vsak 
Ja dru^a^e- Predsednika je vprašal, kakšne barve bi izbral za opis stanja, 

nez Drnovšek je odgovoril, da je zmeren optimist. Da je program doživel 
podporo, da se družba demokratizira, skratka, da napredujemo. Tudi 

v pravice dobivajo svojo mesto v zakonodaji. Ob tem pa prav mi 
alri^^'-1" Hrvaal<em' v Bosni in še kje žal na sedanjost in prihodnost 
9 edamo čisto drugače: v Titovi Mitroviči še vedno sodijo Azemu VHasiju, 

srbski bojkot dobiva vedno večje razmere, ustanavljajo se četniške 
stranke in stranke na nacionalnih osnovah... Demokratični procesi, ki 
smo jih mukoma začeli v Sloveniji, so se v Jugoslaviji sprevrgli v svoje 
nasprotje. Zato mogoče razumem predsednika predsedstva dr. Janeza 

ois"0^3’ da mora bit' P° uradni dolžnosti zmeren optimist, sicer v tem 
P sanem kaosu nikakor ne bi mogel preživeti. Hkrati pa upam, da bo vsaj 

takšno jugoslovansko smer ubral njegov naslednik v predsedstvu, 
t Bori slav Jovič, ki prihaja iz SR Srbije.

Pravijo, da so danes pesimisti največji realisti. Jaz sem realist. 
Dušan Loparnik

V Pom^.vnšftm številom nosa*.— deželi, kjer kar naprej zmanjkuj 
za šolstvo, otroško varstvo in zdr

Nataša Johnov

IZDELOVALEC STROPNIH NOSILCEV 

nagrajuje naročnike
VESTNIKA!

Nameravate graditi nov dom, obnoviti hišo, zgraditi hlev, 
Postaviti zidano garažo, počitniško hišico . .? Potrebo- 
. i boste stropne nosilce, ki jih v vseh velikostih in po 
[^redno ugodnih cenah izdeluje ŽELJKO PETERMANEC, 
Novo Selo Rok, Rade Končarja 16, 42200 Čakovec, tele- 

fon, (042) 811-685.
^esplačni prevoz.____

POMEMBNO ZA NAROČNIKE VESTNIKA:

^alu bomo izžrebali DVA NAROČNIKA in vsak bo 
Prejel 50 TEKOČIH METROV STROPNIH NOSILCEV.

Cimprej postanite naročnik VESTNIKA!

Ob koncu tedna bo nestalno vreme, 
občasno bodo padavine, v nižinah prete

žno kot dež.

Pregovor za ta teden:
Če Vincenca sonce peče, po grlu vince 

gladko leče, tako dobro vince zori, da 

motne dela ti oči.
Jutri ob 20.20 bo luna v znamenju 

mlaja. Dan je dolg 9 ur in 27. minut. 
Sonce vzide ob 7.31 in zaide ob 16.58.

10 SEKUND.

Potapljaška enota, ki deluje pri gasilskem društvu v Murski So
boti, je na soboškem jezeru pripravila preskušnjo v potapljanju in 
reševanju izpod ledu. Od povabljenih so se je udeležili tudi člani 
matičnega društva iz Maribora. Kot nam je povedal vodja soboških 
potapljačev, Niko Hochstetter, so tako vajo narekovale potrebe, saj 
je vedno več drsalcev na kamenšnicah in jezerih ter lahko pride do 
nesreče, ko bo potrebno dejansko reševati. Domači in mariborski 
potapljači, ki so tudi primerno opremljeni za takšne akcije, so poka
zali, da lahko tudi v težavnih razmerah uspešno posredujejo. Prvo 
takšno preskušnjo so ocenili kot zelo uspešno.FM, foto: N. Juhnov

Na naslov našega uredništva smo pred kratkim 
prejeli pismo ogorčenih krajanov iz krajevne 
skupnosti Črešnjevci —Zbigovci. Vzrok je — 
kot marsikje drugje — telefonija, še posebej pa 
jih je razhudil zadnji obrok plačila za gradnjo, 
ki je po njihovem mnenju neupravičen. Ker pi
sma na zahtevo DO za PTT nismo mogli objavi
ti, smo organizirali javno razpravo v vili Holt v 
Črešnjevci h.VREME

Vsi, ki ste preslišali 
vprašanje v kvizu Ra
dia Murska Sobota, 
imate priložnost za 
popravni izpit: spra
šujemo, kdo je novi 
lastnik nekoč slovite
ga kolišča Bobri. Če 
boste skrbno pregle
dali drugo številko 
vašega tednika Vest
nika, odgovor ne bo 
pretežak. Zapišite ga 
izključno na kupon, ki 
je objavljen na 13. 
strani te številke, na
grajenec pa se bo 
lahko gre! v novem 
plašču.
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Žabfak 1

Ugodna kreditna prodaja na tri in šest 
mesecev za opečne izdelke in stropove MAP. 

trimesečno odnlačilo: 20 % pologa in 1,7 % obresti mesečno na ostanek dolga • šestmesečno 
odplačilo: 20% polog in 2% obresti mesečno na ostanek dolga.Prodajamo na sejmišču v Gornji 

Radgoni, telefon: 74 396__________ . _________________ _____________



aktualno po svetu

SMODNIK DEVETDESETIH LET
Seveda ameriški evrologi niso najbolj pametni ljudje na tem svetu, 

ko nam, Evropejcem, napovedujejo, kakšen bo konec tega desetletja. 
Ampak je vseeno zanimivo, kaj predvidevajo: združitev obeh Nemčij in 
Avstrije, brisanje Poljske z zemljevida, spogledovanje Madžarske z ro
munsko Transilvanijo, Romunije s sovjetsko Moldavijo in romunskim 
delom našega Banata. Vse te napovedi, in še kaj več, so povezane z vpra
šanjem, ali bo Mihail Gorbačov vzdržal s svojo perestrojko in glasnost
jo.

Še pred letom dni si ne bi nih
če upal napovedovati vsega tega, 
kar je danes dejstvo: železna za
vesa med Vzhodom in Zahodom 
je dokončno padla. Vendar je 
ostal dvom: bo šel razvoj naprej 
tako, da bodo imela glavno bese
do politična sredstva, moč go
spodarstva, sodobna tehnologija, 
ali pa na koncu koncev spet 
smodnik in tanki, kar po ljudsko 
pomeni: »spet bo vojna«.

NEMŠKI IZZIV

Središče evropskih sprememb 
bo Nemčija, pravijo poznavalci 
razmer. Združitev obeh Nemčij 
je samo vprašanje časa, pri če
mer pa ne izključujejo — gospo
darsko gledano -- tudi ponovne
ga anschlussa Avstrije. In če bo 
revanšizem premagal politično 
modrost, potem bodo združeni 
Nemci nekega dne od Poljske 
zahtevali Šlezijo in Gdansk. To

Strategija 
ali potop?

Če je bilo v začetku lanske
ga novembra, v portoroških 
dneh, čutiti po nekaterih an
ketah javnega mnenja izred
no veliko pripadnost (takrat 
še) mladinski organizaciji, te
ga zadnje tovrstne ankete ne 
potrjujejo več. Resda so naj
boljši in edini pravi lakmusov 
papir volitve — kot komenti
ra Gorenjski glas — pa si vse
eno velja postaviti sedanjo 
vlogo ZSMS pod majhen mi
kroskop.

Očitali so jim marsikaj od 
mlade partije do zadnjih 
ostankov realsocialističnega 
sistema. Če že govorimo o 
tvorstnih nalepkah, potem 
pač moramo zapisati tudi 
drugo plat — ZSMS je (bila?) 
organizacija, ki je stalno od
pirala nov prostor. Ga je se
daj zmanjkalo, ali pa so si ga 
družno razdelili z novimi zve
zami?

V osnovi sta možna dva na
čina razmišljanja — ali je čas 
ZSMS-ja dokončno minil ali 
pa je trenutna bledost organi
zacije zgolj del volilne strate
gije.

Po vojni je nastal na Slovenskem 
nekakšen strankarski mrk (tudi zaradi 
medvojnih izkušenj). V sedlu je bila 
ena in edina stranka — partija, v ev
ropski strankarski prostor, s katerim 
smo bili stoletja v dobrem in v slabem 
povezani tudi Slovenci, pa smo gleda
li takole »čez plot«. Naša pot je bila 
drugačna in ko smo že marsikaj za

ZA IN PROTI
mudili, smo se odprli svetu. Zato se 
sedaj počutimo nekako tako kot tisti, 
ki je prišel v gledališče šele ob začet
ku tretjega dejanja drame, ali pa, če 
hočete, komedije.

Vsiljuje se takšno razmišljanje ob 
spremljanju dogajanja na pluralisti- 

so vprašanja, ki marsikomu tudi 
v Evropi ježijo lase. Pravega od
govora sicer ni, toda nekaj je res: 
združena Nemčija bo ogrela srca 
za izgubljenim rajhom. _

Čehoslovaška naj bi si priza
devala za vstop v Evropsko 
skupnost, lahko pa se v njej zbu
di stara pripadnost močnemu 
nemškemu gospodarstvu, ki je 
bila pretrgana z drugo svetovno 
vojno. Ni pa izključeno, da se bo 
približevala Avstriji ali Madžar
ski.

Najbolj temna naj bi bila pri
hodnost Poljske, ki so jo v zgo
dovini že tolikokrat delili in celo 
brisali z zemljevida. Poljaki se 
danes združitve obeh Nemčij 
najbolj bojijo, strah pa jih je tudi 
morebitnega padca Gorbačova 
in ponovne sovjetske dominacije 
nad Poljsko.

MADŽARI IN ROMUNI

Teritorialna integriteta Mad
žarske je ta trenutek morda naj
manj sporna, sporno pa je za 
Madžare, po kateri poti iz dolgo
letne izolacije. Nekateri trdijo,

Vsi generali tega sveta
Na Dunaju poteka tritedenski 

seminar visokih vojaških osebno
sti iz 35 držav članic konference 
o varnosti in sodelovanju, ki se 
je malo več kot pred desetletjem 
porodila v Helsinkih. Na semi
narju so načelniki vrhovnih šta
bov ZDA, Kanade, Sovjetske 
zveze in še in še do številke 35. 
Našo delegacijo vodi načelnik 
vrhovnega štaba JLA generalpol
kovnik Blagoje Adžič. Generali 
razlagajo na seminarju vojaške 
doktrine svojih vojsk, strukturo 
oboroženih sil in sestavo voja
ških proračunov.

Na nekaj tiskovnih konferen
cah so doslej povedali, kakšna je 
odvisnost jedrske razorožitve od 
konvencionalne razorožitve v

ZGODBA 
O TELETU 
čni politični sceni na krajevnem ali 
občinskem nivoju v Sloveniji. Kot ne
kakšni bajeslovni ptiči feniksi so se
začeli pojavljati posamezniki, brez 
volilnega konsenza, ki so se ogreli v 
tem vedno bolj prazneči prostoru, ne
kdo bi lahko žaljivo rekel kot mrhovi
narji; brez izkušenj, pač z voljo, da bi 
spreminjali svet, čeprav nič preveč 
prepričljivo kako, pač v zvezi s polo
žajem partije. Predvolilni vzklik, ki ni 
redek: »Državljani, volite nas, ne bo

mo vas pozabili!« nič ne pove. To je v 
bistvu antireklama najhujše vrste, ki 
se ne da namazati na kruh.

In kaj je z zgodbo o teletu? Stara 
je, še iz časov medstrankarskih »riba- 
rij« pred vojno. Na volilnem shodu 
se je govornik skoraj penil od hvale

Azerbajdžanci (3,5 mili
jona jih živi v Sovjetski 
zvezi, prav toliko v Ira
nu), sicer pa v glavnem 
muslimani, zahtevajo 
»etnično čisti Azerbajd
žan« in odcepitev od SZ. 
Odcepljena od Armenije 
živi v okviru Azerbajd- 
žaaa avtonomna oblast 
Nagorni Karabah z oko- 
K 150 tisoč Armenci, več 
kot dvakrat toliko Ar
mencev pa živi v preosta- 
Nk predelih Azerbajdža
na. Ekstremistično raz
položeni Azerbajdžanci 
so v zadnjih letih uprizo
rili prave pokole Armen
cev. Sedaj tam posreduje 
nevjetska vojska, prave
ga izida pa ni videti. Na 
sliki: vojaka pomagata 
starejši Armenki, ki se 
je odločila, da bo odšla 
iz Bakuja, glavnega me- 
■ta Azerbajdžana.

da je njihova dežela nekakšna 
nevtralna oaza sredi Evrope, 
drugim je pri srcu avstroogrska 
tradicija, spet tretji hočejo ta
kojšnjo integracijo z Zahodom, 
četrti pa menijo, da ni tako eno
stavno prekiniti z gospodarsko 
odvisnostjo od vzhodnoevrop
skih držav (SEV). Niso pa izklju
čena tudi ekstremistična in na
cionalistična hotenja po romun
ski Transilvaniji, kjer živi okoli 
dva milijona Madžarov. V takš
nem primeru se najbrž tudi Ro
munija ne bi mogla odreči svo
jim bratom v sovjetski Moldaviji 
in v delu našega Banata.

IN BALKAN?

Tu tako ali tako že dolgo vre 
kot v kotlu in vsa dosedanja pri
zadevanja o večjem sodelovanju 
med državami tega dela Evrope 
so nična. Če kje v Evropi, potem 
prav tu najbolj smrdi po smodni
ku. Bolgari ne morejo pozabiti 
Makedonije, kljub vsem najno
vejšim popuščanjem pa so še 
vedno za asimilacijo bolgarskih 
Turkov. Tako v Srbiji kot v Alba
niji je živa ideja o veliki Srbiji ali 
Albaniji. V nekdanji avstroogrski 
Bosni utegne priti do sporov 
med pripadniki rimokatoliške 
vere in Muslimani ter med Srbi 
in Hrvati... Za Slovence pa 
ameriški analitiki prihodnosti tr
dijo, da z vsem tem nočejo imeti 
opravka.

Evropi. Kot je povedal načelnik 
ameriškega generalnega štaba 
Colin L. Powell se NATO še 
vedno sooča z veliko močnejšimi 
silami, izurjenimi za ofenzivne 
operacije na kopnem, pri čemer 
je mislil seveda na Sovjetsko zve
zo, sklic tega seminarja pa je že 
lani predlagala varšavska zveza. 
Torej so tudi vsi generali diplo
mati.

Razstava ob Donavi
Avstrijci in Madžari so se dokončno dogovorili za svetovno raz

stavo 1995, ki bo na Dunaju in v Budimpešti. V ta namen so prejšnji 
teden ustanovili posebno avstrijsko-madžarsko vladno komisijo. 
Madžarsko odločitev o sodelovanju na razstavi, mora potrditi še novi 
parlament, ki ga bodo izvolili marca. Svetovna razstava bo enkratna 
priložnost za ponovno evropeizacijo Madžarske, bilo pa je najprej 
nekaj kritik, češ, da bo imela koristi od razstave samo Budimpešta. 
Razstava naj bi poudarila tradicijo in bodočnost obdonavskega pro-

Avstrijcš so že izračunali, da bo Dunaj obiskalo v času razstave 
16 do 17 milijonov domačih in tujih turistov, izkupiček iz tega pa naj 
bi veljal okoli 2,5 milijarde dolarjev. Avstrijci so predlagali, da naj 
bi se preko dogovorov na svetovni razstavi vključevale tudi regije zu- 

avstrijskih in madžarskih meja.

poslanskega kandidata: »Veste, dragi 
volivci, naš kandidat ima poleg vseh 
drugih odlik tudi to, da je uspešno 
končal študij kar na dveh fakulte
tah!«

Po tem slavospevu poslanskemu 
kandidatu se je v zadnjih vrstah pri
sotnih dvigni! kmečki očanec, prosil 
za besedo in takole povedal: »Go
spod govornik, imam podoben pri
mer k tistemu o dveh kandidatovih 
fakultetah. Obrejili sta se mi dve kra
vi in na isti dan sta skotili dva lepa te
lička. Pa je eden od teh teličkov čez 
nekaj dni poginil. Tako je potem tisti 
preživeli teliček cecal dve kravi. In 
veste, kaj je iz njega nastalo? Vedno 
večje tele!«

Pravili so, da ta anekdota ni bila iz
mišljena.

Potem ko so se nekdanji zagovorniki integralnega samoupra
vljanja že javno odrekli temu modelu kot očitno neuspešnemu, se je 
zdaj Ante Markovič že povsem kategorično zavzel za integralno tržiš
če kot odrešilno rešitev vseh problemov, ki jih doživljamo že kot ma
ratonske nadaljevanke tipa Dinastija.

Človek se vedno znova znajde v zadregi, kadar naleti na stare 
pojme v pridevkih novim usmeritvam in se oprezno sprašuje, kaj je v 
tem primeru tako čarobnega v integralnosti? Morda gre le za nado
mestek vztrajno naraščajoči deintegralnosti, ali pa je to morda pod
zavestno trajanje mehanizma, ki je v nas samih še vedno nezausta
vljiv, čeprav je naš razum že zdavnaj sprožil vse zavore.

Naučili so nas, da je eden temeljnih zakonov akcija je enaka re
akciji — ali nemara narobe, zato se zdaj sprašujemo, kakšne bodo 
posledice prilagajanja tako imenovanemu integralnemu tržišču. Očit
no je pač, da tržnega gospodarjenja nismo vešči in da nam je zato 
najenostavneje iti iz skrajnosti v skrajnost.

V kmetijskih kombinatih že ugotavljajo — kakor smo slišali iz 
kmetijskih oddaj ne samo beograjske televizije, da jim se kombinati 
delijo v podjetja po posebnostih proizvodne in da se dosedanja pove
zanost v celovitost drobi v povsem zaprta podjetja, ne samo proizvod
na, temveč tudi predelovalna in ostala. Od lokalne zaprtosti po druž
benopolitičnih skupnostih in moči državnega kapitala v moči politi-

Integralnost
kov, se torej zdaj ponuja podjetniška zaprtost v še nedognanem delo
vanju tržišča.

Zgodba pekov iz Sremske Mitroviče, ki so za tretjino zmanjšali 
cene kruha, ker niso morali več prištevati pričakovane inflacije, pa 
zdaj kupci dobijo za isti denar poldrugo štručko, je zelo lepa in logi
čna, vendar spominja na čase, ko so nam napovedovali čudeže z inte
gracijami nekdanjih podjetij, češ da bo čez noč vse odločno, ker bodo 
združena podjetja mnogo uspešnejša. Ker pa so se pridruževala le 
slaba podjetja dobrim, so pač tudi dobra podjetja začela slabše go
spodariti. Fuzija pač ni integracija, so komentirali ekonomisti politi
čna početja.

Po sremskomitroviškem bi moral biti kruh prav kmalu še cenejši, 
ker bi morali spraviti na stare cene svoje izdelke tudi oljarji, kvasarji 
in drugi udeleženci iz verige pridelave kruha. To zgodbo poznamo že 
iz časov propagiranja tako imenovanih reprodukcijskih celot, ki smo 
jih ponazarjali kot proizvodne verige, vemo pa, da se v praksi trdnost 
takšnih verig sploh ni dokazala. Če drugi ne, so jih razčlenjevale 
družbenopolitične skupnosti, da se jim njihovi členi teh verig ne bi ra- 
zuzdali.

Čeprav se šele zdaj gremo tudi uradnih gospodarskih blokad, vsi 
dobro vemo, da so takšne blokade že zdavnaj v praksi lokalnih politi
čnih gospodarstev, celo tudi med občinami, ki so težile vsaka k svoji 
gospodarski zaokroženosti, in to do skrajnih možnosti. Zato so že te
daj razpadali razni kmetijski, gozdarski in podobni kombinati, ali pa 
enote tako imenovanega združenega dela pravzaprav niso imele nič 
skupnega z matičnim podjetjem, ker so bile preveč pod oblastjo svojih 
družbenopolitičnih okolij. Kakor je bilo na primer z Ljubljansko ban
ko. ki že dolgo ni imela nič skupnega s tisto v Ljubljani, zdaj pa se je 
tudi formalno odcepila v prid beograjskih novih bank.

Vse to skupaj in še marsikaj podobnega seveda — je ogromen 
labirint družbenoekonomskih odnosov, kakor radi rečemo spletu oko
liščin, ki nastajajo odvisno in neodvisno od pisanih in nepisanih za
konov, v katerem se je znašel Ante Markovič, ki se vede, kot da dobro 
ve. kaj ga čaka za vsakim naslednjim oglom tega labirinta. Nepouče
ni ljudje pa se vedejo, kot da jim je vse kristalno jasno, in sicer toliko 
bolj, kolikor manj se ukvarjajo z delom in vse bolj s politiko. In vse 
več je takšnih, saj je življenje že čezmerno spolitizirano.

Nemara tudi to modrovanje ni nikomur več potrebno, kajti če je 
že skoraj vsak Jugoslovan sposoben rešiti vse probleme Jugoslavije, je 
bržčas vse v najlepšem redu. Nesreča je le to, da nima nihče svojega 
programa za rešitev problemov Jugoslavije napisanega in predložene
ga tako kot Ante Markovič in nihče ni pripravljen prevzeti nase takš
nega tveganja, ker bi sicer že zdavnaj izšli iz krize. Viktor Širec j

O PREDSEDNIKU ANTEJU
Za zdaj se še smeje, nekateri 

celo pravijo, da je nekoliko do
mišljav, vendar pa se mu čas sre
čnega dobitnika na »veliki tom
boli«, imenovani konvertibilni 
dinar, zanesljivo izteka: predsed
nik ZIS Ante Markovič, ki je v 
preteklih dneh svoj optimizem 
vsiljeval tudi po Sloveniji, bo 
moral namreč v naslednjih ted
nih v svoji gospodarski reformi 
vzpostaviti pravi vrstni red, ki ga 
je z nenadno razglasitvijo kon
vertibilnosti dinarja precej zaob
šel, in s tem preizkusiti tudi de
jansko vrednost svojega projek
ta. _

Na Brdu pri Kranju mu je del 
slovenskega direktorskega lobija 

JUGOSLOVANSKI PREBLISKI
V veliki sili ali zadregi pomenita veliko kar dve enostavni ničli.

(Ilustrovana politika, Beograd) 
* * *

Naj bo tako ali drugače, na začetku nove Evrope bo konec sedanje Jugoslavije. 
(Nedjeljnja Borba, Beograd) 

* * *
Le kako je mogoče, da se nobeden od naših osmih kolektivnih predsednikov ni vprašal, zakaj je 

libijski vodja Gadafi odlikoval našega nekdanjega predsednika Tita šele deset let po smrti?
(NIN, Beograd) 

* * *
Takšni, kakršni so dandanes naši časopisi, takšna je demokracija in takšna je stopnja svobode.

To je enostavna in logična sporednica.
(Borba, Beograd)

sicer burno ploskal, kot da bi bi
lo v načelu vseeno, ali prihaja iz 
federacije kakšen radodaren dr
žavni blagajnik ali pa neizprosen 
izterjevalec dolgov, vendar pa iz 
Slovenije kljub temu ni odšel za
dovoljen. Po pogovorih za zapr
timi vrati z najvišjimi slovenski
mi predstavniki mu je namreč 
postalo jasno, da v Sloveniji ne 
bo dosegel najpoglavitnejšega ci
lja, zaradi katerega je prišel v 
Ljubljano, to je, da ne bo dobil 
podpore za t. i. »večja vladna 
pooblastila« na političnem po
dročju, ki prevedena v naš vsa
kdanji jezik, pomenijo zgolj več
jo centralizacijo sredstev in poli
tične moči v državi.

Morda se boste vprašali, zakaj 
Slovenija pravzaprav sploh tako 
podpira njegov program, če je 
bolj ali manj že jasno, da ima ta 
vsaj toliko slabosti, kot ima do
brih stvari. Očitno se pri tem ob
naša skrajno pragmatično, kajti 
druge možnosti ta hip v Jugosla
viji nima, vsi skupaj pa v bistvu 
potrebujemo relativno mirno 
prehodno obdobje za pripravo 
nekoliko resnejšega gospodar
skega in družbenega zasuka. Za
to se mnogi nenehno sklicujejo 
nanj, nekateri ga imajo celo za 
pravega supermana, vendar pa je 
po svoji elementarni gospodarski 
filozofiji in poskusih reševanja

globus
MOSKVA — Razmere v sovjet

skem Zakavkazju so eksplozivne. 
Gorbačov trdi, da se država sooča z 
odkritimi zahtevami po ustanovitvi 
islamskega Azerbajdžana zunaj Sov
jetske zveze. Iranska tiskovna agenci
ja poroča o množičnem begu sovjet
skih Azerbajdžancev v Iran. Sovjet
sko vodstvo opozarja, da se utegne 
zadeva sprevreči v vsesplošno kata
strofo.

BUDIMPEŠTA - Predsednik iz
vršnega sveta sabora SR Hrvaške A. 
Milovič se je v Budimpešti dogovarjal 
o povečanem sodelovanju Hrvaške z 
Madžarsko na področju strojne indu
strije, kmetijstva, turizma, prometa in 
energetike.

BRUSELJ — Komisija Evropske 
skupnosti se je odločila za popis jezi
kov, ki jih govori 320 milijonov nje
nih prebivalcev. Kot ocenjujejo neka
teri, je teh jezikov 45, uradno pa se 
uporablja v Evropski skupnosti devet 
jezikov.

BUDIMPEŠTA — Japonska je 
Madžarski odobrila novo posojilo v 
znesku 500 milijonov dolarjev pod 
ugodnimi pogoji.

BUKAREŠTA — V Romuniji so 
pred dnevi registrirali šest novih 
strank, ki sp se že začele pripravljati 
na parlamentarne volitve.

BUDIMPEŠTA - Vodja službe 
notranje varnosti J. Horvath je odsto
pil. To pa v zvezi s »prisluškovalno 
afero«. Horvat meni, da ljudstvo ni
ma več zaupanja v to službo. Vlada se 
je odločila, da sektor notranjega mi
nistrstva, ki se je ukvarjal s telefon
skim prisluškovanjem celo ukine.

RIM — Italijanski zunanji minister 
G. de Mishelis je v nekem pogovoru 
dejal, da je treba sovjetskemu vodite
lju M. Gorbačovu pomagati v boju 
proti notranjim nacionalizmom.

DUNAJ — Avstrija je napovedala, 
da bo v bližnji prihodnosti uvedla 
vstopne vizume za Turke. Število tur
ških azilantov se je v zadnjih dveh le
tih podvojilo — od 11 na 22 tisoč, kot 
je to na televizijskem pogovoru z no
vinarji povedal avstrijski notranji mi
nister F. Loschnak.

VZHODNI BERLIN - Več tisoč 
demonstrantov je napadlo in razdeja
lo sedež vzhodnonemške tajne polici
je v Berlinu.

BUDIMPEŠTA — Razpada Jugo
slavije se razen Albanije ne bi razve
selila nobena druga sosednja država, 
saj je prihodnost sveta v integracijah, 
je prejšnji teden zapisal madžarski 
dnevnik Nepszabadsag.

jugoslovanskih makroekonom
skih problemov »pravi socia
list«, človek, s katerim nikakor 
ne bi mogli obogateti.

Markovič v svoji reformni re
toriki uporablja izrazito moder
ne ekonomske pojme, takšni so 
tudi nekateri njegovi neposredni 
ekonomski ukrepi, osnova refor
me pa je zelo zastarela in po
vsem podrejena kontroverznemu 
političnemu stališču, da je treba 
jugoslovansko gospodarstvo reši
ti na čim bolj integralen način.

Kaj bo Markovič storil zdaj, 
ko je uvidel, da njegov reformni 
projekt ni bil sprejet v celoti, ne 
vemo, zagotovo pa bo moral sto
piti na realna tla in ugotoviti, da 
Jugoslavija tudi ob njegovem 
programu potrebuje trden politi
čni dogovor o svoji bodoči zas
novi in skrajno liberalni pristop, 
ki bo ustrezal njenim različnim 
delom. Pri tem mu za »olajševal; 
ne okoliščine« ne moremo šteti 
niti tega, da je baje pripravljen 
»odreti kožo srbskim mladotur- 
kom«, kajti vedeti je treba, da bi 
mirne duše tudi takoj finančno 
»osušil Slovence«, če bi s tem 
lahko obvaroval svoj program. V 
tem pogledu pa je prav tak, kot 
so bili dosedanji jugoslovanski 
premieri — obravnavati gaje tre
ba trezno in s potrebno distanco., 

(po Delu)
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aktualno doma

Miran Potrč v Lendavi
• Pogovor s pripadniki madžarske narod- ; 
nosti * Ustavna dopolnila. kot nadgradnja •

Kaj bo, če opozicija prevzame oblast?

V nabito polni dvorani lendavske občinske skupščine je pred 
dnevi potekala več kot triurna razprava pripadnikov madžarske 
narodnosti s predsednikom slovenske skupščine, Miranom Potr
čem. Beseda je tekla o ustavnih dopolnilih, predvsem o tistih čle
nih, ki govorijo tudi o položaju narodnosti v Sloveniji. Predsednik 
slovenske skupščine je dejal, da so dopolnila na tem področju le 
nekakšna nadgradnja ustave iz leta 1974. Že prejšnja ustava je na
mreč zagotavljala mnogo pravic pripadnikom italijanske in mad
žarske narodnosti. Dopolnila so prinesla nekatere boljše rešitve. 
Predvsem gre za drugačno vlogo samoupravnih narodnostnih 
skupnosti, za širitev njihovih pristojnosti tudi na gospodarsko po
dročje, področje kadrovske politike in na sodelovanje z matičnim 

narodom.Pripadniki madžarske narodnosti so predsedniku slovenske 
skupščine postavili številna vprašanja. Zanimalo jih je, kako bo s 
konkretizacijo ustavnih določil. Mnogi se tudi bojijo, kako bo z 
zagotavljanjem pravic in nasploh s položajem narodnosti, če bo 
po volitvah prišla na oblast kakšna alternativna stranka z druga
čnimi pogledi na to problematiko.Veliko je bilo tudi govora o asimilaciji. Mnogi so menili, da 
ima pri tem veliko vlogo tudi gospodarska nerazvitost narodno
stno mešanih območij. Se vedno se ljudje izseljujejo, tako v po
murska središče kot tudi v druga mesta. Pri reševanju tega proble- 
®a.se bo potrebno nasloniti na lastne sile in izkoristiti potenciale, 
ki jih regija ima, obenem pa spodbuditi interes Slovenije, da vlaga 
v nove programe. Seveda pa morajo biti to takšni programi, ki bo

do upravičeni.Vse torej ni tako idealno, kot seje večkrat prikazovalo, so me
nili nekateri razpravljalen Na vseh področjih, ki so pomembna za 
razvoj narodnosti, bo potrebno še marsikaj storiti. Bolj odločno 
bodo morali nastopiti tudi pripadniki narodnosti oziroma njihovi 
predstavniki. Priložnost bodo že prihajajoče volitve, na katerih 
lahko izvolijo takšne predstavnike, ki bodo odločneje nastopili, ta
ko v občinskih kot republiški skupščini in v drugih organih, se

Radgonski komunisti o pripravah 
____________ na volitve____________

Kam s člani šestih osnovnih organizacij — Predlog za zmanjšanje članarine — 
Iz programa: moratorij za gradnjo zaklonišč

Člani gomjeradgonskega ob
činskega komiteja ZK so 
razpravljali predvsem o pripra
vah na volitve. Ker je zakon o’ 
političnem združevanju prepove
dal delovanje strank v državnih 
organih, so sprejeli sklep o raz
pustitvi šestih osnovnih organi
zacij. Člani teh organizacij naj bi 
se sami odločili, kje bodo poslej 
delovali — ali v krajevni skupno
sti ali pa bodo direktno povezani 
z občinskim komitejem.

Predsednik občinskega komi
teja Dušan Zagorc je predlagal, 
da sprejmejo interni sklep o 
zmanjšanju članarine članom 
ZK v občini. Pobudo bodo po
sredovali članstvu in tudi na slo-

venski Centralni komite. Sicer 
pa bodo del sredstev za pripravo 
volitev dobili iz občinskega pro
računa (kot druge stranke) in tu
di s trženjskimi akcijami.

Volilni štab naj bi sestavljali 
člani predsedstva komiteja. Raz
širili ga bodo še z nekaterimi ka
dri za finance in propagando. S 
svojimi listami bodo nastopili v 
vseh treh zborih občinske skup
ščine in tudi pri drugih funkci
jah, tako v republiški kot zvezni 
skupščini.

Osnova programa je seveda 
dokument Evropa zdaj. Največ 
pozornosti pa namenjajo razvoju
gospodarstva, kmetijstva, turiz
ma in drobne obrti. To so na-

Še ena stranka-

mreč področja, ki bi jih morali v 
občini še bolj razvijati.

Več pozornosti bo potrebno 
nameniti tudi čistemu in zdrave
mu okolju. Omenjen je pred
vsem problem farme Podgrad, či
stilne naprave v Gornji Radgoni 
in nasploh ekološka zaščita oko
lja. Tudi pri obrambi in zaščiti 
bodo potrebne spremembe. Ob
veznosti, ki so jih imeli komuni
sti, morajo preiti na skupščinske 
organe, obenem pa radgonski 
komunisti predlagajo moratorij 
za gradnjo zaklonišč an tudi na 
plačevanje prispevkov za zaklo-
nišča. se

ZDAJ ŠE KRŠČANSKI DEMOKRATI
• V Murski Soboti ustanovna skupščina • Ne za oblast, ampak za udeležbo 

pri spreminjanju stvari • Temeljno izhodišče je človek

»Dete nam je rojeno in ime 
mu je SVOBODA! Marsikdo jo 
je čakal desetletja. Slovenska sin
teza je dosegla to, da lahko misli
mo, kot hočemo. Zato je toliko 
večja sreča, da je prišlo do take-

SISOVSKO PREOBLIKOVANJE
ŽE KAŽE POMANJKLJIVOSTI

D Preoblikovanju interesnih skupnosti smo pisali na več načinov in z več zornih kotov, vendar še ne moremo 
narediti pike, ker se že kažejo pomanjkljivosti in napake, ki zadevajo tudi Pomurje.

Vemo, da je potekalo preobli
kovanje-interesnih skupnosti in 
iskanje novih rešitev zelo hitro, 
hkrati pa je bil to tudi vzporedni 
besedni boj posameznih interes
nih skupnosti republiške ravni za 
mesta v nacionalnem programu.

Dobiti mesto v republiškem na
cionalnem programu je skoraj 
zagotovo pomenilo imeti tudi de
nar za delo in življenje. Interesne 
skupnosti so torej želele pred 
svojim uradnim koncem nekate-

rim svojim programom in izva
jalskim organizacijam poskrbeti 
za brezskrbnejše in mirnejše delo 
in obstoj. In tudi tu je bilo tako; 
kdor je bil glasnejši, spretnejši in 
z utemeljenimi predlogi, tisti je 
potegnil daljši konec ali večji kos 
iz republiške bilance sredstev.

Hleb kruha je tako že razde
ljen in bati se je, da bo za vse 
premajhen, ob tem pa so ostali 
še nekateri, ki bi jim tudi pripa
dal. Kot kaže, je bila med poga-

SOCIALNA POLITIKA

IMA SVOJO MOČ

janjem in dogovarjanjem naj
manj uspešna republiška skup
nost socialnega skrbstva, vsaj ta
ko ji očitajo iz Pomurja. Zaradi 
njenega nevključevanja so ji ušle 
stvari, ki jih bo sedaj težko vrini
ti k nacionalni delitvi. S tega 
konca očitajo, da je nepravično 
do ostarelih, da so vzeli pod re
publiško okrilje vse zavode v re
publiki, le domove za ostarele so 
pustili občinam. Pripombo so 
povedali tudi na soboškem izvrš
nem svetu, vendar pa je sedaj kaj 
malo možnosti, da bi stvari na 
hitro podrugačili.

Čeprav se je delo na novo, 
brez interesnih skupnosti šele 
komaj začelo, pa to pisanje lah
ko vzamemo kot napoved spre
minjanja sistema, ki se ni še niti 
vzpostavil.

Majda Horvat

ga spoznanja. In notranji glas ve- ] 
sti nam je narekoval, da katoliča
ni zapolnimo vrzel v praznem 
prostoru organiziranja,« je z iz
branimi besedami začel ustano
vno skupščino krščanskih demo
kratov v Murski Soboti njen po
budnik dr. Jože Magdič. Pridru
žil se mu je tudi predsednik izvr
šilnega odbora Slovenskih krš
čanskih demokratov Franc Mi
klavčič, ki je govoril o razvojni 
poti njihove stranke, ki ima za 
zdaj registriranih čez 600 članov. 
Po njegovih besedah so dobili 
spodbudo za ustanovitev stranke 
v opredelitvah Idejnega društva 
2000, ki se je zavzemalo za pre
novo slovenskega človeka, obno
vo starih vrednot in družbeni 
aktivizem. »Ne gre nam za 
oblast, ampak za udeležbo, da se 
stvari spremenijo. Izhodišče na
šega programa je človek kot ose
ba in prvak, kateremu naj služi 
država in civilna družba. Kristja
ni smo bili dežurni krivci za par
tijo oziroma njihove napake in 
slabosti. Smo za obnovo družine 
in biološko ohranitev slovenske
ga naroda, zato smo proti spla
vom, hitrim razvezam, za pomoč 
družinam z več otroki, podaljša
nje porodniškega dopusta na dve 
leti. V ospredju pa je seveda krš
čanski etos. Potrebna je narodna 
sprava kot moralno očiščenje, 
zavzemamo pa se tudi za social
no podporo nezaposlenim, brez
plačno osnovno zdravstvo, za 
pravično razdelitev družbenega 
stanovanjskega sklada itd.«

Tem Miklavčičevim mislim je 
pritrdil tudi dr. Janez Sraka, teo-

log iz Ljubljane, ki meni, da je 
politično delo danes sodobna 
ljubezen do bližnjega. »Zato je 
krščanska stranka nujnost, ki bo 
skozi gospodarsko uveljavitev 
svojih interesov dokazala, da ji 
ni vseeno, kdo je na ključnih po
litičnih pozicijah. V tem smislu 
slovenska cerkev podpira politič
no delovanje kristjanov. »Pred
stavnik Kmečke zveze pa je zatr
dil, da so bili krščani in kmetje 
vekomaj povezani ter da so v 
zgodovini utrjevali obstoj naro
da. Član ljubljanskega odbora- 
krščanskih demokratov Matija 
Potočnik pa je zatrdil, da je nji
hov program v bistvu za spre
membo mišljenja in osebno na
ravnanost posameznikov, ki naj 
pogumneje stopijo tja, kjer se 
»meljejo« poglavitne odločitve.

V razpravi so načeli še. vrsto 
drugih aktualnih vprašanj. Tako 
so se zavzeli za uzakonitev pravi
ce do karitativne dejavnosti cer
kve in ne le Rdečega križa. V 
svoje vrste želijo pritegniti tudi 
evangeličane v Prekmurju, zavze
majo se za strukturalne spre
membe v civilni družbi, za neod
visno sodstvo, za ukinitev 
politične policije, depolitizacijo 
vojske in demilitarizacijo, pred
vsem za civilno služenje vojske 
in njeno zmanjševanje. V gospo
darstvu so za podrejenost gospo
darskih interesov kakovosti oko
lja, v vzgoji in izobraževanju pa 
za prenovo celotnega sistema, 
brez prednostnih ideologij, s 
poudarkom na razvijanju moral
no celovitih osebnosti.

Milan Jerše

Iz zveze 
v obrtniško 

stranko?
Slovenski obrtniki so po za

konu vključeni v občinska 
obrtna združenja, ta pa so po
vezana v zvezi obrtnih zdru
ženj Slovenije. Vse kaže, da tej 
zgradbi bije plat zvona. Bo 
Slovenska obrtnopodjetniška 
stranka enakopraven tekmec z 
dragimi strankami?

Ideja o Slovenski obrtni- 
ško-podjetniški stranki 
(SOPS) je vzniknila decem
bra lanskega leta, ko se je v 
Mariboru sešla skupina dele
gatov zaradi obravnave skup
ščinskega gradiva. Kmalu za
tem, že 25. decembra, so v 
Kranju oblikovali iniciativni 
odbor SOPS in stranka se je 
že 10. januarja registrirala. 
Pristopne izjave so poslali tu
di na pomurska obrtna zdru
ženja.

Za kaj se zavzema Sloven
ska obrtniško-podjetniška 
stranka? Na prvo mesto daje 
DELO in pri tem poudarja: 
enake možnosti za vse struk
ture (družbena, zasebna pod
jetja, obrtništvo). Obrtniki in 
podjetniki namreč ugotavlja
jo, da še vedno niso izenačeni 
z družbenim sektorjem. Na
slednja programska naloga 
je: prizadevanje za utrditev 
države Slovenije in njen ena
kopraven položaj v Jugosla
viji; gospodarsko vključeva
nje v Evropo in razviti svet. 
Dalje: priznanje in spoštova
nje vseh človekovih pravic, 
svoboščin v vsakdanjem ži
vljenju in seveda z zakonski
mi in ustavnimi določbami.

Naslednja točka je zavzema
nje za uveljavitev političnega 
pluralizma (več resnic) s svo
bodnim strankarskim, zunaj- 
strankarskim in nadstrankar
skim delovanjem v pravni dr
žavi s parlamentarno demo
kracijo. SOPS se bo zavzema
la za osebno odgovornost no
silcev oblastniških funkcij ter 
za ohranitev slovenskega na
rodnega bogastva in premo
ženja, kar naj bi dosegli z 
večjim angažiranjem zaseb
nega kapitala.

S preoblikovanjem interesnih 
skupnosti je dala slovenska vla
da socialni politiki novo obleko 
(ki naj bi bila racionalnejša in bi 
bilo lažje gospodariti z denarjem 
samo enega gospodarja), ne pa 
tudi nove vsebine. Tega ji niti ni 
bilo treba, oziroma za to ni čutila 
velike potrebe. Načrtovana soci
alna politika je namreč prilegajo
ča se potrebam sedanjega siste
ma in je zelo dober inštrumenta- 
r>j za reševanje posameznih po
manjkljivosti (disfunkcij) siste
ma. Je torej povsem zaščitniška, 
hkrati za sistem in seveda za člo
veka. Ta vloga je toliko močnej
ša, ker v večletnem gospodar
skem zastoju socialna politika za 
človeka ni izgubila skoraj nobe
nih pravic iz družbenega stan
darda. Če se samo spomnimo 
večkrat postavljene zahteve in tr
ditve, da kljub zaostrovanju od
nosa do družbene nadstavbe ali

nost močno narasla v letih 
1966/67, potem tudi 1974, kar 
nekako sovpada z določenimi 
gospodarskimi zaostritvami. Tu
di za sedanji čas, za katerega še 
ni popolnih številk, obstajajo po
dobna zapažanja.S spreminjanjem sistema in 
družbene moči, z razcvetom de
mokracije v naši družbi lahko 
pričakujemo, da se bo spremeni
la (morala se boj tudi vsebina so
cialne politike. Že se pojavljajo 
nekateri predlogi za spreminja
nje njene vsebine, ko naj bi iz za
ščitniške prešla del razvojne poli
tike. Te pobude so iz obstoječe 
oblastvene strukture. "Majda Horvat

ZSMS v iskanju samega sebe
Že dobra dva meseca sta minila od kongresa ZSMS, ko smo iz DPO-ja do
bili stranko. Temu »vzoru« so potem sledile tudi nekatere druge organizacije. In 

če je ZSMS takrat marsikoga prehitela, se zdi, kot da ji zdaj pojema sapa.

V čem je največji problem? 
Namesto da bi razmišljali o vo
litvah (ki so zdaj pač v prvem 
planu), se mladinski funkcionarji 
ukvagajo s svojo reorganizacijo. 
V šestih mesecih, torej do konca 
aprila, mora ZSMS dokončno 
preobraziti svojo podobo. Ven-

Porabe pravice uporabnikov niso 
bile kratene ali ukinjene. Zahte- 
va po ohranjanju pravic je bila 
Postavljena tudi v januarskem 
preoblikovanju interesnih skup
nosti. Ob gospodarski nestabil
nosti in kriznih razmerah kljub 
nekaterim omejitvam družbeni 
standard ali socialna varnost ni
sta potegnila tako kratkega kon
ca kot osebni dohodki ljudi. Prav 

se ljudje morajo zatekati k 
iskanju družbenih denarnih po
moči.

. Torej, ko razmišljamo o social
ni varnosti v sedanjih razmerah, 
moramo vedeti, da taka nestabil
nost povzroča zatekanje k dolo
čenim nivojem socialne varnosti.

u gre za zelo značilen beg v bo- 
rezen ali invalidnost in drugo. 
Vemo, na primer, da je obolev-

"ZELENI V LJUTOMERU

Dela bo več kot dovolj
Ko so se minulo sredo Ljutomerčani sešli na ustanovnem sestanku Zele

nih, so že našteli številne pereče ekološke probleme. Pobudo za ustanovitev te 
stranke so dali na okrogli mizi Ljutomerske združene opozicije.Udeleženci ustanovnega sestanka krajevnega odbora Zelenih so se stri- ! 
njali, da je v Ljutomeru in okolici nujno potrebno poskrbeti za čistejši in 
prijaznejši svet. Gost sestanka Stefan Smej, predstavnik Zelenih Pomurja, je 
Ljutomerčane seznanil s pomenom in načrtovanimi dejavnostmi te stranke. 
Skladno s lem bodo tudi Ljutomerčani pripravili svoj program dela in se 
vključili v Ljutomersko združeno opozicijo. Gesno Misli globalno, deluj lo- 

j kalno bo vodilo tudi Zelene v ljutomerski občini, ki so se zgrozili ob podat
ku, da v Pomurju vsako leto porabimo okoli 700 ton škropiv, prav tako pa 
so posebej opozorili na vrtino na Kamenščaku, ki je ostala za raziskovalci 
tal INE NAFTE iz Lendave. Poudarili so, da je treba k delu pritegniti vsa 
društva in organizacije, ki imajo opravka z okoljem oziroma naravo. Tako 
bodo skupaj z ribiči, lovci, čebelarji, planinci, turističnim društvom in dru
gimi sestavili program dela in se skupaj zavzemali za preprečevanje ekolo
ških katastrof in za lepše in dostojnejše ravnanje z življenjskim okoljem. Ti
stim, ki teh pozivov ne bodo upoštevali in se še naprej tako mačehovsko in 
neodgovorno obnašali do narave, pa je treba »stopiti na prste«, kar bi po 
mnenju Zelenih lahko storili le z visokimi kaznimi. Lidija Kosi

dar vse ni tako enostavno, kot bi 
zsmsjevci želeli. Tudi v Pomurju 
je tako. Zadnji zgled je Lendava, 
kjer so sklicali volilno konferen
co OK ZSMS, toda nekdanjih 
mladinskih funkcionarjev ni bilo 
na spregled.

»Pri samem konstituiranju no
vih pravil delovnaja OK ZSMS 
se je pokazalo nekaj tehničnih 
težav, ki jih na kongresu nismo 
opazili, oziroma smo jih zanema
rili. To pa je, da se novo vodstvo 
in članstvo formirata po starih 
pravilih,« meni predsednik len
davskega ZSMS-ja Franc Koren. 
Gre namreč za to, da morajo 
prejšnji člani ZSMS razformirati 

j staro strukturo in se šele nato

stranko Zelenih. »Mislim, da bo 
morala to večina, vsaj manjših 
OK ZSMS, tudi narediti. Koli
kor vem, nismo edini, ki smo ta
ko stopiLi. Mislim, da je RK 
ZSMS naredila napako, ko ni bi
la dovolj fleksibilna in hitra pri 
oblikovanju predvolilnih koali
cij, vsaj z Zelenimi in Slovensko

lahko vspostavi nova organizaci
ja, ki se bo kot stranka borila za 
oblast. »Problem je res v tem. 
Vendar ne glede na to, doseda
nje vodstvo že izvaja predvolilne 
aktivnosti. Poleg tega, da se na 
novo organiziramo, ne smemo 
pozabiti in zanemariti volitev. 
Koliko bo to pozneje vplivalo na 
legalnost teh aktivnosti in izide 
volitev pri novem članstvu, pa bo 
seveda še vprašljivo.«

Sicer pa so se člani lendavske 
občinske organizacije ZSMS 
odločili, da nastopijo na volitvah 
skupno z socialdemokrati in

kmečko zvezo.«
Tako torej predsednik OK 

ZSMS v Lendavi. In ko smo se 
pogovarjali z nekaterimi delega
ti, so dejali, da delajo večinoma 
po starem. Mladine tako ali tako 
politika ni zanimala preveč, am
pak so bolj skrbeli za druženje. 
Tanja Turk, predsednica ZSMS 
na lendavski srednji šoli: »Do 
zdaj formalno še vedno deluje
mo kot ZSMS. Prirejamo razli
čne sestanke, športne dneve in 
podobno.

ZSMS je torej postala stranka. 
Vprašanje je, kdo bo zdaj poskr
bel za nekatere oblike druženja. 
Na kongresu smo slišali, da bo
do to različna stanovska in inte
resna združenja ter različne obli
ke prostočasnega delovanja. Vse 
te oblike naj bi se povezovale v 
svet mladinskih organizacij. To
da doslej na tem področju še ni 
bilo veliko konkretnih korakov. 
Mladi pa še vedno čakajo.

S. Eory

SOPS je ustanovljena, ima 
že precej članov, pridružujejo 
se številni novi. Največ naj bi 
jih seveda dobili med obrtni
ki, pri njih zaposlenih delav
cih in seveda tudi pri zaseb
nih podjetnikih (družbe z 
omejeno odgovornostjo in 
druge). Sicer pa se v SOPS 
lahko vključi vsak državljan 
Slovenije, ki ni v kateri od 
drugih strank. V obrtniško 
stranko se torej praviloma 
»ne morejo« vključiti obrtni
ki — člani ZKS in drugih 
strank, res pa je, da morebit
nega članstva v kateri od dru
gih strank ne bodo preverjali.

Pravzaprav niti ni mogoče. 
Članarina za SOPS je simbo
lična.

Slovenski obrtniki in pod
jetniki se bodo torej na bliž
njih volitvah predstavili s 
svojim programom. Računa
jo, da bodo dobili dovolj gla
sov in s tem delegatsko mesto 
v družbenopolitičnem zboru 
skupščine SR Slovenije. Ugo
tavljajo, da jo to zbor, v kate
rem morajo biti prisotni ne
posredno, saj gre za zbor, v 
katerem se kroji usoda raznih 
osnutkov in predlogov zako
nov. Razmere na tržišču so 
hude, treba se je boriti za 
vsak dinar, zato upajo, da bo, 
če bodo zmagali, potlej vse 
drugače.

Pa zveza obrtnih združenj? 
Obrtni zakon v svojem 22. 
členu omenja le (občinsko) 
obrtno združenje. Tudi zakon 
o podjetjih predvideva le 
prostovoljno združevanje v 
poslovna združenja. Potemta
kem ni zakonske obveznosti 
vključevanja v zvezo, še pose
bej pa ne, ker so obrtniki 
'vključeni tudi v gospodarsko 
zbornico, in ji plačujejo 0,24 
odstotka od dohodka.

I Š. Sobočan
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Moravska 
samoza
dostnost

V navalu osamosvajanja 
smo priča številnim preustro- 
jem in odcepljanjem. Eden od 
valov je oplazil tudi Radensko, 
točneje prejšnji tozd Morav
ske toplice. Eno najmlajših 
naravnih zdravilišč je dobilo 
svojo veljavo in ime prav pod 
dežnikom Radenske s tremi 
srci. Iz kopališča z vročo in 
mastno vodo se je razvilo mo
derno zdravilišče s sodobnimi 
objekti. V minulih letih so 
zgradili kar nekaj zunanjih 
bazenov, največja pridobitev 
pa sta hotel Tennal in velika 
terapija. Odločitev delavcev v 
Moravskih toplicah je toliko 
bolj nerazumljiva zaradi tega, 
ker so sredi največje gradnje 
ne le v pomurskem, ampak tu
di slovenskem prostoru, za ka
tero je potrebno zbrati še tret
jino sredstev.

»To je že tretji referendum, 
ki v Moravskih toplicah ni 
uspel,« je dejala Angelca Sa
botin, »prvi je bil 28. junija, 
drugi 7. decembra in tretji 12. 
januaija.«

Ali to dokazuje, da zapo
sleni iz nekakšnega protesta 
niso hoteli sodelovati v samo
upravnem odločanju? Zakaj? 
Jih je motilo kaj v njihovem 
tozdu ali delovni organizaci
ji?

Tudi če bodo odslej šli po 
samostojni poti, morajo ta 
vzrok še prej razjasniti. Vse
kakor pa se je tudi v primeru 
Moravskih toplic ponovno 
potrdilo nepisano pravilo, da 
so delavci bolj enotni takrat, 
ko gre firmi slabše, in se vsi 
skupaj trudijo za boljše rezul
tate. Očitno je šlo moravske
mu zdravilišču zadnja leta 
predobro, nekateri so mislili, 
da dobijo premalo za svoje 
delo, k temu pa so največ pri
pomogli »notranji provoka
torji«, ki se previdno skrivajo 
pred javnostjo. Mnenje vod
stva v tozdu in tamkajšnjega 
delavskega sveta je bilo enot
no mnenju vodstva Radenske 
— ali neuspeli referendum 
pomeni, da je celotno vod
stvo dobilo nezaupnico?

Ne verjamemo, kajti proti 
temu lahko navedemo vsaj 
dva dokaza: celotna pomur
ska javnost (s strokovnjaki 
vred) obsoja takšno odločitev 
Moravskih toplic, saj (če od
mislimo preteklost in številna 
vlaganja) bodo v prihodnosti 
uspeli le močni. Ce pa bodo 
Moravske toplice samostojne 
in se bodo morale boriti proti 
vsej konkurenci v Pomurju in 
Sloveniji, ne bodo tako mo
čne kot v okviru Radenske. 
Dokaz, da so bili rezultati za 
lase privlečeni, pa je tudi ta, 
da je bila razlika zelo majh
na. 137 delavcev ali 46,8 od
stotka jih je bilo za združitev 
z Radensko, proti pa 49,8 od
stotka ali 146 zaposlenih.

Kakorkoli — referendum 
je odločilen. V Radenski so 
že začeli z obračuni in izraču
ni in do konca februarja bo 
jasno, kaj pomeni osamosvo
jitev na finančnem področju. 
Tu je seveda še problem po
trebnih kadrov za razne nove 
strokovne službe v Morav
skih Toplicah, ki jih do sedaj 
niso potrebovali, pa delitev 
stanovanjskega fonda in 
sredstev za izobraževanje. 
Oglasila se je tudi razvojna 
služba, ki je kar dve leti svo
jega dela porabila za načrto
vanje razvoja Moravskih to
plic.

Generalni direktor Raden
ske Herbert Šefer je prepri
čan, da bodo stroški poslova
nja v moravskem zdravilišču 
odslej višji, predvsem pa je 
storjena velika družbena ško
da. Ali bo murskosoboško 
gospodarstvo sposobno prev
zeti breme nadaljnje gradnje 
hotela Ajda?

Za tolažbo — v Radenski 
pravijo, da se jim bodo lahko 
čez čas pod istimi pogoji spet 
priključili. Če si premislijo!

Bernarda B.-Peček

Pomurje ima več drugačnih predlogov
Ali je to mogoče? V Pomurju naj bi kar precej zmanjšali vpisne 

možnosti mladim, ki se želijo po končani osemletki še naprej izobraže
vati, in to na V. zahtevnostni stopnji, ki potem omogoča nadaljnji študij! 
Naj bi se torej odpovedali možnosti, da bi usposabljali lastne kadre, bo
doče strokovnjake, ki jih pokrajina ob Muri še kako potrebuje?

Predlog razmestitve progra
mov srednjega usmerjenega izo
braževanja (vpis v prve letnike), 
ki je objavljen v zadnji številki 
Poročevalca Izobraževalne skup
nosti Slovenije, še posebej nega
tivno odmeva v občini Murska 
Sobota. Namesto treh, kot je to v 
tem šolskem letu, je namreč 
predviden samo en dodelek pro
grama naravoslovno-matemati- 
čne dejavnosti, v programu stroj
ništva pa naj ne bi imeli V. zah
tevnostne stopnje. Tudi predlog 
za tekstilno usmeritev je neustre
zen.

Zatqje v Ljubljano že romal 
protest oziroma drugačen pred
log. Gre tudi za nekatere druge 
spremembe, ki jih poleg šol in 
družbenopolitičnih dejavnikov 
predlagajo tudi nekatera pomur
ska podjetja. Tako se v Tovarni 
oblačil in perila Mura Murska 
Sobota ne strinjajo, da bi bila 
dva skrajšana programa pomo
čnika tekstilnega konfekcionarja, 
temveč le eden, za smer tekstilni 
konfekcionar pa predlagajo ali 4

Čedalje
Tržno gospodarstvo pomeni tudi produktivno in ekonomsko uteme

ljeno zaposlovanje novih delavcev (trg delovne sile). To je v razvitem sve
tu že dolgoletna praksa, ki ji ni mogoče oporekati. Drugo vprašanje pa 
je, kaj takšna opredelitev pri nas pomeni za manj razvita območja, kot 
je tudi Pomurje, kjer so že sedaj veliki problemi pri zaposlovanju.

»V pokrajini ob Muri že vse 
od gospodarske reforme leta 
1964 ni bilo tako kritično glede 
zaposlovanja oziroma nezaposle
nosti, kot se je to pokazalo lan
sko leto, kaže pa, da bo letos še 
slabše,« je med drugim na petko
vem posvetu kadrovskih delav
cev Pomurja dejal strokovni de
lavec Republiškega zavoda za 
zaposlovanje, enoto v Murski 
Soboti, Alojz Drvarič. Zakaj ta
ko zaskrbljena ugotovitev, ob ka
teri bi se moral še marsikdo za
misliti?

Na spisku nezaposlenih je na
mreč prijavljenih 3.140 iskalcev 
zaposlitve, od tega čez 200 takih, 
ki še niso mogli opraviti niti pri
pravništva in tako tudi niso for
malno končali šole. Ta številka 
pa bi bila gotovo še višja, če ne

Smetiščna gredica na vrtu Evrope
Ko so v začetku januarja v republiškem parlamentu v Ljubljani slo

venski delegati sprejeli zakon o zagotavljanju sredstev za varstvo okolja, 
naj bi to med drugim pomenilo začetek sistemskega udejanjanja že rah
lo izrabljenega načela: kdor onesnažuje, naj plačuje, kajti najraje in 
vedno znova se zalomi ravno pri denarju.

Sicer pa: kako že so pred do
brima dvema mesecema v Soboti 
(na posvetovanju in javni tribu
ni) besedovali slovenski in po
murski frontni politiki, strokov
njaki, predstavniki komunalnih 
podjetij, inšpekcijskih služb i# 
večjih onesnaževalcev ter nara
vovarstveniki? Najprej tisto 
»najlepše« in že nekaj časa zna
no: ljubljanska kafilerija v Zalo
gu je 99,9-odstotno ekološko ure
jena in s takšnimi/tolikšnimi 
zmogljivostmi, da lahko predela 
vse klavniške odpadke na Slo
venskem. Kapitalen podatek! Če 
hoče kdo kovati dobičke iz kada
vrov, mora pač zadostiti določe
nim pogojem. Kako je s soboško 
kafilerijo, približno vemo, zlasti 
prepričljivo pa gre v nos tistim v 
stanovanjski soseski ob Lendav
ski ulici. Drugo se tiče presvetli- 
tve dovolj občutljive (finančno, 
materialno, strokovno, moralno 
in še kako drugače) problemati
ke skozi deset ciljno naravnanih 
vprašanj — od tistega, kaj je tre
ba spremeniti v zakonodaji in 
pooblastilih za njeno izvajanje, 
da bo učinkovita, do vprašanja, 
kakšno izobraževanje ali infor
miranje odraslih potrebujemo, 
da bosta ekološka zavest in etika 
postali sestavni del našega življe
nja. Le-ta so v neposredni pove
zavi s programskim dokumen
tom Zasnova ravnanja z odpadki 
v Sloveniji, ki ga roko v roki do- 
delujeta slovenska SZDL in Re
publiški komite za varstvo okolja 
in urejanje prostora. Ena od de
lovnih metod so take vrste po
svetovanja in javne tribune, kot 
omenjeni v Soboti, in ki so se v 
minulih dveh mesecih odvrteli 

oddelke na IV. in 1 na V. zahtev
nostni stopnji ali 3 na IV. in 2 na 
V. stopnji. Njihove izkušnje na
mreč kažejo,, da čedalje zahtev- 
nejšda tehnologija, ki jo uvajajo 
v proizvodnjo, in maloserijska iz
delava oblačil vedno bolj terja 
kadre z višjo stopnjo izobrazbe.

Na Centru so pripravljeni ta 
predlog upoštevati, obenem pa si 
bodo prizadevali, da bodo dobili 
dovoljenje za vpis v 2 oddelka 
splošne izobraževalne smeri (bli
zu nekdanji gimnaziji). To je tudi 
usklajeno s poklicnimi namera
mi mladih v Pomurju. In kaj naj 
bi bilo še drugače, kot je zapisa
no v Poročevalcu?

Srednja kmetijska šola Raki
čan se ne strinja, da bi vpisali 2 
oddelka IV. in 1 oddelek V. zah
tevnostne stopnje v programu 
kmetijstvo, ampak zahteva, da 
mora biti to razmerje obratno; 
poleg tega nameravajo uvesti no
vo smer kmetovalka-gospodinja.

Tudi Srednja šola za gostin

več nezaposlenih

bi Zavod za zaposlovanje usta
novil posebnega sklada, iz kate
rega so financirali pripravništvo 
tistim, ki niso bili kadrovski šti
pendisti in so čakali na zaposli
tev več kot 3 mesece (zdaj jih je 
še vedno okrog 150).

Delovne organizacije v Po
murju so sicer lani načrtovale, da 
bodo dodatno zaposlile okrog 
490 delavcev, kar bi pomenilo 
1,2-odstotno rast zaposlenosti, 
dejansko pa so do konca septem
bra zaposlile le okrog 240 kandi
datov ali manj kot 50 odstotkov 
načrtovanega priliva. Najslabše 
je bilo v občini Gornja Radgona, 
kjer je nezaposlenost relativno 
najbolj porasla, in to kar za 22,2 
odstotka. Največ novih delavcev 
pa se je zaposlilo v občini Mur
ska Sobota (215).

po Sloveniji. V pomurskih logih 
na tem področju pravzaprav nič 
novega. No, ja, da ne bomo kri
vični — novost naj bi bilo ureje
no (!?) odlagališče komunalnih 
odpadnih snovi v Puconcih za 
soboško občino in zagon dolga 
leta mirujoče čistilne naprave v 
Beltincih. Sicer pa se medobčin
ske smetiščne zdrahe nadaljuje
jo, podobno je z ugibanji o mož
nostih, da bi prišli do živega t.i. 
divjim ali črnim odlagališčem, 
ter pobožno željo, kdaj bo napo
čil čas, da bi še sporazumeli za 
skupno, pomursko odlagališče 
posebnih in posebno nevarnih 
odpadnih snovi. Radgonski EI- 
rad in soboška Panonija dajeta 
galvanske odpadke ptujski ope
kami, da jih vgrajuje v opeko, 
medtem ko se drugi tovrstni 
onesnaževalci znajdejo, kakor 
pač nanese. Kako zelo zapletena 
je ta reč, potrjuje zgled iz ljuto
merske usnjame, kjer je projek
tant zagotovil brezhibnost delo
vanja čistilne naprave — gre za 
Hidroinženiring Ljubljana — to
da še vedno so brez uporabnega 
dovoljenja in torej v precepu 
med inšpektorji in tem, ča naj še 
sploh obratujejo ali ne več.

Umestno je ponoviti vpraša
nje, če bomo na Slovenskem ev
ropski vrt ali smetišče. Mi bi s to 
prispodobo nadaljevali in se 
vprašali, kakšna gredica bo na 
tem vrtu naše Pomurje, kjer letne 
količine vsakovrstnih nevarnih 
odpadnih snovi iz proizvodnje 
znašajo 600 ton in 730 kubičnih 
metrov, t.i. nenevarnih pa se na
bere 9300 ton in 50 tisoč kubi
čnih metrov. In če smo že omeni- 

stvo in turizem Radenci ni zado
voljna, da edini v Sloveniji med 
tovrstnimi ustanovami nimajo V. 
zahtevnostne stopnje, zato jo že
lijo uvesti v novem šolskem letu 
in pri tem jih podpira tudi Zdra
vilišče Radenska, nosilec gostin
ske in turistične dejavnosti v Po
murju. Gre torej za izobraževa
nje gostinskega tehnika (ne ob 
delu).

Pomurski zdravstveni center 
pa predlaga, naj bi na Srednji 
zdravstveni šoli Murska Sobota 
uvedli dislociran oddelek študija 
ob delu za višje medicinske se
stre, saj imajo po tem kadru pre
cejšnje potrebe (70 kandidatov). 
Usposabljanje v Ljubljani ali 
drugih središčih jih namreč pre
več stane in obremenjuje tudi 
drugače.

Kot kaže, vse drugo v predlo
gu razpisov ni >sporno<. Ali bo
do sedanje pripombe in predlogi 
upoštevani v končnem besedilu, 
pa bo treba počakati predvido
ma do konca februarja. Menda 
je v sedanji objavi nekaj tiskar
skih napak in naj bi bilo torej na
zadnje vse lepo in prav. Da bi le 
bilo, kajti nastala bi velika ško
da, če bodo mladim v Pomurju 
še bolj priprta vrata za izobraže
vanje. Jože Graj

Kako kaže že letos? Glede na 
tehnološke in ekonomske presež
ke (uradno se govori o blizu 650 
delavcih, najbrž pa je ta številka 
večja), ki so (bodo) posledica trž
nega gospodarstva, in razvojne 
stagnacije se obetajo še slabši ča
si. Tudi že zaposleni se lahko bo
jijo, da bodo morebiti ostali brez 
službe. Po drugi strani pa je tudi- 
res, da nekatere delovne organi
zacije ne morejo dobiti delavcev 
določenih poklicev (VI. in VIL 
zahtevnostne stopnje, gradbinci 
in lesarji), ker imamo neustrezno 
šolsko mrežo in ker ni dovolj 
učinkovita kadrovsko-štipendij- 
ska politika.

In kaj storiti, da nezaposlenost 
v Pomurju ne bo postala še bolj 
kričeč problem? Odgovor seveda 
ni enostaven, jasno pa je, da brez 
novih proizvodnih programov in 
izobraženih kadrov ni mogoče 
pričakovati svetlejših obzorij. In 
ni dovolj, če se bo s to problema
tiko ukvarjala le strokovna slu
žba za zaposlovanje. Jože Graj 

li zakon o zagotavljanju sredstev 
za varstvo okolja, bi morali biti 
pozorni vsaj na dvoje pojasnil: 
»Praksa razvitejših držav doka
zuje, da vlaganje sredstev v var
stvo okolja razvoja ne zavira, 
ampak ga spodbuja in prispeva k 
dvigu kakovosti življenja. Doka
zani so merljivi pozitivni učinki 
na zmanjševanje stroškov proiz
vodnje v industriji, na prihranke 
zaradi zmanjšanja posledic 
onesnaževanja ter na generiranje 
novih delovnih mest.«

Branko Žunec

Zvezna vlada ne popušča
ZVEZNA VLADA NE ODSTOPA OD ZASTAVLJENE POLI LI
KE, REALNI OSEBNI DOHODKI SO BILI V DECEMBRU ŽE 

NIŽJI. KLJUB VSEMU NEKAJ IZJEM.
Kljub številnim pripombam 

na politiko izplačevanja oseb
nih dohodkov v letošnjem pr
vem polletju zvezna vlada ne 
namerava odstopati od zasta
vljenih ciljev. Slovenski izvršni 
svet in komite za delo opozar
jata na nekatere pomanjkljivo
sti zakona o osebnih dohodkih, 
saj le-ta ne spodbuja k boljše
mu delu in večji produktivno
sti, posamezne dejavnosti pa 
postavlja v neenak položaj. 
Zvezna vlada še naprej vztraja, 
da je osnova za izplačilo oseb
nih dohodkov višina novembr
skega osebnega dohodka, po
večana za 20 odstotkov, vendar 
ne v vseh dejavnostih. Sedanji 
zakon ne upošteva tudi novih 
zaposlitev in tako bi se v mno
gih organizacijah lahko znašli 
v izredno neugodnem položa
ju.

Podatki za december kažejo, 
da so realni osebni dohodki že 
padli in so v tistih organizaci
jah, ki so novembrsko maso 
lahko povečale za 20 odsto

tako pa tudi seznanjanje s podjetniško organiziranostjo v tujini, 
tem se uspešno povezujejo tudi z avstrijskim zborničnim sistem 
kjer ima podjetništvo že bogato tradicijo.

Prvi rezultati so torej že vidni, potrebna pa bo še večja tržni 
marketinška usmerjenost, če želijo, da bo podjetništvo povsem z 
velo. Odločilno vlogo pri tem N* gotovo odigralo zagotavljanje 
trebnih sredstev, za kar se že namenja det tako nurimvanega raz 
nega dinarja, razvoju drobnega gospodarstva pa naj bi namenili ।

Kdo se boji novinarja?
V vsaki demokratični družbi ve

ljajo tako za predvolilne postopke 
kot za volitve določena pravila, ki 
so obče znana in se jih ne more 
kar tako spreminjati. Pri nas smo 
sicer še daleč od resnične demo
kracije, a napake, ki jih pri tem 
delamo, lahko prvi korak na dolgi 
poti demokratizacije družbenih 
odnosov samo podaljšajo. Pa še 
smešimo se z njimi. Bistvo življe
nja ni v tem, da imaš dobre karte, 
temveč v tem, da s slabimi dobro 
igraš. Se tega dejstva v vsako
dnevnem življenju dovolj zaveda
mo?

Bo že držalo, da novinarji ni
smo povsod dobrodošli, še pose
bej pa ne takrat, ko pišemo o ka
kem problemu iz konkretnega 
okolja. Takrat bi bilo za nekatere 
najbolje, če se tam sploh ne bi 
prikaza! kak predstavnik sredstev 
javnega obveščanja. Morda pa 
menijo, da je stvar možno prikriti 
pred očmi kritične javnosti?! Če 
ob tem človek vdano sprejme na 
znanje rek, da je kovačeva kobila 
zmeraj bosa, potem mu ne preo
stane nič drugega, kot da razu
mevajoče pokima ob spoznanju, 
da novinarji skoraj nikdar ne piše
mo o sebi. Le kadar nam čas na
stavi na pot kakšno »oviro«, dvi
gnemo pogled od pisalnega stro
ja, se skušamo izmotati iz misli, ki 
jih spravljamo na papir, in si reči: 
»Kako je že bilo takrat, ko so me 
napadli zaradi pisanja o nekem 
problemu, češ to ni za širšo jav
nost?!«

tkov, manjši za 4 odstotke, v 
ostalih organizacijah pa kar za 
20 odstotkov. V nekoliko ugod
nejšem položaju so družbene 
dejavnosti, razkorak med go
spodarstvom in negospodar
stvom pa se tako še povečuje.

Vlada torej ukrepov na tem 
področju ne namerava spremi
njati, kljub vsemu pa se le obe
tajo nekatere manjše spremem
be. Tako naj bi se v maso oseb 
nih dohodkov za november 
vštevala tudi izplačila po 15. 
decembru za tiste organizacije, 
ki so napravile periodične 
obračune, razrešili naj bi vpra
šanja novih zaposlitev, veliki 
sistemi, kot so elektrogospo
darstvo in železniško gospo
darstvo, pa bi maso lahko us
klajevali na ravni sistemov in 
ne posameznih podjetij. Ob 
tem pa velja še zapisati, da za
mrznitev osebnih dohodkov ve
lja za čiste osebne dohodke, ne 
pa tudi na neposredno skupno 
porabo delavcev.

L. Kovač

Marsikdo se namreč še vedno 
ne zaveda, da je nepogrešljiv 
dolžnost novinarja tekoče, čim 
bolj izčrpno informiranje o vsk 
kdanjih dogodkih v naši družb'

Redno je treba pisati o vsem, 
morajo navsezadnje spoznati tud 
člani Zveze komunistov, da bi 
žje delovali v svojem okolju 
Franc Šetinc je ob neki priložnO' 
sti lepo povedal: »Pojav, ko lahko 
samo nekdo deje podatke za j^' 
nost, je tehnokratizem, birokrati' 
zem. To je treba razbiti. Morati 
pa se boriti tudi novinarji. Ta p0"

(GL)OSA

konkretni zgledi kaj hitro pr°' 
ajo, da smo še vedno dale°

klic je tak, da mu ni mogoče z dk 
kretom priskrbeti lagodnega žr 
vljenja. To je poklic, v katerem 
človek razpet med skrajnostmi in 
stalno se je treba bojevati...« ti 
slednjič — v kodeksu jugoslovab 
skega novinarstva je jasno zape 
sano, da je družbena in poklicni 
dolžnost novinarja, da delovno 
ljudi vsestransko in objektivno Ut 
formira o družbenih pojavih, pk 
trebah in odnosih, da bi lahko 
uspešneje opravljal svojo funkcf 
jo.

Tako torej v dokumentih, žal po 
nas 
prič, 
od uresničitve njihovih dotoči! f 
praksi. Vsekakor pa na tej po0 
spreminjanja družbe niti Zveži 
komunistov ne sme ostati to, kat 
je bila. V sebi in družbi mora pt^ 
magati navade monopola in saj 
movolje. Delovati mora prepričljf 
vo in enotno, s sodobnimi metr 
dami, s pogumnimi in odgovorni' 
mi vodstvi in voditelji. Namesto k 
mitom in praporom preteklosti s° 
mora obrniti k izzivom prihodno
sti. Brez dvoma mora to veljati tik 
dl za soboško občinsko partijo, # 
svoje odločitve ne sme predlaga0 
z argumentom moči, temveč 1 
močjo argumentov. To, da novi' 
nar ju ne dovolijo navzočnosti P° 
spremljanju oblikovanja t. i. ka
drovske kuninje ob letošnjih volit' 
vah, je dovolj zgovoren. Bojim0 
se, da se bo stara praksa, ko so 
svojih razpravah znali toliko pove
dat: o tem, da funkcionarjev n° 
bodo več izbirali po imenih, tem
več po njihovih programih 
končni rezultat pa je bil ravn° 
obraten —, vnovič ponovila. Sel 
veste tisto načelo: očeta p°j 
znam, zato dajem glas sinu! In j° 
partijska organizacija enostavn0 
podprta takšno kandidaturo. Tud1 
tisti, ki v načelu ne verjamejo v la
konično trditev, da je prava polite 
ka nenehno nekje med realnost)0, 
in farso, se bodo sami pri sep1 
namuznili.

Milan Jeri0
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PORTRETI IZ DIASPORE - 
AVGUŠTINA BUDJA

aktualna tema

MED MALO NEDELJO IN 
SEVERNIM SIJEM

Razmišljanja o drugačnem delovnem času v Sloveniji in tudi drugod v Jugoslaviji pa so vseeno 
prisotna že dalj časa. Služba za napredek dela in tehnologije pri Gospodarski zbornici Slovenije 

je pred kratkim o tem pripravila tudi posebno študijo z naslovom
v

»Če ne bi bito zdaj že pokojnega ateka, sinonima za Slovence in 
slovenstvo na tleh skandinavskih dežel, bi tamkajšnji slovenski živelj 
povsem zamrl,« rada izreka.

DELOVNI OS V SLOVENIJI DELOVNI QS V EMI
Kdo ve! Morda pa bodo Organistovi — kot po domače pravi

jo Budjovim — iz Male Nedelje oz. Bučkovec v zgodovinskem 
spominu odigrali podobno vlogo kot jo je slovenski izseljenec 
Karl Znojilšek, katerega predniki so že v 16. stoletju emigrirali 
preko Nemčije na Švedsko. Nedvomno pa gre za eno tistih izse
ljenskih družin v deželi pod polarnim sijem, ki veliko dajo na zve
stobo koreninam in lastnemu ognjišču. Najočitneje izražena pri
padnost rodni grudi je prav pri Avguštini, ki je v četrt stoletja pre
šla trnjevo pot od ladijske čistilke do univerzitetne diplomantke.

ki je pokazala vrsto dilem. Vse
kakor bi si lahko >privoščili< le 
postopen prehod slovenskega 
gospodarstva in tudi negospo
darskih dejavnosti na evropski 
delovni čas, kakor tudi uvajanje 
delovnega časa z zamikom, gi
bljivega (fleksibilnega) in skraj
šanega (polovičnega) delovnega 
časa. Gospodarska zbornica Slo
venije zato priporoča delovnim

IZ LANDSKRONE V LUND 
IN LJUBLJANO

»Začela sem v tovarni elek
tričnih svetilk; prva tri leta, na 
akord oz. normo. Medtem sem 
rodila dve hčerki, naročila tre
tjo in ugotovila, da tako več ne 
bo šlo. Sledila je polovična za
poslitev na ladji — kot čistilka. 
Tudi tega ni bilo mogoče vzdr
žati. Ta čas so se mi v izseljen
stvu pridružili mama in ostali 
člani družine. Opravila sem po
klicno šolo za strugarko; zara
di boljše plače in dnevne služ
be. Moj bog, kaj vse sem opra
vljala! Moram pogledati v pa
pirje. Za zelo slab zaslužek sem 
delala v neki trgovini, nato pa 
dobila delno zaposlitev kot 
vzgojiteljica (brez kvalifikacije)

l.ovenskih predšolskih otrok..,

Potlej so ji Švedi omogočili 
(plačali!), da se usposobi za 
učiteljico dopolnilnega pouka. 
Začela je na višji stopnji devet
letne osnovne šole (»Bilo je 
grozno naporno. Angleščina, 
francoščina in vse drugo.«), na
daljevala šolanje na štiriletni 
srednji družboslovno-humani- 
stični smeri (»Štiri leta izobra
ževanja sem opravila pospeše
no v treh letih.«) in končno pri
stala na univerzi. »Tako se_je 
Pač izšlo pri odločitvi, če naj še 
študiram ali iščem službo. Vpi
sala sem se na kulturno-znan- 
stveno smer — malo novinar
stva, malo jezikov, sociologije, 
zgodovine — na univerzi v 
Lundu kakih 30 kilometrov od 
Landskrone. Tu so enkratni 
Pogoji: skupinsko delo, javno 
branje vseh nalog, enkrat mese
čno izpiti, dostopnejši profe- 
s°rji, sodobni pripomočki z 
urejenimi učilnicami,« pripo
veduje.

Kako pa je prišlo do naveze 
uted lundsko in ljubljansko 
univerzo, kajti lani je lahko Av
guština študirala kar doma — 
na filozofski fakulteti? »Odz
vala sem se na jugoslovanski 
razpis na Švedskem, po kate
rem Jugoslavija štipendira dva 
švedska študenta ne glede na 
smer ali predmet in ne glede na 
t°, iz katere republike prihaja
ta. Uspelo mi je, da dobim šti
pendijo za študij zgodovine, 
čeprav je bilo treba urediti pre
cej formalnosti in se mi je vča
sih zdelo, da nimam nobenih 
možnosti. Povezala sem se z dr. 
Ignacijem Vojetom, predstojni
kom zgodovinskega oddelka 
na filozofski fakulteti in Evo 
Umekovo v slovenskem arhivu

za kulturna snovanja in izraža
nja, saj bi se v nasprotnem iz
neverila vsemu, kar je bilo 
sproženo z ustanovitvijo kul
turnega društva Triglav daljne
ga 1968 leta. »Predvsem je bil 
to pevski zbor, pobudnik zanj 
moj atek, Avgust Budja, prvi 
predsednik pa brat Janez. Spr
va smo imeli kar 50 članov in z 
leti je prišlo do rojstva do še 
enega društva — Slovenija. Bi
lo je to 1972., nakar je 1977., 
zaradi redčenja vrst v obeh 
društvih — veliko se jih je na- 1 
mreč vrnilo v domovino (pri
hranili so dovolj denarja, otro
ci so dorasli za šolo in podob
no) — združitev obeh dala slo
vensko kulturno društvo Li
pa.«

Če se bo našel kronist, ki bo 
količkaj vestno beležil vse, kar 
je Budjova družina s sotrudni- 
ki vložila v ohranjanje in razvi
janje samoslovenstva v deželi 
pod polarnim sijem, bo to svo
jevrstno pričevanje, vredno 
zgodovinskega spomina o Slo
vencih na Švedskem. Škoda, 
ker ni več ateka, medtem ko je 
mati že doma, da »brani« do
mače ognjišče pri Mali Nedelji 
oz. v Bučkovcih. Povzemimo 
kar je Avguština izrazila za 
Rodno grudo, saj je nekaj po
dobnega tudi za nas: »Če je kje 
kakšna demokracija, potem je

Povprečni tedenski delovni čas v ne
katerih evropskih državah je naslednji: 
Belgija — 33,6, Češkoslovaška — 
43,1, Francija — 39,7, Nizozemska — 
40, Zvezna republika Nemčija— 43,7, 
Švedska 33,3 (moški 39,2, ženske 
30,9), Velika Britanija — 42,9 moški 
in 38 ur tedensko ženske, Italija — 7,7 
ur na dan, A vstrija 145,5 ur mesečno. 
Daljši odmori med delovnim časom se 
ne štejejo v delovni čas. (Podatke smo 
povzeli iz študije Delovni čas v Sloveni
ji — Delovni čas v Evropi, ki jo je pri
pravila Služba za napredek dela in teh
nologije pri Gospodarski zbornici Slo
venije.)

na Švedskem. Močno seje izra
zila v času Olofa Palmeja. Go
vorim s stališča izseljenca. Mi, 
ki smo prišli v deželo severne
ga sija, imamo povsem iste 
dolžnosti in tudi pravice kot 
domačini. Mislim, da tega dru
gi izseljenci niso deležni v toli
ki meri. Imamo možnost vpli
vanja na odločitve na vseh niž
jih ravneh odločanja, razen na 
državni. Tu je še ta občutek, da 
ne moreš izgubiti dela, službe; 
čeprav brezposelnost periodi
čno narašča, se priseljenci ne 
čutijo bolj ogrožene kot Švedi, 
morda je celo obratno, da so 
Švedi bolj ogroženi, saj vemo, 
da ne primejo za vsako delo, 
tako kot mi.«

iz Švedske v svet — epi
zoda V CANNESU

ter po njunem predlogu izbrala 
zgodovino gospodarskega in 
kulturnega sodelovanja med 
Švedsko in Slovenijo. Ena 
osrednjih osebnosti je sloven
ski izseljenec Karl Znojilšek, 
katerega predniki so že v 16. 
stoletju emigrirali preko Nem
čije na Švedsko. Verjetno bom 
iz tega pripravila diplomsko 
nalogo, diplomirala pa še le- 
tos,« samozavestno pripomni.

•z Triglava in sloveni
le v lipo________ ______

Čeprav je Avguština docela 
vprežena v študij, še najde čas

Pevka in pesnica je odkar 
pomni. Rada bi tudi prevajala. 
Poslala nam je zajeten sveženj 
svojih pesniških stvaritev, pri 
čemer se še ni povsem zacelila 
rana izpred nekaj let. »Pred pe
timi leti so mi v francoskem 
Cannesu vdrli v avtomobil in 
mi ukradli rokopis pesmi, ki 
sem jih hotela predstaviti ene
mu od urednikov v eni od slo
venskih založb. To me je glo
boko zabolelo. Nato je zbolel 
atek ...« Kakšne so njene iz
povedi? Pogledati je" treba v 
antologijo slovenske poezije na 
Švedskem iz leta 1979 pod na
slovom Štiri pota in razpotja. V 
Slovenskem koledarju za leto 
1989 naletimo na Avguštinin 
članek Dvajset let slovenskega 
gibanja v Landskroni 
(1968—1988). Iz besedila Av
guštine Budja je znana tpdi zu
naj v svetu, priloženo k posla
nim pesmim, razbiramo, da 
»sta poezija in proza naše roja
kinje iskrene, doživete ustvari
tve«.

Vsekakor ni mogoče podrob
no in celovito izrisati portreta 
Organistove Gustike — kot jo 
še najbolj poznajo domačini v 
rodnem kraju — saj je četrtsto- 
letna trnjeva pot od ladijske či
stilke do univerzitetne diplo
mantke le prevelik zalogaj za 
časopisno sporočilo. Mimogre
de: nas bodo poslej Švedi kaj 
bolj poznali in ne le po Elanu 
in smučarjih?

Branko ŽUNEC

organizacijam oziroma podjet 
jem, da v okviru svojih pristojno
sti in možnosti ter obstoječe za
konodaje same proučijo, kakšne 
spremembe bi jim prinesle boljše 
poslovne rezultate. Ugotovitev 
pa je, da pri nas marsikje še niso 
ustvarjeni pogoji za evropski de
lovni čas. Ti pogoji pa so tudi v 
drugače organiziranem šolstvu, 
varstvu otrok, zdravstvu, trgovi
ni, javnem prevozu, prehrani v 
podjetju idr. Z ozirom na veliko 
število zaposlenih žensk v naši 
republiki pa bi se najbolj očitno 
pokazali problemi otrok in druži
ne. To bi lahko imelo dolgoro
čne posledice, kot so upad nata
litete (rojstev) — govori pa se, da 
Slovenci že zdaj izumiramo — 
povečanje kriminala, nedohra- 
njenost in podobno. Pa vendar je 
pri Izvršnem svetu Slovenije že 
imenovana posebna delovna 
skupina za izvedbo celovitih pri
prav za postopen prehod na ev
ropski delovni čas. Prav gotovo 
bo ta skupina upoštevala dej
stvo, da Evropa ne misli vselej 
ostati pri istem, saj so že zdaj 
močno prisotna prizadevanja za 
drugačen delovni čas, ko ga ima
jo na splošno sedaj (od 8. oziro
ma 9. ure zjutraj do 16. oz. 17. 
ure z enournim vmesnim premo
rom za kosilo in kakšen opra
vek). Tam, kjer imajo izmensko 
delo, pa ga razporejajo približno 
tako kot v Sloveniji (v glavnem 
od 6.00 do 14.30 in od 14.30 do 
23.00). Sodobna tehnologija pa 
bo omogočila prehod na 3—4 
ure dolg delovnik, in sicer le 
3—4 dni v tednu, saj bodo delav
ci potrebni le za oskrbo in nad
zorovanje opreme, ki bo sicer 
lahko >poroducirala< 24 ur dne
vno. Takšno dolžino delovnega 
časa in njegovo razporeditev bo
do uvedli, kjer bo le mogoče, že 
do leta 2000. Razmišljajo tudi o 
otroških vrtcih v podjetju, če bo 
prišlo do večje vključitve ženske 
delovne sile v proizvodni proces. 
Veliko je govora tudi o tako ime
novanem fleksibilnem (giblji-

vem) delovnem času, tako da bi 
si lahko delavci prilagajali delo
vni in prosti čas svojim željam in 
potrebam. Kako lepo se sliši, 
mar ne?

Ali se mislimo kaj zgledovati 
po evropskem delovnem času tudi 
v Pomurju? Zaenkrat smo še da
leč od tega, čeprav je o tem v 
marsikaterem podjetju že pane- 
sla beseda. Jasno je, da to he bi 
šlo pri zaposlenih, ki imajo iz
mensko delo, in teh je večina. 
Lahko pa bi spremenili delovni 
čas denimo v občinskih upravah, 
na sodiščih, skupnostih pokoj
ninskega in invalidskega ?avaro- 
vanja, v skupnih službah, oziro
ma povsod tam, kjer imajo opra
vek s strankami, oziroma s part
nerji v tujini. Pa bo težko kaj bi
stveno spremeniti iz znanih in že 
zapisanih razlogov. Lahko pa 
vendar govorimo o enem od kon
kretnih primerov, kjer so nekaj 
skušali spremeniti. Gre za Lesno 
industrijo Platana Murska Sobo
ta, kjer je vodstvo podjetja sku
šalo uvesti nov delovni čas z za
mikom (namesto od 6.00 do 
14.00 od 7.00 do 15.00). En ali 
dva dni so menda res tako delali, 
potem pa je prišlo do velike >bu- 
ne< (nezadovoljstva) in vrnili so 
se na stari sistem. Delavci so se 
za podporo obrnili tdi na občin-

Da se mariborski primer spre
menjenega delovnega časa neka
terih organizacij in neprilagodlji
vost organiziranega družbenega 
varstva otrok ne bi ponovila v 
Pomurju, opozarjamo na razko
rak med evropskimi željami in 
pomurskimi možnostmi že sedaj 
z izhodiščem, ki ga je neuradno 
izrekel mlad, pronicljiv očka in 
uspešen poslovni mož. Prepričan 
je namreč, da je delovni čas, ki 
bo zaposleno mater otrokom 
odvzel za skoraj ves dan, pa tudi

Na kolegiju direktorjev tozdov Po
murskega zdravstvenega centra o spre
membi delovnega časa res še niso raz
pravljali, po posameznih tozdih pa so 
že pred časom razmišljali o drugačnem 
delovnem času in so ponekod to predla
gali delavci sami.

V pomurskem zdravstvu je tako, da 
so po kadrovski zasedenosti na repu
bliškem repu, dovoljenja zdravstvenih 
skupnosti za nove zaposlitve, oziroma 
plačila za njihovo delo pa ne dobijo. 
Tako bi s spremembo delovnega časa 
(sprejetjem evropskega časa) lahko na
domestili primanjkljaj delavcev. V 
zdravstvu, posebej v bolnišnici so na
mreč potrebe po zdravstvenih delavcih 
glede na zdravstvene storitve, ki jih 
opravljajo, čez dan različne in niso po
vsod in povsem skladne s časom prisot
nosti zdravstvenega delavca.

Uvedba spremenjenega delovnega 
časa bo možna v bolnišnici, lekarnah in 
treh zdravstvenih domovih, razen v 
zdravstvenem domu v Murski Soboti, 
kjer dva tima delata v izmenskem času 
in v istem prostoru. Ker pa s spremem
bo delovnega časa ni začet še nihče in 
če bi te v zdravstvu, bi njihovi delavci 
imeli probleme s prevozom in delom 
javnih inštitucij, še čakajo.

ski sindikalni svet, ki jim je po
sredoval tole pojasnilo: Razpo
reditev delovnega časa v okviru 
skupnega letnega delovnega časa 
se določi s sklepom poslovodne
ga organa oziroma delodajalca v 
skladu s splošnim aktom oziro
ma kolektivno pogodbo, kar po
meni, da je v tem primeru po
trebno upoštevati določila vaše
ga samoupravnega splošnega ak
ta, ki opredeljuje to področje.« 
Mimo predpisov te zadeve torej 
ne gredo.

ŠE MINI ANKETA

Jože Graj

skrbeti za svoje otroke, ustrezne
ga delovnega časa varstva v vrt
cih pa niso (pravočasno) organi
zirali oziroma ga uskladili s po
trebami zaposlenih staršev. Eden 
od razlogov je gotovo tudi v kro
ničnem pomanjkanju sredstev za 
družbene dejavnosti, med katere 
se je pred prehodom pod izvršil
no oblast zvrščalo tudi otroško 
varstvo, svobodna izmenjava v 
njem je bila največkrat (tako kot 
skupščine) borba izvajalcev za 
obstanek; ob visokih materialnih

Ob pogledu na spečega otroka se razneži še tako trda duša, posebno hudo 
pa je materam in očetom malčkov, ko jih morajo buditi še skoraj sredi noči, da 
jih zjutraj oddajo v vrtcih pred pričetkom svojega delovnega procesa.

Čeprav ima deljeni delovni čas gotovo svoje negativne plati, pa je njegova 
pozitivna stran prav v tem, da je prilagojen človekovemu bioritmu. bb

Foto: N. Juhnov

120-odstotna podražitev varstva 
v vrtcih prvi (tihi) korak v smeri, 
ki bo ženske vodila spet za šte
dilnik in domov med otroke, ka
mor naj bi tudi sodile. Res bi bi
lo prav, da se opredelijo ženske 
same, ki (četudi stežka krmarijo 
med poklicem, ki ga želijo uspe
šno opravljati, in domom, kjer 
imajo največkrat na ramenih tri 
hišne vogale) gotovo ne morejo 
biti navdušene nad vsiljenim od 
moških. Krajšo pa bodo vseka
kor potegnili otroci, če se kot 
družba ne bomo organizirali in 
jim ob deljenem delovnem času 
ponudili tudi ustrezno družbeno 
ali zasebno varstvo.

Slednje v pokrajini ob Muri ni 
povsem zaživelo niti v časih, ko 
so drugod, predvsem v večjih 
središčih, prisegali nanjr zato je 
upravičena bojazen, da tudi s 
prehodom na evropski delovni 
čas ne bo. Če se je zanj odločila

Karel Sukič, Mura: »Pred leti se je veliko govorilo, da bi morali za
četek delovnega časa v skupnih službah, na občinah in drugih službah 
pomakniti na 8. uro. Potem od tega ni bilo nič. V Muri smo kasneje 
uvedli drseči delovni čas od 7.00 do 16.00 in mislimo, da je tako prav. 
Tako smo dogovorjeni tudi s poslovnimi partnerji v tujini. Za delavce v 
proizvodnji pa tako in tako ne moremo uvesti evropskega delovnega ča
sa. To je podobno urejeno tudi v tujini. V našem kolektivu zato v zad
njem času o tem nismo imeli nobene strokovne razprave.«

Štefan Merklin, Medobčinska gospodarska zbornica za Pomurje: 
»Na zbornici o uvajanju evropskega delovnega časa še nismo pripravljali 
nobene analize, niti ni bilo kakšne posebne razprave. Vem pa. da teče ak
cija v Republiški gospodarski zbornici.«

Peter Sraj, OS Beltinci: »Če bo potrebno, se bomo morali v šoli pri
lagoditi staršem. Najbrž bomo imeli spet nekaj podobnega, kot je bila ce
lodnevna osnovna šola. Ob evropskem delovnem času bo vsekakor potre
ben premik šolskega urnika.«

Ivan Hanc, Avtobusni promet Murska Sobota: »Mi bomo vozili ta
ko. kot bodo narekovale potrebe. Delavske in šolske proge je možno zelo 
hitro prilagoditi, težje pa bi šlo pri javno registriranih zvezah.«

Rudi Cipot, Zavarovalna skupnost Triglav Murska Sobota: »Na ob
močni zavarovalni skupnosti o tem še nimamo stališč, vsekakor pa se bo
mo morali med prvimi prilagoditi evropskemu delovnemu času, če bo to 
splošna družbena potreba.«

stroških in ugotovitvi, da niti 
vzgojiteljice niti varuhinje niso 
med bolje plačanimi poklici.

Vse našteto bo gotovo vplivalo 
(in omejevalo) na sicer umesten 
prehod na evropski delovni čas. 
Prav je, da se odločamo zanj na 
svoji poti v Evropo (zdaj), ven
dar ne smemo pozabiti na sopo-

razvita Evropa, ima gotovo svoje 
prednosti, predvsem pa delovne 
učinke. Na naših, pomurskih 
tleh žal cena delovne sile še ni 
dovolj visoka, da bi lahko vsi ži
veli le od osebnih dohodkov na 
delovnih mestih. Zato je čedalje 
bolj navzoča siva ekonomija v 
obliki popoldanskih obrti; pri 
»dvoživkarskih« polproletarcih, 
ki si v izmenah služijo kruh v to
varnah ali doma na poljih pride
lajo še preostalo potrebno hrano 
za preživetje, pa izčrpavanje. Ob 
tem ostaja skrb za otroke vedno 
vse bolj domena vrtcev in šol, v 
družini pa le redkih prostih ur, 
ko je zbrana skupaj.

Ker so (zaradi neživljenjskih 
normativov) skupine otrok v vrt
cih prepolne, prav tako pa zatr
pani razredi z učenci v šolah, je 
individualno delo skoraj onemo
gočeno in tako generacije vse 
bolj prepuščene same sebi. Tako 
kot tisti otroci, katerih starši, so 
zaposleni v (zaenkrat še redkih) 
delovnih organizacijah z delov
nim časom po evropskih vzorih 
in so se morali spoprijeti z bal
kanskim standardom ter dej
stvom, da jih v vrtcih popoldne 
postavijo pred vrata. Ne zato, 
ker bi bile vzgojiteljice v njih ne
humane, ampak ker so tudi same 
največkrat matere in morajo po-

Po zagotovilu večine vodilnih v vrt
cih po Pomurju bodo varstvo otrok v 
njih prilagodili potrebam zaposlenijt 
staršev. Seveda v okviru možnosti. Že 
sedaj pa je jasno, da bo pred prehodom 
na deljen delovni čas potrebna temelji
ta reorganizacija in tam, kjer nimajo 
zadostnih kadrovskih zmogljivosti, tudi 
ustrezna zapolnitev delovnih mest. Kaj
ti vzgojno-varstvene niso samona- 
membne organizacije in zaposlenim 
vzgojiteljicam ter varuhinjam v njih 
gotovo ni do tega, da bi zaradi visokih 
cen varstva in neprilagodljivosti odpi
ralnega časa vrtcev izgubile svoje male 
varovance. Staršem pa tudi ni vseeno, 
kje so njihovi otroci v času, ko so na 
delovnih mestih. Če želimo z evrop
skim — deljenim — delovnim časom 
doseči tudi evropsko storilnost, potem 
moramo zanj ustvariti tudi takšne mož
nosti. Nezadovoljna in mati v skrbeh, 
kaj je z njenim morda po sili prilik do
ma zaklenjenim ali cesti prepuščenim 
otrokom, gotovo ne bo mogla dati na 
delovnem mestu iz sebe tistega, kar bi 
lahko, če je ne bi mučilo vprašanje var
stva.

tnike in balkanske manire, pa tu
di na pomursko stvarnost ne. 
Dobro se je izrazila ena od rav
nateljic pomurskih vrtcev, s kate
rimi smo se pogovarjali, ki je ob 
vseh (realnih) zadržkih vendarle 
videla pri prehodu na evropski 
delovni čas predvsem veliko 
prednost za najmlajše, ki jim ne 
bo potrebno več vstajati sredi 
noči, ampak se bodo lahko pre
bujali z dnevom, kar bo bližje 
njihovemu bioritmu. Če seveda 
še bodo v vrtcih, iz katerih jih 
zdaj, vsaj po reakcijah nekaterih 
staršev na napovedano 120-od- 
stotno podražitev varstva, ne bo
do pregnale previsoke cene. Kaj
ti evropski standardi so eno, po
murske možnosti pa drugo!

Brigita Bavčar
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kmetijska panorama

NOVO V POKOJNINSKEM IN INVALIDSKEM ZAVAROVANJU KMETOV

Namesto razredov 
zavarovalne osnove

VLOGA JABOLKA V PREHRANI
Po pridelavi in porabi so jabolka na prvem mestu v svetu — tako v svežem kot v predelanem stanju. To 

predvsem posledica njihove sposobnosti aklimatizacije, saj dobro uspevajo skoraj povsod po svetu.
Domovina jablane je Azija, v Evropi je prišla preko Irana, Kavkaza, Grčije... V Ameriko in Avstrali 

so jo prinesli izseljenci in raziskovalci iz Evrope.

Z novim letom prihaja v Sloveniji do nekaterih sprememb na 
področju pokojninskega in invalidskega zavarovanja kmetov. Doslej 
so kmetje, ki so bili vključeni v pokojninsko in invalidsko zavarova
nje, lahko izbirali med desetimi zavarovalnimi razredi, od izbranega 
razreda pa je bila odvisna tudi višina prispevka, ki so ga morali pla
čevati za to zavarovanje. Že doslej je bila razlika med združenimi in 
individualnimi kmeti, saj so bili združeni kmetje v pravicah izenače
ni z ostaii delavci v združenem delu, vendar so morali biti zavarovani 
v najmanj četrtem zavarovalnem razredu. Individualni kmetje in 
združeni kmetje, ki so bili zavarovani v nižjem zavarovalnem razre
du, so že doslej lahko uveljavljali pravico do starostne, invalidske in 
družinske pokojnine, niso pa mogli uveljavljati pravice do varstvene
ga dodatka, dodatka za telesno okvaro in še nekatere druge ugodno
sti, ki sicer pripadajo upokojencem, ki so pred upokojitvijo delali v 
združenem delu in združenim kmetom, ki so bili zavarovani najmanj 
v četrtem zavarovalnem razredu.

Z novim letom so ukinjeni 
zavarovalni razredi, namesto 
njih pa so določili najnižje za
varovalne osnove za združene 
in ostale kmete. Najnižja zava
rovalna osnova oz. prispevek, 
ki ga mora plačati individualni 
kmet, znaša 395,50 dinarjev 
mesečno, vendar, kot smo že 
zapisali, ta kmet ne more uve
ljavljati vseh pravic iz pokoj
ninskega in invalidskega zava
rovanja. Za združene kmete, ki 
so v pravicah izenačeni z osta
limi delavci, pa znaša najnižja 
pokojninska osnova oz. prispe
vek 672,30 dinarjev mesečno.

BANKA ZA RAZVOJ KMETIJSTVA
Z reorganizacijo bančništva so tudi kmetijci začeli razmišljati o 

drugačni organiziranosti denarnih poslov in rezultat tega je Slovenska 
zadružna kmetijska banka, ki so jo prejšnji teden ustanovili v Celju. Os
novni namen te banke, ki je organizirana kot delniška družba, je, da sle
di interesom kmetijstva, zato je njena osnovna naloga zbiranje kako
vostnega denarja za kmetijstvo in usmerjanje tega denarja v kmetijstvo 
in druge dejavnosti, ki so z njim neposredno povezane.

K ustanovitvi slovenske kme
tijske banke so veliko pripomo
gle sedanje hranilno-posojilne 
službe v kmetijskih zadrugah, saj 
je mreža teh služb dobro razvita 
in bodo zanjo opravljale večino 
poslov. Tako banki ne bo treba 
ustanavljati lastne mreže za po
slovanje z občani, kar pocenjuje 
delo, druga prednost nove kme
tijske banke pa je tudi v tem, da

Z določitvijo novih zavaro
valnih osnov se sicer precej po
večujejo obveznosti kmetov do 
tega zavarovanja, vendar v 
skupnosti pokojninskega in in
validskega zavarovanja pravi
jo, da najnižja pokojninska os
nova za združene kmete pred
stavlja ugotovljeni najnižji 
osebni dohodek, ob polni delo
vni dobi pa zagotavlja najnižjo 
pokojnino, ki bo znašala v ja
nuarju 2.146,49 dinarjev. Seve
da pa se kmetje lahko odločijo 
tudi za višjo zavarovalno osno
vo, vendar bodo morali potem 
plačati tudi ustrezno večji pri

nima nobenih zadolžitev iz pre
teklosti in lahko povsem na novo 
zaživi na tržnem načelu. Banka 
bo dobila zdrav kapital, saj ima 
že 391 delničarjev, zanimanje za 
delnice pa je veliko in število 
delničarjev se bo že kmalu pove
čalo na 500. Zanimanje za te del
nice je tudi v organizacijah zunaj 
kmetijstva, vendar so v ustano
vitvene'akte zapisali, da morajo 

spevek. Če so se doslej kmetje 
lahko zavarovali v največ dese
tem zavarovalnem razredu, naj
višja zavarovalna osnova od
slej več ni omejena.

In kako bo s plačevanjem 
prispevkov in izbiranjem zava
rovalnih osnov? Prispevke naj 
bi kmetje poslej plačevali me
sečno (za januar do 15. febru
arja), prav tako mesečno pa bo
do lahko izbirali zavarovalne 
osnove, vendar bi jim vseeno 
priporočali, da se odločijo za 
ustrezno zavarovalno osnovo 
in pri tej nekaj časa tudi osta
nejo. Kmetom zavarovancem, 
ki so bili doslej zavarovani v 
prvem, drugem ali tretjem za
varovalnem razredu in sami ne 
bodo sporočili spremembe za
varovalne osnove, bodo prispe
vek odmerili od najnižje osno
ve za individualne kmete, in si
cer v višini 395,50 dinarjev, 
združenim kmetom pa v višini 
672,30 dinarjev, če so bili zava
rovani najmanj v četrtem zava
rovalnem razredu. Seveda pa 
ima vsak zavarovanec možnost, 
da si sam izbere zavarovalno 
osnovo, oglasiti pa se mora v 
svoji temeljni zadružni organi
zaciji. Ludvik Kovač 

delničarji ohraniti zadružno pre- 
težnost, kar pomeni, da mora biti 
več kot 50 odstotkov delnic s po
dročja kmetijstva in gozdarstva. 
Kmetijsko pretežnost banka zdaj 
zagotavlja z več kot 70 odstotki 
delnic, vendar jih ne moti prisot
nost ostalih delničarjev, seveda 
pa tudi drugi ne smejo prevlada
ti v odločanju.

V Slovenski zadružni kmetijski 
banki pravijo, da njena ustanovi
tev ne bo vplivala na hranilno- 
posojilne službe, saj bodo te še 
naprej ohranile svojo samostoj
nost, same pa bodo določale tudi 
pogoje kreditiranja svojih članov 
— kmetov.

L. Kovač

Ko pogledamo fizikalni in ke
mični sestav jabolk, vidimo, da 
se med seboj razlikujejo glede na 
sorte, ekološke razmere rasti, 
uporabljeno agrotehniko, rod
nost, čas in stopnjo dozorelosti, 
vsekakor pa imajo vse sorte 
skupne značilnosti. Jabolko naj 
bi bilo nujno v naši vsakdanji 
prehrani. Odrasel človek bi mo
ral letno pojesti najmanj 80 kg 
svežih jabolk.

Plodovi vsebujejo od 78 do 
90 % vode, v kateri so razstoplje- 
ne hranilne in organoleptične 
snovi. To so sladkor, organske 
kisline, tanini, barvila, aromati
čne snovi, vitamini, rudninske 
snovi in encimi. Jabolk ne sme
mo uživati prehladnih (mrzlih), 
segrete morajo biti na sobno 
temperaturo, premrzlo jabolko 
škodljivo deluje na jetra in pov
zroča prehlad želodca.

Suhih snovi v jabolku je malo, 
pretežni del so sladkorji. Največ 
sladkorja je ob polni zrelosti. 
Sladkorji (monosaharidi) so v 
obliki fruktoze in glukoze, disa- 
haridi pa v obliki saharoze. Poli- 
saharidi v obliki škroba so v 
glavnem v zrelih plodovih pred 
obiranjem, ta se hitro razgradi, 
tako da je škrob (pri zimskih ja
bolkih) ob skladiščenju le v sle
dovih. Sladkor pa daje jabolku 
tudi pozneje okus in kalorično 
vrednost.

Organske kisline so prav tako 
pomembne sestavine plodov. Ki
sline v kombinaciji s sladkorjem 
dajejo prijeten in osvežujoč 
okus. Najvažnejša je jabolčna ki
slina, jabolko pa vsebuje še li
monsko in druge manj pomemb
ne kisline.

Vse te kisline dajejo skupaj z 
vitamini svežino v ustih, zavirajo 
zobno gnilobo, delujejo antisep
tično. Pri skladiščenju se kislina 
izgublja (posebno močno v sla
bih kleteh), zato postaja jabolko 
s staranjem slajše. Kisline so v 
glavnem vezane na rudninske 
snovi, le delno so svobodne, pH 
vrednost jabolk se giblje od 3 do 
4.

Jabolka vsebujejo tudi tanine, 
vendar v majhnih količinah, ti 

vplivajo na trpek okus, odpor
nost in obarvanost plodov. Sku
paj s kislinami in sladkorji pa 
dajejo dokončen okus in aromo 
jabolk. Barvilo se pojavlja v plo
dovih v naslednjih oblikah: klo
rofil, jabolka so še zelena (zelena 
barva), karotin, oranžno barvilo 
(vitamin A) pojavi se ob zorenju, 
klorofil se razgrajuje. Rdečo bar
vo tvorijo antociani, ki jih je naj
več ob polni zrelosti rdečih sort 
ter se pri višji temperaturi hitro 
razgradijo.

Jabolko vsebuje bolj malo vi
taminov, predvsem vitamina A 
(barvilo karotin) in C.

Pektini dajejo jabolku trdnost 
in zrnavost (elastičnost) tkiva, 
najdemo jih do 1 %. Pektini so 
predvsem pomembni pri prede
lavi jabolka — sposobnost želi- 
ranja.

Rudninskih snovi je do 0,7 %. 
Pomembni so tudi encimi pri 
metabolizmu in predelavi. Aro
matične snovi (značilnost sorte) 
dajejo skupaj s sladkorjem, kisli
nami in tanini dokončno aromo 
(okus) jabolku, ki pa se s stara
njem sadja izgubljajo. Aromati
čne snovi se dobro ohranijo pri 
nizkih temperaturah v hladilnici, 
ker je izhlapevanje le-teh majh
no in ne nastopi tako hitro pre- 
zrelost ploda. Bolj kot po videzu 
spoznamo starost jabolka po 
aromi, saj okus močno pada. Ja
bolk pa ne smemo skladiščiti v 
kleteh, kjer imamo shranjene 
hlapljive (dišeče ali vonjave) 
snovi. Hitro se navzamejo nepri
jetnega vonja in okus je neprije
ten.

Kalorije:
Energetska vrednost jabolka je 

nizka, saj vsebuje le malo kalorij 
(pribl. 50 kal. na 100 g). Vseeno 
pa je v zimskih mesecih jabolko 
skoraj nenadomestljivo, pred
vsem kot naravna hrana, krepi 
organizem, gasi žejo, energijo 
dajejo sladkorji, celuloza pospe
šuje prebavo, pektin preprečuje 
arteriosklerozo in infarkt, tanini 
preprečujejo driske, rudninske 
snovi (K, Na), sodelujejo skupaj 
z organskimi kislinami pri meta

bolizmu in regulirajo pH krvi. ■
Kisla jabolka se priporočaj 

ljudem s sladkorno boleznijo 
Kalij (K) in natrij (Na) pa ugod 
no vplivata na normalno delova 
nje živčnega sistema in znižuje!* 
krvni tlak. Jabolka tudi odstrt 
njujejo toksične (strupene) sno" 
iz telesa.

Največ jabolk se porabi sve 
žih, predvsem bi jih morali veli 
ko uživati pozimi. Poznamo P* 
tudi veliko načinov predelave ja 
bolk.

Najbolj koristno bi bilo, če I" 
sadje uživali samo sveže, Pc 
možnosti čim prej po obiranju,' 
užitni zrelosti. To pa je nemog® 
če, posebno pri domačih sadni!1 
vrstah, obdobje zorenja (vsega 
sadja) pri nas je od maja (jag® 
de) do oktobra. Za zimsko ob
dobje lahko skladiščimo le jabol
ka v navadnih kleteh ali pa j 
ustreznih skladiščih in hladilni
cah. Ko sadje predelamo (razre
žemo, zdrobimo, stiskamo, segre
vamo, zamrzujemo), se naravne 
sestavine količinsko in kakovo
stno spremenijo na škodo pre
hrambene vrednosti sadja. V iz
delkih se spremeni okus, vonj, 
zmanjša pa se tudi fiziološke 
prehrambena vrednost. Pri indu
strijski predelavi sadja je izgub3 
vseh vrednostnih snovi večja kol 
pa pri domači predelavi. Znači
len domač okus, prilagojena re
ceptura posameznemu okusu, 
kakovost, ki jo omogoča bolj na
tančno delo pri majhni količim- 
Pa še doma je pripravljeno!

Sadje lahko uporabljamo 
(predvsem slabše kakovosti) z3 
žganje. Žganja sicer ne morem3 
šteti k prehrambenim izdelkom, 
iz zdravstvenega in socialnega vi
dika je celo škodljivo, čemur s® 
vzrok prevelike količine žganja- 
Zagotavljam pa, da je požirek 
dobrega žganja ob primernih tre
nutkih koristen in ne škodljiv- 
Žganje je tudi manj škodljivo o3 
nekaterih drugih žganih pijač. I

Poznamo pa tudi sadno vin3 
iz jabolk, pa tudi jabolčne soko
ve ter druge dobrine, kot so suh° 
sadje, marmelade, kompoti itd.

Vlado Smodu

IZKUŠNJE 
KMETOVALCEV TUDI PLEMENSKA ŽIVINA Gnojenje vinske trte

Pušenjakovi iz Radomerja v ljutomerski občini obdelujejo 16 hektarjev kmetijskih zemljišč — Pitancem se bo 
pridružila plemenska živina — Z naslednikom ne bo težav

V letnem času, ki mu pravimo 
zima (le kakšna zima, ko pa ni 
snega!), smo domnevali, da bo
mo našli 48-letnega Janka Puše
njaka iz Radoslavec in njegovo 
družino pri topli peči. Bilo je 
drugače: v kuhinji okrog štedil
nika si je dala opravka žena ozi
roma mama, gospodar in 21-letni 
sin Janko pa sta bila zunaj pri 
kmetijskih strojih.

, »Z leti smo jih veliko nakupili, 
novih ne bo lahko dobiti, zato pa 
je treba toliko bolj skrbeti za 
>stare<. Vse, kar lahko, popraviva 
s sinom,« je povedal Janko, ki 
nas je nato, ko smo si ogledali 
gospodarstvo, povabil v hišo.

»Dolgo časa sem hodil s konji 
delat v vinograde vinogradniško- 
živinorejskega kombinata. Delil 
sem usodo mnogih Radomerča- 
nov, ki so bili prav tako >furma- 
ni<. Pozneje, ko so na družbenem 
posestvu kupili traktorje, ni bilo 
več priložnosti za zaslužek z de
lom konj, pa sem tudi jaz konje 
prodal in 1969. leta kupil traktor.

Sčasoma so >prišli< še drugi stro
ji in zdaj tako rekoč opravimo 
vsa dela s pomočjo kmetijske 
mehanizacije.«

Janko Pušenjak je v nadaljeva
nju pogovora povedal, da že ne

kaj let obdelujejo 16 hektarjev 
površin. Deset hektarjev je njiho
vih, 6 hektarjev pa imajo v dol
goročnem najemu. Pogodba je 
evidentirana na občini, zato na
jemodajalci ne plačujejo višjih 
prispevkov iz kmetijstva. Sicer 
pa Pušenjakovi plačujejo za na
jemnino hektarja zemlje 700 do 
1.000 kilogramov pšenice. Neka
teri vzamejo zrnje, drugi pa di
narsko protivrednost. Obračun 
praviloma narede pred novim le
tom.

— In kaj pridelujete?

»V hlevu, ki smo ga zgradili 
1973. leta, meri pa 18 krat 12 me
trov, imamo zdaj 25 glav goveje 
živine; 7 krav molznic, ostalo pa 
so pitanci. Letno prodamo 12 
glav pitanega goveda, in sicer bi
kov in telic. Doslej nismo proda
jali plemenske živine. Zdaj, ko 
pa smo končali z gradnjo gospo
darskega dela in še stanovanjske 
hiše, bomo — domnevam — 
imeli nekaj več časa, da se bomo 
posvetili še reji plemenskih telic.

Ker je kmetija usmerjena v ži- 
vihorejo, imahio obsežno rastlin
sko pridelavo. Letno sejemo 
okrog 2,5 hektarja pšenice, 7 
hektarjev koruze, sladkorno peso 
imamo na površini od 0,50 do 
1,50 hektarja, odvisno pač od 

njivskega kolobarja, na 0,30 hek
tarja imamo krmno peso, sadimo 
tudi nekaj krompirja in vsako le
to sejemo deteljo.«

— Najbrž pa imate tudi vino
grad!

»Tega imamo že vrsto let. Je v 
bližnjem Radomerščaku, obsega 
0,80 hektarja in je obnovljen z 
žlahtno trto.«

Razgovorili smo se mi, razgo
voril seje sogovornik, pa tudi sin

Spet mlini na Muri?!
Medobčinska gospodarska 

zbornica za Pomurje je skupaj z 
ABC Pomurko ustanovila druž
beno podjetje Podjetniški in ino
vacijski inženiring (Poding). Ko- 
loman Ciigit, predsednik MGZ za 
Pomurje: »To je svetovalna inže- 
nirinška organizacija, ki bo po
magala pri ustanavljanju novih 
podjetij, delovala na področju 
novih programov in inovacij ter 
se ukvarjala z izobraževanjem 
podjetnikov. Računamo na raz
mah podjetništva tudi v kmetij- 

Janko, ki je končal kmetijsko šo
lo, pa tudi vojska je že za njim, je 
kako povedal. Škoda, ker doma 
ni bilo hčerke oziroma .sestre, sai 
bi tako spoznali še njo. Najbrž bi 
jo tudi povprašali, ali po delu v 
službi poprime še doma.

Na koncu smo zvedeli še po
datke o mleku. Dnevno ga odda
jo do 120 litrov, letno pa 25 000 
litrov.

Š. Sobočan

stvu!«
Se torej Pomurju obetajo novi 

podjetniški časi? Bo Mura znova 
začela vrteti mlinska kolesa? Ne
koč je bilo samo v soboški občini 
več kot deset mlinov, v celotnem 
Pomurju pa kakšnih trideset. . .

Koloman Ciigit: »Ta proces bo 
potekal zelo počasi, saj ima tre
nutno povprečna pomurska kme
tija le 3,7 hektarja zemlje. Toda 
vseeno, zakaj se ne bi kmet 
ukvarjal tudi s podjetništvom.

Po Večeru

Čas oziroma rok za gnojenje 
vinske trte

Čas gnojenja mora biti prilagojen potrebam vinske trte po dolf 
čenih hranilih. Te potrebe pa so odvisne od razvojnega štadija (fen®" 
faze), v katerem je trta. Razvojne faze pri vinski trti lahko v groben1 
razdelimo v:

I. od začetka brstenja do začetka cvetenja (april—-junij)
2. od začetka do konca cvetenja (junij—julij)
3. od oplodnje do časa, ko se jagode v grozdu strnejo (junij—av

gust)
4. od strnjenih jagod do dozorelosti (avgust—oktober)
5. »mirovanje« trte (november—marec)
Čas začetka posamezne razvojne faze se od leta do leta razlikuj®- 

Poglejmo si, kakšna je poraba posameznih hranil v odstotkih v posa
meznih fazah:

— dušika porabi trta največ v prvi in drugi fazi, in sicer 75 %,v 
tretji 20 in v peti 5 %.

— fosforja (PiOs) v prvi in drugi 88 %, v tretji 2, v četrti 6 in v p®' 
ti fazi 4 %.

— kalija (KiO) v prvi in drugi fazi 63 %, v tretji 35 in v peti 2 %
— magnezija (MgO) v prvi in drugi 25 % in tudi v vseh drugih p° 

25 %.
— kalcija (CaO) v prvi in drugi 38 %, v tretji 33, četrti 23 in v p®*1 

6%.
— železa v prvi fazi samo 5 %, v drugi 44, v tretji 32 in v četrt' 

19%.
— mangana v prvi 12, v drugi 50, v tretji 6, v četrti 31 %.
— bora v prvi fazi 14, v drugi 76, v tretji 4 in v četrti 6 %.
— cinka v prvi 20, v drugi in tretji 70 in v četrti 10 %.
Iz zgornjih podatkov je razvidno, da trta potrebuje največ duši

ka, fosforja in kalija spomladi, magnezija enakomerno čez vse leto 
enako, prav tako kalcij. Mikroelemente pa največ v času cvetenja i11 
oplodnje. Da bi hranila pravočasno prišla iz tal prek korenin do org®' 
nov vinske trte, ki ta hranila potrebujejo, moramo gnojiti že prej. DO' 
bro jih je tudi po trošenju takoj zadelati v tla, in to z oranjem, bran®' 
njem, frezanjem ali z motiko. S tem jih tudi približamo koreninam tf' 
te, ki jih je največ v globini 25—60 cm. S fosfornimi, kalijevimi in m®' 
gnezijivimi gnojili je zadosti gnojiti enkrat letno. To tako imenovan® 
osnovno gnojenje bi opravili jeseni, takoj po trgatvi. Namesto enostaV' 
nih gnojil lahko uporabimo NPK gnojila, ki vsebujejo velike količin® 
fosforja in kalija in samo malo dušika. To so na primer naslednje for' 
mulacije gnojil: NPK 7+14 + 21+6+1, 7 — 20 — 30’
6 — 18 — 36, 6 — 18 — 18 in druga. Jeseni lahko opravimo tudi gnO' 
jenje s hlevskim gnojem.
Spomladansko gnojenje opravimo malo pred začetkom pretakanja so
kov, to je, ko je temperatura tal vsaj 10 ° C. Gnojimo lahko z NP^ 
gnojili, ki imajo poudarek na dušiku, kot so naprimer: 18 — 9—9’ 
15 — 15 — 15 itd. Dušik je v tleh lahko gibljiv, saj se letno spel® 
15—25 cm, zato z dušikom gnojimo v dveh oziroma treh obrokih, od' 
visno od nastavka grozdja. Drugič v fazi najbujnejšega prirasta mes®' 
ca maja, tretjič po potrebi po cvetenju, vendar najkasneje do mese®11 
julija. Gnojimo s KAN-om ali ureo. Če uporabimo ureo, je zadosti ®" 
obrok, ker ima urea dolgotrajnejše delovanje. Tudi dušična gnojila]® 
priporočljivo plitvo zadelati v tla, da se nam dušik ne izgubi z izpar®'
vanjem.

inž. E. Novak
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DRUŽBENO PODJETJE ELEKTRO- 
KONTAKT LENDAVA

-ŠTEFAN KIŠ IZ PETIŠOVEC

Lepi

V tiskarni soboškega Po
murskega tiska, ki ga uvrščajo 
med najuspešnejša grafična 
podjetja v republiki, so si za 
letošnje leto začrtali dokaj 
smel razvoj. Fizični obseg pro
izvodnje naj bi povečali za 60 
odstotkov, izvoz na konverti
bilni trg pa celo za 200 odsto
tkov. To bo seveda mogoče de z 
ogromnimi vlaganji v nove 
proizvodne linije za tisk meha- 
nografskih obrazcev. S tem bi 
hkrati nadomestili že počasi 
izumirajoči klasični knjigo- 
tisk.

Skupen znesek sovlaganja s 
tajim partnerjem iz Avstrije 
znaša več kot tri milijone za* 
hodnoneniških mark. Poleg te
ga bodo kupili tudi nekaj so
dobne opreme za knjigovezni
co in dodelavo knjig.

Naložbe zagotavljajo, da 
bodo s sklenjenimi pogodbami 
v tiskarni Pomurskega tiska 
do konca leta povečali izvozne 
rezultate na okrog 3,5 milijo
na ameriških dolarjev, kar je v 
primerjavi z letom 1989, ko so 
ustvarili okrog 1,1 milijona 
dolarjev, precejšen skok. Nove 
zmogljivosti in povečan obseg 
proizvodnje, ki naj bi pokril 
poslovne obveznosti, predvsem 
pa vlaganja v posodobitev teh
nologije in proizvodnega pro
cesa, dajejo lepe obete v pri
hodnje.

M. Jerše

Srbi prodajajo, 
a ne kupujejo

Čeprav so si v lendavskem Elektromaterialu veliko obetali od sode
lovanja z zagrebškim Elektrokontaktom — postali so celo njegov tozd 
— pa iz te moke ni bilo kruha. Naposled so se izločili in od sredine de
cembra lanskega leta je Elektromaterial samostojno družbeno podjetje 
za izdelavo elektroinštaiacijskega materiala.

V Elektromaterialu so po osa
mosvojitvi oblikovali razvojne 
službe in prodajo. Na novo so 
zaposlili 19 strokovnih delavcev, 
s katerimi so v dobršni meri na
domestili delavce, menda celo 
100, ki sojih plačevali v skupnih 
službah zagrebškega Elektrokon- 
takta, vendar od njih niso imeli 
velike koristi; iz matičnega pod
jetja v 4 letih, odkar so bili včla
njeni vanj, niso dobili novega iz- 
delavnega programa, ki jim je bil 
sicer obljubljen. Tako je obvelja
la le delitev osnovnega proizvod
nega programa: v Zagrebu so iz
delovali vtičnice, v Lendavi pa 
električna stikala. Zdaj, po osa
mosvojitvi, sporazum ne velja 
več: v Zagrebu so začeli izdelo
vati tudi električna stikala, v 
Lendavi pa so se odločili, da bo
do ob stikalih izdelovali še vti
čnice. Lendavčani so v to prisi
ljeni, saj po prekinitvi poslovne
ga sodelovanja (delitev proizvod
nje) ne bodo v^č edini izdelova
lec stikal, zato bi bil izpad v izde
lavi, ki pa ga bodo zdaj skušali 
nadomestiti z vtičnicami.

To pa še ni vse! V izdelavo 
uvajajo še druge nove izdelke: 
vrstne sponke (za spajanje elek
tričnih žic), varnostna medvrvi- 
čna stikala, infrardeča stikala, 
okovje za halogenske žarnice, za 
tujega in domačega poslovnega 
partnerja bodo izdelovali speci
alne svetilke in tako naprej. Veli

ko si obetajo od lastne razvojne 
službe. Dejstvo je namreč, da s 
samo izdelavo ni problemov (de
lavci se hitro prilagodijo izdelavi 
novega izdelka), težje pa je z 
uvedbo in prodajo. To zadnje pa 
je hujše zaradi zapiranja srbske
ga trga, na katerem so do neda
vna prodali tretjino svojih izdel
kov (stikal, okovja za žarnice in 
drugo). Poziv srbskih voditeljev 
na bojkot slovenskega blaga so 
prejšnji Elektromaterialovi kupci 
vzeli presneto resno, saj še vedno 
nočejo kupovati. Nasproti temu 
pa z dobavitelji surovin z območ
ja Srbije zdaj ni več težav. Zaradi 
motenj na domačem tržišču in da 
bi se preverili na zahtevnejšem si 
zdaj še posebej prizadevajo za 
Čim večji izvoz. Ta hip je »v 
ognju« morebitna večja prodaja 
v Alžir. Je pa že potrjen izvoz 
klecnih stikal na Kubo.

Š. Sobočan

TV V Isce
10 deklet

Štefan Kiš iz Petišovec se je 
učil za krojača pri mojstru Josi
pu v Lendavi in v Krojaštvu v 
Veliki Polani. Potem, ko je opra
vil izpite, je nekaj časa še delal v 
svoji stroki, nato pa je malo van- 
dral doma in po svetu, 1986. leta 
pa se je končno ustalil. Tedaj je 
skupaj z Roziko, ki mu je ži
vljenjska tovarišica, ustanovil 
krojaško obrtno delavnico. Ker 
je bilo naročil za izdelavo zašči
tnih delovnih oblek več kot do
volj, je postopoma začel priuče- 
vati mlada dekleta. Zdaj zapo
sluje 7 delavcev, ponuja pa delo 
še novim. Ta čas išče 10 deklet, 
ki bi se v dveh mesecih (morda 
katera celo prej) priučila šivanja 
zaščitnih delovnih oblek (kratki 
plašči in hlače), dolgih plaščev, 
kombinezonov in klobučkov. 
Vsem ponuja ustrezno nagrado 
in pozneje redno zaposlitev! To 
pa ni nobeno hvalisanje, saj na
ročil za izdelke ne manjka. Delo
vna oblačila zdaj sicer najbolj 
kupujejo domača podjetja, utrl 
pa si je že prostor tudi na mari
borsko območje. Zdaj v delavni
ci dnevno sešijejo okrog 50 de
lovnih oblek oziroma 80 dolgih 
plaščev. Uporabljajo blaga Mari
borske tekstilne tovarne, v glav

KIŠEVO KROJAŠTVO — Rozika (prva z leve) in Štefan sta pred štiri
mi leti začela z obrtno dejavnostjo. Zdaj je ob mojstru še 7 delavk, ki pa 
se jim utegne pridružiti še najmanj toliko, seveda, če bodo (dekleta) po
kazala interes za priučevanje.

nem esad, borik, koper in keper. 
Mojster Štefan je prepričan, da 
bo imel tudi v naprej dovolj na
ročil, čeprav podjetja škrtarijo z 
denarjem za nakup zaščitnih 
oblačil. Tako se dogaja, da često 
naročijo samo hlače, ki se menda 
hitreje obrabijo kot plašč. Torej: 
delavec ohrani star plašč, dobi 
pa nove hlače. Sicer pa v Kiševi 
delavnici izdelajo tudi veliko

Foto: Š. S.

preprostih klobučkov. Po teh je 
ta obrtnik med občani še najbolj 
znan. Spominjajo pa se ga tudi 
še kot žilavega nogometaša, ki so 
mu rekli (nekateri še zdaj) Mišo. 
Na to ime tudi sam rad sliši. Pa 
kaj bi o tem, saj je zdaj v biznisu, 
tu pa ni časa za lumparije. Sam 
je dejal, da je bilo tega v dobrih 
starih časih preveč.

Š. Sobočan

OPEKARNA 
LENDAVA

Izdelali 
23,3 

milijona
opek

V Opekarni Lendava v Dolgi 
vasi so v lanskem letu izdelali 23 
milijonov 300 tisoč opečnih enot 
normalnega formata, kar je za 1,2 
odstotka več, kot so načrtovali. 

Kaže torej, da je imela opeka do
volj kupcev, oziroma da je po do
brem, klasičnem zidaku še vedno 
veliko povpraševanje. Da je tako 
— to je treba resnici na ljubo po
vedati — so vzrok tudi zredčene 
slovenske opekarne. V Sloveniji 
jih je le še 10, Opekarna Lendava 
pa je po svojih zmogljivostih na 7. 
mestu. Ko bi ne imeli ozkega grla 
v sušilnici, bi lahko letno nažgali 
bar 35 milijonov opečnih enot 
normalnega formata. Tolikšne so 
namreč zmogljivosti peči, v kateri 
sicer kurijo na mazut. Zdaj so se 
odločili, da bodo opremo kar naj
bolj izrabili, kar pomeni, da bodo 
povečali produktivnost. Večja iz
delava pa ne bo šla na račun več
jih vlaganj in stroškov, saj bodo (z 
malo denarja) uredili preprosto 
sušilnico na prostem. Del opeke 
bodo torej v poletnih mesecih su
šili »na soncu«, namesto v zaprtih 
in ogrevanih prostorih. Notranje 
rezerve pa iščejo še drugje. Tako 
so doslej opečni lomljenec dajali 
za »boglonaj«, v letošnjem letu, 
ko bodo dobili stroj za mletje, pa 
ga bodo predelovali v ustrezne 
»frakcije« od 0 do 6 milimetra in 
seveda prodajali. Primeren bo za 
posip teniških igrišč in za toplot
no talno izolacijo v stanovanjskih 
in drugih prostorih. Letos bo ko
lektiv Opekarne Lendava kupil 
nov bager za izkop gline, razmiš
ljajo pa še o ureditvi obrata zare- 
zne strešne opeke. Opekarna pa je 
opustila izdelavo okrasne in upo
rabne keramike, saj so za to de
javnost ustanovili samostojno 
podjetje Keral Lendava.

š. Sobočan

Lepila gredo dobro v izvoz
V sektorju Petrokemija Ine Nafte Lendava ugotavljajo, da je poraslo pov

praševanje po umetnih karbomidnih lepilih. Vzroke za to vidijo v izenačitvi 
cen lepil na domačem in zunanjem tržišču. Na povečano povpraševanje računa
jo tudi v prvih mesecih tega leta. Sedaj izvozijo na tuja tržišča 1000 ton belih 
lepil. Na svetovnem trgu je zaznaven tudi rast cen metanola, zato se bodo, če 
bodo cene ugodne, usmerili tudi v večji izvoz. Konec lanskega leta so obnovili 
tovarno metanola, tako da bodo lahko občutno povečali proizvodnjo. Sedaj iz
delajo 9000 ton metanola na mesec. Jani D.

Za boljše vzdrževanje 
melioracijskih objektov
Po sprejemu odloka o zagota

vljanju sredstev za vzdrževalna 
dela na skupnih objektih in na
pravah na melioracijskih območ
jih soboške občine so bili kljub 
določenim odporom opazni po
zitivni premiki. To velja v prvi 
vrsti za vzdrževanje melioracij
skih objektov. Že lani pa so na

stale težave pri izvajanju vzdrže
valnih del, predvsem zaradi viso
ke inflacije. Poleg tega je po 
odloku sprejemala programe 
vzdrževalnih del in predračune 
skupščina kmetijsko-zemljiške 
skupnosti v decembru preteklega 
leta za prihodnje leto. Na tej os
novi je uprava za družbene pri-

»Ugasnil« je tudi uspešen 
železniški sis

Načrt Temeljne skupnosti za železniški in luški promet prometnega središča 
Murska Sobota je v celoti izpolnjen, čeprav ji krizne razmere v družbi niso šle po
vsem na roko. Med drugim je bila obnovljena proga Ljutomer—Radenci, posta
vljeni so novi tiri do Murske Sobote, kjer so uredili tudi železniško postajo, s poso
dobitvijo železniških tirov pa so uvedeni tudi nekateri novi vlaki, kar je omogočilo
boljšo povezavo z republiškim središčem.

To so med drugim poudarili na 
zadnji seji predsedstva omenjene 
skupnosti v letu 1989, ki je z novim 
letom prenehala delovati. Letos je na
mreč Železniško gospodarstvo Lju
bljana, kamor sodi tudi železniško 
omrežje Pomurja, postalo javno pod
jetje. Ob tej priložnosti so obravnava
li poročilo o poslovanju ŽG Ljublja
na in Luke Koper v minulem letu ter 
predlog potrebnih ukrepov za izbolj
šanje kritičnega finančnega položaja 
slovenskih železnic. Kot je v razpravi 
opozoril pomočnik direkt6Vja Želez
niške transportne organizacije Mari

bor Jože Juričinec, so v letu 1989 
uspeli uresničiti le 8 odstotkov načr
tovanih vlaganj, kar je zelo malo, zato 
je razumljiv izpad pri dohodku želez
nice. Ob najetju kratkoročnih posojil 
so opravili le predvidena minimalna 
dela, nujna za varnost železniškega 
prometa.

Zato bodo v novih pogojih gospo
darjenja skušali zagotoviti sistemske 
vire financiranja, ki bodo omogočali 
racionalnejše poslovanje in večje pri
bliževanje potrebam uporabnikov nji
hovih storitev.

PRIPOROČAMO VAM

UGODEN NAKUP

vseh vrst pijač!

TRGOVINA REHAR, 
Moravske Toplice
Dolga ulica 107
Tel.: (069) 48 534

Odprto vsak dan od 8. do 19. 
ure, tudi ob nedeljah in prazni
kih.

Trgovina Rehar je prispevala 
košaro s pijačami za bralca 
Vestnika, ki sodeluje v kvizu 10 
sekund.

VELIKA PRIDOBITEV 
PAVLINJEKOVIH

Brata Štefan in Jože Pavlinjek 
iz Murske Sobote uspešno nada
ljujeta obrtno dejavnost, ki jo je 
pred več kot 40 leti začel njun 
oče. Delavnice v Temlinovi ulici 
v Soboti,,so zaradi povečanega

nez Štotl. V priložnostnem nago
voru je pohvalil prizadevanja 
bratov Pavlinjek (pozabiti ne 
sinemo tudi njunih žen, saj sta' 
prav tako (so)obrtnici) in dejal, 
da so se naposled »odprle« tudi

hodke pripravila odmero in izda
la odločbe za akontacijsko plači
lo nadomestil. Časovni razkorak 
od vrednotenja predvidenih del 
do njihovega izvajanja pa je za
radi večkratnih podražitev one
mogočal izvedbo del po predvi
denem programu investitorja. To 
je seveda povzročilo krčenje del, 
nepopolno izvedbo in slabo ka
kovost.

Zaradi ukinitve kmetijsko- 
zemljiške skupnosti bo .program 
vzdrževalnih del za posamezno 
melioracijsko območje za pri
hodnje leto obravnaval in spreje
mal občinski izvršni svet najkas
neje do 20. decembra v tekočem 
letu- M. Jerše

Tudi letos 
bodo vrtali

Raziskave nafte in plina se bo
do nadaljevale tudi v letošnjem le
tu, so sporočili v Ini Nafti Lenda
va. Dosedanje so pokazale, da je 
na našem pomurskem območju 
zanimivo in potencialno nahajališ
če nafte in plina. V letošnjem letu 
bodo vrtali v Dankovcih, kjer 
predvidevajo dve vrtini do globine 
1400 metrov. Na območju pri Ko
bilju pa bodo izvrtali vrtino Mar
tin, ki bo globoka 4000 metrov. 
Nadejajo se dobrih rezultatov.

Jani D.

NOVI DVORANI — Obratovalnici Štefana in Irene (Kovinoplastika) ter Jožeta 
in Terezije Pavlinjek (Inoks) sta dobili nove prostore. Omenjeni obrtniki za zdaj 
še poslujejo po določilih obrtne zakonodaje, s čemer pa ni rečeno, da kdaj pozneje
ne bodo ustanovili zasebnih podjetij. 
Štotl.

obsega dela in zaposlovanja no
vih delavcev postale v zadnjih le
tih pretesne, zato sta se odločila 
za novogradnjo. V Černelavcih, 
v Gorički ulici, sta uredila vsak 
svojo proizvodno dvorano z 
upravnimi prostori, ki merita po 
750 kvadratnih metrov. Slavno
stno odprtje je bilo tik pred no
vim letom, trak pa je prerezal 
predsednik izvršnega sveta skup
ščine. občine Murska Sobota, Ja-

INDUSTRIJA VOZIL IN
KMETIJSKE MEHANIZACIJE, p. o.
69240 LJUTOMER, Prešernova c. 40
Telefon: (069) 81-615, 81-625, 81-635

PREKUCNE LOPATE ZA VSE KATEGORIJE TRAKTOR
JEV
in sicer zaboji širine 1,4 m, 1,6 m, 1,8 m, 2 m

TO 3,2 H

Na posnetku: slavnostni govornik Janez 
Foto: Š. S.

banke, saj je bil za ta objekt upo
rabljen tudi tako imenovani raz
vojni dinar. Drugače tudi ne bi 
šlo, saj sta Pavlinjekova objekta 
stala v dinarski protivrednosti 
500 000 nemških mark.

Odprtja izdelavnih prostorov 
so se udeležili številni gostje in 
poslovni sodelavci, za kulturni 
program pa je poskrbel oktet iz 
Gančanov.

Š. S.

f? tehnostroj

PRAKTIČNO, VARNEJE IN CENEJE PRI VZPOREDNIH 
OPRAVILIH S PRAKTIČNIMI PREKUCNIMI LOPATAMI 
TEHNOSTROJA
PONUJAMO:
— trosilnike za ravninska polja, 31, 3,61, 4,21 in 4,51,
— prekucne trosilnike; prikolica in trosilnik 4,21
— hribovske trosilnike, 2,51 in 31, že od 52.230,00 din

Tehnostroj želi seznaniti kupce s:
— posodobljenimi in funkcionalno izboljšanimi izdelki,
— kakovostno izdelavo in funkcionalnostjo izdelka EVROP

SKE RAVNI.
— konkurenčnost cene ob bistveno boljši kakovosti

EVROPSKA KAKOVOST TUDI NA DOMAČEM TRGU!

■-------------- -------------
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»malo mešano«

S KOLEKTIVNO POGODBO BI ODPRAVILI 
ZAKON DŽUNGLE

Z namenom, da bi v sindikatih, strokovnih službah podjetij in dru
gih inštitucijah v Pomurju oblikovali svoje poglede in pripombe na pred
loženo zasnovo sistema in elementov za pripravo in sklepanje kolektiv
nih pogodb, je pomurski medobčinski svet Zveze sindikatov sklical v 
Murinih Ženskih plaščih delovni pogovor. Pri tem izhajajo iz določil za
kona o temeljnih pravicah iz delovnega razmerja in prizadevanj po čim
prejšnji odpravi sedanjega administrativnega urejanja delitve osebnih 
dohodkov.

Iz uvodne obrazložitve člana 
predsedstva republiškega sveta 
Zveze sindikatov Slovenije Bra
neta Mišiča veje spoznanje, da 
pri nas še vedno nimamo dovolj 
izkušenj pri sklepanju kolektiv
nih pogodb. »V sindikatih se 
zavzemamo za pošteno plačilo 
opravljenega dela. Zato bi v re
publiki morali imeti generalno 
kolektivno pogodbo, da bi od
pravili zakon džungle na tem po
dročju, predvsem pa uredili 
vprašanje cene delovne sile. Pri 
tem se naslanjamo na izkušnje 
drugih in jih natančno proučili. 
Pri tem pa je seveda iluzija priča
kovati, da bodo kolektivne po
godbe avtomatično prinesle tudi 
višje plače. Pomembno pa je, da 
v sindikatih zagotovimo za pri
bližno enako delo enako plačo. 
Zavzemamo se za to, da se opre
delijo minimalni osebni dohod
ki, ki bodo omogočali normalno 
preživetje delavcev,« poudarja 
Brane Mišič.

Si projektanti pluvajo v lastno skledo?
Čeprav so imeli tudi delegati 

območne vodne skupnosti Mura 
poslovilno sejo, so obravnavali 
več vsebinskih tem. Pri ocenjeva
nju dela v lanskem letu so med 
drugim ugotovili, da so od načr
tovanih naložb vse tudi začeli, 
razen projekta Mala Krka med 
Domanjševci in Križevci v Prek
murju, ker le-ta ni bil pripravljen 
in tudi sredstev ni bilo dovolj. Za 
varstvo voda in urejanje vodne 
oskrbe pa so opravili naslednje 
naloge: gradnja čistilne naprave 
pri mejnem prehodu Šentilj, sa
nacijski ukrepi pri čistilni napra
vi farme v Podgradu, gradnja 
biološkočistilne naprave Nego
va, ureditev novega vodnega za
jetja v Lakošu in nadaljnje ureja
nje vodne oskrbe na Goričkem.

Velika preskušnja za sindikat 
pa bodo gotovo stečajni postop
ki, ko bodo delavci ostali brez 
zaposlitve. In kaj ponujajo za re
ševanje teh problemov? »Pri tem 
smo imeli že doslej nekaj izku
šenj, zlasti ob uveljavljanju sin
dikalne liste o odpravnini, mi
slim pa, da je sedanji zakon o 
stečajnih postopkih sindikat po
polnoma postavil ob stran. Od 
zveznega sindikata smo zahteva
li, da nastopi kot predlagatelj do
polnil členov zakona o stečajih. 
Vztrajali bomo pri vseh prime
rih, ko je stečaj vnaprej napove
dan, da se tudi delavcem, ki za
radi tehnoloških in ekonomskih 
presežkov ostanejo brez dela, za
gotovi socialna in materialna 
varnost, in sicer s pomočjo od
pravnin, prekvalifikacij itd. Ra
čunamo, da bomo generalno ko
lektivno pogodbo v Sloveniji 
sprejeli še pred sindikalnim kon
gresom, kolektivne pogodbe po
sameznih dejavnosti pa bi izdela
li v februarju, kar bi omogočilo

Precej nepredvidenega dela in 
skrbi pa so jim povzročile tudi 
julijske poplave reke Mure. Od
prava škode jih je stala okrog 53 
milijard dinarjev, kar je polovica 
vseh prihodkov območne vodne 
skupnosti Mura. V ta namen pa 
so uspeli dobiti le 500 milijonov 
dinarjev republiških solidarnost
nih sredstev.

Kako bo prihodnje leto, pa bo 
predvsem odvisno od razpolo
žljivih sredstev. Izhajajoč iz re
publiškega proračuna si lahko 
obetajo le 44.700 milijonov di- 
natjev. Zato bodo imele pred
nost predvsem tiste naložbe, ki 
jih že izvajajo ali pa so lani iz
padle. Na predlog delegata iz 
KS Gaberje so v program uvrstili 
tudi regulacijo potoka Kopica, 

njihovo sprejetje do konca apri
la.«

V razpravi so predstavniki 
vodstev občinskih sindikatov, 
strokovni delavci večjih podjetij 
in sodišča združenega dela nače
li vrsto aktualnih vprašanj. Mar
jan Neuvirt je opozoril na zamu
janje pri sprejemanju kolektiv
nih pogodb, zato so mnogokje že 
sprejeli sporazume, ki urejujejo 
nekatera sporna določila glede 
uveljavljanja zakona o delovnih 
razmerjih. Sprejeta je bila njego
va pobuda, da bi do sprejetja ko
lektivnih pogodb v podjetjih 
uporabljali veljavno zakonodajo. 
Z njim se je strinjal Franc Kola
rič, ki pa meni, da te bojazni ni, 
saj v kolektivih še vedno čakajo 
na končne odločitve pred spre
jetjem zakonodaje. Po njegovem 
mnenju bodo potrebni še interni 
zakoni, pri čemer ne gre pozabiti 
na skladnost teh aktov. Janeza 
Kovača moti nedoslednost pri 
uporabi izrazoslovja o osebnih 
dohodkih in plačah, pri čemer 
bo v ospredju prizadevanja zago
tavljanje realne plače. Karel Su
kič pa je med drugim podprl za
misel o izplačilu 13. plače v za
četku julija, medtem ko je treba 
14. plačo povezati z ustvarjenim." 
dobičkom. Upajmo le, da zaradi c 
pomanjkanja denarja in kadrov^ 
ne bomo zopet ostali na pol poti! S 

vendar bo uresničitev tega pred
loga odvisna od razpoložljivih 
sredstev. Prihodnje leto bo po
trebno več kot doslej vlagati tudi 
v zmanjševanje onesnaženosti in 
za zaščito vodnih virov, za vodno 
oskrbo in popravilo murskih na
sipov, da se ne bi zgodilo kaj ta
kega kot letos, ko je voda predrla 
nasip pri Gaberju in potem po
plavila velika območja kmetij
skih površin.

V program usposabljanja zem
ljišč pa so zapisali, da bodo v Po
murju izvajali osuševalna dela 
na 2695 hektarjih, namakalna pa 
na 1120 hektarjih površin. 6380 
hektarjev naj bi zaokrožili (ko
masirali), na 624 hektarjih pa 
opravili z agromelioracije. Z nji
mi mislijo nadaljevati kljub ne

ZSMS
. 'V skladu s sklepi kongresa 
ZSMS v Portorožu in svobod
nim demokratičnim načelom 
so v Ini Nafti ukinili osnovno 
organizacijo ZSMS. Mladi pa 
lahko pristopijo k novi organi
zaciji, tako da podpišejo pri
stopno izjavo na Občinski 
konferenci ZSMS Lendava. 
Mladinska organizacija te de
lovne organizacije je bila do
slej med najbolj delavnimi v 
občini, saj je na njej slonelo 
športno in kulturno delovanje. 
Mladi v Ini Nafti pa seveda.ne 
bodo prenehali delovati, saj se 
bodo aktivno vključevali v de
lo sindikalne organizacije, ki 
se je te dni prenovila in s sta
tutom delovne organizacije do
bila še pomembnejšo vlogo pri 
zagotavljanju pravic delavcev. 
V Ini Nafti pričakujejo, da bo
do mladi aktivno delali tudi v 
krajevnih skupnostih, kjer ži
vijo.

Jani D.

davni razpravi predstavnika Pro
jektivnega biroja Murska Sobota 
(Jože Sraka) na zborovski komi
siji republiške skupščine, ki je 
menil, da so ta dela nekoristna. S 
takšnimi enostranskimi mnenji si 
projektanti pljuvajo tudi v lastno 
skledo, so menili delegati obmo
čne vodne skupnosti. Niso pa iz
ključili možnosti, da so bile kje 
storjene tudi napake.

Na zadnjem zasedanju sb de
legati sprejeli tudi samoupravni 
sporazum o solidarnostnem 
združevanju sredstev za odpravo 
večjih škod po polavah na vodo
tokih in drugih zbiralnikih vode 
ter vodnogospodarskih objektih 
in napravah v splošni rabi.

Jože Graj

Nadgradnje delajo škodo stanovalcem
Na zadnji seji soboške stano

vanjske skupščine je bilo vroče 
kot že dolgo ne. Delegati so se 
oglasili, ko so bila prebrana ime
na devetih članov novega odbora 
za stanovanjsko izgradnjo, ki se 
mora imenovati z ukinjanjem si- 
sov. Padlo je vprašanje, koliko 
od teh stanuje v družbenih sta
novanjih, in ugotovili so, da le 
eden. Strokovni delavci stano
vanjske skupnosti so predlog za
govarjali s strokovnostjo predla
ganih. Delegate pa je še zanima
lo, zakaj so med njimi tudi delav
ci upravnih služb, ki bodo po no
vem že po funkciji odgovorni za 
delo glede stanovanjske proble
matike. Toda tudi na to so dobili 
ohlapen odgovor. Delegati pa iz 
svojih vrsti niso uspeli najti niko
gar, ki bi bil pripravljen sprejeti 
članstvo v odboru, saj so predla
gani menili, da bo odbor itak de
loval le nekaj časa.

Delegati pa so se zganili tudi 

Uresničena sindikalna pobuda
Na pobudo, ki je bila sprejeta na zborih skupščine občine Gornja 

Radgona (11. januarja), v imenu sindikalne delegacije pa jo je prebrala 
Irena Petek-Ferenc, je Komite za družbeno planiranje in družbenoeko
nomski razvoj preveril finančni položaj vzgojno- varstvenih organizacij, 
pri tem pa upošteval sprejete prispevne stopnje za leto 1990, zamrznitev 
osebnih dohodkov in višino prispevne stopnje za leto 1990 v gornjerad- 
gonski občini v primerjavi z drugimi. Na osnovi tega je komite predla? 
gal, da se prispevek staršev za skrbnino otrok v vrtcih s 1. januarjem 
1990 poveča za 90 odstotkov namesto 120 (kolikor je najvišja dovoljena 
mera zvišanja).

S takim povišanjem bi še vedno bilo zagotovljeno normalno delova
nje vzgojno-varstvenih organizacij. Prvotno predvideno povišanje bi mo
čno obremenilo osebni dohodek staršev, saj je le-ta v gornjeradgonski 
občini precej nižji, kot je republiško povprečje.

bbp
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Morska Sobota

Dosedanji uspehi 
so spodbuda za naprej

Aktivistov Socialistične zveze in mestnih krajevnih skupnosti so 
se spomnili tudi na sedežu delovne skupnosti skupnih služb. Tajnik 
mestnih krajevnih skupnosti Štefan Flisar se jim je ob tej priložnosti 
zahvalil za njihov prispevek k hitrejšemu razvoju Murske sobote, v 
sproščenem in neposrednem pogovoru pa so načeli vrsto nalog, ki jih 
čakajo. Ob tem so izrazili zadovoljstvo nad doseženim, kar bo goto
vo spodbuda za še uspešnejše reševanje ciljev v letu 1990, ki so pred 
njimi.

-še

ob nadgradnjah in tem, da se sta
novalcem vrhnjih stanovanj pri 
tem dela velika škoda.

Vodja strokovne službe je ob 
tem dejal, da je za ocenitev ško
de pristojna nevtralna komisija 
zavarovalnice. O njeni nevtralno
sti delegati niso razpravljali, pač 
pa so sprejeli sklep, da se mora 
pri vseh nadaljnjih nadgradnjah 
v celoti zavarovati premoženje 
stanovalcev.

V poročilu moramo omeniti še 
razpravo vodje strokovne službe, 
ki je povedal, da so pod raznimi 
pritiski, da morajo sklepati po
godbe za gradnjo z domačimi 
gradbenimi podjetji, pa čeprav ta 
z gradbenimi deli zamujajo po 
tri mesece in tudi delo ni dobro 
opravljeno. Zato so želeli slišati 
stališče skupščine o tem, saj bi se 
sami raje odločali za tujega, bolj
šega izvajalca del.

m. h.

VSE JTI el^ee^m /Z keramika
Dobro delo soboških 

sindikatov

ZNIŽANJE CEN 15%

PRODAJA NA 6 MESEČNI 
KREDIT

brezplačna izdelava načrtov za oblikovanje 
in dimenzioniranja peči, kaminov, kmečkih 

peči, toplozračnih peči in pizza peči

dobava vsega materiala 
in montaža peči

PRODAJA IN INFORMACIJE:

GIP PIONIR — KERAMIKA IN FINALIZACIJA
Slakova 5, Novo mesto 
tel.: 068/21-201, 24-298, 26-016 
telefaz. 068/23-213
Vošnjakova 7, Ljubljana, tel. 061/317-984
Marko Miklošič, Maribor, Lesjakova 52, 
62341 Pekre — Limbuš, tel.: 062/631-375

Pred skupščino občinske or
ganizacije Zveze sindikatov v 
Murski Soboti, ki bo 15. februar
ja, se je sestalo predsedstvo OS 
ZSS in obravnavalo več doku
mentov. V razpravi so ugodno 
ocenili predlog poročila o delo
vanju soboških sindikatov v mi
nulem letu in programske usme
ritve v prihodnje, kar bo dobra 
osnova za izdelavo dokončnega 
operativnega programa. Konkre
tni rezultati vključevanja sindi
kalne organizacije v reševanje 
najbolj žgočih delavskih vpra
šanj potrjujejo pravilnost začrta
ne poti. Posebej so se angažirali 
pri uresničevanju sindikalne li
ste, svoje zahteve so vseskozi 
prenašali v skupščinske organe, 
soboški sindikat pa se je izkazal 
tudi pri zagotavljanju materialne 
in socialne varnosti zaposlenih, v 
stečajnih postopkih, obveščanju 
in izobraževanju sindikalnih 
aktivistov. Ugodna ocena velja 
tudi za delo sindikatov dejavno
sti, med katerimi je bil najaktiv
nejši občinski odbor sindikata

delavcev v vzgoji in izobraževa
nju.

Strateški cilji delovanja sobo
ških sindikatov pa bodo zlasti za
gotavljanje višje življenjske ravni 
delavcev in ekonomskih plač, so
cialne varnosti, humano, zdravo 
in varno delo, soupravljanje in 
zaščita sindikalnih aktivistov. Pri 
tem bodo uporabili vse metode 
sindikalnega boja, si prizadevali 
za preprečevanje nepotrebnega 
nočnega dela žensk in nadaljeva
li aktivnosti za skrajšanje delov
nega časa na največ 40 ur teden
sko. Ob tej priložnosti so sprejeli 
tudi predlog statutarnega sklepa 
občinske sindikalne organizacije 
in pregledali postopke evidenti
ranja možnih kandidatov za sin
dikalna vodstva v republiki in 
občini. Iz 44 OO ZSS so dobili 
podatke o 112 kandidatih, pri če
mer je mnogo novih imen in mla
dih ljudi. Tonček Gider pa jih je 
obvestil, da ne namerava več 
kandidirati za sekretarja OS 
ZSS.

Milan Jerše

Zdomcev pa ni bilo
Sejna soba občinske konference SZDL M. Sobota je pripravljena 

za sprejem gostiteljev (predstavniki Medobčinske gospodarske zbor
nice in Pomurskega medobčinskega sveta Socialistične zveze) in go
stov (delavci na začasnem delu v tujini, ki jim po domače pravimo tu
di zdomci). Pridemo tudi novinarji. Beseda naj bi tekla o podjetništvu 
in možnostih, ki se kažejo pri nas. Zdomcem naj bi torej razložili, kje 
in kako bi lahko naložili svoje privarčevane devize, če bi se vrnili v 
domovino. Vsi smo lepo čakali, da bi o tem slišali kaj novega, spod
budnega, konkretnega ... a kaj, ko ni prišel noben zdomec. Samo v 
soboški občini so poslali okrog tisoč vabil na ta pogovor, pa še na do
mačem radiu je bilo nekajkrat sporočeno. Kaže torej, da zdomcev to 
zaenkrat še ne zanima, da bodo raje ostali in delali na tujem vsaj tako 
dolgo, da si pridobijo pravico do pokojnine. Tako jih tudi večinia raz
mišlja. Le zakaj bi preveč tvegali? Morda bi kaj vlagali za svoje otro
ke, ampak to še ni urejeno. Mogoče pa bodo pokažali večje zanima
nje za naše ponudbe, če jih bodo pristojni obiskali tam, kjer živijo in 
delajo, če bo torej šla gora k Mohamedu. Tak je bil tudi dogovor neu
spelega dogodka. jože Graj
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kulturna, obzorja

Pomursko lutkovno srečanje PRENOVA POKRAJINSKEGA MUZEJA
Ljutomer je bil letos prizorišče lutkovnih skupin Pomurja. Naziv 

je morda preširok, saj se ga niso udeležile vse občine — manjkala je 
Lendava. Predstavile so se skupine iz treh različnih kategorij, lutko
vni krožki, lutkovne skupine (na osnovnih šolah) in odrasla lutkovna 
skupina. Na tem srečanju so prikazali šest različnih igric in Tine vari, 

je bil v vlogi selektorja za območno srečanje, je takole strnil svoje 
vtise o kakovosti predstavljenega:

»Največje presenečenje je, da seje na tem koncu Slovenije prvič 
predstavila odrasla lutkovna skupina. Gre za lutkovno skupino Guli- 
ver iz Murske Sobote. Sodelovale so tudi tri lutkovne skupine z os
novnih šol in dva lutkovna krožka, torej skupaj 6 predstav. Ce pote- 
gnem črto pod tem srečanjem, lahko rečem, da sem zadovoljen. Vse 
lutkovne predstave so predstavljene zelo vestno. Bile so tudi radožive 
(predvsem obe predstavi lutkovnih krožkov). Ugotavljam, da lutkarji 
v tem delu Slovenije nimajo težav z izdelavo lutk, scene ali pri izbiri 
glasbe. To pa je verjetno odraz sodelovanja na naših seminarjih, ki jih 
Prirejamo v severovzhodni Sloveniji. Lahko rečem, da je bila bera le
tošnjega srečanja dobra, da so bile vse predstave odigrane na primer
ni ravni in da bodo tako zaigrane razveseljevale še zelo dosti otrok.«

Bi kakšno od skupin posebej omenili?
»Nobene ne bi mogel posebej izločiti, ker so bila to posamezna 

področja dela lutkarjev in med seboj niso primerljiva. Odrasla skupi
na je predstava zase, tudi obe predstavi krožkarjev sta nekaj posebne- 
ga, v svojem ambientu, s sproščenimi otroci... do resnejšega dela v 
lutkovnih skupinah.«
, Kakšen pa bo vozni red naprej — sledita še območno in republi
ško srečanje.

»Ta medobčinska srečanja, ki so v severovzhodni Sloveniji, bodo 
končana do 20. februarja, ko bo območno srečanje v Slovenski Bistn- 
ct Republiško srečanje pa ima svoj ustaljen termin, to je konec mar- 
ca’ tudi letos smo načrtovali, da bo to zadnji teden v marcu.«

Dušan Loparnik

Z obnovo soboškega gradu bo 
tudi Pokrajinski muzej v njem do
bil novo podobo. Muzejske zbirke 
v njem bodo kronološko predsta
vljene, zaposleni načrtujejo izda
janje strokovne revije, kadrovsko 
se krepijo, veliko pričakujejo od 
programskega sveta, glasno pa 
razmišljajo tudi o tem, kako bi se 
organizirali. Očitno sledijo zah
tevkom današnjih dni, ki se od 
včerajšnjih močno razlikujejo — 
tudi po odprtosti, kajti prav zapr
tost je bila v graščini sredi parka v 
Murski Soboti najbolj sporna.

Upajmo, da bo sčasoma postala 
zgodovina, ta pa upodobljena z 
eksponati na razstavah in v mu
zejskih zbirkah na nov način.

Zanj je potreben bolj podjetniški 
pristop tudi v kulturi, o vsem na
štetem pa smo se pogovarjali z no
vo ravnateljico Pokrajinskega 
muzeja in kustosom za kulturno 
zgodovino.

Knjižničarji so zborovali
v času takšnih in drugačnih reorganizacij in prenov ni nič nena

vadnega, da razmišljajo o svoji tudi soboški knjižničarji, a pe 
',em zboru so ugotovili, da jim združitev v kulturni center pred deset- 
elJem ni prinesla kdo ve kakšnega napredka. . „ .

Nasprotno, analiza, ki so jo pripravili na pobudo sindikata Kul
turnega centra Miško Kranjec, je pokazala, da so po kadrovski plati 
,n prostorsko na istem kot pred desetimi leti. Pravzaprav so nazado- 
Ya", ker seje povečal obseg dela in postaja prostorska stiska vse huj- 
sa> °Prijemljive rešitve pa zaenkrat ni nobene. Zato razmišljajo o osa
mosvojitvi, počakali pa bodo, da podobno analizo opravita tudi gale
ba in kino. Muzej jo je že, saj se s prehodom k republiškemu viru 11- 
nanciranj spreminjajo izhodišča za dejavnost; podobno kot pri galen- 
Ji, vendar se slednja še ni opredelila. Večje težave so pn kinemato
grafski dejavnosti, ki je dobila v videu hudo konkurenco, obisk 
kinematografih je začel upadati tudi pred tem in ga m resi a.niti dol- 
“V stereo tehnika in pornografija, rešitve pa ni. Ne v republiškem me- 
nlu> se manj pa po občinah, kjer kinematografi vse bolj vegetirajo. 
„„ Tadl knjižnice niso več tisto, kar so bile — prizorišče mnozicn - 
ga Pridobivanja znanja, saj je z boljšimi stanovanjskimi razmeram 
?b,sk .“pade!, ne pa tudi izposoja. Več je knjig in tako knjižničarji 
^2?*®”° negodujejo, da ob povečanem obsegu dela (po nekatere 
P“bl'kacije morajo zaradi prostorske stiske tudt v zaklonišče na Len- 
™vski, ki je četrta lokacija svoj čas bolje cenjenih kulturnih dobnn) 
nimaJ° boljših razmer B. Bavčar

IRENA ŠAVEL, lani ste prev
zeli vodstvo muzeja v Murski So
boti, letos pa je med načrtovanim 
v ospredju velika razstava Oloris, 
ki jo pripravljate, poleg preostale 
siceršnje dejavnosti Pokrajinske
ga muzeja.

^TURNIH ORGANIZACIJ MORSKA SOBOTA 
orKanizira

6 februarja ob 18.30 na SCTPU

pLESNI TEČAJ

»Gotovo je ena glavnih pre- 
okupacij v arheologiji priprava 
razstave, ki naj bi ponazorila na
še delo v Dolnjem Lakošu. To je 
bila raziskovalna naloga od 
1981—85, ko smo proučevali 
bronastodobno naselbino, in ta 
naj bi bila zdaj predstavljena v 
obliki razstave. Gre za velik pro
jekt, saj sodi med republiške raz
stave in iz tega vira smo dobili 
tudi potrebna sredstva. Razstava 
bo maja v soboški galeriji, nato 
pa kot stalna postavitev v muzej
skih prostorih gradu v Lendavi.

Poleg nje imamo v letu 1990 še 
veliko drugega dela. Tako obno
vo drugega nadstropja gradu kot 
raziskavo — projekt kulturna de
diščina Prekmurja, v katerem so
delujemo vsi kustosti. Pozneje

Mandordnih. latinskoameriških, disco P,es(’v ^jjg: 
vodi plesni učitelj Jože Martinec. Info 11.957.ZKO Murska Sobota, Trubarjev drevored 4,

v KOLOŠEVEM OBJEKTIVU

*a Zamrz,^ ?^NJE LEDU NA LEDAVI — Svojčas, ko še ni bilo velikih hladilnic, pa tudi hladilnikov 
2imsk'h Z'vd ne’ bl1 nadvsc dobrodošel naraven led. Za tovarno mesnih izdelkov so ga splavljali v 

j* Potok I dneh na Po,oku< ki *c^c skozi Mursko Soboto. Dandanes reguliran in manj koristen kot ne- 
Va,ni, Prav ,jed.ava v gornjem toku zbiralno jezero — akumulacija, ki ščiti pokrajino ob njej pred popla- 
"finega ^^‘."Brambe pred njimi ob Muri pa je bil skopan tudi razbremenilni kanal. Tako je podoba 
r°tografija .° lsa spremenjena, pa tudi Gada, ki je bil svojčas kopališče Sobočanov, ni več. Je le Kdloševa 
"efiji. b j °ynega zimskega utripa kot spomin v času, ko oživlja drsališče na teniških igriščih pri Faza
mi Prepo»n ? S01?1?1 v zimskih počitnicah lahko drsali na njem, je odvisno od dnevnih temperatur, ki se 

gosto dvigajo nad ničlo, medtem ko je nekoč zima le-to zares bila in je bilo ledu dovolj.
B. Bavčar

A’ S

Pogled v razkopano notranjščino grajskega dvorišča v Murski Soboti 
priča, da je poseg v zgodovinski spomenik temeljit in da bo poleg uspo
sobitve gledališke dvorane potrebno obnoviti še marsikaj. Predvsem pa 
pod oboke vrniti življenje v smeri bolj množičnega odpiranja grajskih 
vrat obiskovalcem.

smo vanj vključili še srednji vek 
in muzejsko predstavitev stalne 
razstave, ki naj bi bila model za 
novo postavitev muzejskih zbirk.

V Pokrajinskem muzeju smo se 
namreč odločili za kronološko 
postavitev v prvem nadstropju 
gradu, pisarne, v katerih smo 
zdaj, pa bomo preselili v drugo 
nadstropje, da bi ostalo čim več 
prostora za muzejske zbirke.

Načrtujemo tudi izdajanje pu
blikacije — muzeološke revije, ki 
jo bomo pripravljali skupaj z 
zgodovinskim društvom za Po
murje. V tej reviji bi radi obja
vljali strokovne članke s področ
ja muzeoloških ved, pa tudi dru
gih tem podobnih. Avtorji bodo 
lahko različni, v Pokrajinskem 
muzeju pa težimo tudi po stroko
vno in sicer močnem program
skem svetu. Ugotovili smo na
mreč, da je bila v tem velika sla
bost našega muzeja. Programski 
svet je bil premalo učinkovit in 
nas navzven ni najbolje predsta
vljal. Tudi marketing bo potreb
no vnesti in public relations ter 
še in še — že v tem letu.«

Za vse našteto je poleg že ome
njenega dobro izbranega pro
gramskega sveta potrebna tudi 
profesionalna zasedba. S prido
bitvijo Janeza Balažiča ste se ka
drovsko okrepili, kot je slišati, pa 
načrtujete še dodatne zaposlitve.

»Res je, še letos, ker smo dobi
li odobreno zasedbo mesta ar- 
heologa-pripravnika, restavrator
ja in v naslednjem letu še kusto- 
sa-pedagoga. To bo skupina, ka
kršno naj bi imel vsak pokrajin
ski muzej v Sloveniji.«

JANEZ BALAŽIČ, kako je bi
lo priti iz osrednjega — ptujskega 
muzeja, v domači — Pokrajinski 
muzej v Murski Soboti in kakšno 
je vaše delo v njem?

»Težko, vendar je bila ves čas 
moja želja, da se prčbijem v po
krajino prek Mure. Zdaj, ko sem 
v njej, sem v dobrih dveh mese
cih predvsem videl in spoznaval 
stvari, na katerih naj bi,delal. To 
je v prvi vrsti osnovna dejavnost 
— od inventarizacije, dokumen
tacije, zbiranja in evidentiranja 
gradiva, registra premične dedi
ščine, na katerega ne smemo po
zabiti. Gre za delo, ki je pogoj za 
kasnejšo, bolj poglobljeno in 
analitično analizo — raziskavo 
kulturne zgodovine in posamez
nih umetnostnih ter likovnih po
javov.

Po teh prvih vtisih je seveda 
težko reči, kaj predstavlja to gra
divo v neki primerjavi z drugimi 
muzeji, kot je na primer ptujski, 
vendar moramo imeti pred sabo, 
da je ta muzej oziroma so prosto
ri, ki jih zaseda, nekoč pripadali 
rodbini Szapary. Po nekdanjem 
dražbenem katalogu je mogoče 
izslediti ogromno bogastvo, ki so 
ga imeli. Premični inventarje bil 
razprodan in to, kar je ostalo, je 
dokaj osiromašeno oziroma lah
ko razumemo te ostaline — mu- 
zealitete kot nekakšen kuriozum 
iz zapuščine gradu Szapary. Ker 
pa za to pokrajino ni značilno le 
to, bilo bi premalo za Pokrajin
ski muzej, in zato bom opravljal 
še dela na kulturno-zgodovin- 
skem področju, registru premi-

Foto: N. Juhnov

čne dediščine. Prepričan sem, da 
bomo prav na osnovi slednjega 
prišli s sodelovanjem ljudi, ki 
imajo posamezne eksponate, do 
pomembnih zadev. Upamo pa 
tudi, da bo kultura nekoč prido
bila toliko sredstev, da bo lahko 
nekaj dala za stalne postavitve, s 
podreditvijo temeljni nalogi — 
celostni postavitvi zgodovinske
ga muzeja, z vpogledom v življe
nje od tipično bivanjskih do viš
jih kategorij družbenega življe
nja. Navsezadnje tudi do umet
nostnih snovanj.«

In kdaj naj bi bil grad obno
vljen in Pokrajinski muzej v njem 
izpolnjen s kronološko predsta
vljenimi zgodovinskimi zbirkami. 
Je to vizija ali bo postalo stvar
nost prihodnjih let?

»To ni vizija, mora postati 
stvarnost. Mi bomo že letos zače
li s sanacijo, ravno te dni se do
govarjamo, kako urediti prostore 
v drugem nadstropju, in trdno 
upam, da bo to urejeno čim 
prej,« je bila prepričljiva ravnate
ljica Pokrajinskega muzeja v 
Murski Soboti Irena Šavel. Pogoj 
je seveda ustrezna finančna pod
pora, toda odkar je muzejska de
javnost financirana iz republiških 
virov, je možnosti več. »Letos se 
sploh ni zataknilo in vse, kar 
smo zaprosili, smo tudi dobili, 
tako da imamo za načrtovano 
denarno kritje.«

Ker Pokrajinski muzej sodi pod 
okrilje Kulturnega centra Miško 
Kranjec, pod republiški vir finan
ciranja pa je prešla tudi galerij
ska dejavnost, se ob zahtevi po sa
mostojnosti knjižničarjev posta
vlja vprašanje nove organizirano
sti. Kaj menite o njej?

»Naš sindikat v Kulturnem 
centru je že prevzel pobudo, da 
se njegove posamezne enote izre
čejo, ali hočejo biti združene v 
njem ali ne in kako se organizira
ti, predvsem pa, kako v prihod
nje delovati. V muzeju si želimo 
predvsem več samostojnosti, kot 
jo imamo sedaj; torej večjo avto
nomijo pri finančnih sredstvih, 
da bomo imeli enako štartno iz
hodišče kot drugi slovenski mu
zeji. Kulturni center pa si pred
stavljamo v prihodnje kot kultur- 
no-informacijsko središče, ki naj 
bi skrbelo za celostno kulturno 
ponudbo v občini z upošteva
njem tržnih zakonitosti, turisti
čnih možnosti in vsega, kar si 
človek na tem področju želi.«

Upajmo, da bo, saj je verjetno 
le v tem njegova prihodnost.

Brigita Bavčar

kulturni 
koledar

razstave
MURSKA SOBOTA — V 

galeriji Kulturnega centra 
Miško Kranjec je do 20. fe
bruarja podaljšan ogled sa
mostojne razstave likovnih 
del akademskega slikarja 
Vladimirja Potočnika iz Lju
tomera. Obenem bodo no
tranjščino soboške galerije 
obnovili ter prenesli male 
plastike 9. jugoslovanskega 
bienala iz Ljubljane v Som- 
botel, kjer bodo razstavljene 
v marcu. V zadnjih desetih 
dneh februarja pa bo v gale
riji Kulturnega centra na 
ogled medregijska razstava 
likovnih umetnikov z Gorenj
ske, Goriške in Pomurja.
Razstavljalo bo petindvajset 
avtorjev: deset Pomurcev, 
osem Gorenjcev in sedem 
Primorcev iz Goriške. Po
budnik razstave je soboška 
galerija, sodelujeta pa Go
renjski muzej Kranj in Pilo
nova galerija iz Ajdovščine.

Na študijskem oddelku 
Pokrajinske in študijske 
knjižnice se jutri — to je v 
petek, 26. januarja, končuje 
razstava del pesnika in dra
matika Daneta Zajca.

LENDAVA - V galeriji 
Lendava je še vedno na 
ogled 17. razstava mednarod
ne likovne kolonije, na kateri 
se s svojimi deli predstavlja
jo: Tibor Budahazi, Dare 
Birsa, Tone Demšar, Marjan 
Gumilar, Jozsef Lakatos, An- 
na Nemeth in Dušan Premrl.

Odprti sta tudi spominska 
soba Gorga Zale ter stalni 
zbirki: muzejska in likovna v 
lendavskem gradu.

DUŠAN PREMRL: NA PAŠI, 
risba.

RADENCI — V razstav
nem salonu hotela Radin so 
na ogled likovna dela Angel
ce Marčič iz Maribora.

knjige
USPEŠNICE TEGA TEDNA 

v knjigami DOBRA KNJIGA v 
Murski Soboti so: Danielle Steel 
— ZOYA (Mladinska knjiga), 
Jean Claude Corbeil, Ariane 
Archambault — ANGLEŠKI IN 
FRANCOSKI SLIKOVNI SLO
VAR (Mladinska knjiga) in pri
ročnik MOJE SOBNE RASTLI
NE - CVETJE V SOBI (Mla
dinska knjiga).

Obvestilo 

gledališkim 

abonentom
Zveza kulturnih organizacij 

Murska Sobota organizira v 
nedeljo, 28. januarja, v Slo
venskem narodnem gledališču 
v Mariboru ogled opere Um- 
berta Giordana: ANDRE 
CHENIER. Omenjena pred
stava je bila že napovedana, 
vendar je zaradi bolezni v an
samblu takrat odpadla. Avto
bus bo s soboškega postajališ
ča gledališke abonente in dru
ge ljubitelje opere odpeljal ob 
13.30.
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samozaščita, varnost, obramba

Nosilci 
družbene 

V¥», samozaščite
Nosilci družbene samozaščite v 

organizacijah združenega dela so 
delovni ljudje, organi upravljanja, 
družbenopolitične organizacije, 
samoupravne delavske kontrole in 
interne kontrole. Po sprejetju no
vega Zakon o podjetjih, ki je za
čel veljati z letošnjim letom, pa je 
za uresničevanje varstva družbene 
lastnine in samoupravnih pravic 
delavcev v družbenem podjetju 
predvidena samoupravna delavska 
kontrola, ki izhaja iz ustave 
SFRJ.

Organi samoupravne delavske 
kontrole nadzorujejo izvajanje 
statuta in drugih samoupravnih 
splošnih aktov, sporazumov in 
dogovorov; izvajanje sklepov de
lavcev, organov upravljanja, iz
vršilnega in poslovnega organa 
ter drugih aktov in sklepov; ures
ničevanje delovnih obveznosti in 
samoupravljalskih funkcij delav
cev in organov temeljne organi
zacije; uporabo družbenih sred
stev, delitev po delu in razpola
ganje čistega dohodka in delitev 
sredstev za osebne dohodke; 
uresničevanje in varstvo pravic 
delavcev v medsebojnih razmer
jih v združenem delu; obvešča
nje delavcev o vseh pomembnej
ših vprašanjjih vprašanjih lastne 
organizacije ter uresničevanje 
drugih samoupravnih pravic, 
dolžnosti in interesov delavcev.

Ker so v organu samoupravne 
delavske kontrole običajno de
lavci iz neposredne proizvodnje, 
jim je potrebno v ozdu stroko
vno pomagati in omogočiti ne
moteno delo. Pomoč pa lahko iš
čejo tudi pri zunanjih sodelav
cih, če le-te v lastnih okoljih ne 
dobijo, kot so sodišča združene
ga dela, služba družbenega knji
govodstva, uprava za notranje 
zadeve in drugi organi.

Organ samoupravne delavske 
kontrole mora biti vedno obveš
čen in seznanjen o kršitvah var
stva pri delu, varstvu pravic, di
sciplinskih postopkih, postopkih 
za odškodninsko odgovornost in 
drugim. Samoupravne delavske 
kontrole bi morale uveljaviti svo
je pravice in dolžnosti, ne le da 
so na papirju, kar tudi ptorjuje 
vsakodnevna praksa.

Notranja kontrola pa je stroko
vna služba, ki nadzoruje material- 
no-tehnično poslovanje, kakovost 
izdelkov, storitev in opravlja dra
ge strokovne posle pri izvrševanju 
nalog in poslovanju v ozdih. Za
konska dolžnost vseh, ki razpola
gajo z družbenim premoženjem, 
pa je, da na ustrezen način zaščiti
jo zgradbe, strojni park, surovine, 
gotove izdelke, arhiv in drago 
pred uničevanjem, poškodovanjem 
in tatvino. V ta namen organizira
jo posebne lastne službe ali pa te 
naloge prepustijo specializiranim 
organizacijam, ki se izključno 
ukvarjajo z varovanjem družbene
ga premoženja. Zakonsko je ure
jeno tudi varstvo pri delu in pred 
požarom.

Franc Šeruga

-Lendava---------------------------------------------------------------------------------

NOVE ENOTE 
CIVILNE ZAŠČITE

V civilni zaščiti v SR Sloveniji namenjajo v zadnjih letih veli
ko pozornosti takšnemu organiziranju, ki ,bo zagotovilo kar naj
bolj uspešno zaščito in reševanje ljudi tudi ob naravnih in drugih 
nesrečah. Tako je tudi v lendavski občini, saj so konec lanskega 
leta ustanovili štiri nove specializirane enote.

Za zaščito in reševanje rastlin in živil rastlinskega izvora je 
ustanovljena enota, v kateri so strokovnjaki s področja agroživil- 
stva, ki bodo ob nesreči predlagali najustreznejše ukrepe tako 
družbenim kot zasebnim kmetijcem.

Območje lendavske občine je močno obremenjeno s prevo
zom in predelavo nevarnih snovi, predvsem nafte in naftnih deri
vatov. Ina Nafta ima ekipo reševalcev za nesreče z nevarnimi 
snovmi, ki pa še ni ustrezno opremljena. Sedaj je ustanovljena ob
činska ekipa, ki bo skrbela za reševanje ob nesreči in sanirala te
ren, kjer se bo nesreča zgodila.

Ustanovljena je tudi nova enota, imenovana intervencijski ta
bor, njena naloga pa je hitro zagotavljanje nastanitve večjega šte
vila ogroženih prebivalcev. Ta enota tesno sodeluje z občinsko ta
borniško zvezo.

Občinski štab civilne zaščite namenja veliko pozornosti tudi 
poplavni ogroženosti. V ta namen vlagajo sredstva za opremljanje 
štabov civilne zaščite v krajevnih skupnostih vzdolž reke Mure. 
Ker je reševanje ob poplavah zelo zahtevno, so ustanovili tudi 
specializirano enoto za reševanje na vodi.

Jani D.

VEMO DOVOLJ 0 UPORABI PLINA?
Plin ima nekatere prednosti 

pred drugimi gorivi. Zato ni čud
no, da ga vse bolj uporabljamo v 
industriji,' kmetijstvu, turizmu, 
gospodinjstvu in še kje. Za plin 
je namreč značilno, da je najbolj 
čisto gorivo, saj pri izgorevanju 
ne pušča odpadkov in večjega di
ma, pa tudi ni dražji od drugih 
goriv. Poleg tega pa ima plin tu
di največjo kalorično moč, okrog 
12.000 kilojoulov, medtem ko 
ima les od 2 do 4 tisoč, kurilno 
olje pa 6 do 7 tisoč kilojoulov na 
kilogram. Uporaba plina pa je 
lahko tudi nevarna, če ne pozna
mo njegovih lastnosti. Plin na
mreč porabi pri izgorevanju veli
ke količine zraka in je eksplozi
ven. Plin, ki ga uporabljamo v 
gospodinjstvu, je eksploziven že, 
če ga je v zraku od 1,5 do 8,5 od
stotka, ima pa tudi zelo visoko 
stopnjo vnetišča, od 460 do 490 
stopinj. Če nam na primer uhaja 
plin v zaprtem prostoru in se 
ustvari od 1,5- do 8,5 odstotna 
koncentracija, lahko pride do ek
splozije. Poleg tega pa se plin 
vname tudi zaradi iskre pri zelo 
nizki temperaturi (minus 30 sto
pinj). Plin je tudi težji od zraka, 
zato ga ne smemo shranjevati v 
prostoru, ki je pod nivojem zem
lje-

In kaj bi morali predvsem ve
deti uporabniki plina? Zelo po
membno je, da priklop opravi 
strokovnjak, to je plinski servi
ser. Pri zamenjavi jeklenke je po
trebno po navodilih kontrolirati 
tesnjenja. To lahko naredimo 
enostavno z milnico ali cetom.

Polanski gasilci — graditelji
Gasilci iz Velike Polane so se 

obvezali, da bo vsak opravil pri 
gradnji novega gasilskega doma 
najmanj 50 delovnih ur. Obljubo 
so držali in tik pred novim letom 
so stavbo, ki meri 30 krat 10 me
trov, pokrili. Prostovoljno pa ni
so delali le »navadni« delavci.

Pri gradnji gasilskega doma v Veliki Polani so se izkazati tudi zasebni
ki: Tompa, Kranjec, Hozjan, pa tudi Cvetko, ki je brezplačno uredil 
ostrešje.

Foto: Š.S.

ampak tudi člani društva, ki so 
podkovani v zidarstvu, izdelavi 
ostrešja... Na svoj račun bodo 
prišli še ostali mojstri, saj bi po
lanski gasilci radi dom povsem 
dogradili do sredine tega leta. To 
pa ne bo lahko, kajti zelo na tes- 

Po eno jeklenko lahko upora
bljamo v kuhinji ali dnevni sobi, 
nikakor pa je ne bi smeli imeti v 
spalnici ali otroški sobi, zlasti pa 
ne priklopljeno čez noč. Prav ta
ko jeklenke ne bi smeli shranje
vati čez poletje v kletnih prosto
rih, temveč če je le mogoče v 
odprtih prostorih. Pri vžiganju 
plinskih naprav moramo najprej 
prižgati vžigalnik in šele nato od
preti ventil ter obratno. Pri uga- 
ševanju najprej zapremo -ventil 
in pustimo, da plin sam ugasne.

Vsako napako moramo prijaviti 
in se ne smemo braniti serviser

Za eksplozijo so krivi ljudje
V Vestniku smo konec lanskega leta pisali o eksploziji rezervo

arja za pripravo fenolnega veziva v Ini Nafti, ki je povzročila veliko 
razdejanje in gmotno škodo. Na srečo k. bil nihče poškodovan. V de
lovni organizaciji so takoj ustanovili posebno komisijo strokovnja
kov, ki je pred nedavnim sprejela dokončno poročilo o eksploziji in 
škodi, ki jo je povzročila.

Prva ugotovitev je, da je eksplozija nastala zaradi nekontrolira
nega poteka kemične reakcije. Upravljalca tega procesa nista bila 
na delovnem mestu, torej je vzrok za nesrečo tudi človeška malomar
nost. Škoda, ki je nastala, znaša blizu 800 tisoč dolarjev. Ob eksplo
ziji so izgubili tudi 170 ton smol vseh vrst, s čimer je bila delovna or
ganizacija ob 18 tisoč dolarjev dobička. V Ini Nafti so imenovali tu 
di posebno komisijo, ki bo zagotovila izvedbo nadomestne naložbe.

Upajo, da bodo do konca leta v celoti odpravili škodo, ki je nastala 
po eksploziji.

Jani D.

nem so z denarjem, čeprav je 
gradnja doma tudi v krajevnem 
referendumskem programu. 
Gradnja je bila nujna; stara šola, 
v katere pritličju imajo garaže, je 
v razpadanju in jo bodo kmalu 
porušili. Nov gasilski dom je v 
središču vasi, nasproti stare šole.

pred njim pa je velika asfaltirana 
površina, ki je kot nalašč za ga
silske veselice. S prirejanjem teh 
kanijo polanski gasilci zaslužiti 
nekaj dodatnih dinarjev za svojo 
veliko gradnjo.

Š.S.

-Gasilstvo-------------------------------

Stoletnici 
v Strukovcih 
in Puževcih

Gasilstvo ima v Pomurju dolgo
letno tradicijo, saj so že doslej 
proslavili 100-letnico delovanja 
gasilskih društev v Ljutomeru, 
Lendavi, Žibercih, Veržeju, Apa
čah, Žepovcih, Gornji Radgoni, 
Orehovcih, Murski Soboti, Vidmu 
ob Ščavnici, Hrastje-Moti in Ko
bilju. Letos pa bosta proslavili 
lOO-letnici delovanja gasilski dru
štvi v Strukovcih in Puževcih. 
Značilno za ta gasilska društva je, 
da so bila ustanovljena pred prvo 
svetovno vojno in niso prenehala 
delovati, čeprav je na njihovo de
lovanje vplivala vojna in druge 
okoliščine. Ves čas so uspešno 
opravljale svoje poslanstvo pri po
žarnem varstvu. Pomembne jubi
leje — 90-letnico — bosta letos 
proslavili gasilski društvi Banovci 
in Griava, 80-letnico pa gasilsko 
društvo Domanjševci.

F. M. 

jev. Če zaznamo vonj plina, ki je 
brez barve in okusa, ne smemo 
prižigati luči, vžigalic ali elektri
čnih aparatov, ker bi lahko prišlo 
do eksplozije. Če zaznamo uha
janje plina, moramo narediti pre
pih v prostoru z odpiranjem vrat 
in oken. Potem skušamo ugotovi
ti, kje uhaja plin. Če je to pri 
ventilu, lahko sami kaj naredi
mo, sicer pa moramo poklicati 
plinskega serviserja ali gasilce. 
Če pa smo dobro seznanjeni z 
vsemi lastnostmi plina in ga pra
vilno uporabljamo, ne predsta
vlja večjih nevarnosti.

- F.M.

Neporabljena 
zaščitna 
sredstva 
vrniti?

Izdelovalci zaščitnih sredstev v 
Sloveniji po posebnem programu 
pakirajo zaščitna sredstva, ki jih 
uporabljajo vrtičkarji v manjših 
količinah. Hkrati so se tudi tehni
čno opremili za ekološko varno 
uničevanje njihove embalaže ter 
ostankov fitofarmacevtskih prepa
ratov. S tem je sedaj dana mož
nost, da izdelovaci in prodajalci 
zbirajo embalažo in ostanke nepo
rabljenih zaščitnih sredstev. Vse 
kaže, da večina občanov o tem še 
ni seznanjena. V lendavski občini 
zbira takšno embalažo in nepora
bljena zaščitna sredstva zbira 
Kmetijska zadruga, ki je tudi naj
večji prodajalec le-teh. Ne držite 
torej teh sredstev doma, saj do 
njih lahko pridejo otroci in živali, 
posebej tedaj, če jib niste shranili 
na varno. Nesreča se lahko zgodi 
hitro. Hudo je tudi, da embalažo 
in neporabljena sredstva mečete 
na smetišča, saj strupi lahko pro
drejo v podtalnico ali kako druga
če uničujejo naravo.

Jani D.

Z UPRAVE ZA NOTRANJE ZADEVE V MURSKI SOBOTI

POLEDICA PRESENETILA VOZNIKE
Prva večja poledica na naših cestah je neprijetno presenetila marsikaterega voznika, posebno še tiste, k’ 

so prehitro vozili. Cestarji so sicer pravočasno posipali ceste, žal pa to za nekatere ni bilo dovolj.

IZSILIL PREDNOST
18. januarja se je zgodila pro

metna nesreča pri Lipovcih. Voz
nik osebnega avtomobila Ivek 
Pavao iz Varaždina seje peljal iz 
Veržeja proti M. Soboti. V križiš
ču z magistralno cesto v Lipov
cih je zapeljal v križišče in izsilil 
prednost vozniku osebnega avto
mobila Maksimiljanu Staknetu 
iz Javorja na Koroškem. Pri trče
nju se je Pavao hudo poškodo
val.

ZANESLO GA JE S CESTE
19. januarja se je zgodila pro

metna nezgoda pri Hrastje-Moti. 
Voznik osebnega avtomobila Mi
jo Pintar iz Čakovca se je peljal 
iz Radenec proti Ljutomeru. V 
Hrastje-Moti je po poledeneli ce
sti vozil prehitro. Čeprav je bila 
cesta posipana, ga je zaneslo na 
travnik in v zid bližnje hiše. Voz
nik se je hudo poškodoval.

HUDA NESREČA PRI VANE
ČI

19. januarja se je zgodila huda 
prometna nesreča pri Vaneči. 
Voznik osebnega avtomobila

Kdo postavlja in nadzoruje prometne znake?

Takšno vprašanje se čedalje pogosteje postavlja tudi v akciji 
—10 %, v kateri naj bi dosegli, da bi bilo na naših cestah manj pro
metnih nesreč, še posebej tistih najtežjih. Medtem ko so prometni 
znaki na glavnih, oziroma regionalnih cestah skoraj vsi dobro posta
vljeni, pa je na lokalnih in mestnih cestah kar precej ugank in pro
metnih pasti, ki ob nepazljivosti lahko povzročijo hude nesreče. Med 
takšne prometne pasti sodi tudi prometni znak, ki odvzema prednost 
vozilom, ki se pripeljejo iz Lendavskih goric od gostišča Lovski dom 
na glavno cesto v križišče, ki je močno prometno, saj od tod vodijo 
poti proti centru mesta, Murskemu Središču in proti Čentibi. Na 
tem mestu se je zgodila letos že hujša prometna sesreča, saj je pro
metni znak postavljen sredi grmovja in zakrit, tako da ga vozniki ne 
opazijo. Krajani Rudarskega naselja v Lendavi se sprašujejo, kdo je 
odgovoren za postavitev prometnih znakov in kdo sploh preverja, v 
kakšnem stanju so, in če so vidni.

Jani D.

Letno do 60 tisoč kubičnih metrov odpadkov.
Odvoz in odlaganje komunalnih odpadkov opravlja v soboški 

občini v glavnem podjetje Komunala, ponekod pa tudi krajevne 
skupnosti. Tako so v organiziran odvoz najrazličnejših smeti vključe
na vsa gospodinjstva v Murski Soboti in Rakičanu, medtem ko so v 
Lipovcih, Bratoncih, Beltincih, Nemčavcih, Čemelavcih in Veščici z®' 
jeti le deli naselij. Skupno je v organiziran odvoz vf ljučenih okrog 4 
tisoč gospodinjstev ali približno 14 tisoč prebivalcev soboške občine. 
Poleg tega je vključena vsa industrija, skoraj vsi ja ’i objekti in usta
nove. Na ta način zberejo letno do 60 tisoč kubični metrov komunal
nih odpadkov, pri čemer odpade več kot polovica na industrijo.

Podjetje Komunala je pred nekaj meseci zgradilo sodobno depo
nijo komunalnih odpadkov pri Puconcih, kjer bo možno odlaganje 
naslednjih sedem let. Vsi drugi kraji v soboški občini pa nimajo orga
niziranega odvoza odpadkov, zato jih odmetavajo v kotanje ali gra
mozne jame v bližini naselij, kar je seveda neprimerno. Nov občinski . 
odlok pa predpisuje obvezno sortiranje komunalnih odpadkov. Tak 
odlok bo imel seveda tudi finančne posledice, predvsem glede naku
pa potrebne opreme, zaposlovanja novih delavcev in nakupa številnih 
smetiščnih posod. Po ocenah podjetja Komunala bi za vključitev na
selij potrebovali vsaj 7 novih vozil za odvoz komunalnih odpadkov in 
20 novih delavcev.

M. Jerše

DELAVCI PRI
ZASEBNIKIH’

Osnovna organizacija sindikata delavcev pri zasebnikih v obči
ni Murska Sobota vas vabi na redni občni zbor, ki bo
V PETEK, 26. JANUARJA 1990, OB 17. URI V DRUŽBENI
PREHRANI V MURSKI SOBOTI.
Zvedeli boste med drugim tudi značilnosti nove kolektivne po
godbe in preverili njeno uresničitev v vaši obratovalnici.
Vabomo vas v čim večjem številu.

Osnovna organizacija ZSS delavcev pri zasebnikih v občini
Murska Sobota

Matija Bedek iz Šentjurja je vo
zil iz M. Sobote proti G. Petrov- 
cem. Ko je pri Vaneči pripeljal v 
blag dvojni ovinek, ga je zaradi 
poledenelega vozišča zaneslo na 
levo stran. V tem trenutku mu je 
pripeljal nasproti voznik tovor
nega avtomobila Štefan Huber iz 
Beznovec. Po trčenju je osebni 
avtomobil odbilo v desni obce
stni jarek, tovorni avtomobil pa 
je zapeljal na njivo. Hudo so se 
poškodovali voznik Bedek, sopo
tnica Helena Bedek in T. B. iz 
Šentjurja. Tega dne je bila cesta 
mokra in na senčnih mestih pole
denela.

ZANESLO GA JE S CESTE
19. januarja se je zgodila pro

metna nesreča v Poznanovcih. 
Voznik motornega kolesa Boris 
Frahč iz Kovačevec seje vozil po 
naselju. Zaradi neizkušenosti in 
neprimerne hitrosti ni uspel izpe
ljati ovinka. Zaneslo ga je na de
sno, padel je po cestišču in se hu
do poškodoval.

PREHITRO V OSTER OVI
NEK

20. januaija se je zgodila pro

metna nezgoda v Trimlinih. Voz
nik osebnega avtomobila Istvan 
Somi iz Lendave se je peljal po 
naselju proti Lendavi. V ostreni 
ovinku ga je zaradi neprimerne 
hitrosti in domnevne vinjenosti 
začelo zanašati. Najprej je trčil v 
betonski prepust, se večkrat pre
vrnil in se zaustavil pri nedogra
jeni stanovanjski hiši. Med pre
vračanjem je padel iz vozila in se 
hudo poškodoval.

ZGORELA NOVA STANC' 
VANJSKA HIŠA

22. januarja nekaj po polnoči 
je izbruhnil požar na stanovanj' 
ski hiši tipa Marles, last Viljem® 
Hakla iz M. Sobote. Po prvih 
ugotovitvah je požar nastal zara
di nestrokovno izdelane lončene 
peči. Požar je zajel celotno ostre
šje hiše, veliko 10 x 12 metrov, s 
popolno opremo. Hiša, ki še m 
bila vseljena, je kljub posredova
nju domačih gasilcev in gasilce* 
iz M. Sobote v celoti zgorela- 
Škoda še ni ugotovljena, je.pa 
gotovo zelo velika. H
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odprta stran

Volilni »boj« se je začel. Stranke 
že iščejo in predlagajo svoje kandi
date. Morda ne bo narobe, če si za 
lažje razumevanje nekaterih naših 
nalog obnovimo nekaj osnovnih 
pojmov.

— DEMOS: beseda je grškega 
izvora in pomeni ljudstvo. Sloven
ska opozicija si jo je vzela za svojo 
kratico, ki pomeni DEM = demo
kratična O = opozicija S = Slove
nije.
- OPOZICIJA: beseda je latin

skega izvora in pomeni odpor oz. 
nasprotovanje kakim nazorom, po
litiki ali pa protivladno stranka ali 
politično skupino. Opozicija nasto
pa v parlamentarnem sistemu.

— KOALICIJA: beseda je prav 
tako latinskega izvora in pomeni 
zvezo, združbo (navadno bolj zača

Odprto pismo Kmečki zvezi Slovenije, podružnici Murska Sobota
V zelo kratkem času vam je 

uspelo ustanoviti odbor brojler- 
ske proizvodnje, pripraviti delo
vni program v 9. točkah, za uvod 
pa kooperantom ponuditi kalku
lacijo v višini 7,5 % od drobno- 
prodajne cene mesa. Po vašem 
izračunu bi kooperant dobil za 
13.500 piščancev v izmeni (plan
sko izhodišče za izračun stro
škovnika) 52.675,21 din ali (6

Volitve so pred vrati, mi 
pa s poleni drug na drugega

No, končno smo zajadrali v novo leto, . s0 voiitve v novi t. '• Par,a"
vseh področjih uspešnejše, kot je bilo staro. P vedno novih in novih poh-
ment, pred nami (nekaj tudi že za nami) je ustan J m prvenstvu po zna-
tičnih strank, ki se bodo pomerile med seboj v aprilu na prave p 
nem izreku: Kdo bo boljši.

Danes smo resnično šele zakoraka
li v januar, a nič manj nismo zaradi 
prihajajočih volitev tesneje povezani, 
manj aktivni kot bomo v času samih 
volitev. Pripravljamo programe (ZK 
oz. Evropa zdaj ga je pripravila pred 
vsemi drugimi), in poskušamo v njih 
zajeti vse tisto, s čimer bomo lahko 
stopili pred delovnega človeka in mu 
dali trdnega upanja (če že ničesar 
bolj oprijemljivega) za prihodnost. 
Seveda pa programi niso edino, ka 
zadeva vsako stranko, zvezo ali orga
nizacijo, kakor se že imenujejo neka
tere DPO (nekatere so namreč že za
res postale stranke), ampak je tu še 
veliko drugega dela v tej t. i. predvo
lilni kampanji. Vsaka od strank si mo
ta v širši množici (od KS do občin in 
republike) izbrati oz. bblje rečeno po- 
»skati možne kandidate, ki jo bodo 
zastopali. Seveda se že tu stvari za
komplicirajo, saj bi nekateri posa
mezniki, Od katerih ljudstvo nekaj 
pričakuje in jim zaupa, radi imeli dve, 
tri ali celo več strank na svojih kandi
datnih listah. Normalno se bodo stva- 
r' naprej reševale po pravilu: kdor 
Prej pride, prej melje — in tako ima 
tista stranka, ki si želenega kandidata 
Prva »nagovori«, tudi prednost. Po
stavlja se tudi vprašanje, koga dati.na 
listo! Ljudje namreč niso in tudi v 
prihodnje ne bodo zadovoljni z ljud
mi, ki so jim bile določene funkcije že 
zaupane in v svojih mandatnih ob
dobjih niso nič kaj dosti prispevali k 
napredku in razvoju. Torej — najdi
mo dobre, marljive, pametne in tak- 
sne kandidate, ki ima čisto preteklost, 

rez kakšnih političnih ali gospodar- 
j 'h ekscesov. Ja, en problem več. Ali 
se lahko najdemo toliko in toliko 
'men, seveda jih bo ogromno, kajti 
veliko je tudi strank, ki imajo vse te 
eie^antne in časti vredne delegate s 
taksnimi vrlinami? No, o tem bom 
yerjetno mnogo laže pisal enkrat ma- 
stv °h° *n jasneje tudi o teh

Pravijo, da ni dobro biti dvorezen 
meč ali pa se v obraz smejati, za hrb
tom pa grajati. Seveda bo ta predvo
lilna gonja pripeljala tudi do takšnih

VOLITVAM
sno) oziroma sporazum dveh ali več 
strank za dosego skupnega cilja.

V Sloveniji so najprej tvorile DE
MOS. tri stranke: Socialdemokrat
ska zveza Slovenije (SDZS), Slo
venska demokratična zveza (SDZ) 
in Slovenski krščanski demokrati 
(SKD). Slovenska kmečka zveza ni 
bila član tega DEMOSA, niti Zele
ni Slovenije. Od 30. 12. 1989 pa v 
Sloveniji obstaja DEMOS — Zdru
žena opozicija, ki jo sestavlja vseh 
pet navedenih strank. Vsaka od na
vedenih strank ohranja svojo samo
stojnost in bo imela samostojno li
sto za volitve v družbenopolitični 
zbor republiške skupščine. Na volit
vah v ostale zbore skupščin pa naj 
bi vseh pet strank nastopalo skup
no kot koalicija s skupnimi kandi
dati z željo, da vstopijo v parlament

turnusov) 316.051 din letno. Za 
primerjavo navajam, da je ta rea
lizacija enaka letni oddaji 
84.9601 mleka (cena mleka janu
ar).

Kalkulacija, ki smo jo predlo
žili kooperantom (brez vrednosti 
krmil in piščancev) znaša 
1.153 din/kg žive teže. Realizaci
ja v izmeni znaša 26.044,75din 
ali 156.264 din letno. Menimo,

in podobnih razmer. kt> se bomo 
vprašali, ali smo sploh še ljudje, ali 
smo si z nekom, s katerim srn še vče
raj enako mislili, še prijatelji, ali pa se 
je morda med nami začela spuščati 
zavesa, katere ne moremo razgrniti. 
Pojavljajo se primeri, da ljudje zane
marjajo svoja prepričanja, da od da
nes do jutri niso več tisto, kar so bili. 
Ne vprašajo se, kdo in kaj jih je pri
peljalo na vrh, na katerem trenutno 
stojijo, pozabljajo, kaj so bili še vče
raj. Vsak človek ima napake, vsak se 
na napakah drugih tudi uči, ampak v 
prvi vrsti mora ostati človek; tisti, ki 
lahko pomaga v trenutnih težavah le s 
spori in medsebojnim nerazumeva
njem, verjetno ne more pričakovati 
podpore ljudi na spomladanskih vo
litvah, kajti prepoznali ga bodo in za
man se bo skrival za masko stranke, v 
kateri išče svoje morebitne zmage. 
Prepričani smo lahko, da lahko le so
delovanje in razumno delovanje po
sameznih strank pripelje do pravih 
rezultatov na volitvah in spoznati bo
mo morali, da bo ljudstvo (če se že 
gremo pravo demokracijo) izbralo ti
sto stranko in takšnega voditelja, ki 
mu zaupa in verjame. In do tega lah
ko pride tudi brez metanja polen pod 
noge, podžiganja nasprotij enih proti 
drugim, nagovarjanja članov, naj iz
stopijo iz ene stranke ter se priključi
jo drugi ipd.

Vse prihodnje in že obstoječe stran
ke, ki imajo namen sodelovati v volil
nem boju, prosim in hkrati opozar
jam na pošten boj (kakršnega se lah
ko učimo od zahodnih strank, tudi v 
sosednji Avstriji). Naj zmaga tisti, ki 
bo bolj prodoren, bolj glasen, bolj 
medijsko popularen in tisti, ponovno 
poudarjam, ki bo ljudem, živečim v 
nenehnih dvomih, v naslednjih štirih 
letih dal upanja (če že ne popolnega 
izboljšanja razmer), da se tudi pri nas 
da bolje živeti. Pri tem pa se ne poza
bimo odločati trezno, z znanjem in ra
zumom, kajti ljudi s takšnimi sposob
nostmi si verjetno želimo v prihod
njih letih na naših vodilnih položajih 
in le takšni nam lahko zagotovijo mir
nejše spanje. Bojan Macuh

1990
s čim več delegatskimi mesti. DE
MOS — Združena opozicija sedaj 
deluje na republiški ravni, pa tudi 
na ravni Pomurja oziroma posa
meznih občin.

Zavedam se, da je pred volilci 
težka naloga. Posamezne stranke so 
že predstavile in bodo še predsta
vljale svoje programe. Za temi pro
grami pa bodo stali ljudje in le oni 
jih bodo uresničevali. Izkušnje nam 
kažejo, da je bilo pri nas že prej, pa 
tudi v zadnjem času napisanih do
volj dobrih programov, vendar do 
sedaj dostikrat brez konkretnih re
zultatov. Zato bi lahko sedaj zaupa
li novim ljudem, ki predlagajo drug 
način uresničevanja svojih progra
mov.

Jože Tivadar

da Je to realna kalkulacija, izde
lana po modelu Planske poslo
vne skupnosti perutninarjev Slo
venije (štiri perutninske organi
zacije, s katerimi sodeluje več 
kot 740 kooperantov). Vaše zah
teve so za več kot 100.% večje in 
od njih ne nameravate odstopiti. 
Sklicujete se na nizko priznano 
amortizacijo objekta in opreme, 
pozabljate pa, pod kakšnimi kre
ditnimi pogoji je bila večina ob
jektov zgrajena. V eni polovici 
kooperacije je naša oprema, za 
katero zaračunavamo minimalno 
amortizacijo. Amortizacija je ju
goslovanski problem. Predsta
vljajte si izračun polne amortiza
cije za vso posest (farme, valilni
ca, tovarna krmil, klavnica, 
transport) podjetja Agromerkur 
in posredno, kakšna bi bila cena 
mesa na trgu, ki je že sedaj previ
soka.

V pismu za javnost omenjate 
bojkot reje kot skrajni ukrep v 
odnosu s podjetjem Agromerkur 
(Filip Matko — časopis VEČER 
dne 17. 1. 1990).

Bojkot dejansko že izvajate 
(zaenkrat ne z rejo) v obliki, ki s 
skrajno neodgovornimi metoda
mi razbija za nekatere kooperan
te več kot 20-letno uspešno sode
lovanje s podjetjem Agromerkur. 
Bojkotiran je bil svet kooperan
tov 7. 12. 1989, bojkotiran je bil 
zbor kooperantov dne 27. 12. 
1989, krha se zaupanje med ko
operanti in delavci, in to samo 
zato, ker je skupina »KOOPE
RANTOV«, katere končni cilji 
nam niso znani, kooperante s 
podpisi zavezala, da morajo pri
hajati na zbore v nekdanjo turi
stično kmetijo v Sebeborce, kjer 
je bil izdelan cilj 7,5 % dohodka 
od drobnoprodajne cene mesa.

Če Kmečka zveza ugotavlja, 
da opisano stanje ni pod njeno 
kontrolo, štejemo (po zapisnikih, 
ki jih prejemamo) vsa opisana 
dejanja kot zlorabo žiga in ime
na stanovske organizacije.

Energijo, ki jo vsi skupaj troši
mo za dokazovanje, kdo ima bolj 
prav, bi morali preusmeriti v pra
va dogovarjanja za tržno narav
nanost v dobro kooperantov in 
delavcev DO Agromerkur. Spo
ročamo vam, da je večja skupina 
kooperantov, ki se ne strinja z 
vašim načinom dela. Svoje zau
panje v podjetje, ki jim je poma
galo za dosego boljšega standar
da, izrekajo ustno, pisno in tele- 
fonično.

Tovariški pozdrav!
Vodstvo DO Agromerkur

Program Zelenih Pomurja
Ekološko gibanje v Pomurju je doseglo izredno množičnost v času 

upora proti neprimernim elektrarnam na reki Muri. Doseglo je, da se z 
gradnjo ni začelo in obenem povzročilo prebujanje ekološke zavesti na 
Slovenskem. V Pomurju se je izmed mnogih pobud, ki so izšle iz upora 
proti uničevanju reke Mure, najbolje prijela tista, ki je povezana z nara
vi prijaznejšim kmetovanjem. Mnogih pobud in neobhodnih ekoloških 
dejanj pa zaradi politične nemoči ni bilo mogoče udejanjiti.

Zato je bila ustanovljena stranka Zelenih.
Kulturni in civilizacijski nameni ekoloških gibanj in strank zelenih so 

znani. Ne moremo več pridobivati dobrin iz narave in se ob tem obnaša
ti, kakor da so naravni viri neomejeni. Način pridobivanja dobrin iz na
rave se je sprevrgel v izkoriščanje, razvrednotenje in onesnaževanje.

Ljudje, ki si prizadevamo v ekoloških organizacijah, smo spoznali ža
lostno stanje, ki sili k temu, da je naravi potrebna politična zaščita. Na
rava potrebuje svojo stranko.

Zeleni Pomurja in Slovenije smo v duhu časa in v zgodovinskih okoli
ščinah slovenskih ljudstev seveda tudi ljudje, ki si prizadevamo, da se 
vzpostavi pravna država, slovenska suverenost in vse druge kulturne, po
litične in civilizacijske pridobitve iz zgodovine družbenega življenja lju
di.

Tako kot so pravna država, strokovno premišljeni standardi, javno 
mnenje in demokratični nadzor pogoj ekologije, tako je ekološki model 
bivanjski in vrednostni kriterij vsega tega.

Prepričani smo, da so načini življenja, ki silijo k čezmernemu uniče
vanju narave, nenaravni in nekulturni. Zato v svojih prizadevanjih meri
mo tudi na spreminjanje takšnih življenjskih načinov.

Težnje civilizacije, ki niso ekološko usmerjene, ki so zaverovane v 
enosmernost in netoleranco, so dovolj tragične, da moremo za svoj na
men razglasiti prizadevanje za pluralizem, strpnost in prijaznost z nara
vo.

Bitja, ljudstva in narodi so neponovljivi in suvereni. Človeški duh pa 
sveta ne spoznava v vsej njegovi neizmernosti. Zato so spodaj našteti 
najbližji programski nameni Zelenih Pomurja samo nekateri poudarki 
na poti k spremenjenim življenjskim načinom. Dobri bodo, če se bosta v 
njih prepoznala duh in narava naših ljudi.
KMETIJSTVO

Prizadevali si bomo, da bo čim 
več kmetov spoznalo prednost 
ekološkega kmetovanja.

— Za konvencionalno kmeto
vanje bomo zahtevali predpise 
za ustrezno ravnanje s sredstvi, 
ki naravi in zdravju niso prija
zna.

— Zahtevali bomo, da se pre
neha z nesmotrnimi posegi v 
okolje, ki se imenujejo melioraci
je, in da se nekatera na tak način 
obdelana področja renaturirajo; 
zahtevamo samo dejanske melio
racije.

— Prizadevali si bomo, da se 
nekateri biotopi, kot šo rokavi, 
gramoznice, močvirja, globeli, 
struge, rešijo pred zadušitvijo v 
odpadkih in se ob ustreznih 
predpostavkah namenijo za kme
tijstvo (ribogojništvo, gosjereja 
itn.),

— Zaradi zaščite talnice bo
mo zahtevali, da se na varoval
nih pasovih okrog zajetij pitne 
vode kmetije ekološko.

— Odvračali bomo načine 
kmetovanja, ki uničujejo sub
stanco te dejavnosti, ker jo po
drejajo industriji (monokulture, 
sladkorna pesa itn).

— Ponovno bomo uveljavili 
institucijo javnega živinskega 
sejma..

— Zahtevali bomo, da se v ži
vinoreji uveljavijo ekološko-eko- 
nomski kriteriji in se uredijo za
deve okrog velikih farm.
INDUSTRIJA

Kolikor je ob tržnosti in zago
tavljanju socialne države to smi
selno in mogoče, bomo podpirali 
industrijo, ki je inovativna, ker je 
v novem razvojnem obrazcu to 
isto kot ekološka.

S svojimi nameni in zahtevami 
na področju komunale, kmetij
stva, gradbeništva ter s svojim 
pluralističnim konceptom, s pou
darjanjem neponovljivosti razli
čnih entitet, bomo podpirali in
dustrijo, ki ne razkraja pomurske 
istovetnosti, marveč se zaveda 
komparativnih prednosti te isto

vetnosti in teh ekoloških zapove
di.

Industrija s čistimi tehnologi
jami na našem področju med 
drugim pomeni:

— razvijati novo generacijo 
kmetijske mehanizacije za naravi 
prijaznejše obdelovanje polj,

— uvajanje reciklažnih po
stopkov,

— tehnologije za zbiranje od
padkov,

— energetsko varčevanje in 
energetske alternative .. .
BIVANJE

— Zahtevali bomo:
selekcionirano zbiranje od

padkov, ustrezne zabojnike, reci
klažo;

odvračajoče kazni za onesna
ževalce;

ureditev dostopov do javnih 
prostorov tako za funkcionalno 
ovirane, za matere z vozički, pa 
tudi za državljane na sploh, kajti 
mnogi uradi so nameščeni ne
smotrno; zaščito ur počitka, na
mestitev košev za smeti, ureditev 
kolesarskih stez in drugih prvin 
kultiviranega bivanja.

— Z regionalnimi odloki naj 
se uvedejo kriterji za kulturno 
krajino, določijo naj se stavbni 
tipi, zaščitijo značilne hiše in so
seske.

— Lastništvo družbenih sta
novanj naj se uredi v prid ekolo
gije in ekonomičnosti.

— Država naj odkupuje opuš
čene kmetije in jih daje v najem; 
prizadevali si bomo, da bodo na 
voljo posojila za odkupovanje 
takih kmetij.

— Graditelji, ki hiše dobro 
izolirajo, naj imajo olajšave pri 
gradnji.

— Obrti, ki so v prid ekologiji 
in ekološkemu turizmu, je vred
no priviligirati; da bi se ukinili 
monopoli državnih služnostnih 
in drugih ustanov, je potrebno 
uvajati obrti in konkurenčne 
ustanove.

— V življenju otrok in odra
slih naj se ohranja ritem ljudskih 
praznovanj na nevsiljiv in turisti
čno ustrezen način.

— Zahtevamo posodobljeno 
cestno povezavo s Slovenijo in 
pristajamo samo na zgoščevanje 
železniškega prometa in omrežja.

— Zahtevali bomo, da se od
prejo mejni prehodi, ki bodo 
omogočili naravno povezavo na
še manjšine na Madžarskem z 
matičnim ljudstvom in narodom.

— Lastnina za nas nima ideo
loškega znamenja,’ boljša je tista, 
ki omogoča boljše bivanje, ki 
omogoča varčno poseganje v na
ravo in je socialno pravična. 
ŽENSKA

— Prizadevali si bomo, da se 
v družbi ponovno vzpostavi od
nos spoštovanja glede na spo), 
stan in generacijsko pripadnost. 
Smo za stanovsko razslojeno 
družbo z moderatorsko vlogo 
ženske, ker smo prepričani, da 
sta dostojanstvo stanov in pomir
jujoči vpliv ženske potrebni pro- 
tiuteži in dopolnili svobodnega 
trga.

— Prizadevali si bomo, da po
stane javnost senzibilna na posil
stvo v zakonu.

— S kulturniškim in politi
čnim vplivanjem bomo skušali 
narediti čim več, da se z razbre
menjevanjem ženske in s sproš
čanjem njene čutnosti uredi dom 
in postane žarišče ekološkega 
modela življenja. — To in po
dobno niso nameni, ki se merijo 
v mandatnih obdobjih, marveč 
so dolgoročni smotri.
KULTURA, ŠOLSTVO, VZGO
JA, LJUDSKA IN NACIONAL
NA IDENTITETA, ZDRAVJE

Kmetijstvo je za nas poljedel
ska kultura. S kmetijstvom smo 
začeli naštevanje naših program
skih namenov, tukaj se znova 
sklicujemo na kulturo v ekspli
citnem smislu in za udejanjanje 
vsega tistega, kar je našteto 
vmes, je nevsiljivo pretakanje 
kulture najprimernejše. Če to ne 
uspeva, se ekologi podajajo v po
litiko.

— Vrtci in šole morajo biti 
prepustni za iščočega duha, v 
njih naj bo izročilo kulturnega in 
domnevanje prihodnjega.

— Zasebni vrtci in zasebne 
šole so za nas, enako mnenje 
imamo tudi o zasebni zdravniški 
praksi, vrednote, če so tudi izraz 
potrjevanja stanu, ki si v teh de
javnostih prizadeva.

— Štipendije se prepogosto 
trošijo za povsem nešolske in ne
kulturne stvari, način dodeljeva
nja je nevarčen, neekološki in 
nevzgojen. Zahtevali bomo dru
gačno štipendiranje.

— Potrebujemo poklicne šole 
z etničnimi programi, v katerih 
se bo mogoče poučevati v ljud
skih obrteh, načinih kmetovanja, 
prehranjevanja. Zaradi ohranitve 
izročila in turizma.

— Iz ekoloških, ljudskih in 
nacionalnih razlogov mora biti 
ob Muri krajinski park.

— Izdelati je potrebno kata
ster onesnaženj, da bi javnost in 
odgovorne opozarjali nanje in 
jih čim prej odpravili.

— Jasno je, da bomo Zeleni 
zares naredili kar največ, da bi 
zavarovali naravno dediščino, jo 
tam; kjer je še to mogoče in koli
kor je mogoče povrnili; pri pose
gih v naravo bomo zahtevali pre
udarnost in strokovnost.

— Smo za avtonomijo ljud
stev in Evropo regij.

Lokalne skupine Zelenih imajo 
povsem določene programe in do
ločene namene!

d. o. o.

UGODEN NAKUP!

UGODEN NAKUP!

• ??*ki • puloverji
• krila

Telefon: 22 219
a Prvo osemletko proti kanalu

Veliko znižanje cen!

avtotehna

•LESNINA, Bakovska 1, MURSKA SOBOTA, telefon: (069) 21 739.

pralni in pomivalni stroji, mah gospo
dinjski aparati: mikserji, mlinčki za 
kavo, likalniki, mikrovalovne peči
ce...
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UGODEN NAKUP BELE TEHNIKE 
ZA DINARJE!

" u’njena konfekcija: jope, krila, kostimi
" tiodni dodatki
~ delavska oblačila v okviru veleprodaje

Murska Sobota 
Ciril-Metodova ulica 50 VSE INFORMACIJE: AVTOTEHNA, VARAŽDIN. Brače 

Radiča 16, telefon: 042/49-466.



ne zgodi se vsak dan

Dostikrat novinar ugotovo, da 
je izgubil občutek za dogajanje, 
da mu stvari nekako uhajajo iz 
rok. Tako se na primer zgodi, da 
ga nova, vzhajajoča filmska zvez
da sploh ne razvname več. No, ja, 
si reče, ne vem, kaj bi lahko napi
sali o Kim Basinger, česar nismo 
povedali že o Michelle Pfeiffer. 
Tudi popisovanje konca hladne 
vojne iz novega zornega kota kar 
na lepem presega njegove zmožno
sti. Po glavi mu rojijo različne za
misli. Kaj ko bi opisali dan v ži
vljenju vzhodnonemškega obmej
nega stražarja? Tedaj se mu po
gled ustavi na stenskem koledar
ju. Je aprila morda še prezgodaj, 
da bi pisali o kožnem raku, ki ga 
povzroča pretirano sončenje? Po 
dolgotrajnem buljenju v koledar 
pa opazi, da se leto, ki je zapisano 
na njem, konča z devet. Seveda, 
obletnice! Kaj je bolj samo po se
bi umevnega, kot pisani o obletni
cah! In tako začnejo iz dokumen
tacije romati porumeneli izrezki. 
Lani smo praznovali dvajsetletni
co prvega pristanka na Mesecu, 
prvega poleta letala concorde in 
začetka predvajanja televizijske 
nadaljevanke Sezamova ulica. No, 
seveda, o teh velikih dogodkih bo
do pisali tudi leta 1994, ob njihovi

ŠPORT JE ZDRAV

Da je šport zdrav, vedo povsod po svetu. Amaterske tekme v te
ku imajo povsod nekoliko lokalno obeležje. Na teh tekmovanjih se 
ljudje dobro rekreirajo in ob tem še nasmejejo. Eden od takih tekov 
v ZDA. Uslužbenci neke tovarne na rekreacijskem teku.

Letina
Leto 1989 je pravi blagoslov za 

francoske vinogradnike. Franco
ski vinogradniki kar žarijo. Kako 
tudi ne, ko jim v sodih zori zadnja 
letina vin v eno najbolj odličnih v 
tej polovici stoletja, če ne kar vse
ga stoletja. Kletarski mojstri sve
tovno znanih vinskih rajonov od 
Burgundije do Bordeauxa pravijo, 
da vina odlično kažejo in da bo to 
pomlad že mogoče povsem z goto
vostjo potrditi sedanje ocene, da 
bo letnik, s katerim so se končala 
tudi drugače vinsko odlična osem
deseta leta, zares nekaj izjemne
ga-

Pri tem pa poznavalci dobro ve
do, da zahvala ne gre samo materi 
naravi, ki se je z milo pomladjo in 
dolgim suhim poletjem izkazala 
kot vinu zelo naklonjena. V Bor

NADLEŽNA FOTOGRAFIJA

Naravo smo dobili le na posodo. To so besede, ki jih posebej v 
zadnjem obdobju velikokrat slišimo. Vprašanje pa je, koliko smo in 
želimo narediti, da bi jo res očuvali. In da bi očuvali tudi lepoto po
krajine.

Ostanki amija, ki kazijo eno do goričkih vasi, bi prav gotovo 
morali dobiti počivališče na bolj primernem mestu.

Foto: N. Juhnov

Srečne in nesrečne obletnice Novo na seznamu Unesca
petindvajsetletnici. In čeprav so 
desetletnice, stoletnice in tisočle
tnice samovoljno izbrani mejniki, 
je še vedno bolje, da stvari, ki so 
se dogajale v preteklosti, omenja
mo ob takih priložnostih, kot pa 
da o njih sploh ne bi pisali.

Obletnice so vsekakor prva pri
ložnost, da novinar svoje na hitro 
narejene zapiske o zgodovinskih 
dogodkih uredi in izpili. So kori
sten pripomoček za ocenjevanje 
pomembnosti dogodkov. Prav go
tovo leta 2069 ljudje ne bodo več 
vedeli, zakaj je bila prometna ne
sreča massachusettskega senator
ja Edwarda Kennedyja tako odlo
čilna za njegovo nadaljnje življe
nje. Tudi ne še tako davni borzni 
zlom leta 1987, ki se je takrat 
zdel kar apokaliptičen, zdaj poča
si tone v polmrak pozabe. Morda 
bo tudi prepoved Solidarnosti leta 
1981 ob praznovanju desetletnice 
njenega ponovnega vstajenja leta 
1999 le še opomba pod črto.

Dogodki, ki so potekali v devet
desetih letih kateregakoli stoletja, 
se zdijo pogosto tako pomembni, 
da se njihove sence raztezajo da
leč naprej nad prihajajočimi stole
tji. Tak dogodek je na primer Ko
lumbovo odkritje Amerike. Leta 
1992 bomo praznovali njegovo 
petstoletnico. Istega leta pa bo tu

stoletja
deauxu so začeli trgati že konec 
avgusta, kar se ni zgodilo že od le
ta 1893. Naravne prednosti so 
francoski vinogradniki dopolnili z 
odličnim kletarskim znanjem in 
najsodobnejšimi tehnologijami.

Da se res obeta izjemna letina, 
kažejo tudi cene na vinskih bor
zah. Že zdaj so se za večino fran
coskih vin dvignile za 13 odsto
tkov v primerjavi z lanskimi, če
prav ocene o letini stoletja še niso 
potrjene. Cene nekaterih vin pa so 
pobesnele. Burgundskemu char- 
donnayu je tako cena zrasla že za 
96,4 odstotka. Kakšne bodo do 
pomladi, si lahko kar mislimo. 
Zanesljivo take, da bo z odličnimi 
francoskimi vini okvašenih izjem-
no malo jugoslovanskih jezikov.

di 75-letnica oktobrske revolucije, 
leta 1999 pa se bo izteklo deset
letno predsednikovanje Mihaila 
Gorbačova, če bo seveda ta ubo
gal zakon, ki so ga pred kratkim 
sprejeli. To bo najlepše znamenje, 
da se je perestrojka posrečila: 
sovjetski predsednik svojega polo
žaja ne bo zapustil niti v krsti niti 
v nemilosti.

S praznovanjem dvestoletnice 
francoske revolucije v tem desetle
tju še ne bomo opravili. Leta 1992 
nas čaka namreč še praznovanje 
razglasitve prve francoske repu
blike. Tisti, ki je zaradi ideolo
ških razlogov ne bi hoteli prazno
vati, bodo lahko namesto tega 
proslavljali dvestoletnico ustano
vitve newyorške borze. Leta 1993 
pa bo na vrsto prišla dvestoletnica 
usmrtitve Ludvika XVI. in začet
ka revolucionarnega terorja.

Nasprotno pa v devetdesetih le
tih prejšnjega stoletja ni bilo tako 
velikih zgodovinskih dram. Neka
teri se bodo morda spomnili stole
tnice špansko-ameriške vojne 
(1898) in burske vojne (1899), 
vendar praznovanja obletnic impe
rialističnih vojn pri velikih silah 
nekako niso več v modi, odkar sta 
se opekli v Vietnamu in Afgani
stanu. Velika vojaška obletnica v 
tem desetletju pa bo petdesetletni
ca japonskega napada na Pearl 
Harbour (1991). Za mnoge Ame
ričane bo ta obletnica tudi zadnja, 
kajti od 16,5 milijona ameriških 
vojakov, ki so služili v drugi sveto
vni vojni, jih je živih le še 9,3 mili
jona, njihova povprečna starost pa 
je 68 let.

Zakaj imajo 
ognjeniki 
najraje 
junij?

Sovjetski znanstvenik S. Belov 
je proučil nadzemne in podvod
ne vulkanske izbruhe, ki so se 
zgodili v zadnjih 3477 letih. Ugo
tovil je, da jih je bila večina v ju
niju. Prav junija je dosegla mak
simum njihova sumarna energija 
in količina izbruhane snovi. Be
lov je naredil tudi statistično 
analizo prazgodovinske ognjeni- 
ške dejavnosti skozi zadnjih 600 
milijonov let. Pokazalo se je, da 
se višek ognjeniške dejavnosti 
ponovi na vsakih 190 do 200 mi
lijonov let. Znanstveniki domne
vajo, da ognjeniška dejavnost ni
ha pod vplivom gravitacijskega 
polja Sonca. V omenjenem ob
dobju osi vrtenja Sonca in Zem
lje sovpadeta po smeri, to pa se 
odrazi na njunem medsebojnem 
gravitacijskem učinku.

Pomemben razlog za dolgoro
čna nihanja vulkanske dejavno
sti je tudi gravitacijsko polje, ki 
ga ustvarja jedro naše galaksije. 
Časovni razmak 190 do 200 mili
jonov let je namreč enak enemu 
galaksijskemu letu: to je razdob
jem, v katerem Sonce enkrat ob
kroži jedro galaksije.

USPESNA DRAŽBA
Državnega sekretarja v britan

skem ministrstvu za promet Ro
berta Atkinsa, ki je pred kratkim 
odprl dražbo pri londonskem 
Cristieju, so izžvižgali, saj je iz
branemu občinstvu priporočil, 
naj se znebi čim več denarja, ki 
bo britanski državi prišel zelo 
prav. Kljub nejevolji pa je bila 
dražba zelo uspešna. Atkins je 
dal naprodaj stare avtomobilske 
registrske tablice, med katerimi

PRIMERNO 
OBLEČEN

Res si je angleški prestolona
slednik Charles oni dan po dol
gem času spet nataknil kilt. To
da to pot se je v njem vsaj dobro 
počutil ali bi vsaj nekako tako 
moralo biti. V koketnem krilcu 
si je namreč ogledal ženski ka
detski vod na Kraljevi akademi
ji. Kot vidite, so tudi dekleta v 
krilih.

Število rakavih obolenj je pri 
švedskih Laponcih dvakrat 
manjše kot pri drugih prebival
cih te države. Tudi tiste vrste ra
ka, ki so posledica povečanega 
radioaktivnega sevanja, so pri 
Laponcih redkejše, čeprav so že 
več desetletij precej bolj izposta
vljeni učinkom radioaktivnih od
padkov in padavin. Zelo malo je 
med njimi tudi raka na dihalnih

Chaplin v
Albaniji

Albanska dražvna agencija 
ATA je sporočila, da je v Tira
ni izšla avtobiografija slavne
ga filmskega komika in reži
serja Chaplina. Agencija ga je 
predstavila kot »borca za soci
alne pravice, ki je vedno branil 
svobodo, demokracijo in ena
kost«, v svoji avtobiografij: pa 
je opisal »težko, vendar uspe
šno pot zvezdnika nemega fil
ma, ki je najbolj znan po vlogi 
potepuha s polcilindrom.«

je bilo nekaj posrečenih kombi
nacij, ki so prinesle kar čedne 
vsotice funtov. Tako je bila tabli
ca z oznako 1 A prodana za re
kordno vsoto 160 tisoč funtov. 
Neka mati je svoji hčerki Juhe za 
božič kupila tablico z oznako 
JUL 1 E, za katero je ponudila 43 
tisoč funtov. Ministrstvo je pro
dalo 74 tablic. Po končani dražbi 
je bila država bogatejša za pol
drugi milijon funtov.

Organizacija Združenih naro
dov za izobraževanje, znanost in 
kulturo je na seznam svetovne 
naravne in kulturne dediščine 
uvrstila osem novih naravnih in 
zgodovinskih spomenikov, tako 
da jih je zdaj 323. Med novostmi 
na seznamu so Olimpija na Pelo
ponezu, kjer je bilo v stari Grčiji 
prizorišče olimpijskih iger, zgod- 
njegotska cistercijanska opatija v 
Alkobagi na Portugalskem, raz
valine budističnega samostana v 
Sanchiju severovzhodno od Bho- 
pal v Indiji in tasmanska divjina. 
Spomeniki, uvrščeni na seznam, 
naj bi postali znani po vsem sve
tu, države pa naj bi to prisililo, 
da bi jih zavarovale pred propa
danjem in omogočile obiskoval
cem lažji dostop.

Na seznam Unesca je bilo do
slej uvrščenih tudi devet jugoslo
vanskih spomenikov: Plitvička 
jezera, Split z Dioklecianovo pa

NEVARNEJŠI OD AIDSA
Zdravniki ameriškega inštituta za nalezljive bolezni trdijo, da je 

virusna bolezen hepatitis bolj nevarna za človeštvo kot aids. Ta oblika 
zlatenice se prenaša s krvjo in lahko povzroči tudi raka na jetrih. Stro
kovnjaki ocenjujejo, da je v svetu dvajsetkrat do tridesetkrat več no
silcev virusa hepatitisa kot nosilcev virusa aidsa, kar je okoli 300 mili
jonov ljudi. Bolezen je najbolj razširjena v Afriki in Aziji, zato je Sve
tovna zdravstvena organizacija priporočila obvezno cepljenje.

Strokovnjaki opozarjajo, da tudi v razvitih državah ne namenjajo 
dovolj pozornosti varovanju pred okužbo. Vsako leto zboli za hepati
tisom okoli dvanajst tisoč zdravstvenih delavcev, ki imajo opravka s 
hepatitičnimi bolniki. Od tega jih za posledicami te bolezni vsako leto 
umre tristo. Možnost za okužbo s krvjo bolnika je skoraj petdesetod
stotna, pri aidsu pa je ta možnost samo 0,5-odstotna.

ODPORNI LAPONCI
poteh, čeprav kadijo več kot dru
gi prebivalci Švedske. Znanstve
niki, ki so te podatke objavili, so 
pregledali 2000 Laponcev, ki so 
bili pred štirimi leti po jedrski 
nesreči v Černobilu izpostavljeni 
izredno močnemu vplivu radio
aktivnih snovi.

Strokovnjaki pojasnjujejo iz
redno veliko odpornost Lapon

Sevanje v otroški sobi
Po nesreči, ki je prizadela družino Korč iz ukrajinskega mesta 

Kramatorsk, so odkrili, da sta v gradbeni material zgradbe, v kateri je 
živela, vgrajena radioaktivna elementa cezij in kobalt. Viktor Korč je 
nekaj let po vselitvi v novo stanovanje izgubil sina, ki je umrl zaradi 
levkemije, kmalu zatem pa je za to hudo boleznijo zbolel še mlajši sin. 
Nesrečna družina je od svojih sosedov zvedela, da je podobna usoda 
doletela tudi družino, ki je v stanovanju prebivala pred njo. Levkemi
ja ji je vzela hčerko in vnuka. Strokovnjaki, ki so pregledali stanova
nje, so ugotovili, da je sevanje najmočnejše ravno v otroški sobi. Prei
skava, ki so jo sprožili, naj bi pokazala, kako so radioaktivni elementi 
prišli v gradbeni material. Sistematsko so pregledali vseh 300 družin, 
ki živijo v naselju, in ugotovili, da so bile vse izpostavljene povečane
mu sevanju.

NAJVEČJI SOD

V lesnoindustrijskem kombinatu so pred nedavnim izdelali sod, * 
katerem bo med 60 in 70 tisoč litri vina. Mojstri so narezali.70 kubičnih 
metrov hrastovih hlodov, starih 150 let. Višina soda je 6 metrov, premer 
pa okoli 4 metre. Prazen sod tehta 17 ton napolnjen pa bo težek 80 ton- 
Sod bodo sestavili v kleti vinarne Erdut.

lačo, Dubrovnik, stari Ras s sa
mostanom Sopočani, samostan 
Studenica, Durmitor, Kotor, 
Ohrid s Strugo in Ohridskim je
zerom in Škocjanske jame.

ČASOPISNI
UVODNIK
Najkrajši časopisni uvodnik : 

je objavil ameriški časopis 
Daily Star v eni od aprilskih, 
številk leta 1968. Naslov se je 
glasil: »LBJ bo odnehal«, 
tekst pa je imel samo eno be
sedo: »Dobro«. Mišljen je bil: 
tedanji predsednik ZDA Lyn- 
don Baines Johnson.

cev proti rakavim obolenjem z 
njihovim načinom prehranjeva
nja. Jedo namreč v glavnem živi
la, ki ne vsebujejo veliko maš
čob. Njihova vsakdanja jed so ri
be, zraven pa zaužijejo le malo 
žitne hrane, krompirja in zelenja
ve. Pomembno je tudi, da La
ponci stanujejo v hišah iz grad
benih materialov, ki ne vsebujejo 
radona.

ZGODILO SE JE ...
V minulih praznikih je ameriški poslovnež James Lawlor 

poslal sovjetskemu voditelju Gorbačovu največjo doslej zna
no čestitko. Dolga je bila 19 metrov, nanjo pa se je podpisalo 
skoraj milijon ljudi.

Rekord so zabeležili tudi britanski poštarji, ki so ob kon
cu leta raznosili milijardo in pol voščilnic, kar je 50 milijonov 
več kot leto prej.

V Londonu se je med prazniki uveljavila nova poslastica 
— polhi. Podjetni mesar Richard Hunt goji polhe po — kot je 
dejal — receptu starih Rimljanov. Kdor si želi kupiti par pol
hov, mora seči v žep po skoraj 2000 konvertibilnih dinarjev. 
Recept za peko je zastonj.

V bližini Soluna v Grčiji je skupina grških in francoskih 
paleontologov našla 9 do 11 milijonov let staro lobanjo antro- 
poidnega primata, človečnjaka, podobnega avstralopiteku.
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za vsakogar nekaj
"—NASVET

ZIMA ZA VOLANOM
Cestnim dirkam se v zimskih 

voznih razmerah raje odrecite. 
Zima pomeni tako ali drugače 
spolzka tla, proti njim pa zaleže
ta le zmernejša hitrost voznika in 
primernejša varnostna razdalja 
do avtomobila pred vami.

Nič ne pomaga: pozimi je po
trebno večkrat kot sicer pljuniti v 
roke in poskrbeti za varnejšo 
vožnjo. Kajti dobre luči in vaša 
zbranost ostanejo brez vsakršne 
veljave, če vas drugi prometni 
udeleženci ne morejo videti. Za
to vselej sproti očistite sneg in 
zmrzal z vozila.

Da bi si sami plužili pot, ni 
mogoče upati. Pač pa mora biti 
avtomobil za zimo temeljito pri
pravljeni: z dobro kolesno obut
vijo, z verigami za najhujše raz
mere, z brezhibnimi žarometi in 
brisalniki pa tudi za zimo pose
bej pregledanim motorjem z nje
govo elektriko vred.

V sneg namesto v nesrečo. Ta
ko svetujejo vešči vozniki. Sneg, 
če ni pretirano zmrznjen (ali če 
pod njim ni skrita trda ovira) zna 
biti pripravno zaviralno pomaga
lo, kadar kolesom preveč drsi.

Barvanje las 
z rastlinskimi

barvili
ZA PLAVOLASKE: Lase po- 

svetlimo, če jh vsak teden oplak- 
nemu s kamiličnim prevretkom. V 
dveh skodelicah vode naj pol ure 
vre za prgišče suhih kamiličnih 
cvetov. Prevretek skrbno precedi- 

nato ga zlijemo po laseh. 
Splakovati jih ne smemo.

ZA RJAVO- IN RDEČELA
SKE: Zelo lep kostanjev odtenek 
s svetlejšimi in temnejšimi preme
ni dobimo, če si pripravimo doma
če barvilo. V pol litra vrele vode 
stresemo pol skodelice suhega 
žajblja. Pustimo, naj se namaka 
čez noč. Dodamo žličko zdroblje
nih nageljnovih žbic (klinčkov) in 
žlico kane. Po potrebi dodamo še 
malo kane, ker moramo dobiti 
voljno zmes. Razdelimo jo po umi
tih in ožetih laseh, nato si zavije- 
mo glavo z brisačo in počakamo 
30 minut. Barvilo umijemo z las.

ZA VSE VRSTE LAS: Če ima
mo izsušene, krhke in razcepljene 
iase, si bodo opomogli, če jih bo
mo »zdravili« z domačo majone- 
zo- V skledico za mešanje damo 
celo jajce, dve žlici limoninega so
ba in ščepec soli. Počasi prilivamo 
olivno olje, tako da dobimo gosto 
majonezo. Vtremo jo v umite in 
ožete lase, počakamo eno uro, na
to si majonezo zmijemo.

Glasbena lestvica Radia Murska Sobota, ob petkih v oddaji 
z 1-232.

1- Julija — Magnet ....
2- Girl, I’m gonna mis you — Milit Vani
3- Dobra mrha — Bon Montoni

Another day in Paradise — Phill Co i
5- Lambada — Kaoma

p.Sobota TJn,ce — dopisnice — pošljite na naslov: Radio Murska 
< itova 29/1, 69000 Murska Sobota, s pripisom: za 5 naj.

(URv s? 1 v oddaji 21 232, na sporedu radia Murska Sobota
MHz ali SV 648 kHz) ob petkih od 18.00-19.00.

Varuj srce pred mrazom
Bolečina sredi prsi, pod grodnico. Teška sapa. Opešano srce in 

angina pectoris sta močno občutljiva na mraz. Mraz srcu kratkomalo 
škoduje. Srce je motor naše prekrvavitve. Deluje kot črpalka: sesa kri 
in jo potiska po žilah odvodnicah. Nizke jesenske in zimske tempera
ture so krive, da se žile stisnejo. To povzroči, da se zviša krvni tlak, 
zato pa mora tudi srce bolj trdo delati. Lahko bi rekli, da naša črpalka 
za svoje delo potrebuje več »goriva«, to pa pomeni več krvi, več kisi
ka. Toda žile so zaradi mraza bolj stisnjene, po njih ne more priteči 
več krvi.. . Krog je sklenjen. Zanimivo je da mraz škoduje bolnikom 
z angino pectoris ali tistim, katerih srce je opešano, nanj pa se lahko 
požvižgajo tisti, ki so preboleli infarkt, njihovih temeljnih težav mraz 
ne povečuje. Angleška medicinska revija je opozorila, da je najverjet
neje mraz glavni krivec za to, da jeseni in pozimi umre več srčnih bol
nikov kot sicer. Ni pa edini. Tudi veter opravi svoje; če hodimo proti 
vetru, mora srce bolj delati.

Kako naj se srčni bolniki branijo mraza in njegovih škodljivih 
posledic? Čim manj naj hodijo na prosto. In če že gredo, naj se dobro 
oblečejo in se zavijejo v šal. Ogibajo naj se zlasti sprehodov ob poseb
no mrzlih in vetrovnih dnevih. Poslušajo naj zdrav razum in dosledno 
jemljejo predpisana zdravila, zlasti tista, ki širijo žile.

ALI NAJ ZRAČIMO ALI NE?

Zato je pametneje zaviti v snežni 
zamet ali snežno obrobo ob cesti 
in tvegati rahlo poškodovano 
pločevino, kot pa se zvrniti v ja
rek ali treščiti v drugo vozilo.

NASVET
Če se dopoldne odpravljate 

k zobnemu zdravniku, se zju
traj odpovejte krepčilni skode
lici prave kave, svetujejo ame
riški nevrologi. Kofein, ki je v 
kavi, namreč povzroči, da smo 
bolj občutljivi za bolečine. Vr
tanje postane še neprijetnejše. 
Učinek kofeina traja S do 6 
ur.

Spet ogrevamo prostore v služ
bi in doma, varčujemo z energi
jo, kolikor le moremo, in plaču
jemo neznanske račune.

Varčnost ima tudi senčne stra
ni. Triplastna okna in s penasto 
gumo zatesnjena okna in vrata 
ohranjajo toploto, da ne beži iz
med štirih sten, zato so stroški za 
kurjenje res manjši. Toda v go
spodinjstvu vsak dan izhlapi več 
litrov tekočine zaradi kuhanja, 
kopanja in sobnih rastlin. Če ta 
vlaga ne more na prosto se useda 
na hladne stene. Zlasti za omara
mi in po kotih se naselijo plesni,

BARVE
ZA

POČUTJE
V pravilni sestavi barv tiči 

več zdravilne moči, kakor pa 
se zdi na prvi pogled. Že v sta
ri Kitajski je bil učinek čistih 
barv dobro znan: ker temeljna 
barva rumena po svoje žleze 
»podkuri«, ker spodbuja čiš
čenje telesa prek vegetativne
ga živčnega sistema. Medicina 
daljnjega vzhoda se je pri tem 
sklicevala na teorijo, s katero 
barvni terapevti soglašajo še 
dandanes. Človek namreč ne 
sprejema barv samo z očmi.

Rdeča barva učinkuje na sr
ce, ožilje, kosti in mišice. Ru
mena je v zvezi z žlezami, pre
bavnim sistemom in dihali. 
Modra učinkuje na kožo in 
sluznice pa tudi na osrednji 
živčni sistem. Mešane barve, 
kakor zelena, oranžna in vijo
ličasta, vplivajo na povezova
nje organskih sistemov med 
seboj, urejajo delovanje hor
monov, vodijo vegetativni živ
čni sistem in učinkujejo na de
lovanje limfe. To resnico znajo 
izkoristiti medicinski terapevti 
in jo usmeriti v zdravljenje, 
znano pa je tudi strokovnja
kom za reklame. Kar pazite 
na to, ko boste gledali televi
zijske barvne reklame.

VREME IN ZDRAVJE

ki lahko povzročijo alergijo ali 
astmo.

Tudi strupi kvarijo ozračje v 
prostorih. Formaldehid, ki hlapi 
iz pohištva ali nastaja med kuha
njem na plin, vdihavamo iz dne
va v dan. V prostorih, kjer kuri
mo v lončeni ali železni peči, se v 
zraku zmanjšuje količina kisika. 
Posledica je utrujenost, ki se ji 
kmalu pridruži alkohol. Večkrat 
na dan za pet minut na stežaj od
primo okna. Mnogi imajo okna 
ves čas priprta, ker jim je v sta
novanju zaradi centralne kurjave 
prevroče. Prezračevanje ni pra

GRIPA SE ŠIRI PO EVROPI
Svetovna zdravstvena organizacija (WHO) je sporočila, 

da je epidemija gripe poleg Velike Britanije zajela tudi druge 
evropske države. Po merilih te organizacije je bolezen epide
mično razširjena, če naštejejo sto bolnikov na sto tisoč prebi
valcev. Strokovnjaki menijo, da epidemija gripe v Veliki Bri
taniji še ni dosegla vrhunca, bolezen pa je zahtevala že tudi 
102 smrtni žrtvi.

V Franciji se gripa širi iz Pariza na jug. Pričakujejo, da bo 
zbolelo več ljudi kot lani. Število bolnikov narašča v Belgiji, 
Švici in sovjetski zvezi, v drugih delih Evrope pa se bolezen 
širi počasneje.

Letošnjo epidemijo je zakrivil tako imenovani hongkong- 
ški virus, ki so ga izolirali že leta 1969 in od takrat napada v 
nekoliko spremenjeni obliki. Strokovnjaki WHO napoveduje
jo, da bo zmanjkala cepiva, ker zadravstvene službe niso pri
čakovale epidemije tolikšnega obsega.

Kuhajte z nami

Potrebujemo: I kg kuhanega in olupljenega krompirja, 25 d kg 
mletega mesa, 1 del olja ali masti, 5 dkg margarine, 4dkg bele moke, 
1,5 del mleka, 1 del kisle smetane, 1 jajce, sol, poper, 1 drobno čebulo.

Priprava: Kuhan in olupljen krompir narežemo na ploščice. Čebulo 
drobno sesekljamo in na dveh žlicah olja rahlo popražimo. Dodamo 
mleto meso, sol in poper ter pokrito dušimo 5 minut. Manjši pekač ali 
primerno kozico dobro namastimo in zlagamo plast, krompirja in plast 
mesa. Vsako plast krompirja malo osolimo in pokapamo z maščobo. 
Zgoraj naj bo krompir. Takoj postavimo v pečico in hitro pripravimo be
šamelno omako. V manjši kozici raztopimo margarino in dodamo moko. 
Pri nižji temperaturi moko rahlo prepražimo in pazimo, da ne zarumeni. 
Prilijemo hladno mleko in med mešanjem razkuhamo. Odstavimo, da se 
ohladi. V smetani ražvrkljamo jajce in dodamo k ohlajeni omaki. Musa- 
ko vzamemo iz pečice in jo prelijemo s pripravljeno bešamelno omako. 
Nato jo 15—20 minut pečemo pri 220 C. Zraven ponudimo radič ali 
drugo zeleno solato.

IME IN PRIIMEK:---------------------------------------------------------------

NASLOV:

Odgovore pošljite na naslov Radio Murska Sobota. 
Titova 29/1, Murska Sobota. Kupon nalepite na dopisnico 
in pripište ”10 sekund«. Upoštevali bomo odgovore, po
slano do 31. januarja 1990.

vo, veliko energije pa gre v izgu
bo. Okno naj bo priprto med ku
hanjem, da odhajata na prosto 
porabljeni zrak in sopara. Kami
ni in lončene peči porabijo nena
vadno veliko kisika. Pomagamo 
si tako, da pustimo odprta vrata 
bodisi v predsobo ali sosednjo 
sobo. Ne varčujmo narobe — ne 
dopustimo, da bi se kdaj stano
vanje čisto shladilo. Zračna vla
ga bi se še hitreje usedala na mr
zle notranje stene in prikazale bi 
se grde sive lise ali celo mokri 
madeži.

Krompirjeva 
musaka z 
bešamelno omako

ZA LEPŠE STANOVANJE

SRCA ZA PRT

Iz modro-belo črtastega blaga sešijemo namizni prt. Okrasimo 
ga s srci. Srce izrežemo iz različnega blaga, vsako blago ima razli
čen vzorec, vsa pa so modra in bela. Narišimo krog in na ta krog 
razpostavimo srca. Prišijemo jih z gostim cikcakom z modro nitko. 
Prt obrobimo z belo čipko.

—NEKAJ NASVETOV
Klinčki preženejo neprijetne vo

njave. V kuhinji se pogosto širi 
neprijeten vonj po česnu, čebuli, 
ribah, pečenki. Nadležen je, pre
gnati pa ga tudi s prezračeva
njem ne moremo. Uporabimo 
star recept — klinčke. Šest ali 
osem klinčkov položimo na še 
vročo kuhalno ploščo. Že čez ne
kaj minut se v kuhinji razširi pri
jeten vonj.

Kako očistimo bakrene posode. 
Dobro jo natremo z limoninim 
sokom. Najbolje je, da sok raz
mažemo z gobico, čez nekaj mi
nut posodo zdrgnemo in splak
nemo v vodo. Čez nekaj časa 
moramo suho posodo še zloščiti.

Zaprašena rešetka za hladilni
kom. Hladilnik porabi več elek
trike, zato moramo prah na zad
nji strani vsaj enkrat na leto od
straniti s sesalnikom. To je po
trebno tudi zaradi tega, ker je 
nesnaga nehigienska in začne 
zaudarjati.

Zamaščena napa. S težavo jo 
očistimo, ker se maščoba, ki se 
dviga s soparo med kuhanjem, 
oprime mrežice. V razmetju 1:1 
zmešamo tekoče pomivalno sred
stvo in čistilni prašek za pomi
valni stroj. S tem zdrgnemo maš

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE — Vodoravno: bastard, oktober, 
žarnica, Ida, EM, dete, Pa, amulet, risar, š, JK, Nora, A, odtok, kit, 
INA, artikel, cianati.

SESTAVIL 
MARKO 
NAPAST

AVSTR USK 
SMUČAR

SKI 
SKAKALEC

POKVEKA, 
NESTVOR

CVRČANJE
ORIGINALN 
IME ZA 
ESKIME

0 AMERIŠKO 
MOŠKO 

IME

NAJSEVER
NEJŠA 
DRŽAVA 

V ZDA

MAJHEN 
NOHT

ZAŠČITENA 

GORSKA 
CVETLICA

ČRTALO.

LINEAL

NEKDANJI 
GANSKI 
VODITELJ 
(KWAME)

RIBIŠKE 
MREŽE

SPUT

PISANA 
PAPIGA

AVTOMO
BILSKA 
OZNAKA 
TUZLE

ROMUNSKI
POLITIK 
IONESCU

TANČICA

STOLETJE

KARCINOM

MESTO V 
SREDNJI 
ITALIJI

OSNOVNA
MERA

DUHOVI
TOST.
DOVTIP- 
NOST

FAVN

ZNAK ZA
ŠAHOVSKO
TRDNJAVO

IZRAELSKI
POLITIK 
(SIMON)

OBER

INDUSTR. 
MESTO V 
KATALO
NIJI

SAMEC
DOMAČE
ŽIVALI

PLATINA

JUNAŠKA 

PESNITEV

IT. PEVEC 

ZABAVNE 
GLASBE 
(MASSIMO)

IRSKA 
REPUBLI
KANSKA 
ARMADA

GOSTU A, 
POJEDINA

čobo. Tudi v filtru se nabere, za
to ga moramo pravočasno zame
njati. Obložen filter je nevaren 
za požar. Mrežico snamemo in jo 
za 30 minut namočimo v vročo 
vodo, ki ji prilijemo sredstvo za 
pomivanje posode.

Ljubezen 
in kajenje?

Ljubezen nam pomaga, da se 
odvadimo kajenja. Vsak drugi ka
dilec bi se rad odpovedal cigare
tam. Moški in ženske si tega ena
ko želijo. Vsi resda ne priznajo, 
da so sužnji modrega dima, iztr
gali pa bi se mu radi, so dognali 
na univerzi v San Franciscu. In še 
to so ugotovili, da se tobaku naj
laže odpovedo zaljubljenci in sre
čno poročeni ljudje. Trda pa pre
de razvezanim in samskim. Znan
stveniki so tudi raziskovali, katere 
bolezni vplivajo na to, da ljudje 
opustijo kajenje. Moški največ
krat odvržejo cigareto, ko jim po
vedo, da je ogroženo srce. Zenske 
pa prestraši opozorilo, da so bol
ne na dihalih.
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utrip življenja

Takrat, ko je Franček Moreč iz Gorice hodil v šo
lo, so v učilnah otroke učili ročnih spretnosti za ži
vljenje. V Puconcih je bil mojster Ivan Marič in 
pri njem so se fantje učili spletti košare.
»Košare se doma dosti rabijo, najboljše pa so, če 
jih pletem iz amerikanke. Pa tudi z domačega 
pantovca jih delamo,« je rekel Franček. Za košaro 
potrebuje dve uri in pol, pozimi pa jih naredi deset 
do dvajset. Vse so za domače potrebe, hčerka pa je 
hudomušno pripomnila, da se mora kar potruditi 
pri pletenju, saj ko jih več ne bo mogel spletati, za 
njim pri njihovi hiši ne bo nikogar več, ki bi znal 
to delati, mh Foto: nj

Rozalija in Janez Ritonja iz Godemaree pri Buč- 
kovcih sta po 50 letih skupnega življenja ponovno 
stopila pred matičarja. Z.latoporočno listino jima 
je izročil podpredsednik občinske skupščine Ljuto
mer Z.latko Zdovc in jima zaželel še mnogo sre
čnih skupnih let. Marija Tivadar

IŽAKOVCI

URESNIČUJEJO REFERENDUMSKI PROGRAM
V krajevni skupnosti Ižakovci 

so kljub nekaterim težavam v mi
nulem letu uspešno uresničili 
sprejete naloge iz referendum
skega programa. Asfaltirali so še 
preostale makadamske ceste v 
naselju in do zaselka Renovica v 
dolžini 2,5 kilometra, kar je stalo 
94.000 dinarjev. Naredili so brod 
na reki Muri, ker je stari dotra
jal. Brod je stal okrog 18.000 di
narjev. Začeli pa so tudi z zidavo 
nove mrliške veže, ki je že pod 
streho. Doslej so dela stala 

Okusi so različni, zato smo oblikovali pester

PROGRAM STOLOV, MIZ IN KOTNIH KLOPI

DO 40 % ceneje

Izbirate lahko med domačim in izvoznim 
programom po proizvodnih cenah TUDI

Obiščite nas v Ljutomeru na Kolodvorski 3 vsak de 
lavnik od 6. tlo 14. ure, v četrtek do 16. ure.

z možnostjo OBROČNEGA ODPLAČEVA 
NJA.
Z našim proizvodnim programom oprem. 
Ijamo tudi gostinske lokale in druge ob
jekte.

MURALES, Tovarna masivnega pohištva, p.o., 69240
LJUTOMER, Kolodvorska 3, telefon: (069) 81301.

okrog 100.000 dinarjev, krajani 
pa so prostovoljno prispevali 
25.000 dinarjev. Pri krajevni 
skupnosti Ižakovci pa menijo, da 
bi lahko naredili še več, če bi 
krajani prispevali svoj delež v 
prostovoljnem delu.

Za letos načrtujejo, da bodo 
dokončali gradjo mrliške veže, 
za kar bi potrebovali še okrog 
100.000 dinarjev. Radi bi uredili 
še avtobusno postajališče, za kar 
imajo primeren prostor, letos pa 
računajo tudi na širitev telefon

Hotiza — nov zalet
V krajevni skupnosti Hotiza, v katero spadata še 

Kapca in Kot, so ponosni na uresničitev referen
dumskega programa, sprejetega pred petimi leti. 
Najpomembnejša pridobitev je vsekakor dolgoro
čna ureditev telefonskega omrežja, saj ima zdaj tele
fon v povprečju vsako drugo gospodinjstvo. V no
vem planskem obdobju želijo urediti na Hotizi nov 
otroški vrtec, na Hotizi in Kapci bi radi zgradili plo
čnike ob regionalni cesti Murska Sobota—Lendava, 
v vseh treh vaseh nameravajo razširiti varnostne pa
sove okrog vodovodnih zajetij . . . Veliko pa jim je 
tudi do nekdanjih šolskih poslopij na Hotizi in na 
Kapci. Na Hotizi menijo, da bi bilo primerno (po iz
selitvi vrtca) za manjši izdelavni obrat, na Kapci pa 
si želijo v njem sodobnejšo trgovino. V novem ob
dobju bodo, kot nam je povedal predsednik sveta 
KS Hotiza Mirko Žižek, posvetili posebno skrb tudi 
varstvu okolja.

Š. S.

Ne morejo se dogovoriti
Na Hrvaškem je mogoče z domačim plinom 

zagotoviti toliko električne energije, kolikor bi 
je dajalo pet atomskih’central, enakih krški. Za
kaj ni večjega zanimanja za pridobivanje elektri
čnega toka z energijo naravnega plina, se spra
šujejo Večemje novosti.

Naša nahajališča Ika in Ivana lahko zagotovi
jo 400 milijonov kubičnih metrov plina’ na leto, 
vendar je to malo za Plamiu II, Ina je medtem 
poslala uradni predlog Elektrogospodarstvu Hr
vaške, naj se iz teh nahajališč zagotovi 200 mili
jonov kubikov za obratovanje TE Plamin I in TE 
Reka, ki dela zdaj na mazut iz bližnje rafinerije. 
Toda ne morejo se dogovoriti o ceni. Resnici na 
ljubo je plin dražji celo od uvoženega premoga, a 
je zato neprimerno čistejši in ne zahteva doda
tnih vlaganj za zaščito človekovega okolja. Za 
Plamin II bodo vložili milijone dolarjev, da bi to 
preprečili, saj je govora o premogu, ki vsebuje 
veliko žvepla. Zdi se, da je največji kamen spoti
ke dejstvo, da hoče Ina Naftaplin za svoj proiz
vod ekonomsko ceno, kar pa za Elektrogospo
darstvo, in to ne samo Hrvaške, ni sprejemljivo. 
To tem bolj, ker se sedanjih 73 ali 15 milijard 
kubikov plina v letu 2000 mora nekomu prodati, 
to pa je mogoče le gospodinjstvu in industriji. 
Ker bi bilo v tem primeru potrebnega manj elek
tričnega toka, je očitno, zakaj elektrogospodar
stva niso voljna sprejeti cene naftarjev.

Boris Hegeduš

ŽITKOVC1

Širijo vaški 
dom

Žitkovci spadajo v krajevno skup
nost Dobrovnik in sodijo med manjše 
vasi v lendavski občini. V zadnjih letih 
se je razmahnila kulturna dejavnost, v 
kateri sodelujejo stari in mladi. V se
danjem vaškem domu imajo le malo 
prostora za večjo dejavnost, saj je bil 
grajen za gasilce. Ko so v lanskem letu 
sprejeli na referendumu krajevni samo
prispevek, so se odločili, da bodo del 
sredstev namenili za širitev vaškega do
ma. Tako bodo letos dozidali večna
menski prostor in tako omogočili večjo 
aktivnost kulturnemu društvu.

Jani D.

skega omrežja. Doslej imajo v, 
kraju 45 telefonov, novih naroč
nikov pa je 62. Kot kaže, pa vseh 
ne bodo mogli priključiti, kajti 
obstoječe telefonsko omrežje ne 
prenese tolikšne obremenitve. Po 
besedah predsednika sveta KS 
Ižakovci Žvonka Senice pa bi se 
v naslednjih letih morali lotiti ši
ritve vaškega doma, da bi dobili 
primerno dvorano. Seveda pa se 
bodo te naloge lahko lotili s 
sredstvi samoprispevka, ki ga bo
do razpisali prihodnje leto.F. M.

SKRB ZA 
POMNIKE V 
LENDAVSKI

OBČINI
Po družbenem dogovoru o 

varstvu, urejanju in vzdrževa
nju grobov borcev, spomenikov 
in spominskih obeležij iz NOB 
in revolucionarnega delavske
ga gibanja so bile domala vse 
naloge za leto 1989 v celoti 
uresničene. Spominska obelež
ja so bila v skladu s progra
mom vse leto urejena in vzdr
ževana. Učenci in učitelji os
novnih šol v Bistrici, Črenšov- 
cih, Turnišču. Kobilju, Dobrov
niku in OŠ Drago Lugarič v 
Lendavi, ki so po samouprav
nem sporazumu prevzeli skrb 
nad grobovi borcev NOB in 
spominskimi obeležji, so svoje 
naloge dobro opravili.

Čez leto so bila organizira
na razna tekmovanja iz SLO 
in DS ter kviz o JLA. Tudi 
učenci OŠ iz Odranec, Gente- 
rovec, Velike Polane in Jožeta 
Kramarja-Juša iz Lendave ter 
občinska konferenca ZSMS in 
občinski odbor Zveze združenj 
borcev Lendava so urejanju in 
vzdrževanju spomenikov in 
obeležij NOB v občini posveča
li veliko pozornosti.

V programu je bila predvide
na tudi ureditev spominske so
be v idiličnih Strehovskih gori
cah v Trajbarjevi kleti. Zidani
ca je pomembna kot spomenik 
NOB in etnografski spomenik. 
Zaradi neurejenih odnosov z 
lastnikom zidanice, ta naloga 
ni bila uresničena. Notranjosti 
Copkovegd mlina v Mali Pola
ni niso uredili, ker niso dobili 
mlinarja, ki bi bil pripravljen 
sodelovati pri tem in prevzeti 
mlin v upravljanje. Dogovori 
tečejo z organizacijo Mikro- 
kozmos. Obnovljena pa je bila 
domačija Miška Kranjca v Ve
liki Polani, spomenik Štefana 
Kovača v Nedelici, spomenik 
Martina Kolenka v Dolnji Bi
strici, spomenik padlim bor
cem v Veliki Polani, spomenik 
Rdeče armade na pokopališču 
v Lendavi in spomenik prek
murske matere v Črenšovcih. 
Postavili so spominsko ploščo 
ZFN v Petišovcih in spominsko 
obeležje zboru aktivistov OF v 
Trnju.

Iz proračuna občine Lenda
va za leto 1990 se bodo štirim 
osnovnim šolam zagotovila fi
nančna sredstva. V tem letu 
načrtujejo tudi obnovitve neka
terih spomenikov, saj so izde
lani iz nekakovostnega mate
riala. Med drugim je posebna 
komisija predlagala obnovitev 
spomenika Štefana Kovača v 
Nedelici in celotne plošče v 
Pince Marofu.

Jože Žerdin

PADAJO ODSLUŽENE ZGRADBE - Na pobudo Krajevne skupno
sti Beltinci je Sklad stavbnih zemljišč Murska Sobota dal porušiti sta
novanjsko stavbo v Panonski ulici v središču Beltinec. V kratkem bodo 
tudi porušili zgradbo nekdanjega kina, ki jo je zob časa že tako načel, 
da več ni varna niti za skladišče, za kar jo je do nedavnega uporabljalo 
Trgovsko podjetje Potrošnik. Tako bodo v Beltincih lahko začeli urejati 
središče, kar je predvideno po novem zazidalnem načrtu. V Beltincih bo
do tako rešili problem zemljišč za gradnjo nove pošte, kinodvorane ozi
roma večnamenske dvorane, poslovnih prostorov in tudi nekaj stanovanj.

Foto: F. Maučec

LENDAVSKA LEPOTICA — V Lendavi so v teh dneh lepo uredili 
110 let staro hišo na Partizanski cesti. Denar sta zagotovila stano
vanjska skupnost in trgovsko podjetje Univerza!. V nadstropju so 4 
dvosobna stanovanja, v pritličju pa sodobno urejena Univerzalova tr
govina Avtotehna. Ta se je sem preselila iz prostorov nasproti cer
kve, saj bodo tam v kratkem odprli papirnico.

Foto: Š. S.

STARO SE UMIKA NOVEMU — V Strehovcih smo postali pozorni 
na »cimprano« hišo Jožeta in Marije Režonjevih. Kot je razvidno s pos
netka, je pokrita s slamo in zelo stara, saj so jo zgradili pred 90 leti. 
Pred hišo je tipičen prekmurski vodnjak, brajda, veliko kokoši, ob stav
bi pa smo opazili pripravljeno novo slamnato kritino. Vprašanje pa je, 
ali jo bodo Režonjevi uporabili, saj so v neposredni bližini hiše že zgra
dili kletne prostore za novo, zidano hišo, ki jo bodo (z)gradili spomladi. 
Zdi se, da so se pri tej domačiji ravnali po reku: Najprej štaPca, potem 
krav’ca, saj so najprej uredili gospodarsko poslopje, pa tudi traktor so 
kupili, stanovanjska hiša (od katere ni gospodarske koristi) pa bo prišla 
na vrsto nazadnje. Foto: S.S.

Nova mrtvašnica
Krajevni samoprispevek, uveden z referendumom, ni zadostoval 

za gradnjo mrtvašnice, zato so v Filovcih zbirali denar še v obliki en
kratnih prispevkov. Do (uradnega) začetka zime so objekt spravili 
pod streho, te dni pa so kupili gradbeno pohištvo. Računajo, da bodo 
mrtvašnico povsem uredili do sredine leta. Dotlej pa bodo morali 
zbrati pri 140 gospodinjstvih še dodatne prispevke, saj urejajo stavbo, 
ki meri 8 krat 7 metrov in bo zato stala veliko denarja, čeprav so vaš
čani večino del (tudi strokovnih) opravili sami.

Š.S.

To je ELVIS HORVAT,, doma iz 
Gornjih Črnec, ki obiskuje 4. ra
zred Osnovne šole Cankova. In 
zakaj smo fotografirali prav nje
ga, ko smo se te dni pomudili med 
cankovskimi šolarji? Predvsem 
zato, ker je njegova družina rom
ska, Elvis pa je končal prve tri ra
zrede z odličnim uspehom in je tu
di sicer dober učenec. Ker se torej 
dobro uči, je njegova želja, da bi 
se izšolal za vojaškega oficirja. 
Zdaj pa ima v šoli najraje mate
matiko in telesno vzgojo, nekaj te
žav pa mu dela slovenščina, ker je 
njegov materin jezik pač romšči- 
na. Ker je tako priden, mu je oče, 
ki je delal v Avstriji, zdaj pa je in
validsko upokojen, obljubil kla
vir. Morda bo tako Elvis postal 
tudi dober glasbenik?

Besedilo in posnetek: 
Jože Graj

NOVA STREHA — Lendavski grad, star več kot 700 let, dobiva novo streho. V ta 
namen so dobili od Kulturne skupnosti Slovenije milijardo 800 tisoč dinarjev. V 
grajskem poslopju imajo galerijo, gostinski lokal, stanovanje in drugo. Grad kot 
kulturno-zgodovinski spomenik kljubuje času, ker zanj vzorno skrbijo. Tako so ne
dolgo obnovili tudi obzidje in prenovili bližnjo grajsko klet, v kateri ima vino druž
beni sektor lendavskega vinogradništva.

Foto: Š. Sobočan
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utrip življenja

Dragi »inflacijski« telefoni
Ne mine teden, da ne bi v pomurskih sredstvih javnega obveščanja govorili tudi o televiziji — največkrat v 

zvezi s telefonskimi omrežji in nenormalnimi zneski, ki so jih morali občani plačevati.
Še posebej pa so se čutili opeharjene naročniki telefonov iz krajevne skupnosti Crešnjevci Zbigovci. Na 

našem uredništvu so se oglasili s pismom, v katerem so opisali nekorekten in neposloven odnos DO za ptt. Po
vod je bil zadnji obrok plačila, ko so nekateri krajani dobili precej večje račune kot drugi. Enako pismo so do
bili tudi vodilni na ptt-ju in prepovedali njegovo objavo. Torej nam drugega ni preostalo, kot da ene in druge 
povabimo na pogovor. Tako smo se v četrtek, 18. januarja 1990, srečali v vili Holt v Crešnjevcih, kjer je tudi 
sedež omenjene krajevne skupnosti.

MAČEHOVSKI ODNOS
Pri Kapeli se je nekaj zapletlo. Oprostite — morali bi napisati pri krajevni skupnosti Kapela, kajti kraja 

Kapela ni več od 1951. leta, ko so ga preimenovali v Kapelski Vrh. Toda — saj se razumemo, da je Kapela še 
vedno tisti kraj, kjer je hrib s cerkvijo (najprej je bila le kapelica, ki so jo najbrž zgradili šentpavelski bene
diktinci s Koroškega), obdan z vinogradi.

»Brez naročnikov ne bi 
mogli živeti!«

Krajani so ta večer izlili ves 
svoj gnev. Predstavnikom ptt-ja 
so res marsikaj očitali, upraviče
no ali ne, res pa je, da pri zade
vah, kjer je posredi denar, vsa
kdo vidi predvsem svoje koristi.

»Ves čas gradnje telefonskega 
omrežja smo bili v podrejenem 
položaju,« je dejal Drago Perša, 
predsednik skupščine KS. Tele
fone so plačali predrago, poleg 
tega pa jih je doletela še zadnja 
decembrska podražitev. Feliks 
Petek, predsednik sveta KS, pa 
čuti dolžnost, da razjasni vso za
devo pred vsemi občani, kajti 
sredstev za telefonsko omrežje 
niso združevali le naročniki 
(160), ampak tudi vsi drugi, saj 
so za telefonijo namenili tudi del 
krajevnega samoprispevka. Do
govorili so se, da bodo z deli 
končali v 240 dneh, vendar so 
le—ta trajala prek 500 dni. Zave
dajo se, da je bila ena od omeji
tev tudi osnovni kabel v indu
strijsko cono, ki ga je bilo po
trebno šele položiti (zapletlo pa 
se je pri zbiranju sredstev), ven
dar so vodilni v občini Gornja 
Radgona to že dolgo vedeli. Na 
ptt-ju bi se morali operativno ta
ko organizirati, da bi bili sposob
ni opraviti terensko delo v kraj-

tako, da po 2 letih, ko 
Poštarji končajo dela pri napeljavi 
telefonov v neki krajevni skupno
sti, oni tudi » celoti razpolagajo z 
obrežjem. To pomeni, da naročni- 

k' jim po tem roku priljučijo 
telefon, nimajo nobenih obvezno
sti do krajevne skupnosti in tako 
so veliko na boljšem kot tisti, ki 
s^ se vključili v organizirano akci
jo — veliko delali in plačali. Zbor 
krajanov je bil mnenja, da bi mo- 
t^la imeti krajevna skupnost pra- 
vico zaračunavanja stroškov no- 
vim naročnikom najmanj pet let. 
** takšne predloge imajo domala 
Povsod, kjer napeljujejo telefon. S 
tem bi vsaj delno omilili monopol 
Ptt-ja.

šem času in z manjšimi stroški. 
■Janez Habjanič je vprašal, zakaj 
50 si delavci za petnajstminutno 
delo priklopa pisali na nalog 2 
“P, porabo 2 metrov kabla in 10 
Kilometrov potnih stroškov. 
Rranko Križan je menil, da v 
svetu ni normalno, da bi bil pro
jektant, investitor, izvajalec in 
nadzornik združen v eni organi
zaciji. Torej so krajani le brez
pravni združevalci sredstev. 
Marjan Ešid je menil, da so isto
časno gradili tudi telefonsko 
omrežje na Janževem Vrhu, ven- 
^r so plačali le 900 mark, v KS 
Crešnjevci—Zbigovci pa tri ti- 
soč Franček Škrobar s Polic se 
zaveda, da bi morali na vse to 
opozoriti že prej, vendar bi po
tem še kasneje in še težje prišli 
do telefona.

Kakšen je nagovor4 pošte?
\ glavnem so predstavniki 

Podjetja na čelu z direktorjem

MAJA KABELSKO TV OMREŽJE?
Odbor „ babobbo TV pri mestnih JCS pripravil ~ potrebno - n*-— "» 2°' 
bruarja — 800 mark za zasebne hiše 

Odbor za kabelsko televizijo, 
ki že nekaj časa deluje pri krajev- 
mh skupnostih mesta Murska 
Sobota, je pripravil vse potrebno 
za celotno omrežje. Tako je na- 
fed projekt kabelskega TV 
omrežja z osrednjo postajo in an
tenami na novem stanovanjskem 
moku v Kocljevi ulici, zagotovili 
Pa so tudi vsa potrebna soglasja, 
.daj je odvisno od zadostnega 
levila interesentov za priključek 
»a satelitske programe, če bodo 
c‘°^njcga maja lahko začeli z 

°bsežno napeljavo kabelskega 
omrežja. Kot kaže, s tem ne bi 
smelo biti večjih problemov, saj 
so zanj pokazali veliko zanima
nje tudi v nekaterih okoliških

Sprva na videz mirna okrogla miza o telefoniji v KS Crešnjevci—Zbi
govci je čez čas postala zelo >vroča<. Ko je že kazalo na najhujše, so se 
prizadeti dogovorili za ponoven pogovor, predstavniki pošte pa so že 
obljubili, da bodo vsi telefonski naročniki plačali enak prispevek. Zdaj 
jih je namreč okrog polovica dobila račune, ki so za okrog 210,00 dinar
jev višji, kot so jih prejeli tisti, katerim so priključili telefon do 1. de
cembra. (Foto: N. J.)

Zoltanom Severjem ves čas zatr
jevali, da so delali vse po predpi
sih in v skladu s samoupravnim 
sporazumom, ki so ga sklenili s 
KS Crešnjevci—Zbigovci. Izpod
bijali so navedbe ogorčenih tele
fonskih naročnikov, da so se ob
vezali, da jih bodo vključili v 
omrežje do 29. novembra 1989, 
kajti to naj bi‘'bilo odvisno od 
poprejšnje položitve cevnega te
lefonskega kabla za industrijsko 
cono, ki ga je sofinanciralo go
spodarstvo radgonske občine, 
pogodbeni rok pa je bil 6. de
cember 1989. Izvršni svet občin
ske skupščine, kije vodil to akci
jo, pa ni uspel pravočasno zago
toviti dovolj sredstev za ta dela. 
Kljub vsemu je ptt podjetje do 
29. novembra vključilo v omrežje 
okrog polovico naročnikov v KS 
Crešnjevci—Zbigovci. Ti so do
bili račune po starih cenah. Preo
stale naročnike, ki so dobili tele
fon po 1. decembru, pa je pač 
doletela podražitev (prispevek za 
priključek in delovne ure), saj so 
1. decembra začele veljati nove 
cene po vsej Sloveniji in ne samo 

Javne razprave v vili Holt se je udeležila tudi delegacija iz Nasove v 
krajevni skupnosti Apače. Tudi tam bi radi imeli čimprej telefone. Ta 
želja bi se jim lahko kmalu uresničila, če bi jim v Murski Soboti dali so
glasje, da se lahko vključijo v omrežje KS Zgornja Ščavnica v občini Le
nart. Ampak prej bo treba >premagati< birokratsko oviro, ki se ji pravi 
občinska meja. Ce bo to sploh možno? Jasnega odgovora ni bilo.

v okviru DO za ptt promet Mur
ska Sobota. Vsem pa niso mogli 
priključiti telefona do tega datu
ma. Nekaj zamud od dogovorje
nih rokov so sicer priznali, ven
dar so zatrjevali, da jih v teh pri
merih niso vračunali v obračun.

Poskušali so doseči premirje 
tudi z nekaterimi .protinapadi1, 
kot na primer da niso prejeli pr
vega predplačila v dogovorje
nem roku, da je do zamude pri
šlo zaradi višje sile (zima), da 
radgonska občina ni pravočasno 
zbrala sredstev za kabel v indu
strijski coni in da so bili deležni 
nenehnih pritiskov in groženj s 

krajevnih skupnostih, zlasti v 
Cernelavcih, Bakovcih, Krogu, 
Beltincih, Rakičanu, Puconcih, 
Martjancih in Moravskih Topli
cah.

Novo kabelsko TV omrežje bi 
omogočalo prenašanje kar 35 te
levizijskih in radijskih kanalov. 
To pomeni, da bi s kabelsko tele
vizijo lahko spremljali vse pri 
nas vidne TV programe, še pose
bej pa satelitske programe s sate
litov ECS-1, Astra in Intersat F 
1. Poleg tega bo možno prek tega 
omrežja prenašati tudi določene 
podatke, medtem ko bo interni 
kanal namenjen obveščanju na
ročnikov. Skratka — obeta se 
prava »revolucija« na tem po

strani predstavnikov krajevne 
skupnosti.

Vse to je navzoče odmačine na 
pogovoru še bolj vznejevoljilo. 
Padlo je tudi nekaj žaljivk. Ni 
pomagalo niti posredovanje 
predstavnika radgonskega izvrš
nega sveta Franca Štrakla niti 
predsednika Pomurskega med
občinskega sveta SZDL Milana 
Nekrepa. Začelo se je že govoriti 
o tožbah in inšpekciji, ki naj bi 
pregledala računa ptt podjetja. 
Na predlog direktorice Zavoda 
za časopisni} in radijsko dejav
nost M. Sobota Irme Benko, ki je 
bila pobudnik tega medsebojne
ga razčiščevanja, pa so se le do
govorili, da se bodo predstavniki 
krajevne skupnosti v kratkem še 
enkrat dobili s predstavniki ptt 
podjetja in poskušali najti reši
tve.

»Ce so različni prispevki tako 
velik problem, smo pripravljeni 
to upoštevati in vsem zaračunati 
enako,« je vendarle obljubil di
rektor Zoltan Sever. Ali je s tem 

vsaj delno priznal, da le niso či
sto brez krivde, kot so zatrjevali? 
Ce bi se to dalo že prej urediti 
(KS je pošti tako predlagala, za 
to je bil tudi Milan Nekrep in ne
kateri drugi), do takšnega .spo
pada' sploh ne bi prišlo, so pove
dali krajani. Zdaj pa hočejo ve
deti tudi, zakaj jim pošta ni reva
lorizirala 12.000,00 dinarjev, kar 
je ob njihovem nakazilu znašalo 
okrog 60.235 nemških mark, ko 
so delali obračun, pa le 24.252 
DEM.

Bernarda Balažic-Peček 
Jože Graj

membnem področju.
In kakšne bodo cene priklju

čka? Zvedeli smo, da bi lastniki 
zasebnih hiš morali prispevati 
znesek v dinarski protivrednosti 
800 zahodnonemških mark, sta
novalci blokov 200 mark, lastniki 
zasebnih obratovalnic 2000 
mark, delovne organizacije pa 
3000 mark. Seveda bo mogoče ta 
znesek plačati tudi v več obro
kih. Za prve bo veljalo odplače
vanje vse leto v dvomesečnih 
obrokih, za druge pa dva obroka. 
Prijavnice bodo zbirali do 20. fe
bruarja, v zloženki pa so zajete 
vse bistvene informacije o načr
tih za gradnjo kabelskega TV 
omrežja. M. Jerše

Tega, da se je zapletlo, pa 
sploh ne bi izvedeli, če nas ne bi 
poklicali prizadeti krajani iz 
Okoslavec. Tako kot trinajst dru
gih vasi in zaselkov tudi ta kraj- 
spada v krajevno skupnost Ka
pela, strnjeni del vasi je v nižini, 
5 kilometrov oddaljen od Vidma, 
razloženi del pa spada tudi na 
vznožje in sleme Okosiavskega 
Vrha. Poklicali so nas kmalu po 
referendumu v krajevni skupno

REPORTAŽA
sti in (zadovoljno) sporočili, da v 
njihovi krajevni skupnosti kraje
vni samoprispevek ni bil sprejet, 
ker niso upoštevali njihovih želja 
in zahtev, še več — tudi v minu
lih referendumskih obdobjih ni
so imeli kaj prida koristi od 
združevanja sredstev, gasilski 
dom pa si morajo graditi sami, 
brez kakršne koli pomoči.
»Nočna akcija« proti 
referendumu

»Ce bi bili krajani Okoslavec 
tako aktivni na uradnih sestan
kih in bi ubrali legalne poti za 
uresničenje svojih predlogov, ka
kor so bili aktivni tik pred refe
rendumom, vsega tega ne bi bilo 
potrebno govoriti niti poslušati,« 
smo slišali v prostorih krajevne 

Jakob Vajs, Zdenko Lazar in Miha Petek

skupnosti v lepem novem gasil
skem domu na Kapeli. Miha Pe
tek, ki je šele nekaj mesecev taj
nik krajevne skupnosti, je menil, 
da Okoslavci niso najbolj oško
dovana vas, saj je veliko takih, ki 
niso še ničesar dobili. Res pa je, 
da so imeli v krajevni skupnosti 
skoraj dve leti probleme s tajni
ško službo, tako da do neke mere 
res ni bilo vse tako, kot bi mora
lo biti. V pripravah na referen
dum je sodelovala tudi KK SZ, 
katere predsednik je Zdenko La
zar. Referendumski odbor se je 
sestal štirikrat, vendar je oko- 
slavski vaški odbornik prišel na 
sejo le enkrat. »Problem je v 
glavnem v tem, da se v naši kra
jevni skupnosti zbere malo de
narja in od tega bi potem vsi radi 
nekaj imeli,« je dejal Lazar.

S tretjim krajevnim samopri
spevkom bi pomagali zgraditi 
prizidek k šoli, urediti pokopališ
če in ceste. Drugi samoprispevek 
je bil v celoti namenjen ureditvi 
cest. Zakaj torej referendum v 
Okoslavcih ni bil sprejet? Jakob 
Vajs, predsednik Sveta KS Kape
la je dejal: »Vzrok so bili osebni 
interesi. Moram pa reči, da smo 
imeli v programu drugega refe
renduma kar dve okoslavski ce
sti. V Kocjanu se je namesto 600 
asfaltiralo 800 metrov ceste, na 
Okoslavskem Vrhu pa namesto 
1000 kar 1110 metrov. Do zame
re pa je prišlo verjetno zato, ker 
se ostali trije zbori občanov niso 
strinjali z njihovo zahtevo v letu 
1989, da se ostanek denarja (ker 
niso gradili avtobusnih postaj) 
uporabi ža gradnjo njihovega ga
silskega doma.« Udeležba na 
zborih je bila porazna.
Občinarji so na naši stani!

Referendum v Okoslavcih to
rej ni uspel, saj so ga skoraj v ce
loti bojkotirali. Kaj sedaj? 14. ja
nuarja so se zbrali na zboru ob
čanov (udeležba je bila tokrat ze
lo dobra) v Okoslavcih tudi 
predstavniki krajevne skupnosti 
in občinske vlade (Janko Slavič, 
Franc Štrakl in Feliks Petek). Tr
dijo, da niso proti programu 
sprejetega referenduma, le da že
lijo dobiti nekaj iz te blagajne tu
di za svoje, ceste, ki so v kritič
nem stanju, ter za gradnjo gasil
skega doma. Poleg tega očitajo 
krajevni skupnosti mačehovski 
odnos do vasi, ki meji na videm
sko krajevno skupnost in je na

'njo tudi močno navezana (včasih 
je spadala v to krajevno skup
nost) ter številne nepravilnosti. 
Franc Klemenčič je pripovedo

Ludvik Slemer, Franc Kupljen, Iran Klobasa in Franc Kleanenčič pred 
nedokončanim gasilskim domom v Okoslavcib

val: »Naš namen ni bil napeijen 
proti političnemu delovanju, am
pak dokazati mačehovski odnos 
krajevne skupnosti do našega za
selka. Ce bi hotel minirati refe
rendum, bi ubrali pravne poti. 
Na zboru so se predstavniki kra
jevne skupnosti pojavili s po
manjkljivimi podatki, Občinarji 

pa so ugotovili^ da imamo prav 
in bili na naši strani. Očitali smo 
tudi krajevni skupnosti, da so z 
zbranim denarjem financirali de
la, ki niso bila v referendum
skem programu. V Okoslavcih 
sta bili načrtovani dve avtobusni 
postaji, ker se je zataknilo pri lo
kaciji in načrtih (načrti so bili 

/O ljubljanska banka
Pomurska banka d. d.

POSTALI SMO DELNIŠKA 
DRUŽBA!
S preoblikovanjem v delniško družbo, so dani pogoji, da kot sa
mostojna in poslovna banka izvajamo osnovna načela vseh 
uspešnih bank. To so:
— varnost
— likvidnost in
— rentabilnost

Ustanovni sklad na dan 31. decembra 1989 je znašaš 
420.000.000 dinarjev ali 60.000.000 DEM.

V ustanovni sklad banke so vložile svoja sredstva dosedanje 
ustanoviteljice in drugi delničarji. Banka ima sedaj 146 delničar
jev.

Kot članica bančne skupine (koncema) Ljubljanska banka d. d. 
smo tako direktno in posredno prisotni na celotnem območju 
Jugoslavije in v vseh večjih finančnih središčih sveta.

Našim varčevalcem!

Možnost upravljanja v Pomurski banki d. d. bodo imeli tudi naši 
varčevalci, ki bodo že v prvem polletju letošnjega leta lahko ku
pili delnice naše banke in na ta način sodelovali tako pri upra
vljanju, kot pri delitvi dobička.

O možnostih nakupa delnic bomo varčevalce in vse druge inte
resente pravočasno obvestili prek sredstev javnega obvešča
nja.

Upoštevajoč nove pogoje gospodarjenja in konkurenco med 
bankami, si bomo dosledno prizadevali, da dejansko ostanemo 
vaš - PRAVI NASLOV ZA VSE DENARNE ZADEVE!

kot za postajo v Parizu, za eno bi 
morali dati 40 arov), smo zahte
vali, da bi ta sredstva, ki so bila 
namenjena Okosiavcem, upora

biti za gradnjo gasilskega doma. 
Tačas pa so asfaltirali cesto proti 
Juderju in dva odseka v Paričja- 
ku — kar seveda ni bilo v pro
gramu. Okoslavčanom pa niso 
hoteli pomagati ne pri postavlja
nju dveh transformatorskih po
staj ne pri telefoniji. Sredstva za 
odpravljanje posledic neurja so 
se tudi nepravilno porabila za iz
kop jarkov v Žmovi. Tam so lani 
tudi navozili 250 kubikov gramo
za, in to na cesto, ki je letos v 
programu, da jo bodo asfaltirali 
s sredstvi krajevnega samopri
spevka.« V Okoslavcih pa niso 
vzdrževane niti javne poti. Tako 
so lani navozili nanje kvečjemu 
24 kubičnih metrov gramoza.

Razmišljajo o priključitvi v vi
demsko krajevno skupnost. Vod
stvo KS Kapela meni, da to ni 
prava rešitev,, saj so bili v sosed
nji KS že pred dvanajstimi leti, 
pa so se prostovoljno priključili 
njim. Z medsebojnim zmerja
njem (in očitanjem po eni strani 
požrešnosti in nesolidamosti, po 
drugi pa mačehovskega odnosa 
in zanemarjanja, ne bo rešitve. 
Verjetno bo potrebno pogosteje 
sesti za isto mizo ter se pogo
voriti.

Bernarda B. Peček 
Foto: Nataša Juhnov
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In tisti večer pred Miklavževim je v prikletu spet 
nekdo ropota! z verigo. Verjetno je bila teta, ki je 
takrat ni bilo v prednji hiši, in Lizika je bila stroga:

“No, Franček, kaj ne boš pokleknil?... Kaj ne 
slišiš, da je zunaj parki?...«

“V šoli so nam rekli, da zdaj hodi okoli dedek 
Mraz, ki ne straši otrok. . . Dober in prijazen 
je... Parklji.. . Parklji... pa...« sem odgovar
jal, potem pa prestrašen utihnil, saj je bi! zunaj ro
pot vse glasnejši; ves zmeden sem bij po glavi 
so se mi motali hudiči, Miklavž in dedek Mraz; ve
de! sem že, da se oblačijo v parklje vaški fantje in

da ti znajo zaviti ušesa, te pošteno prestrašiti, če 
ne moliš, če ne kličeš ponižno vseh svetnikov in 
ne klečiš pred njimi. In pokleknil sem in molil. 
Drugi dan sem dobi! zato kiojce, orehe, svinčnik 
in zvezek.

In spet in spet sem ponavljal tisto o bobnu in 
Lizika se mi je posmehovala:

“Ti boš na odru predstavljal boben? 77, suhec, 
žmajtlivec?... Boben je vendar okrogel...«

In ko je napočil tisti prednovoletni dan, smo se 
zbrali šolarji v trojiškem kulturnem domu. Tisti, ki 
smo se pripravljali za sprejem dedka Mraza in 
smo se naučili igrico o bobnu, smo se zbrali v so
bi za odrom, tovarišice učiteljice so nas našmin
kale in preoblekle igrici primerno. In tudi ravnatelj 
šole, Križnič, je prišel tja in njegova žena, tovariši
ca Vilma, ki je prav tako učila trojiške kratkohla
čnike, ga je začela šminkati. Nato mu je pripela 
dolgo belo brado, na glavo poveznita kučmo in 
mu oblekla plašč iz ovčjih kož.

-Ste videli našega dedka Mraza, otroci?« je bila 
zgovorna tovarišica Vilma. Vsi smo pogledali bra
datega starčka in se kislo nasmehnili, saj smo pri
čakovali, da bo prišel dedek od nekod drugod.

Pripravljeni smo bili za nastop. Nekdo je odgr
ni! rdečo plišasto zaveso na odru in že me je to
varišica učiteljica porinila na oder, rekoč:

“No, no, korajžno začni!... Ne boj se... Za
čni že vendar tolči po bobnu... No, no, kaj ča
kaš ... Začni govoriti: “Boben sem... Bo
ben

In še in še sem poslušal šepet izza zavese. Stal 
sem sredi odra, prestrašeno gledal množico 
otrok v dvorani, ki so se začeli režati, meni, nero
di, nazadnje pa sem le začel tolči po bobnu in 
glasno pripovedovati svoje besedilo; potem so 
prišli na oder še drugi nastopajoči in ko je bila 
igrica končana, se je začelo razlegati po dvorani 
živahno ploskanje.

Na oder je prišel predsednik Krajevnega ljud
skega odbora Sveta Trojica v Slovenskih goricah, 
tovariš Konrad Vogrinec, in nagovori! je otroke:

“Dragi otroci! Nova ljudska oblast, nova Titova 
Jugoslavija vam želi lepo otroštvo in lepšo bodo
čnost, kot smo je bili deležni mi, starejši, v stari 
kraljevini Jugoslaviji. V bodoče vas ne bomo stra
šili z zastarelimi običaji, s peklom in parklji, k vam 
bo prihaja! pred novim letom z darili obložen, do
brodušen starček, dedek Mraz. In tudi zdaj ga 
pričakujemo ... K nam prihaja naravnost iz brat
ske Sovjetske zveze, iz tamkajšnjih zasneženih 
step...«

In že je bil na odru dobrodušni, bradati starec, 
spremljali so ga snežinke, medvedki in zajčki. V 
dvorani je zašumelo, otroci so občudovali tiste na 
odru in se drenjali, da bi ja vsak natančno videl 
prijaznega ruskega starčka.

In potem je nekdo prinese! na oder košare z 
darili, z lepimi in pisanimi paketi in v dvorani je še 
bolj zašumelo. In ko je stopi! dedek Mraz naprej, 
čisto na sredo odra, in je dvigni! desnico, potem 
je otročad onemela in prisluhnila besedam:

“Iz daljnih zasneženih ruskih step prihajam, 
dragi moji otroci. Spremstvo imam s seboj in lepa 
darila. Prihajam tudi k vam, ker sem slišal, da ste 
se pridno učili... Slišal sem tudi za tiste, ki jim 
poštevanka ne gre najbolje od rok, in za tiste, ki 
grdo pišejo. Pričakujem, da bodo v bodoče bolj 
pridni...«

In še in še je govori! ravnatelj Križnič v vlogi 
pravljičnega dedka Mraza. Otroci so se že naveli
čali poslušanja in zaslišalo se je iz zadnjega kon
ca dvorane:

“Kakšen Rus neki je ta dedek, ki govori po na
še?« In še:

“Darila nam razdeli. . . darila ... Miklavž bi bi! 
hitrejši...«

Tako je prišel dedek Mraz k Sveti Trojici. Takrat 
sem jaz prvič igral na odru in sem za to dobi! od 
Križniča dva paketa. Keksi so bili notri, rožiči in 
zvezek. .

“Da se ne boš potepal!... Po pouku pridi ta
koj domov.. . Vse starejše, ki jih srečuješ med 
potjo v šolo in iz nje, pozdravljaj s hvaljen Je
zus ...« In še in še so me poučevali stričevi ob 
jutrih, pred odhodom v šoto.

Tistega dne. se je hvalila Gregorecova Mimika, 
ki je služila pri premožnih Golobovih, gori v gasi, 
in to je bilo čez cesto, kjer so živeli njeni starši v 
Krajnčevi želariji. Hvalila in bahala se je torej, koli
ko denarja da ima. In res je kazala dinarje, ki so 
jih krasili partizani, s titovkami na glavah in s pu
škami na ramenih.

Bogsigavedi, kje je dobila ta zapeljivi denar, ki 
nas je potegni! po pouku naravnost v trojiško pe
karno ? In štirje ali pet se nas je muzalo okoli pre
cej starejše Mimike. Sline smo požirali, ko je ku
povala žemlje in nam jih pričeta deliti. Eno in pol 
je dobil vsak in kako dobre so bile.

»Tuje je vedno boljše... Domače znaš prema
lo ceniti.. .« sem pogosto poslušal od starejših 
in slastno zagrize! v žemljo.

Počasi, izredno počasi smo jedli in lezli gor po 
trgu; čas je medtem tekel, izgineva! je neopazno 
hitro. In dobra je bila ta žemlja, še danes imam v 
ustih njen slasten okus.

Šel sem dol, mimo Krajnčevih, in zagledal stri
ca Tirzeka, ki mi je prihaja! naproti. Pospeši! sem 
korak, vese,', srečen. Približal sem se mu, meneč, 
da gre kam v trg, po opravkih, in veselo sem ga 
pozdravil:

»Hvaljen Jezus!«
»Na veke amen!« mi je osorno odvrni! stric in 

njegova desnica, ki je bila prej skrita za hrbtom, 
se je bliskovito znašla pred menoj; v njej je bila 
krepka palica. Zažugal je z njo proti meni in iz nje
ga so letele besede:

»Potepaš se, potepaš, šmrkavec... Govori, 
kje si se klatil?

Strahoma sem se ritenski umika! pred njim pro
ti mlinu in prestrašen sem jecljal:

»Žemlje smo jedli... Gregorečova Mimika nam 
jih je kupila...«

•Fehtaš, lučke otroke fehtaš... Šmrkavec, ti 
bom že pokazal... Kaj pri nas nimaš dovolj bele
ga kruha?...« je bil osoren stric. Začel sem be
žati pred njim proti mlinu in strah me je bilo, kaj 
bo doma. Hitro je hodi! za menoj in grdo me gle-' 
daj_ palico pa je trdno drža! v desnici.

Žensk ni bilo doma in s stricem sva se znašla v 
kuhinji. Nenadoma je po vrsti zaklenil vsa vrata v 
prostoru in začel tekati za menoj; brezumno je 
udriha! po meni, kamor je padlo. Umikal sem se 
udarcem, bežal iz kota v kot, si z rokama zakrival 
obraz in klical:

»Teta, teta!...«
A pomoči ni bilo od nikoder. Ko je strica začela 

mučiti srčna astma, je ves upehan preneha! z 
udrihanjem po meni, te zarežal se je še:

»Ti bom že pokazal, kaj se pravi potepati se ... 
Še bo pela šiba... Sam si tega želiš... Šmrka
vec šmrkavi... Potepal bi se, potepal, delo pa ti 
smrdi. ..«

Nekaj dni po tistem dogodku so nam v šoli re
kli, naj prinesemo denar za kino in obisk pionir
ske restavracije pri Svetem Lenartu. Prosit sem 
Liziko za denar, pa mi je rekla, da ga nima in da 
naj zanj prosim strica.

Navada je bita, da sem mora! ob takšnih prilož
nostih izbrati primeren čas, ko je sede! stric v 
prednji hiši in bral mariborski Vestnik. Iti k njemu, 
zdaj, po tistem dogodku, mi je bilo obupno. Teh
tal sem med željo po ogledu filma, kina, ki ga še 
nikoli nisem videl, in med srečanjem s stricem. In 
vedno me je bilo neznansko strah in sram kaj 
prositi.

Izbral sem primeren trenutek, ko sem vedel, da 
stric ni najslabše volje. V štubl sem šel, malo 
odgrnil okrasno zaveso, ki je zakrivala stekla na 
vratih, ki so od tod vodila v prednjo hišo, in poku
kal v prostor. Stric je ime! v rokah Čebelarja. Z za
dovoljstvom je nekaj bral, se vmes smehljal in pri
kimaval. Vso korajžo sem zbrat in potrkal sem na 
vrata.

»Kaj pa je že spet? Me ne morete vsaj malo 
pustiti pri miru?.. . Naprej!...« je bil hud stric in 
ko me je zagledal, je nadaljeval:

»Kaj bi spet rad?«
»Stric!. .. Stric!. . . V šoli... V šoli so rekli... 

Rekli so.,.« sem spravljal iz sebe.
»Fehtaš, fehtaš spet... Sami stroški so s ta

bo... No, kaj bi rad?...«
»Film bomo gledali... Prvič bomo šli v kino... 

K Svetemu Lenartu bomo šli in moram prinesti 
denar...« sem hitel. (Nadaljevanje prihodnjič)

Na počitnice
Hura ... naokrog doni, 
na počitnice se vsakemu mudi. 
A veselja pravega še ni, 
ker snega še vedno ni.
Naloge težke in skrbi 
za nekaj bomo odložili dni. 
Težko čakali bomo dni, 
ko zima sneg nam podari.
Ob igrah se bomo veselili, 
moči si novih pridobili. 
Spočiti v šolo bomo se vrnili 
in spet pridno se učili.

Stanka Bedemjak, 5. a, 
OŠ TURNIŠČE

križemkražem po naših šolah

Na kolesarskem izletu
Na kolesarski izlet smo.se napotili v Babince. Tam smo si ogledali rjave 

koze. Kmet nam je povedal, da jih je dobil iz Francije in da ima od njih dosti 
zaslužka. Na dvorišču je imel same stroje in vse razmetane. Potem smo šli na
prej, da smo si ogledali leseno prešo ter krave in bike. Tu pa sem videl po dvo
rišču drevje, zelenje in bilo je posipano s kamenjem. Imeli so lepo pospravljene 
stroje. Nato smo se napotili v Šalince, kjer smo videli nutrije in koze, strojene 
kože ter napravljeno suknjo in čepico. Nato smo se peljali naprej v valilnico; 
lam smo si ogledali postopek valjenja v posebnih inkubatorjih. Vodja nam je 
pripovedoval takšne številke, da si jih niti ne zamišljam. Potem smo se peljali h 
konjerejcu Slaviču, ki ima dvaintrideset konj, svojo progo za trening, dosti ma
lih bikov in nekaj krav. Z vsakim konjem trenira pol ure na dan. Nato smo se 
peljali h kurjim hlevom. Tam smo videli zunanjost hleva, notranjosti pa nič.

Končno smo se peljali proti Križevcem. Tam pa smo se tisti, ki so iz Verže
ja in blizu, odcepili od kolone. Tudi jaz sem se počasi peljal proti domu. Tako 
je minil prijeten šolski dan. Slavko Železnikar, 8. raz.

OŠ Cvetko Golar, Ljutomer

Živimo

v (ne)miru

Moji »sestrični je ime Liljana. Po srcu je zete dobra. Doma rada 
saga pri razaiti deliš. Imam jo zelo rad. Stara je 16 let. Ima lepe 
fe lase la modzc oči. Hodi * srednjo šolo v M. Soboto. Rada poje 
lese. Večkrat pride k nam na obisk.

Dimitrij Benkovič, 8. raz, 
OŠ Prekmurske brigade, 

Murska Sobota

Moji spomini na preteklo 
desetletje

Preteklo desetletje je prineslo v življenje mnogih ljudi in tudi v 
moje veliko novih in nepoznanih stvari, dogodkov in sprememb. To 
je bilo tudi desetletje mojega lepega, radovednega in zelo zanimivega 
otroštva.

Z mamico in očkom sem od svojega rojstva prebival v Apačah. 
Zelo srečno in varno sem živel pod njunim okriljem in nič se nisem 
zavedal raznih tegob, ki so se s pričetkom preteklega desetletja začele 
kopičiti v naši družbi, še posebno s smrtjo tovariša Tita. Tega dogod
ka se komajda spomnim; edino ob gledanju slik v mojih albumih se 
spominjam lepih trenutkov, ki sem jih prebil v varstvu pri Sinicovih v 
Apačah. Ker so imeli kmetijo, sem se srečal z domačimi živalmi in z 
raznimi kmečkimi deli. Nato sem vstopil v vrtec, kjer sem pogrešal Si- 
nicovo kmetijo in Anko. Leta 1984 sem vstopil v prvi razred, kjer je 
bila moja prva učiteljica tovarišica Anica Bajec. Pri njej sem postal 
tudi pionir. Cas v šoli mi je zelo hitro mineval, še posebno, ker sem 
bil tudi skupaj z mamico in očkom. Veliko sem se naučil in veliko no
vega spoznal. Čeprav se je moje brezskrbno otroštvo nadaljevalo, pa 
sem postajal vedno bolj obremenjen. Poleg pouka sem se ukvarjal tu
di s športom, saj sem zelo zgodaj začel smučati in plavati. Ker sta ma
mica in očka poleg službe zidala hišo v Gornji Radgoni, smo se 15. 
novembra 1986 preselili v novo hišo in s tem tudi v novo okolje. Če
prav sem spoznal nove prijatelje, sem bil še vedno navezan na Apače. 
Vsakodnevna pot v šolo je sicer terjala od mene nekaj več naporov, 
kljub temu pa sem še poleg vsega drugega našel čas za branje knjig in 
časopisov, od drugega razreda pa že obiskujem glasbeno šolo, kjer se 
učim igrati frulico in harmoniko. Iz knjig sem veliko zvedel o življe
nju ljudi in mojih vrstnikih drugod po svetu, veliko tega sta mi pove
dala tudi očka in mamica. Spoznal sem, da je bilo preteklo desetletje 
za mnoge na svetu in tudi v Jugoslaviji zelo težko. Mnogi so trpeli za 
lakoto in tudi vojne so divjale. V Jugoslaviji smo se začeli med seboj 
kregati. Mnoge je bilo tega strah, tudi mene. Zato želim, da bi v pri
hodnosti vladal na svetu razum in mir, da bi vsi ljudje imeli pridne ro
ke in da bi bila moja prihodnost in prihodnost vseh mojih vrstnikov 
srečna in vama. Vasja Rovšnik, 5. a.

OŠ Apače

V leksikonih in enciklopedijah 
piše: MIR — harmonija v družbe
nih odnosih med ljudmi, v medna
rodni relaciji stanje nasproti voj
nemu.

Včasih ta pojem pojmujemo či
sto nasprotno od njegovega pome
na. Vsaj v praksi. Živimo v navi
deznem miru, saj obenem preliva
mo kri in se zaničujemo.

Ker pa je najbolje najprej pome
sti pred domačim pragom, poglej
mo, kako živimo v »miru« v naši 
širši domovini.

Jugoslovani namreč kronično 
trpimo za pomanjkanjem spošto
vanja različnosti med narodi, za 
pomanjkanjem ljubezni. Le-to pa 
je predpogoj za tisti »resničen« 
mir. Seveda za medsebojno sovra
štvo niso krivi vsi ljudje, ampak 
posamezniki, ki se skrivajo v slepi 
množici. Ti posamezniki rušijo naš 
mir z različnimi govoricami o Ko
sovem, o Sloveniji, pa še o čem. 
Vse zaradi osebnih interesov. Kdo 
so ti posamezniki, vemo! Poleg 
vsega pa se vseeno v teh nemirih 
najde kdo, ki upa v boljše čase, to
varištvo, ljubezen ...

To so predvsem mladi, ki bodo 
nasledili prej omenjene posamez
nike. Upajo, da bodo boljši od 
njih. Črtali bodo ta navidezni mir, 
kot je Izvršni svet črtal štiri ničle.

Mir pa je na pohodu tudi v osta
lih predelih sveta. V Nemčiji je 
podrl zid in povezal ljudi pod 
njim; rešil prebivalce Romunije tr
pljenja, ki se je imenovalo Ceau- 
sesco; svoje roke pa steguje tudi 
na drugo poloblo Zemlje.

Vse to so velika dejanja. Na ža
lost imamo ljudje dva obraza. Prvi 
se ti smeji, drugi ti poriva v hrbet 
nož. Dokler bo na svetu še kanček 
sovraštva in hudobije, mir, ta pra
vi, ne bo mogel zavladati v vsej 
svoji moči. Če pa bi se to kdaj zgo
dilo, bi se Zemlja začela prijazneje 
vrteti. Svet bi bil poln ljubezni, so
žitja, prijateljstva...

Če bi le bilo tako!
DEJAN FUJS, 8. a. 

OŠ Dane Šumenjak,
M. Sobota

KOLINE
V soboto smo imeli koline. Zaklali smo prašiča, 

ki smo ga hranili sedem mesecev. Poklicali smo 
mesarja. Ko smo prašiča zaklali, osmodili in raz
kosali, smo ga odnesli v klet, da se meso ohladi. 
Mesarju smo plačali za delo in mu dali še kos me
sa in kožo.

V kleti smo delali krvavice, klobase, jedli in pili. 
Prašičje imel mlado in okusno meso ter kožo. Me
so, ki ga nismo rabili za klobase, smo zlagali v po
livinilaste vrečke, nato pa v zamrzovalnik. Tudi 
ohlajene klobase smo pospravili.

Ko smo delo končali, smo pripravili dobro ve
čerjo. Ker je bilo veliko dela, smo šli pozno spat in 
naslednji dan dolgo počivali.

NATAŠA PRENDL, 4. a,
OŠ GABERJE

Kakšno šolo si želim
Kot večina otrok si želim, da šole sploh ne bi bilo. Vendar, če 

malo premislim, vem, da to ni mogoče. To pa zato, ker se v šoli pri
pravljamo za življenje.

Pri sedanji obliki pouka me najbolj moti spraševanje za ocene, 
kontrolke in preveč domačih nalog. Želim si, da bi se med poukom 
predvsem več pogovarjali, saj se mi zdi, da bi se tako tudi lahko veli
ko naučili. Moja velika želja je tudi, da bi imeli več telovadbe in špor
tnih dni. Zdi se mi, da v šoli preveč sedimo, pri telovadbi pa bi se raz
vedrili in si nabrali nove moči za učenje.

Šola pa ni samo učenje. Tu so tudi moji sošolci, ki so obenem tu
di moji prijatelji.

Damir Podlesek, 4. a, 
OŠ Edvard Kardelj, M. Sobota

Zima, zima, pridi že med nas, saj te sicer lahko gledamo le na papir
ju — Narisal Darko Lipovec, L raz. OŠ Stročja vas.

Moj prvi nastop 
v glasbeni šoli

Prvič sem stopil na oder v 
glasbeni šoli. Bila je polna dvo
rana staršev otrok, kateri obisku
jemo to šolo.

Pred mano je bila velika nalo
ga — prvič zaigrati dobro sklad
bico, da ne razočaram svojega 
tovariša, predvsem pa mamice, 
ki je sedela med drugimi starši s 
sestrico Metko. Imel sem takšno 
tremo, da sem se kar tresel. Go
voril sem si le, da se moram po
truditi, pa bo vse v redu. Prišel 
sem na vrsto za nastop. Šel sem 
na oder, se globoko priklonil in 
sedel za svoj velik instrument — 
KLAVIR. Roke so se mi tako 
tresle, da sem nehote pritisnil na 
tipko klavirja; potem sem se 
zbral in zaigral svojo skladbico 
SONČEK ČEZ HRIBČEK 
GRE kot nikoli prej.

Končal sem, se spet priklonil 
in odšel iz dvorane. Zunaj me je 
čakal tovariš, mi čestital in pobo
žal po glavi. Pri srcu pa mi je bi
lo najlepše takrat, ko me je obje
la in poljubila moja mama in re
kla: »Zaigral si čudovito.« Nato 
me je še objela moja sestra in me 
odpeljala na sladoled.

Matej Ružič, 3. a.
OŠ Karel Destovnik-Kajuh, 

Murska Sobota
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REGISTRIRANIH DVA 
TISOČ NOGOMETAŠEV

Na zadnji skupščini Medobčinske nogometne zveze Murska So
bota je bil za novega predsednika izvoljen dolgoletni športni de avec 
in dosedanji podpredsednik Vlado Škof iz Gornje Radgone. Z njim 
smo se pogovarjali o nogometu.

— Nogomet je najbolj razšir
jena športna panoga v naši po
krajini. Koliko je klubov oziro
ma nogometašev?

»Na območju Medobčinske 
nogometne zveze Murska So
bota, ki vključuje klube iz lju
tomerske, radgonske in sobo
ške občine, deluje okrog 90 
pionirskih, kadetskih, mladin
skih in članskih moštev, ki ima
jo registriranih okrog dva tisoč 
nogometašev. V okviru zveze 
pa deluje tudi trenerska in sod
niška organizacija ter strokovni 
odbor za mali nogomet. Delu
jejo pa tudi razne komisije, ki 
jih usmerja izvršilni odbor.«

NAŠ POGOVOR
— Za uspešno vodenje to

likšnega števila moštev so po
trebni tudi strokovni kadri. Ali 
imate teh dovolj?

»Brez strokovnih kadrov ni 
mogoče uspešno voditi organi
zacije. Mislim, da imamo v or
ganih Medobčinske nogomet
ne zveze Murska Sobota pri
merne strokovne kadre, slabše 
pa je v posameznih klubih. Ta
ko kot v vseh športnih organi
zacijah nam primanjkuje stro
kovnih kadrov tako nogome
tnih trenerjev kot nogometnih 
sodnikov. Temu vprašanju smo 
v preteklosti namenjali pre
majhno skrb. Čeprav stalno or
ganiziramo seminarje in tečaje 
tako za trenerje kot sodnike, je 
odziv slab. Vemo pa, da brez 
dobrih strokovnih vaditeljev in 
sodnikov tudi ne moremo pri
čakovati kakovostnejšega no
gometa.«

— Večina športnih organiza- 
C|j in klubov ima težave s po
manjkanjem denarja, ki je po
treben za opremo in tekmovanje. 
Kako klubi rešujejo to proble
matiko?

»Res je, da imajo klubi vsak 
dan večje težave zaradi po
manjkanja denarja. Dotacija, 
ki jo dobivajo, je minimalna in 
komaj zadošča za amdinistrati- 
vne stroške. Zato si morajo klu
bi pomagati sami. Denar si zbi
rajo na različne načine s prire-

ditvami, vstopnino in prodajo I 
pijač. Pomagajo pa jim tudi 
krajevne skupnosti in delovne 
organizacije. Kljub temu pa 
imajo težave, kajti oprema in 
tekmovanje so izredno draga. 
Če bi samo za zgled navedel, 
da stane komplet nogometne 
opreme okrog 1.500 dinarjev. 
Zato o vlaganjih v objekte sko
raj ne smem misliti.«

— Kako pa si kot novi pred
sednik zamišljate nadaljnji raz
voj nogometa?»V sedanjih razmerah je tež
ko napovedovati kaj bistvene
ga, saj bo denar v prihodnje ti
sti, ki bo veliko vplival na raz
voj nogometa. Kljub temu pa si 
bomo prizadevali, Ja ustvarja
mo možnosti za kakovostnejši 
napredek. Zato bomo vso skrb 
namenili vzgoji strokovnega 
kadra, ki bo delal z mladimi, 
jih vzgajal in vodil. Prav tako 
bomo morali več storiti pri [ 
vzgoji sodniškega kadra, pri če
mer že sedaj pozivam vse klu
be, da se s svojim kandidati od
zovejo pozivu sodniške organi
zacije, ki vsako leto organizira 
seminar za nove sodnike. Raz
mišljati bomo morali tudi o 
upravičenosti takšnega tekmo
valnega sistema in ga prilago
diti našim razmeram. Prav tako 
pa bomo tudi morali misliti na 
združitev nekaterih klubov, ki 
jim primanjkuje strokovnega, 
organizacijskega in igralskega
kadra.«

STRELSTVO
Zmaga Tišine 

in poraz 
Noršinec

V predzadnjem kolu tekmova
nja v prvi republiški strelski ligi 
vzhod je SD Koloman Flisar Ti
šina premagala Steklarja iz Ro
gaške Slatine s 1486:1478 krogi. 
Posamezno: Bukovec 384, Perto- 
ci 371, Gider 361 in Flegar 370 
krogov. NTU Slovenj Gradec pa 
je premagal Noršince s 
1463:1461 krogi. V zadnjem kolu 
je na sporedu pomurski derbi 
med Noršinci in Tišino. Vodi Ti
šina pred Avgustom Majeričem, 
po 14, in Slovenj Gradcem, 12 
točk. Noršinci so z 8 točkami na 
šestem mestu. K. T.

Ljutomer vodi
pred Vidmom
V predzadnjem kolu tekmova

nja v drugi republiški strelski ligi 
sever so pomurske ekipe igrale 
— Jovo Jurkovič : ABC Pomur
ka 1444:1443, Panonija : SCT 
1454:1443, Ljutomer : Središče 
1460:1445 in Elrad ; 1. Pohorski 
bataljon 1458:1461 krogov.

8 7 I 11506 14LJUTOMER 
J. JURKOVIČ 

PANONIJA 
I. Poh. bataljon 
ABC POMURKA 
B. Kidrič 
SCT 
Središče 
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ELRAD

8
8
8
8
8
8
8
8
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6
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11617 
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10094 
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8
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4
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KAJAKAŠTVO

Veliki načrti in cilji
BD Mura iz Kroga, ki je nosilec kajakaške dejavnosti v soboški 

občini, ima za letos velike načrte in cilje, ki jih nameravajo uresničiti 
s požrtvovalnim delom članstva ter načrtnim in strokovnim delom 
tekmovalcev. Po prvi letošnji preskušnji — spustu v Zagrebu (prvo 
mesto Vereš—Marič v C-2 in tretje Varga v C-1) ter ob stalnih trenin
gih v dvorani, trimskem kabinetu in na reki Muri odhajajo tekmovalci 
na enotedenske priprave v Poreč. Strokovni del priprav bo vodil pri
znani kanuist Grobiša, kar bo prav gotovo prispevalo k izpopolnitvi 

tehnike.Sicer pa načrtujejo, da bi Štefan Varga letos potrdil uvrstitev 
med prve tri v republiki in državi status športnika zveznega razreda. 
Velika neznanka je Simon Kuzmič, ki se je vrnil iz JLA, pričakujejo 
pa, da bo presenetil s svojimi uvrstitvami v kajaku. Med tri najboljša 
moštva (3 x K-l) naj bi se tudi letos uvrstila ekipa Kroga, poleg Var
ge in Kuzmiča naj bi bil tretji član Roman Kovačič ali Miran Vereš. 
Pričakujejo pa tudi, da se bo Štefan Varga uvrstil v državno reprezen
tanco in s tem na tekme svetovnega pokala. Vse te načrte pa bo po
trebno dokazati in potrditi "a izbirnih tekmah, kjer so tudi možnosti 
za Kuzmiča in dvojico v .listov Marič—Vereš. Pri mladincih bi si 
Roman Kovačič moral zagotoviti mesto v državni reprezentanci, s 
tem pa uvrstitev na mladinsko prvenstvo v Švico. Ker bo prihodnje le
to svetovno prvenstvo v Jugoslaviji, letos je že tudi načrtovana gene
ralka, je potrebno potencialnim kandidatom omogočiti čim boljše raz
mere. Tako je BD Mura dosegla z delovno organizacijo Potrošnik 
sporazum, da se delovni čas Štefana Varge prilagodi procesu trenira
nja od februarja do oktobra, sredstva za polovični delovni čas pa v 
tem obdobju zagotavljajo društvo, ZTKO in iz statuta športnika zvez
nega razreda. Tako je pred tekmovalcem še dodatna obremenitev: do
kazati upravičenost vlaganja sredstev.Od mlajših tekmovalcev pričakujejo dobre uvrstitve od Dušana 
Kuzmiča, ki bo skupaj z Gujtmanom tekmoval v C-2. Dobre uvrstitve 
tudi načrtujejo za Iztoka Horvata v kanuju in pri pionirju Antonu 
Škrabanu. Društvo letos tudi načrtuje kajakaško in kanuistično šolo 

za pionirje in pionirke.Po sprejetem koledarju tekmovanj bo letošnje republiško prvenstvo 
že aprila, državno pa šele septembra. Vmes pa bodo še številna tek
movanja, med katerimi so najpomembnejša izbirna tekmovanja, ki 
bodo maja, junija in julija, svetovni pokal, svetovna serija, mladinsko 
svetovno prvenstvo ter generalka pred svetovnim članskim prven
stvom. Poleg tega pa bodo še klubske prireditve, med njimi tudi tradi
cionalna prireditev na Muri. L. Zelko

STOLPEC 
UREDNIKA

Feri Maučec

Noršinci
K.T.

in

POL — moški

. Veterani 
in Puconci
Pomurska odbojkarska liga za 

moške. Rezultati — Križevci : 
Veterani 0:2, Križevci : Veržej 
2:0, Beltinci : Veržej 2:0, Beltinci 
: Cven 2:0, Puconci : Veterani 
0:2, Radenci : Veterani 0:2, Ra
denci : Pomurje (ml) 0:2, Pucon- 
C1 : Pomurje (ml) 1:2, Križevci : 
Beltinci 1:2, Križevci : Puconci 
2:0, Radenci : Puconci 2:1, Bel
tinci : Radenci 2:1, Pomurje : 
-Cven 0:2, Veržej : Cven 1:2, Ver
žej : Veterani 0:2 in 
Veterani 2:1.

Pomurje

Veterani 
Beltinci 
Pomurje ml 
Križevci 
Cven 
Radenci

Lestvica
5
4
4
4
3
4

4
4
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8:2 
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3:7

9
8
7
6
5
5

KEGLJANJE

Prijateljsko 
srečanje

V prijateljskem srečanju so ke
gljači Radenske premagali Nafto 
s 6441:6227 podrtimi keglji. Po
samezno — Županek 762, 
Mundjar 774, Marinič 758, Šala
mon 822, Drvarič 815, Kovačič 
844, Kučan 807 in M. Steržaj 855 
za Radensko ter Kerman 782, 
Matko 760, Zupanec 755, Leva
čič 752, Radakovič 800, Žalik 
743, Horvat 782 in Peric 853 po
drtih kegljev.

Pomurska odbojkarska liga za 
ženske. Rezultati — Puconci : 
Cven 2:0, Radgona : Cven 2:0, 
Radgona : Pomurski tisk 2 :0, Pu
conci : Pomurski tisk 2:0, Po
murje II : Mladost H 1:2, p°- 
murje III ; Pomurje II 0:2, Mla
dost II : Mladost III 2:1, Pomur
je HI : Mladost III 2:1, Pomurje 
Ul : Radgona 0:2, Puconci : 
Radgona 2:0, Puconci : Mladost 
II 2:1, Pomurje III : Mladost II 
0:2, Cven : Pomurski tisk 2:0, 
Mladost III : Pomurski tisk 1:2, 
Mladost III : Pomurje II 0:2 in 
Cven Pomurje II 2:0.

PRL - VETERANI

Radgona 
ni nastopila

Odigrano je bilo prvo kolo 
tekmovanja v pomurski zimski 
rokometni ligi veteranov. Rezul
tati — Polet : Bakovci 18:19, To
ko : Bakovci 15:20, Krog : Polet 
14:13, Radgona : Toko 0:10, in 
Krog : Radgona 10:0. Tekmova
nje se bo nadaljevalo v soboto v 
novi športni dvorani v Murski 

Soboti.

Špindler
Na občinskem tekmovanju v 

streljanju z zračno puško za Be- dičev memorial, ki je bilo v M. | 
Soboti, je sodelovalo 54 strelcev. 
Ekipno so zmagali Noršinci s 
1843 krogi pred Tišino, 1833, in 
Panonijo, 1809 krogov. To je bila 
tretja zaporedna zmaga Norši
nec, ki so tako prehodni pokal 
dobili v trajno last. Pri posamez
nikih pa je zmagal Dušan Špind
ler (Nor.) s 373 krogi pred Bu
kovcem (Tiš.), 372, Balaškom 
(Nor.) in Pertocijem (Tiš.), po 
371, ter Ljubom Špindlerjem 
(Nor.), 370 krogov. K. T.

Dobrovnik 
in Cimerman

V občinski strelski ligi Lenda
va je bilo na sporedu šesto kolo. 
Vodi ekipa Jezero iz Dobrovnika 
pred Ino Nafto, obe ekipi imata 
po 12 točk, tretja pa je prva eki
pa Štefana Kovača iz Turnišča z 
10 točkami. Pri posameznikih 
vodi Cimerman (Dobr.) z 211.8 
krogi pred Vargom (Dob.) in 
Maučecem (Plan.), po 2111 kro
gov. A. Z.

PREMOČ
TIŠINČANOV
Na občinskem tekmovanju v 

streljanju z zračno puško šolskih 
športnih društev, ki je bilo v 
Murski Soboti, je sodelovalo 60 
tekmovalcev in tekmovalk iz 16 
osnovnih šol. Pri pionirjih je 
ekipno zmagala Tišina s 488 kro
gi pred Cankovo, 468, in sobo
ško tretjo osnovno šolo, 464 kro
gov, med posamezniki pa Ren- 
geo (OŠ III) s 173 krogi pred 
Flegarjem (Tiš), 170, in Kerčmar
jem (OŠ III), 167 krogov. Med 
pionirkami pa je bila najboljša 
ekipa Tišine s 456 krogi pred OŠ 
HI MS, 424, in Šalovci, 265 kro- 

। gov, pri posameznicah pa Mati- 
seva (Puconci) s 177 krogi pred 

r Horvatovo (Tiš.), 169, in Ščan- 
i Carjevo (OŠ HI), 168 krogov.

F. Matko

Ob pomanjkanju snega so prikrajšani za zimsko veselje zlasti otroci 
in mladina, še posebej sedaj v zimskih počitnicah. V Murski Soboti 
pa so se naposled znašli. Ob razumevanju soboške krajevne skupno
sti in teniškega kluba so na teniških igriščih pri Fazaneriji uredili 
drsališče, ki vsak dan privablja veliko drsalcev. Foto: N. Juhnov

— KEGLJANJE-------------------------------------

RADAKOVIČ DESETI
Na območnem kegljaškem prvenstvu Varaždina za posameznike 

je zasedel med 24 kegljavci Dušan Radakovič, član lendavske Nafte, s 
1689 podrtimi keglji deseto mesto.Na prvenstvu dvojic Medžimurja je sodelovalo 32 dvojic. Ekipa 
Nafte iz Lendave (Fblšb— Peric) je podrla 1669 kegljev in zasedla 
sedmo mesto.Na prvenstvu Kegljaškega kluba Nafta iz Lendave za ženske je 
sodelovalo 10 tekmovalk. Zmagala je Žalikova s 744 podrtimi keglji 
pred Vargovo, 725, in Utroševo, 720 podrtih kegljev. M. Žalik

Kegljaški 
jubilej, 

ki 
obvezuje 
Pomurje se ponaša z odlični

mi kegljavci in kegljavkami, 
čeprav sodi med tista območja, 
ki imajo slabe pogoje za to vr
sto športa. Samo spomnimo se 
imen: Mira Steržaja, Marike 
Nagy, Marice Varga, Ide Sa
bo, Nade Kerčmar, Cilke Gje- 
rek-Novak ter dvojice H. Ster
žaj—Grof, ki so osvajali repu
bliške, državne, olimpijske in 
svetovne naslove. Prav je, da 
se jih spomnimo tudi letos, ko 
Kegljaški klub Radenska praz
nuje pomemben jubilej — 
20-letnico delovanja. Po nekaj 
letih samostojnega delovanja 
sta se kegljaška kluba Čarda 
in Radenska združila v enoten 
klub, ki še danes deluje pod 
imenom Radenska. Ta jubilej 
nameravajo proslaviti v aprilu, 
ko bodo tudi zaslužnim podeli
li priznanja.

Danes je stanje kegljaškega 
športa v Pomurju v nekoliko 
drugačnem položaju. Pomanj
kanje ustreznih kegljišč je 
opravilo svoje, primanjkuje pa 
tudi sredstev in mladega na
raščaja. Velika zasluga keglja
ških zanesenjakov je, da danes 
še delujeta kluba Radenska in 
Nafta. Lendavski kegljavci so 
se celo uvrstili v višje tekmova
nje na območju Hrvaške in 
ustanovili tudi žensko ekipo. 
Kegljavci Radenske, ki letos 

| zopet tekmujejo v prvi republi
ški ligi, pa po prvem delu tek
movanja niso v zavidljivem po
ložaju. Z dvema osvojenima 
zmagama so namreč na pred
zadnjem mestu. Res je sicer, 
da so imeli v jesenskem delu 
tekmovanja neugoden žreb, saj 
so le štiri tekme odigrali na 
domačem kegljišču, in to z mo
čnejšimi nasprotniki. Poleg te
ga pa na nekaterih srečanjih 
tudi ni nastopil veteran Miro 
Steržaj, ki še vedno sodi med 
najboljše. V nadaljevanju pr
venstva, ki se začenja že v so
boto, imajo kegljavci Raden
ske vse možnosti za izboljšanje 
položaja na lestvici, saj igrajo 
več tekem doma, in to s slabši
mi nasprotniki. Te priložnosti 
ne bi smeli zapraviti prav v le
tošnjem jubilejnem letu. Dej
stvo je namreč, da imajo ke
gljavci Radenske mesto v prvi 
republiški ligi, to pa jih obve
zujejo tudi odlični dosežki iz 
preteklosti.

Feri Maučec

-----JUDO----------------------- -- ---------------

POLOVIČEN USPEH 
SOBOČANOV

V Slovenski Bistrici je bilo na sporedu peto in hkrati zadnje kolo 
tekmovanja v prvi republiški judo ligi. Ekipa Murske Sobote je dose
gla polovičen uspeh. Premagala je drugo ekipo Impola z 8:6 (25:15) 
in izgubila z drugo ekipo Olimpije s 4:10 (15:32). Dve zmagi za Sobo
to je dosegel Fajhtinger, po eno pa Šeruga in Meničanin. Dva neodlo
čena izida je iztržil Slak, po enega pa Kavčič in Meničanin. Kisilak pa 
zaradi poškodbe ni nastopil, kar se je pri rezultatu vsekakor poznalo.

T. Kos

PRL — članice

Prvi del Polani
V Murski Soboti je bil odigran prvi 

del tekmovanja v pomurski zimski 
ženski rokometni ligi. Rezultati — Bi
strica : Mladinec 14:14, Polana : Bi- 

Mladinec : Polanastrica 16:5 
12:20.
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Mladinec 
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in
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Sklenjeno je bilo tekmovanje v 
pomurski pionirski rokometni li
gi. Naslov prvaka je osvojila eki
pa iz Vidma, ki bo regijo pred
stavljala na 'območnem tekmova-
nju. 
Videm 
Bakovci 
Toko 
Krog 
Radgona 
Razkrižje
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MALI NOGOMET 

Pomursko 
prvenstvo

V nedeljo, 28. tega meseca 
ob 9. uri bo v novi športni 
dvorani v MurskESoboti fi
nalno tekmovanje za pomur
sko prvenstvo v malem nogo
metu. Sodelovali bodo ob
činski prvaki ter ekipe Mu
re, Nafte in Beltinke.

---- ŠAH------------------------------------------------------------------

VODI GORENJE IMO
V Gomilici so odigrali naslednja štiri kola občinske šahovske lige 

Lendava. Rezultati — 4. kolo — Renkovci II:Bistrica 1,5:3,5, Gomili- 
ca:Gorice 0:5, Lendava ILPince 1,5:3,5, Lendava I:V. Polana 3:2, M. 
Polana:Renkovci I 3,5:1,5 in Kobilje:Gorenje 0:5; 5. kolo — Renkov
ci LLendava I 0:5, Pince:M. Polana 3,5:1,5, Gorenje:Lendava II 
4,5:0,5, Bistrica .Kobilje 2:3, Gorice: Renkovci II 3:2, Genterovci: Go
milica 5:0; 6. kolo — Renkovci ILGenterovci 2:3, Kobilje:Gorice 1:4, 
Lendava ILBistrica 2,5:2,5, M. Polana:Gorenje 2;3, Lendava I:Pince 
3,5:1,5, V. Polana:Renkovci I 3,5:1,5; 7. kolo — Pince:V. Polana 
2,5:2,5, Gorenje:Lendava I 1:4, Bistrica:M. Polana 1,5:3,5, Gori- 
ce:Lendava II 2:3, Genterovci :Kobilje 3:2 in Gomilica:Renkovci II 
3:2. Vodi Gorenje IMO z 28 točkami pred Pincami 26,5, Lendavo I, 
21,5, Goricami, 21, in Veliko Polano, 18 točk. Naslednji turnir bo v 
Gornji Bistrici. J. Gerenčer

PRVI TURNIR KOVAČU
Šahovsko društvo Radenska Pomurje iz Murske Sobote je pripravi

lo januarski hitropotezni turnir. Med 16 šahisti je zmagal Kovač z 12 
točkami pred Logarjem, I. Kosom, A. Kosom in D. Harijem, po 10,5, B. 
Harijem, 9, Gaborjem, 8,5, Glavačem in Kelemenom, po 8, in Režonjo, 
7,5 točke.

NAMIZNI TENIS

Bagari
in Voharjeva

Društvo Partizan Bakovci je pripra
vilo tekmovanje v namiznem tenisu. 
Sodelovalo je 50 tekmovalcev. Pri 
pionirjih je zmagal Bagari pred No
vakom, pri pionirkah pa Voharjeva 
pred Papičevo. V konkurenci članov 
pa je bil najboljši Sobočan pred Per- 
kičem. J. R.

STRELSTVO

Abc Pomurka 
tretja

Pomurske ekipe uspešno tekmujejo 
v republiški dopisni strelski ligi. V pe
tem kolu so bile najuspešnejše pionir
ke ABC Pomurke, zasedle so tretje 
mesto, Tišina pa četrto. Člani Tišine 
so na šestem, mladinci Tišine na sed
mem ter pionirji Noršinec in mladin
ke Noršinec na osmem mestu.
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Radijski in televizijski spored od 26. januarja do 1. februarja

PETEK_________SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTEK

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA

RADIO
MURSKA SOBOTA RADIO RADIO RADIO

MURSKASOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKASOBOTA
_________ •_______________ v.

RADIO 
MURSKASOBOTA

5.30 Prebujajte se z nami! 
(Z jutranjo oddajo RMS v 
konec tedna. Upamo in želi
mo vam, da bi bil prijeten in 
miren.), 8.00 Konec jutranje 
oddaje

16.00 Uvod v popoldansko 
oddajo, 16.15 Romano vila- 
go + Svet Romov. 16.30 
Kronika, 16.45 Obvestila, 
glasba, 17.00 Aktualno, 
17.20 Reklame, glasba, 
18.00 21 232

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi, 16.30 
Reklame, obvestila, glasba, 
17.00 Aktualno s sobotno 
anketo, 17.20 Strokovnjak 
odgovarja, 18.00 Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi

TV LJUBLJANA
9.00 Izbor tedenske pro

gramske tvornosti, 16.30 TV 
dnevnik 1, 16.45 Spored za 
otroke in mlade, 16,55 Beo-

TV LJUBLJANA
grad DP v košarki

9.00 Zimski počitniški 
spored, 12.05 Mozaik, po
novitev, V hribih se dela 
dan: Gorski vrtovi, dokum. 
serija, 4/8, 12.45 E. Reitz: 
Domovina, nemška nada
ljevanka, 10/11. del, 18.00 
Špored za otroke in mlade, 
19.50 Zrcalo tedna, 20.20 
Nafta, angleška dokum. se
rija, 21.15 Ulice San Fran
cisca, ameriška naniz., 
13,-zadnji del, 23.25 Ciklus

CZ:Cibona, 18.30 Iz trop
skega deževnega gozda: v 
Šabonu Yanomamiji, do- 
kum. serija, 4/6, 19.30 TV 
dnevnik 2, 19.59 Utrip, 
20.20 Žrebanje 3x3, 20.30 
Križ Kraž, 22,05 TV dnev
nik 3, 22,25 L. Greer: Lepi 
upi, francoska nadaljevan
ka, 23.15 Nedolžna ženska, 
franc, film.
LJ 2

16.30 Satelitski programi 
— poskusni prenosi, 18.30

9.00 Nedeljska kuhinja 
(mozaična oddaja v živo, v 
kateri boste lahko prve pol 
ure poslušali glasbo in hu
mor, nato od pol desete Sre
čanje na pomurskem valu, 
od 10.30 pa bo gostovala v 
nedeljski kuhinji slovenska 
leta, naša rojakinja, Vika 
Potočnik. Sprašujete jo lah
ko po telefonu 069/21 232 in 
21 579), 12.00 Oddaja v 
madžarščini, 13.00 Pomur
ski odmevi, 1330 Minute za 
kmetovalce, 14.00 Pregled 
novic, 14.10 Najlepše želje s 
čestitkami in pozdravi

TV LJUBLJANA

m ljubljanska banka
pF Fbmurska banka Murska Sobota [

8.50 Otroška matineja, 
10.10 L. Greer: Lepi upi, 
franc, nadalj. 2/13, 11.00 
Humoristična oddaja, po
novitev, 12.00 Kmetijska 
oddaja TV NS, 13.00 Dedi
ščina Guldenburgovih, 
nemška nad., 14.15 Prisluh
nimo tišini, 16.30 TV dnev
nik I, 16.45 Pink panter, 
amer, film, 19.30 TV dnev
nik 2, 20.05 G. Mihič-E. 
Kusturica: Dom za obeša
nje, nadaljevanka TV SA, 
1/5, 21.00 Zdravo, 22,30 TV 
dnevnik 3, šport, vreme.

filmov F. Fellinija Satiri- 
con, ital. film.

TV ZAGREB
Prvi program

8.30 Ponovitve, tv v šoli, 
17.00 Mladinski spored, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Za
kon v Los Angelesu, 20.55 
Zabavna oddaja, 21.40 
Dnevnik, 22.00 Kultura, 
23.05 Noč in dan

Danes skupaj, odd. TV ZG, 
19.00 Skupščinska kronika, 
19.30 TV dnevnik, 20.10 TV 
okno, 20.15 Filmske uspeš
nice, Nekoč je bil divji za
hod, amer, film, 22,50 Sate
litski programi — poskusni 
orenosi.

TV ZAGREB

TV ZAGREB
Prvi program

TV AVSTRIJA

13.00
19.30 
štvo
22.00

Družinski spored, 
Dnevnik, 20.00 Devi- 
(f), 21.45 Dnevnik, 
Smehotvorci, 22.50

Prvi program
10.00 Mladinski spored,

11.10 Kmetijska oddaja, 
12.10 Resna glasba, 13.10 
Mračna hiša, 14.10 Nedelj
sko popoldne, 16.20 Po letu 
2000, 17.10 The Gazebo (f), 
18.45 Risanka, 19.30 Dnev
nik, 20.00 Dom za obešanje 
(nadaljevanka), 20.55 Film, 
21.55 Športni pregled. 22.30 
Noč in dan

9.00 Ponovitve, tv v šoli, 
14.00 Mladinski spored, 
18.00 Družinski magazin, 
18.30 Leopotica in zver, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 Pri
mer za dva, 21.20 Dinastija, 
22.15 Filmske _ novitete,

Športna sobota, 23.15 Noč 
in dan

IjTV AVSTRIJA
TV AVSTRIJA

22.45 Hudičevo seme
0.20 S. Templar

(D,

Drugi program
16.45 Hotel, 17.30 Akcija 

Noetova barka, 18.00 Kra
ljevo bavarsko sodišče, 
18.30 Glasbene želje, 19.00 
Štajerski utrip, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Po sledeh av- 
strijstva, 21.20 Iz sveta fil
ma, 22.00 Čas v sliki, 22.25 
Šport, 22.50 Umetnine

14.15 Mladinski spored, 
18.00 Tv kukalo, 18.30 
Šport, 19.00 Tedenski tv 
spored, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Kviz za napredne, 
22.05 Primer Serrano (f), 
0.10 Naslednji račun zago
tovo pride (f), 
Drugi program

12.00 Šport, 16.00 Iz par
lamenta, 17.00 Ljuba druži
na, 17.45 Kdo me hoče?, 
18.00 Kraljevo bavarsko so
dišče, 18.30 Avstrija v sliki, 
19.00 Avstrija danes, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Zadnja ce
sarica (f), 21.50 Srčev list.

9.05 Ponovitve, 14.05 
Mladinski spored, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Lohengrin 
(opera),

Drugi program

9.00 Matineja, 
Športno popoldne,

15.00
17.15

Klub seniorjev, 18.00 Kra
ljevo bavarsko sodišče, 
18.30 Avstrija v sliki, J9.00 
Avstrija danes, 19.30 Čas v 
sliki, 20.15 Šef (f), 22.05 So- 
ulman (f),

TV MADŽARSKA

TV MADŽARSKA TV MADŽARSKA
7.45 Vlak za Istambul, 

pon. 2. dela. 8.55 Poročilo z 
zasedanja madžarskega 
Parlamenta. 16.55 Lepa 
madžarska pesem. 17.00 Ža
upokojence.
uporabni napotki.
Filmska reportaža.

17.30 Teka,
17.40
18.00

Okno, služnostni program. 
19.30 TV dnevnik. 20.05 
Kramljanje, spored Tamasa 
Vitrayja. 21.15 Iz Parlamen
ta. 21.50 Parabola. 22.20 
Marjetice, češki film. 23.45 
TV dnevnik.

8.35 Angleščina. 9.05 Za 
otroke. 10.30 Klinika, pon. 
5. dela. 11.15 Naš ekran, v 
srbohrvaščini. 14.40 Stano
vanjska kultura. 14.55 Ho
kej na ledu. 17.35 Barkoch- 
ba. 18.30 Sosedje, pon. 72. 
dela. 19.30 TV dnevnik. 
20.10 Crknjene mine, pos
netek gledališke predstave, 
ob 80-letnici Tamasa Ma
jorja. 22.25 Portreti iz XX. 
stoletja: Mister Manhattan 
— Woody Allen. 23.20 TV 
dnevnik.

8.40 Za otroke. 11.15 Po
gled domov. 14.55 Hokej 
na ledu, Madžarska-Franci- 
ja. 17.15 Festival folk-sku- 
pin. 18.15 Delta, znanstveni 
poročevalec. 19.00 Teden; 
aktualnosti, reportaže. 
20.00 Dnevnik. 20.15 Oscar- 
jevi nagrajenci: Annie Hill, 
ameriški film iz leta 1977 
(samo za odrasle). 21.50 Po
klic operater; Gordon Wil- 
lis, z. nemški film (podnapi
si). 22.15 Telešport. 22.30 
Video strani.

zavarovalna skupnost triglav ljubljena

Delovna skupnost Pomurske območne skupnosti ZS TRIGLAV 
na podlagi sklepa odbora za medsebojna delovna razmerja in 
kadrovska vprašanja objavlja prosta dela in naloge

zavarovalnega zastopnika
za življenjska zavarovanja za zastop 8—02 Murska Sobota.
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še pogoj, 
da imajo najmanj strokovno izobrazbo IV. kategorije zahtevno
sti z ustreznimi delovnimi izkušnjami.
Za objavljena dela in naloge se združuje delo s polnim delovnim 
časom za nedoločen čas in s posebnim pogojem poskusnega 
dela, ki bo trajalo tri mesece.
Osebni dohodek po Samoupravnem sporazumu o delitvi sred
stev za osebne dohodke.
Kandidati, ki jih veseli delo z ljudmi, naj vložijo lastnoročno napi
sano prošnjo s kratkim življenjepisom in dokazili o izpolnjevanju 
pogojev ter z opisom dosedanjega dela v osmih dneh po objavi 
na naslov: Zavarovalna skupnost TRIGLAV, Pomurska območna 
skupnost Murska Sobota, Titova 13. Kandidati bodo o izbiri ob
veščeni najkasneje v 30 dneh po izbiri.

5.30 Prebujajte se z nami! 
(Tudi to ponedeljkovo jutro 
vam je na voljo obilo glasbe, 
zdravniški nasvet, minute za 
mlade ... Sodelujte z na
mi!), 8.00 Konec jutranje od
daje

16.00 Uvod v popoldansko 
oddajo, 16.15 Športna odda
ja, 16.45 Obvestila, glasba, 
17.00 Aktualno, 17.20 Re
klame, glasba, 18.00 Rezer
viran čas

TV LJUBLJANA

5.30 Prebujajte se z nami 
(Znova vam bo kuhala Cilka 
Sukič — oziroma povedala 
vam bo, kako in kaj skuhati 
danes. V kuhinji se boste že 
morali sami potruditi. Do
ber tek!), 8.00 Konec jutra
nje oddaje

16.00 Uvod v popoldansko 
oddajo, 16.15 Pogovor v ži
vo, 16.45 Obvestila, glasba, 
17.00 Aktualno, 17.20 Re
klame, glasba, 17.30 Najlep
še želje s čestitkami in po
zdravi

5.30 Prebujajte se z nami! 
(Murski val se bo skušal po
truditi, da ne boste zamudili 
v hlev, službo ali na zme
nek), 8.00 Konec jutranje 
oddaje

16.00 Uvod v popoldansko 
oddajo, 16.15 Gospodarske 
teme, 16.45 Obvestila, glas
ba, 17.00 Aktualno, 17.20 
Reklame, glasba, 18.15 Po
slušamo vas

TV LJUBLJANA

5.30 Prebujajte se z nami! 
(Spet vam bomo posredovali 
novice iz banke, poročilo o 
številu pomurskih novoro
jenčkov in vam vrteli lepo 
glasbo), 8.00 Konec jutranje 
oddaje

16.00 Uvod v popoldansko 
oddajo, 16.15 Kulturna od
daja, 16.45 Obvestila, glas
ba, 17.00 Aktualno, 17.20 
Reklame, glasba, 18.00 Re
zerviran čas

9.00 Zimski počitniški 
spored, 16.30 TV dnevnik 1, 
16.45 Mozaik, ponovitev, 
18.10 Spored za otroke in 
mlade, 19.30 TV dnevnik 2, 
20.05 Gledališki prenos, 
21.15 Osmi dan, 22.00 TV 
dnevnik 3, 22.20 Človek in 
glasba, 8. oddaja.
U 2

16.30 Satelitski programi 
— poskusni prenosi, 19.00 
S poti po Indiji: Dežela ti
sočih resnic, dokument, od
daja, IV., 19.30 TV dnevnik, 
20.00 Žarišče, 20.30 Zna
nost, Kanadska znanstvena 
serija, 1/37, 21.00 Sedma 
steza, 21.15 Koncert Unes
ca, 22.45 Satelitski progra
mi — poskusni prenosi.

TV LJUBLJANA

TV ZAGREB
Prvi program
17.00 Mladinski spored, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Pa
nonski vrh (drama), 21.35 
Argumenti, 22.05 Dnevnik, 
22.30 Noč in dan

TV AVSTRIJA

9.00 Zimski počitniški 
spored, 13.30 Mozaik, po
novitev, 16.45 Mozaik, po
novitev, 17.40 Spored za 
otroke in mlade, 19.30 TV 
dnevnik 2, 20.05 G. Kelly: 
Vedno popoldne, avstralska 
nadaljevanka, 4/4, 21.05 
Mešam 89, 21.35 Vprašajte 
zvezno vlado, 22.40 TV 
dnevnik 3, šport, vreme.
LJ 2

16.30 Satelitski programi 
— poskusni prenosi, 18.30 
Teleski 90, pripravimo se 
na smučanje, 19.00 Folklor
ni ansambel MME MARIE 
SKLODOWSKA, 19.30 TV 
dnevnik, 20.35 Umetniški 
večer, 22.35 Satelitski pro
grami.

9.00 Zimski počitniški 
spored, 11,15 Mozaik, po
novitev, 16.30 TV dnevnik 
1, 16.45 Mozaik, ponovitev, 
18.05 Spored za otroke in 
mlade, 19.30 TV dnevnik 2, 
20.05 Film tedna: Hladno 
leto 53, sovjetski film, 21.45 
TV dnevnik 3, 22.05 Zvezd
ni prah, oddaja TV BG.
LJ 2

16.30 Satelitski programi 
— poskusni prenosi, 18.10 
Svet športa, oddaja TV Za
greb, 19.00 Divji svet živali 
— ptica otoka Bornea, po- 
Ijudnozn. serija, 1930 TV 
dnevnik 2, 20.00 Žarišče, 
20.30 Opera, balet, 21.50 
Svet poroča, 22.50 Satelit
ski programi — poskusni 
prenosi.

TV LJUBLJANA

TV ZAGREB TV ZAGREB

9.00 Ponovitve, tv v šoli, K

Prvi program
17.00 Mladinski spored, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Čakaj 
me na nebu (f), 21.40 Dia
log, 22.40 Dnevnik, 23.05 
Nočni spored,

Prvi program
8.30 Tv v šoli, ponovitve, 

17.00 Mladinski spored, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Fil- 
moskop. 22.35 Dnevnik, 
23.00 Noč in dan

14.00 Mladinski spored, TV AVSTRIJA i TV AVSTRIJA

9.00 Zimski počitniški 
spored, 12.10 Ljubezen pr
vakov, ameriški film, 16.30 
TV dnevnik 1, 16.45 Moza
ik, ponovitev, 18.00 Spored 
za otroke in mlade, 19.30 
TV dnevnik 2, 20.05 D. Ba
ker: Paracelsus, angl, na
dalj. 3/7, 21.05 Tednik, 
22,10 TV dnevnik 3, 22.30 
Retrospektiva »Komedija 
na slov, odru«, Ivan Can
kar: Za narodov blagor.
LJ 2

16.30 Satelitski programi 
— poskusni prenosi, 18.00 
Regionalni programi, stu
dio Ljubljana, 19.00 Zaba
vno humoristična oddaja, 
19.30 TV dnevnik, 20.00 Ža
rišče, 20.30 V hribih se dela 
dan: Skozi zgodovino na 
Triglav, dokum. oddaja 
5/8, 21.00 Mali koncert — 
Trobilni kvintet SF, L od
daja, 21.15 Ta svet je pesmi 
vreden, dokumentarna od
daja, 22.00 Večerni gost, 
22.45 Satelitski programi — 
poskusni prenosi.

TV ZAGREB
18.00 Družinski magazin,
18.30 Lepotica in zver,

13.55 Mladinski spored,
18.00 Družinski magazin,

ZO ljubljanska banka
Pomurska banka Murska Sobota |

19.30 Čas v sliki, 20.15 Po
nedeljkov šport, 21.15 Hun- 
ter, 22.10 Umetnost biti za
ljubljen (f), 
Drugi program

17.00 Hollywood, Holly- 
wood, 17.30 Lipova cesta, 
18.00 Kraljevo bavarsko so
dišče, 18.30 Glasbene želje, 
19.00 Štajerski utrip, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Hotel Raj, 
21.15 Šiling, 22.00 Čas v sli
ki, 22.25 Telo — duh — za
vest, 23.25 Nočni studio

18.30 Lepotica in zver, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 
Amazonija, 21.07 Roda — , 
Roda, 22.10 Tom Jones — 
med posteljo in vislicami 
(f), 0.10 S. Templar 
Drugi program

18.00 Kraljevo 
bavarsko sodišče, 18.30 
Glasbene želje, 19.00 Šta
jerski utrip, 19.30 Čas v sli
ki, 20.15 Kviz, 21.07 Zuna
njepolitična oddaja, 22.00 
Cas v sliki, 22.25 Klub 2

TV MADŽARSKA TV MADŽARSKA

9.00
13.55
18.00
18.30

Ponovitve, tv v šoli, 
Mladinski spored, 
Družinski magazin

___ Lepotica in zver, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 De
diščina Guldenburgov, 
21.10 Butch Cassidy in

Prvi program
8.30 Tv v šoli, ponovitve, 

17.00 Mladinski spored, 
19.30 Dnevnik, 20.00 Pano
rama, 21.05 Kvizkoteka, 
22.20 Dnevnik, 22.45 Noč 
in dan

Sundance Kid (f), 22.55 Dr. 
Phibesov kabinet strahu (f), TV AVSTRIJA

Drugi program

17.00 Vzgojna oddaja,
17.30 Dežela in ljudje, 
18.00 Kraljevo bavarsko so
dišče, 18.30 Glasbene želje, 
19.00 Štajerski utrip, 19.30 
Čas v sliki, 20.15 Končna 
postaja Damask (tv film), 
22.00 Čas v sliki, 22.25. 
Šport, 23.15 Duhovščina v 
Hitlerjevi armadi (dok. f)

8.30 Zimsko sonce na se- ‘ 
veru. 8.55 Danes v eni hiši, 
8. del. 10.00 Ponovitve: Te
den, Delta. 16.40 Video no
vice. 16.50 Poročila v ro
munščini. 16.55 Perpetumm 
mobile. 18.00 Koledar 
1990, magazin. 19.00 Cim- 
bora, podstrešje. 19.30 TV 
dnevnik. 20.05 Istvan Miko, 
glasbeni portret. 21.00 Pa
norama, svetovna politika. 
21.50 Madžarski atelje iz 
Pariza v Szombathelyu.
22.15 TV dnevnik.

9.00 Primer za dva, krimi
nalka. 10.00 Panorama, 
pon. 10.45 Poklic operater, 
pon. 11.10 Telovadba za in
valide. 16.50 Panonska kro
nika. 17.00 Oddaja v nem
ščini. 17.40 Četrt ure za go
spodarstvo. 17.55 Sherlock 
Holmes, 5. del. 19.30 TV 
dnevnik. 20.05 Klinika, 6. 
del nemške serije. 20.55 
Studio ’90. 21.40 Delovno 
razmerje prenehalo, doku- 

'mentarni film. 22.30 TV 
dnevnik.

। TV MADŽARSKA

18.00 Družinski magazin, 
18.30 Lepotica in zver, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 
Kviz, 21.20 Svojčas, 22.15 
Videoteka, 23.20 Njena 
zadnja priložnost (f), 
Drugi program

16.20 Šport, 17.15 Sledi 
preteklosti, 18.00 Kraljevo 
bavarsko sodišče, 18.30 
Glasbene želje, 19.00 Šta- 
jerski utrip, 19.30 Čas v sli
ki, 20.15 Notranja politika, 
21.20 Spekter, 22.00 Čas v 
sliki, 22.25 Šport

8.3 Poslednji pastirji. 
9.10 Glasbeni film. 9.40 
Tretji kanal. 10.15 Studio 
’90, pon. 16.55 Video novi
ce. 17.05 Poročila v slova- 
ščini. 17.10 Pes in zalju
bljenci, mladinski film. 
18.25 Ansambel Vasmalom. 
18.35. Evropske manjšine, 
—- Madžarska, mali Babi
lon. 19.30 TV dnevnik. 
20.05 Nenavadni človek, 
filmska komedija. 21.45 Iz 
oči v oči. 22.30 TV dnevnik.

TV MADŽARSKA
9.55 Poklic operater, pon. 
10.25 Telovadba za invali
de. 16.40 Panonska kroni
ka. 16.50 Poročila v srbohr
vaščini. 17.00 Tretji kanal. 
17.45 Svet leta 2000. 18.35 
Madžarski arhitekti v Ame
riki. 19.30 TV dnevnik. 
20.05 Jaz, Zoltan Tildy pri
segam. .., dokumentarni 
film. 21.10 Moški z rožo v 
ustih, TV igra. 21.45 Doma
če ogledalo.

NP BLISK. Montaži in obdelava kovin, M. Sobota, p. o.

OBJAVLJA
sporočamo, da bomo februarjaprosta dela in naloge

VABI K SODELOVANJU
več diplomiranih inženirjev in inženirjev strojništva ža opravlja
nje del in nalog na področju konstruiranja izdelkov, tehnologije, 
vodenja in organizacije montaže, ponudb in podobno.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev morajo kandidati po
slati v 8 dneh od dneva objave na naslov: IMP Blisk, Murska So
bota, Bjedičeva3. Nastop dela 1.3.1990 in rok obvestila 15 dni.

• črpani gramoz • nasipni gramoz • sejani gra
moz 0—30 • prano frakcijo 4—8 mm in prani pesek 
za fine omete 0—1.

Informacije dobite po telefonu 21 482 in 21 570, v gra
moznici na Bakovski ulici v Murski Soboti, po želji pa 
vam materiale pripeljemo na dom.

VODJA PRIPRAVE DELA MONTAŽE
za nedoločen čas
Pogoji za zasedbo: VI. stopnja šolske izobrazbe tehniške ali 

organizacijske smeri, 4 leta delovnih izku
šenj

SGP POMURJE

ZA 20% 
POCENILI

STRAN 20 VESTNIK 25. JAK ARJA 1990



OBVESTILO
Občinska volilna komisija v Murski Soboti obvešča delovne ljudi 
in občane, podjetja, krajevne in druge skupnosti, društva, sa
moupravne organe, družbene, politične in druge organizacije, 
da so obrazci za predlaganje kandidatov za volitve de
legatov v zbore Skupščine SR Slovenije in zbore Skupšči
ne občine Murska Sobota na razpolago pri naslednjih organih: 
— občinski volilni komisiji (na sedežu skupščine občine), 
— krajevnih uradih, 
— pri predsednikih skupščin krajevnih skupnosti in strokovni 

službi KS mesta Murska Sobota,
— v podjetjih in drugih organizacijah in skupnostih in temeljnih 

zadružnih organizacijah,
— pri občinskem sindikalnem svetu,
Predloge z izjavo kandidata, ki ga predlagate, posredujte občin
ski volilni komisiji v Murski Soboti.
Predloge je potrebno posredovati do:
— 7. februarja — za kandidate za zbore Skupščine SR Sloveni

je,— 13. februarja — za kandidate za zbore Skupščine občine M. 
Sobota.

Ustrezna pojasnila dobite ob dvigu obrazcev.
Občinska volilna komisija 

v Murski Soboti

kino
SPORED FILMOV V KINU 
»PARK« MURSKA SOBOTA 
od 26. jan. do I. febr.

26. jan. ob 17. uri amer, uspeš
nica BATMAN.

26. jan. ob 19. uri franc, erot. 
film NEMORALNE ZGODBE.

27. jan. ob 17. in 19. uri amer, 
uspešnica BATMAN.

28. jan. ob 15. in 17. uri amer, 
uspešnica BATMAN.

28. jan. ob 19. uri franc, erot. 
film NEMORALNE ZGODBE.

29. jan. ni kinopredstav!
30. jan. ob 17. in 19. uri 

amer.-hongkong. film ZMAJI
ZA VEDNO.

VRATOLOMNE 
CIJE IN AKCIJE 
CHANA!

AKROBA-
JACKIEJA

in 19. uri31. jan. ob 17.
amer.-honkong. film ZMAJI ZA

PZC, tozd Splošna bolnišnica Murska Sobota 

razpisuje 
naslednja dela in naloge:
I ■ glavne sestre oddelka za splošno kirurgijo 
2. glavne sestre oddelka za ginekologijo in

VEDNO.
L febr. ob 17. in 

film OBRAČUN 
KONGU.

TUDI TOKRAT 
TEUE JACKIEJA 
AKCIJ’

19. 
V

ZA

uri akc. 
HONG

LJUBI-
CHANA in

Kino KUD ŠALOVČ1
26. jan. ob 19. uri franc, erot 

film NEMORALNE ZGODBE.

3.
4.
5.
6.

porodništvo
glavne sestre oddelka za pljučne bolezni 

infekcijske bolezni 
bolezni ušes, nosu in grla

glavne sestre oddelka za

3.
9.
za

glavne sestre oddelka 
glavne sestre oddelka 
glavne sestre oddelka 
glavne sestre oddelka 
glavne sestre oddelka 
mandatno dobo 4 let.

za 
za 
za 
za

očesne bolezni 
anestezijo in reanimacijo 
transfuziologijo 
otroške bolezni

PRODAM

GRADITELJI
POZOR!
Izdelujem stropne nosilce vseh veliko
sti, zelo ugodne cene, dobava takoj. 
Večjo količino dostavimo na dom 
brezplačno, cena zajamčena. Infor
macije: Željko P., Novo Selo Rok, R. 
Končara 16, 42200 Čakovec, telefon: 
<042)81! 685.

RENAULT 4, karamboliran, prodam. 
Vilma Horvat, Andrejci 7. M-6154 
ŠKODO 110 L, letnik 1973, neregi
strirano, vozno, prodam. Pušča 67.

Poleg splošnih pogojev, določenih z zakonom, je potrebno iz 
polnjevati še naslednje: 
pod tč. 1 do 9: ... .
VI. stopnja VIP, zdravstvene usmeritve — višja medicinska se 
stra, 3 leta delovnih izkušenj, strokovni izpit.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev je potrebno poslati v 8 
dneh po objavi razpisa na naslov: PZC, tozd Splošna bolnišnic 
M. Sobota, Rakičan, Ul. dr. Vrbnjaka 6.
Prijavljene bomo o sklepu obvestili v 15 dneh po izteku roka za 
prijavo.

PZC, Delovna skupnost M. Sobota, Arh Novaka 2/b na podlagi sklepa 
OS razpisuje

javno dražbo
u? št°?a'° enosobr,e9a stanovanja, vel. 43,78 m' v M. Soboti, Mojstrska 

^[ipna ^na je 235.168,00 s tem da se ob pričetku plača varščina v višini 

% od izklicne cene.skupT fci,aoi*a bo 12- 2. 1990 ob 11. uri v prostorih tajništva delovne 

vse informacije se obračajte na naslov ali po tel. 25-330 (int. 52).

GRADBENO 
q. LJUTOMER

ZASTAVO JUGO 45, letnik I989, fe
bruar, prodam. ® 81-118. IN-17786 
ZASTAVO 101 GTL, letnik 1984, na 
novo registrirano, ugodno prodam. 
® 76-884. M-6203
AVTO ZASTAVO 750, letnik 1974, 
ugodno prodam. Gornboc, Cankova 
19b. M-6204
ZASTAVO 101, letnik 1974, registri
rano do januarja 1991, prodam. 
® 24-569. M-6208
ZASTAVO 128, junij 1986, dobro 
ohranjeno, prodam. ® 22-409. M-210 
ZASTAVO 128, letnik 1988, prodam. 
® 71-378. M-6211
BT 50 S prodam. ® 71-378. M-6212 
OPEL REKORD poceni prodam Ve
ščica 55, p. M. Sobota. M-6214 
ZASTAVO 101, staro dva meseca, in 
akumulator 34A, nov, prodam. 
® (069) 82-590. IN-17841 
ZASTAVO 101, karambolirano, le
tnik 1980, prodam. Ploj, Kristanci 7, 
Križevci pri Ljutomeru, ® (069) 
82-601. IN-17837
OPEL ASCONO, letnik 1977, pro
dam. Ljutomer, Kidričeva 20, ® do 
17. ure: (069) 82-870. 1N-I7833 
CITROEN GSX (za 7.700 din) in za
stavo 750, z rezervnimi deli (za 1.400 
din), prodam. ® dopoldne: 75-151, 
popoldne 75-533. LE-16341
OPEL REKORD, letnik 1979, brezhi- 
ben, prenovljen, prodam. ® 77-757.
M-6220 <
DIANO 6 LC, letnik 1980, prodam. 
Titan, Cemelavci, Gorička 54. M- 
6151

M-6155
LADA SAMARA, stara šest mesecev, 
naprodaj. ® 26-680. M-6156 
ZASTAVO 128, letnik 1985, prevože
nih 38.000 km, prodam za 6500 
DEM. Murska Sobota, Kroška 26. 
M-6157
AUDI 60, letnik 1970, v celoti ali po 
delih prodam. Miroslav Starman, 
Veržej, Maistrova 17. M-5158 
ZASTAVO 101, letnik 1977, in peč za 
kopalnico, skoraj novo, prodam. 
® 87-566. M-6161
OPEL ASCONO, letnik 1972, dobro 
ohranjeno, prodam. Šalamenci 60. 
M-6162
LADO SAMARO, staro dva meseca, 
prodam. ® 25-409. M-6163
VISO SUPER E, letnik 1983, pro
dam. Dodatna oprema. ® 22-918.
M-6165
ZASTAVO 8010 FERGUN, karambo
lirano, letnik 1988, prodam. 
® 82-304. IN-17821
MERCEDES 190 E, bencinski motor, 
avtomatik, z dodatno opremo, prevo
ženih 50.000 km, prodam. ® 21-204. 
M-6167
ZASTAVO 128, letnik 1985, dobro 
ohranjeno, prodam. ® (069) 87-079. 
IN-17832
RENAULT 14 TL, leto izdelave av
gust 1979, prodam. Informacije po 
® 87-290, popoldne, ali Stara Nova 
vas 73. GM-16470
Z.-s TAVO 101. letnik 1978, prodam. 
Zbisovci 75, p. G. Radgona. GM- 
16472
GOLF, dizel, letnik 1985, prodam. 
Oglasite se v mizarstvu Tropenauer, 
Apače. GM-16477
RENAULT 4, letnik 1980, 80.000 km, 
ugodno prodam. ® 22-210. M-6051 
ZASTAVO 750 prodam. ® 23-949.
M-6173

MED VOŽNJO SE 
SPOČIJTE!
PRI ELBLU VAS 
PRIČAKUJEJO!
Spoc"- Zfer s.C' te. :.O62:

• KCS -- • 
DOMAČE

PROIZVODNO GRADBENO PODJETJE p. o.
Ljutomer, ormoška c. 3
Po sklepu DELAVSKEGA SVETA

razpisujemo
Prosta dela in naloge delavcev s posebnimi pooblastili in odgo- 
vornostmi;
'■ VODJE KOMERCIALNEGA SEKTORJA
2. VODJE FINANČNO-RAČUNSKEGA SEKTORJA
3- VODJE SPLOŠNEGA SEKTORJA 
’■ VODJE ENOTE ZA PROJEKTIRANJE
5. VODJE KOVINSKE DELAVNICE 
o. VODJE GRADBENE OPERATIVE
Za posamezna dela in naloge so lahko imenovani delavci, ki iz

Tekstilna trgovina 
MODA
MURSKO SREDIŠČE 
(na tržnici) ugoden 30% se
zonski popust za: 
otroška oblačila, ženske jope, 
trenirke, moške srajce in dru
go-Možnost nakupa s čeki. Za 
večje nakupe obročno plači
lo. Tel.: (042) 843 217

Polnjujejo naslednje pogoje:1- visoka ali višja izobrazba gradbene ali ekonomske smeri,
. visoka ali višja izobrazba ekonomske smeri,

3- visoka ali višja izobrazba pravne smeri, 
k c visoka izobrazba gradbene smeri in strokovni izpit, 
k k višja ali srednja izobrazba strojne smeri ter strokovni izpit,

5. visoka ali višja izobrazba gradbene smeri ter strokovni iz-

k
k

k
pit.Vsi kandidati morajo imeti še najmanj 5 let delovnih izkušenj na 

al' vodstvenih delih. ..
ZDrani kandidati bodo imenovani za 4 leta.
Ponudbe s priloženimi dokazili o izpolnjevanju pogojev naj poš- 
'Jejo kandidati v 8 dneh na naslov: Proizvodno gradbeno podje- 
*Je. P o., 69240 Ljutomer, Ormoška 3. Prijavljene kandidate bo- 

mo ° izbiri obvestili v 30 dneh.

VESTNIK

SKALO 55, staro osemnajst mesecev, 
garažirano. nikoli poškodovano, pozi
mi nevoženo, dodatno opremljeno 
(175/70, dvojni resonančni izpuh, 
braniki-maska in spojler v barvi avto
mobila, zvočniki v vratih in zadnje 
senčilo) prodam. ® 26-689. M-6153

POLONEZ 1500, karamboliran, le
tnik 1982, prodam. Informacije: 
® 48-504. M-6202
POLONEZ, 81, registriran do junija 
1990, prodam. Informacije po 
® 75-180, po 15. uri. IN-16327 
SUMBEAM 1300 prodam. Stanjevci 
4. M-611I3
ZASTAVO 101, letnik 1976, zelo 
ugodno prodam. Vogrinčič, Gerlinci 
lil. M-6115
126 P, letnik 1982, ugodno prodam. 
Informacije: Turnišče, Štefana Kova
ča 54. M-6116
GOLF JGL, letnik 84/d., prodam. 
Spodnja Ščavnica 16. M-6120 
FIAT 124, limuzina, registriran do 
maja, prodam. Cepinci 30. M-6123 
ZASTAVO 750, registrirano, leto iz
delave 1980, po ugodni ceni prodam. 
Alojz Kozar, Martinje 55. M-6126 
OPEL REKORD CUPPE 1700 ugod
no prodam. Trnje 150. M-6136 
ZASTAVO 101, GTL 55, letnik 1984, 
karambolirano, ugodno prodam. 
® po 19. uri: 25-273. M-6137 
VW 1600 VARIANT, oljni gorilnik, 
prodam. Veščica 28. M-6142 
OPEL ASCONO A., karambolirano, 
prodam. Sebeborci 12. M-6143 
JUGO 60, star tri mesece, prodam. 
® po 19. uri: 26-398. M-6142 
GOLF JGL, letnik 1981, prodam. In
formacije po 15. uri: ® 25-536. M- 
6147
126 P in skobeljni stroj, lesene kon
strukcije, prodam. Serdica 126. M- 
6221
ZASTAVO 128 1.1 GX, letnik marec 
1988, ugodna prodam. Možnost obro
čnega odplačevanja. Turki, Titova 
1 c, M. Sobota, ® 25 161. M-6222 
OPEL ASCONO 1.6, prva registraci
ja 1978, prodam. ® 22 061. M-6223 
ZASTAVO 750, registrirano do avgu
sta prodam. Vaneča 25. M-6224 
KOMBI TAM 60, letnik 1978, regi
striran, ugodno prodam. Koltaj, Lon- 
čarovci 43, p. Križevci v Prekmurju.
M-6225

ZASTAVO 75® S. letnik 1978, pro 
dam. Krog, Murska 100. M-6180 
MOPED ATX 50 ugodno prodam. 
Križevci 182 v Prekmurju. M-6182 
ZASTAVO 850 in slamoreznico — 
puhalnik, prodani. Ocinje 3. M-6185 
FIAT 750, obnovljen, prodam. Na
slov v upravi lista. M-6187 
ZDRAVILNA JAJČKA JAPON
SKIH PREPELIC, konzumna in za 
valitev, prodam. Gašpar, Bogojina 
142. M-6192
RENAULT 18 TL, letnik 1986, pro
dam. Sotina 66. M-6195
ZASTAVO 850, letnik 1982, decem
ber, generalno obnovljeno, registrira
no do decembra 1990, prodam. Filov
ci. ® 76-321. M-6I96
GOLF, dizel, kovinske barve, pro
dam. Naslov v upravi lista. M-6197 
GOLF JGL, letnik 1982, prodam. Sta
njevci 84. M-6198

ODVETNIK MILAN 
FORŠTNARIČ,
Prekmurske čete 8. Murska So
bota obvešča, da se je preselil v 
nove poslovne prostore na Can
karjevi 75 v Murski Soboti, I. 
nadstropje (prostori gasilskega 
doma)
Uradne ure vsak dan od 7.30 do 
14.00, ob sredah do 17.00, zunaj 
tega časa po dogovoru, tel. 
(069) 23 331.

modni bazar

BELLA ME
Lendavska 22, Murska Sobota

Mladostna oblačila z modnimi do
datki na 2 ali 3 plačilne odmike (po
sojilo, čeki)

VESTNIK — Glasilo občinskih konferenc SZDL Murska 
Sobota, Gornja Radgona, Lendava in Ljutomer. Izdaja 
Zavod za časopisno in radijsko dejavnost Murska Sobo
ta. Ureja uredniški odbor.

JfBie Benko (direktorica in glavna urednica), Jože Šabjan (odgovorni urednik), Bernarda Balažič, 
Brigita Bavčar Jani Dominko Silva Edrv, Jože Graj, Majda Horvat, Milan Jerše, Ludvik Kovač, Du- 
san Loparnik, Feri Maučec, Štefan Sobočan, Branko Zunec, Endre Gonter (tehnični urednik), Nata- 
sa Juhnov (fotografija), Nevenka Emri in Marjan Maučec (lektorja).

Naslov uredništva in uprave:Murska Sobota, Titova 29/I. Telefoni: novinarji 21-383 in 21-064; odgovorm urednik 21-579, gla^ 
brednica in direktorica naročniški oddelek, računovodstvo m tajništvo 21-064 in 21-383 GPS (trže 
nje) 22-403 in 21-064 dopisništva. Gornja Radgona 74-597, Lendava 75-085 m Ljutomer 81-317. Te- 
iefaks 22-419. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Naročnina za I. trimesečje 1990 je 70,00 dinarjev, za delovne organizacije 140,00 dinarjev, za naro-

cnike v tujini 70 DEM letno.Tekoči račun ori SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri A banki Ljubljana: 
50100-620 00112-5049512 Tisk ČGP Večer, tozd Mariborski tisk Maribor. Po pristojnem mnenju je 
Vestnik oproščen plačila temeljnega davka od prometa proizvodov.

ALOJZU MESARIČU iz Ba- 
kovec, Mali Bakovci 87, za 
storjeno zelo humano dejanje 
iskrena hvala!

PRIZADETI

PODJETNIKI, OBRTNIKI. 
ZASEBNIKI, POZOR!

Izdelujem raznovrstne delo
vne obleke. Krojaštvo Štefan 
Kiss, Petišovci, Lendavska 40, 
Lendava, telefon: (069) 
36 050.

Trženjsko

oglaševanje

z Vestnikom

in v Vestniku!

_—__

TRAKTOR TORPEDO TD 55 Ax, 
pogon na 4 kolesa, in priključke pro
dam. ® (069) 70 208. LE-16340 
TRAKTOR IMT 577 DV, prednji po
gon, in televizor na daljinsko upra
vljanje, črno-beli, prodam. ® 82 827. 
IN-17834
VISOKOTLAČNO BALIRKO MAS- 
SEY FERGUSON ali LIFAM, novo, 
še nerabljeno, prodam. Vidonci 116. 
M-6176 
MOTOKULTIVATOR HONDA s 
frezo in svežo svinjsko mast prodam. 
Holl, Markovci 88. M-6194

nn ŽIVAL!

MALE PUJSKE PRODAM. Vanča 
vas 47. M-6139
TELICO, brejo šest mesecev, pro
dam. Ferko, Dolnji Slaveči 47, 
® 77 763. M-GK
KRAVO, staro tri leta, kontrola A, 
breja osem mesecev, prodam. Peča
rovci 70. M-6205
SVINJO, brejo tri mesece, prodam.
Žižki 77. M-6207
KRAVO, staro štiri leta, brejo šest 
mesecev, prodam. Gornja Bistrica 45. 
M-6I2I

CENJENE GOSTE OBVEŠČAMO, da poleg drugih 
strežemo z
RAZNOVRSTNIMI PICAMI

Za obisk se priporočajo!
Gostilna Jožice 
Dokležovje

KMETIJSKA 
MEHANIZACIJA

MALE PUJSKE prodam. Tropovci, 
Kolesarska 69. M-6228

PRODAM posesti
CISTERNO CREINA, 2200 1, pro- 
dam. Puževci 32. M-6107
TRAKTOR STEYR, tip 180, prodam.
Brezovica 53, p. Velika Polana, po 15. 
uri. M-6145

NOVO!
Lenarčani in okoličani! 
Odslej lahko kupite 
Vestnik tudi v prodajalni 
TOBAKA pri Lenartu.

Velika ponudba v malih 
oglasih.

PUHALNIK ZA SENO in dve ter
moakumulacijski peči, 2 in 3 KW, 
prodam. Štefan Časar, Markovci 10, 
p. Šalovci. M-6148
TRAKTOR IMT 539, 800 delovnih 
ur, prodam. Sudec, Veščica 19 a, Lju
tomer. IN-17824
TRAKTOR IMT 560, 800 delovnih 
ur, prodam. Pristava 6, Ljutomer, 
»82 190. IN-17838

GOSPODINJE! 
če vam zamrzovalna skrinja 
toč» vodo a* ledeni, pokličite

Gornp Slaveči 6. Kuzma 
(069)78-271

šem domu.

POSLOVNI PROSTOR v MURSKI 
SOBOTI prodam ali dam v najem. 
® 81 235. M-6164
NEDOGRAJENO HIŠO v Bučečov- 
cih, ob cesti Ljutomer— Radenci, pro
dam. Tišler, Ljutomer, Kolodvorska 
12. IN-17826
DVOINPOLSOBNO STANOVA
NJE v Murski Soboti prodam. ® 
23 429. M-6206
VINOGRAD V LENDAVSKIH GO
RICAH, 7 arov, prodam. Hotiza 43, 
» 36 308. M-6213

paZMO PRODAM

TRAJNOŽARNO PEC EMO 5 in 
električni štedilnik prodam. Zenkovci 
4. M-6201
BAS OJAČEVALEC ACOUSTIC 
120, ugodno prodam. ® (069) 77 102.
M-6209
DELE ZA HAT 125 PZ, strešno ope
ko in napravo za dognojevanje koru
ze (za trosilec vion) prodam. Daniel 
Vargazon, Cven 14, Ljutomer. 1N- 
17831
VIDEOREKORDER PANASONIC 
NVG 33, novejši (6.500,00 din) in 
stolp sony, digitalni (5.500,00) pro
dam. Murska Sobota, Zorana Velnar- 
ja 19. M-6157
BARVNI TELEVIZOR GORENJE, 
nov, ugodno prodam. ® 87 631. M- 
6172
TELEVIZOR KORTING, star osem 
let, prodam. Martjanci 1. M-6174 
ŠTEDILNIK CALOREX, nov, in hla
dilnik poceni prodam. ® 22 596. M- 
6178
BARVNI TELEVIZOR TV HSHER 
(ekran 52), letnik 1986, prodam. In
formacije po ® 74 690, od 7. do 18. 
ure. M-6I79
BARVNI TELEVIZOR GORENJE 
(orbiter), 56 cm, teletekst, daljinsko 
upravljanje, star 4 leta, prodam. 
®(069) 21 148. M-6181
ZAMRZOVALNO SKRINJO LTH, 
165 1, prodam. Korovci 14, p. Canko
va. M-6183

ZZGP POMURSKI TISK n. sol. o., 
EURECO, podjetje za proizvodnjo 
reklamnih blokov Murska Sobota, p. o., 
Murska Sobota, Lendavska 1
razpisuje
v skladu s sklepom delavskega sveta dela in naloge s posebni
mi pooblastili in odgovornostmi

KOORDINACIJA
KOMERCIALNE DEJAVNOSTI
Kandidati, ki se želijo prijaviti, morajo poleg splošnih pogojev iz
polnjevati še naslednje posebne pogoje:
— VIP VI. st. strokovne izobrazbe grafične ali ekonomske 

smeri,
— 4 leta delovnih izkušenj,
— vozniško dovoljenje kategorije B.
Mandat traja 4 leta. Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o iz
polnjevanju posebnih pogojev v 15 dneh po objavi razpisa na 
naslov: Splošno-kadrovska služba ZZGP Pomurski tisk, Murska 
Sobota, Lendavska 1.
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STNTSIZER ROLLAND 106 in 
CRUMAR prodam. Ogled možen 
vsako sredo in soboto zvečer: Morav
ske toplice- M-6186
BARVNI TELEVIZOR, pralni stroj, 
filmsko kamero in tonski projektor 
super S ter gradbeno parcelo, 95 arov, 
na Kukeču. prodam. @21 907. M- 
6188
trajnožarno PEČ MAGMA 7, 
novo. še zapakirano, prodani 20 od 
stoikov ceneje. Drago Mektš. Černe 
Savci. Travniška 13. M-6108 
TERMOAKOMULACUSKO PEČ, 
2-5 kW. prodam. Durič, Alija Kardo- 
ša 6, Murska Sobota. M-6112
TRDA DRVA (12 m5J, prodam. Krog, 
Murska 63. M 6112
TELEVIZOR KORTING, črno-beti, 
star dve leti, prodam. Pucko, Gančani 
SG0. ©71 3.30. M 6! 14
TELEVIZOR ZNAMKE GRUN- 
DING, čmo-beli. ugodno prodam. 
Dan kov er 12. M-6117 
ELEKTRONSKE BOBNE SIMONS 
SDS 8 s činelami zildiljan, prodam. 
Leon Žerdin, ©22 112. M-6124 
•ARVNI TELEVIZOR ISKRA, le 
mik 1985, prodam. © 22 580. M-6132 
MEŠALEC ZA BETON prodam. Ju
sa Kramarja 11. M-6133
SEDEŽNO GARNITURO prodam. 
©25 113. M 6135
TERMOAKOMULACUSKO PEČ 
prodam. Puconci 76. M-61-40 
REGAL, hladilnik-zamrzovalnik in 
kuhinjsko pohištvo prodam. Ilič. 
Murska Sobota. Lendavska 6. M- 
6141
PRIKOLICO ZA AVTO prodam. 
Jatama 7, p. Videm ob Ščavnici. M- 
6146
»ELE ZA ZASTAVO 101, 750 m 

rekord C ler gosje perje prodam.
Mmski Petrovci 23. M-6149
SENO prodam. 9 (069) 60 502. GN- 
16476
SVNTTSIZER KORG POLY 61, ki- 
tarski ojačevalec ČAJAVEC, 150 W, 
m harmoniko melodija, 80-basno, 
lagodno prodam. «21 826. M-6150 
KAVČ, posteljo za spalnico in štedil
nik na trda goriva prodam. Naselje 
Ljudske pravice 6. M-6189 
KUHINJSKO MIZO s štirimi stoli, 
glasbeni stolp, otroško posteljico in 
zastavo 750 prodam. Dušan Dundek, 
Minska -Sobota, Lendavska 25 a. M- 
6216
DVE ZIMSKI GUMI s platiščema in 
dve poletni za zastavo 101 prodam. 
Murska Sobota, Talanjijeva 5. M- 
621$
VIDEOREKORDER ELIN, nov, pro
dam.® 71 405. M-6219
MENJALNIK za OPEL 13 ASCO-
NA ali KADETT, 4 kolesa 
185 x 13 x 70, vlečno kljuko za 
OPEL REKORD TIPE in moped 
TOMOS s 4 prestavami prodam. 
«77 757. M-6220
BARVNI TV SPREJEMNIK Iskra 
Azm ugodno prodam. Vprašajte v ve- 
osmih urah 71 238. Sj

Zaposlitve
MLAJŠA GOSTINSKA UPOKO- 
JENKA sprejme honorarno delo, tudi 
v tujim, za dobo dveh let Naslov v 
upravi lista. M-6I30
•ASIST SE PRIDRUŽI ANSAM- 
•LL Telefon popoldne; (069) 70 126. 
IN-17827
KV KLJUČAVNIČARJA in PK DE
LAVCA zaposlim takoj. OD po dogo
voru. Telefon po 18. uri; (069) 81 900. 
IN-17839
KV VOZNIK (C in E) z izkušnjami 
išče zaposlitve. Naslov v upravi lista. 
IN-17840

POKLICNI ŠOFER išče zaposlitev 
kot varilec-ključavničar. ©87 158. 
IN-17835
TRGOVSKE POTNIKE za prodajo 
preverjenih izdelkov za območje Slo
venije iščemo. Pogoj: telefon, avto
mobil. Agencija Marketing; (042) 839 
147. M-6166
VARSTVO ZA OTROKA stara 3 in 5 
let, 3 ure dnevno, v Murski Soboti 
(13— 16), nujno iščem. Tanacek, Len
davska 45 a. M-62O0
TEKSTILNI TEHNIK išče zaposlitev 
ali sprejme delo na domu. Naslov v 
upravi lista. M-6191
VARSTVO ZA 2,5-Ietno deklico išče
mo. Damo stanovanje in hrano. Adri- 
janci 52. M-6217

sobe
PAR BREZ OTROK išče sobo v 
Murski Soboti. * 76-048. M-6125 
DRUŽINA IŠČE STANOVANJE v 
Ljubljani, s pogodbo za dve leti. 
© na upravi lista. M-6199

Razno
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost pogodbe D- 
48997-1 o vezavi vloge, hranilna knji
žica 15920-2, izdana pri H KS Panon- 
ka Murska Sobota. Leopold Braneč, 
Dokležovje 22, p. Beltinci. M-6104 
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala za 
8. razred OŠ CrenšovcL izdano leta 
1985/86. Peter Kuzma, Crenšovci 5 d. 
M -6106
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost pogodbe D 
46220-0 o vezavi vloge, hranilna knji
žica ŠL 3869-5, izdana pri H KS Pa- 
nonka Murska Sobota. Franc Donša, 
Bakovci, Ob Muri 10. M-6119 
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost zaključnega 
spričevala, izdanega leta 1980 na DU 
v Murski Soboti, srednja gradbena 
smer, ŠL 21877. Štefan Hajdinjak, 
Serdica 100, p. Rogašovci. M-6122 
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost hranilne knji
žice ŠL 30942-7, izdane pri H KS Pa- 
nonka Murska Sobota. Silvester 
Gomboc, Križevci 137 a, v Prekmur
ju. M-6144
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost spričevala L 
in H. letnika Poklicne gradbene šole 
v Murski Soboti. Franc Časar, Lenda
va, Kidričeva 9. M-6169
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost hranilne knji
žice št 724302, izdane pri KZ Lenda
va TZO Crenšovci. Venčeslav Kova- 
čič, Odranci, Panonska 31. M-6170 
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost MATURI
TETNEGA SPRIČEVALA, izdanega 
na CPŠ v Murski Soboti, zidarsko 
smer, v šolskem letu 1966/67. Karel 
Luthar, Križevci v Prekmurju 19. M- 
6175
PREKLIC!
Preklicujem veljavnost hranilne knji
žice ŠL 20171-5, izdane pri H KS Pa- 
nonka Murska Sobota. Jože Foijan, 
Melinci 74, p. Beltinci. M-6184 
DOLGODLAKO, majhno, sterilizira
no psičko, staro eno leto, podarimo 
dobri družini. « (069) 24-753. M-MC 
Od 11. januarja pogrešamo psa, lov
skega terierja. Vse informacije sporo- 
čite po telefonu: 25-455. M-6193

Tam, kjer si ti. ni sonca, ne luči, 
le tvoj nasmeh še v srcih nam 
živi in nihče ne ve, kako zelo, 
zelo boli, ko zavemo se, da 
več te ni.

V SPOMIN

Naši ljubljeni ženi, mami, babici, stari babici in sestri

Žiti Kerčmar
iz Peskovec

24. januarja je minilo pet žalostnih let, odkar te ni več med na
mi. Naš dom je prazen, bolečina neizmerna, a v mislih si ved

no z nami. Hvala vsem, ki se je še spominjate.

V žalosti VSI TVOJI

V SPOMIN

18. januarja je minilo šest 
let, odkar nas je zapustil 

naš mož, oče in stari oče

Jožef Ošlaj
iz Filovec

Hvala vsem, ki ste ga ohranili v lepem spominu!

Žalujoči: vsi njegovi

Kupim
GRADBENO PARCELO V MUR
SKI SOBOTI kupim. Ponudbe na 
upravo lista pod ZDOMEC. M-62I5

ŠOFERJI POZOR!
ODKUPUJEMO RABLJENE GU
ME vseh vrst. Prodajamo protektira- 
ne, oziroma obnovljene gume po po
lovični ceni. Vulkanizerstvo, Jani Pu
han, Ljutomer, Jeruzalemska 11, 
©(069) 81-798. IM-17829

Samo odmikaš se, 
samo tih postajaš, 
samo sam postajaš, 
sam in neviden.
O. saj ni smrti, ni smrti! 
Samo padaš, samo padaš, 
padaš, padaš 
k prepad neskončne modrine.

(Srečko Kosovel)

ZAHVALA

V 66. letu starosti nas je po dolgotrajni in težki bolezni 
zapustil naš dragi mož, oče, brat in zet

Geza Kercsmar
iz Murske Sobote

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem, nekdanjih sodelavcem in znancem ter čla
nom čebelarske družine, ki so se od daleč in blizu prišli 
poslovit, nam ustno ali pisno izrekli sožalje, darovali 
vence in cvetje ter ga v tako velikem številu pospremili 

na njegovi zadnji poti.
Posebna hvala za pogrebni obred vsem govornikom, 
upokojenskemu pevskemu zboru, godbi na pihala ter 
vsem, ki so nama v najtežjih trenutkih stali ob strani.

Vsem še enkrat — iskrena hvala!
Žalujoči: vsi njegovi

Zaman je bil tvoj boj, 
zaman vsi dnevi hudega trpljenja, 
bolezen je bila močnejša od življenja.

ZMVfitlh

N 88. letu starosti nas je zapu
stil naš dragi oče, tast, stari oče 

in dedi

Štefan Divjak
iz M. Sobote

Trstenjakova 42

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so sočustvo
vali z nami, nam ustno ali pisno izrekli sožalje, darovali 
za vence, cvetje in sv. maše ter ga v tako velikem številu 

pospremili na njegovi zadnji poti.
Prisrčna hvala med. osebju kirurškega oddelka bolniš
nice v Rakičanu za vso skrb med zdravljenjem, dr. Fel- 
karju za izredno pomoč, g. župniku in pevcem za po
grebni obred ter govorniku KS Partizan, tov. Farkašu.

Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi

Že leto dni te zemlja krije, 
v gomili tihi mirno spiš, 
srce ljubeče več ne bije 
in ti se več ne prebudiš.
Ne morem iz zemlje kot dobra semena, 
da znova bi segli v tople dlani.
Ne morem! Med nami je krsta lesena, 
in grob je med nami. .. tišina prsti, 
le sveča ljubezni visoko gori.

V SPOMIN

Dragemu možu, očetu, dedku in pradedku

Karolu Balajcu
iz M. Sobote

19. januarja mineva leto dni, odkar smo se za vedno poslovili, 
vendar spomin nate živi in bo živel do konca naših dni.

Žalujoči: vsi, ki smo te imeli radi

V SPOMIN

25. januarja mineva 10 let, odkar 
nas je zapustil naš dobri mož, oče, 

dedek in brat

Vse delo tvojih rok 
naj ti poplača Bog.

Štefan Sraka
iz Lipovec

Hvala vsem, ki se ga še spominjate!

Hvaležna žena Marija, sinovi in hčere z družinami, posebno še 
vnuki in vnukinje

ZAHVALA

V 79. letu starosti nas je zapustila naša oma

Dragica Suhadolnik
Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prija
teljem in znancem, ki so jo v tako velikem številu 
pospremili na zadnji poti ter darovali cvetje in 

vence.
Hvala g. kaplanu in cerkvenim pevcem za pogreb
ni obred, predstavniku KS za poslovilne besede, 
pevskemu zboru Štefan Kovač pa za odpete žalo- 

stinke.
Posebna hvala g. Kerčmarjevi, ki nam je v najtež
jih trenutkih tako nesebično priskočila na pomoč.

Januar 1990

VSI NJENI

Zaman je bil tvoj boj.
zaman vsi dnevi hudega trpljenja, 
bolezen je bila močnejša od 
življenja.

ZAHVALA

V 58. letu starosti nas je za vedno 
zapustil naš dragi

Jože Zrinski
iz M. Sobote

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste ga obiskovali med njego
vo boleznijo in ga pospremili na njegovi zadnji poti.

Najlepša hvala g. župniku, pevcem za odpete pesmi ter govor
nikom za ganljive poslovilne besede.

Hvala tudi prijateljem iz TVD Partizan Veržej.

Žalujoči: mama, hčerka Tatjana z družino, sin Peter z ženo, bra
ta Vinko in Štefan ter sestra Marija z družinami in drago sorod

stvo

Srce je dalo vse, kar je imelo, 
nobene bilke zase ni poželo. 
Odšel si sam na pot neznano 
in niti zbogom nisi rekel.

ZAHVALA
Tiho in tragično nas je v 79. letu 
starosti, brez slovesa, zapustil 
predragi oče, stari oče, brat, stric 

in sosed

Štefan Luthar
roj. 2. 7. 1911 

v Sebeborcih 29

Z bolečino v srcu se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem, ki so dobrega očeta v tako velikem šte
vilu pospremili ..a njegovi zadnji poti, darovali vence in cvetje, 

nam pa izrekli sožalje.

Posebna hvala g. duhovniku Balažiču ter pevcem, gasilskemu 
društvu in govornici Majdi Andrejek. Posebna zahvala sestri
čni Šariki in njenemu možu Kalmanu ter sosedoma Novako

vim in Farteljevim.

Žalujoči: hčerka Irena, vnuki Deži, Darja, Dušanka in Danije
la, sestra Etelka in nečak Emil iz Francije

ZAHVALA
9. januarja 1990, smo na pokopa
lišču v Gančanih pokopali našo 

najdražjo mamo

w

Marijo Žižek
roj. Sraka

28. II. 1931

Njen pogreb je bil kljub hladnemu vremenu lep in dostojan
stven, kakršna je bila, čeprav skromna, vedno tudi sama.

Zato naj velja iskrena zahvala vsem, ki ste k temu pripomogli: 
g. duhovniku, pevcem, govorniku, vsem, ki ste se potrudili in 
prišli od daleč, darovalcem v dobre namene, za vence in cvetje, 
vsem, ki ste nam izrazili sožalje, predvsem pa vsem, ki ste mi
slili in še mislite na njo. Ona, ki je znala biti srečna že ob tako 
drobnih malenkostih, bi bila ob tolikšni pozornosti ganjena.

Sedaj ji ni več hudo, pa vendar. .. praznine, ki je nastala za 
njo, ne bomo mogli zapolniti. Kljub temu, pa naša črnina ne 
sme predstavljati znamenje žalovanja, marveč globokega spo

štovanja, hvaležnosti in vedno živega spomina na njo.

Njeni najbližji: mož Evgen, ter hčerki Marija in Olga z druži
nama
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V SLOVO

Silvu Hozjanu
Ko mrak leže na zemljo, zvonovi večerni tiho 

zapojo.
Melodije nežne tvoje več uho ne sliši, 
solze naše ne morejo iz spanja te večnega zbuditi. 
Mirno spiš zdaj tam, kjer ni več trpljenja, 
ne večnega hitenja.
Živel ti več ne boš med nami, g spomin nate bo 

vedno z nami!
Sestrična Milica

Povej nam mož in oče dragi, 
zakaj odšel si v grob prerani.
K počitku leglo je teto, 
a delo in trpljenje pozabljeno ne bo.

V SPOMIN
21. januarja je minilo šest žalost
nih let, odkar si nas mnogo prera
no zapustil, dragi mož, oče in de

dek

Jože Kolenko
iz Gomilice

Hvala vsem, ki se ga še vedno spominjate, obiskujete njegov 
grob, prinašate cvetje in prižigate sveče.

Žalujoči: Vsi, ki smo ga imeli radi

Nisi se izgubil kot zven v tihoto, 
nisi odšel v nič in v pozabo ...

V SPOMIN

Štefanu Knausu
šoferju 

iz Markovec

11- januarja je minilo 13 let, odkar si tragično pre
minil. V mislih še živiš z nami.

VSI TVOJI

Pomlad se na zemljo vrne, H 
petje slavcev se zbudi, । ■
v cvetje zemlja se zagrne. ! t 
zame pa pomladi ni. ■

(S. Jenko) I

ZAHVALA
V 90. letu starosti nas je po krajši I J 
bolezni, za vedno zapustila naša . 1 
draga mama, prababica in sestra

Julijana Dervarič
iz Sebeborec

Do ren° Se ^hvaljujemo vsem sosedom in sorodnikom za vso 
Prisil V naJ!e^i'h trenutkih ter vsem, ki so se od blizu in daleč 
p s 1 Poslovit od pokojnice, ji poklonili vence in cvetje, soču

stvovali z nami in nam izrekli sožalje.
Prisrčna hvala g. duhovniku Balažiču za lepe poslovilne bese- 

>n pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke ter pred
stavnici KS Martjanci za občutene besede slovesa.

Vsem še enkrat — najlepša hvala!
Sebeborci, 9. januarja 1990

Žalujoči: sin Vladimir z ženo Jolanko, vnuka Drago in Dezider 
'Cr vnukinji Erika in Jolanka z družinami ter drugo sorodstvo

j

Zaman je bil tvoj boj.
zaman vsi dnevi hudega trpljenja, 
bolezen je bila močnejša od 
življenja.

ZAHVALA
Brez slovesa nas je v 74. letu staro
sti zapustila naša dobra žena, ma
ma, stara mama, prababica in se

stra

Emilija Kerčmar
Qb , roj. Županek-Breskoč iz Peskovec 37
sosed° eČ' '^?u^'.se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
kih st^ PrOatehem >n znancem, ki so nam ob težkih trenut- 
Ce j a 1 0? strani, ustno ali pisno izrekli sožalje, darovali ven- 

cvetje ter jo v tako velikem številu pospremili na njeni
Posebe' zadnji poti.delka h ®e.zahvaljujemo zdravstvenemu osebju internega od- 

folntšnice v Rakičanu, ki so ji pomagali v zadnjih dneh
Hv. । življenja.obred 3 8 duhovniku Aleksandru Balažiču za lep pogrebni 

’ Pevcem iz Lucove za odpete žalostinke in domačim ga
silcem.

Vsem še enkrat — iskrena hvala!
Žaluin’-. Leskovci, Dornbirn, 4. januarja 1990
Mart' C': m°ž ^,e^an’ sin z ženo Jolanko, sin Ernest z ženo 

'no, vnukinji Olga in Sonja z družinama ter vnukinja San-
^2?--------------dra in sestra Marija z domačimi

ZAHVALA
V 79. letu starosti nas je za vedno zapustila naša draga 

žena, mama, tašča, stara mama in prababica 

Irma Luthar
roj. Cor 

iz M. Sobote
Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, so
sedom in znancem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji 
poti, ji darovali vence in cvetje ali v druge namene, nam 

pa izrekli sožalje.
Hvala osebju pljučnega oddelka v Rakičanu.

Hvala g. duhovniku Novaku za pogrebni obred, pev
cem za odpete žalostinke in kolektivu ozda Mura — 

Moška oblačila.
M. Sobota, 8. januarja 1990

Žalujoči: VSI NJENI

ZAHVALA
V 84. letu starosti nas je za vedno zapustil dragi 

mož, oče, stari oče in pradedek

Jože Fridrich
iz Beltinec

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, druži
ni Šernek, sosedom, prijateljem, botrini za daro
vane vence in cvetje ter izrečeno sožalje in vsem, 
ki ste darovali za sv. maše. Hvala g. župniku za 
lep pogrebni obred in pevcem za odpete žalostin
ke. Hvala dr. Carju za lajšanje bolečin med njego

vo težko boleznijo.

Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: VSI NJEGOVI

Že dve leti v grobu spiš, 
a v naših srcih še živiš. 
Ne mine ura, dan. ne noč. 
povsod v mislih si navzoč.

V SPOMIN

19. januarja minevata dve leti, od
kar nas je mnogo prezgodaj zapu
stil naš ljubi mož, oče in stari oče

Geza Berglez
iz Šalamenec

Težko je doumeti resnico, daje tvoje življenje za vedno ugasni
lo. Hvala vsem, ki se z lepo mislijo ustavite pri njegovem gro

bu.

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi

Četudi v grobu zdaj počivaš, 
med nami živ si, kot si bil; 
saj vso ljubezen in dobroto 
si za nas izlil.

(Narodna)

V SPOMIN

16. januarja je minilo pet žalostnih 
let, odkar nas je zapustil naš dragi 

mož in oče

Viljem Rogač
iz Ižakovec 187

Spomin nate bo živel v naših srcih do konca naših dni. Hvala 
vsem, ki se ga spominjate s cvetjem in prižgano svečo.

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi

Cvetje na grobu naj ti pove, 
da med nami si še...

V SPOMIN

24. januarja mineva žalostno 
leto, odkar nas je zapustil dra

gi mož, oče in stari oče

Ludvik Špilak-Alojz
iz Otovec

Za teboj je ostala praznina in v naših srcih neizmerna 
bolečina.

Globoko žalujoči vsi tvoji domači

Tam, kjer si ti, ni sonca, 
ne luči, le tvoj nasmeh še 
v srcih nam živi in nihče ne ve, 
kako zelo, zelo boli, ko zavemo se, 
da več te ni.

V SPOMIN
15. januarja mineva eno leto žalo
sti in bolečine, odkar nas je zapu
stil naš dragi mož, oče, stari oče in 

tast

Karel Celec
od Jurija 3

Ko smo najmanj pričakovali, te je huda bolezen iztrgala iz na
šega življenja. Naš dom je ostal prazen, a poln lepih spominov.

Nikoli te ne bomo pozabili. Hvala ti za vse.

Večno žalujoči: žena Ida, hčerki Vera in Slavica ter sin Štefan z 
družinami

Kako je dom naš tih in prazen, 
odkar več v njem te dragi očka ni. 
Odšel si k večnemu počitku, 
zaprl za vedno trudne si oči.

ZAHVALA

25. decembra nas je v 86. letu sta
rosti za vedno zapustil naš dragi 

oče, stari oče in pradedek

Jože Prša
iz Dolnje Bistrice 91

Z bolečino v srcu se zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim 
sosedom, prijateljem in znancem, ki so dragega očeta v tako 
velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti, darovali ven

ce in cvetje ter za sv. maše, nam pa izrekli sožalje.
Prisrčna hvala g. kaplanu za lep pogrebni obred, pevcem za 
odpete žalostinke in govorniku Romanu za ganljive poslovilne 

besede ob odprtem grobu.

Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: hčerka Terezija, sinova Jože in Martin z družinama ter 
drugo sorodstvo

Bolečina, da se skriti, 
pa tudi solze ni težko zatajiti, 
le drage mame nam nihče 
ne more več vrniti.

ZAHVALA
V 85. letu starosti nas je 8. ja
nuarja 1990 zapustila naša dra
ga mama, stara mama, praba

bica in praprababica

Ana Kohek
roj. Matjašec 
iz Črenšovec

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sose
dom, posebej še družini Rous, sorodnikom, prijateljem 
in znancem, ki so jo pospremili na njeni zadnji poti, ji 

darovali cvetje in vence, nam pa izrekli sožalje.
Prisrčna hvala g. kaplanu za pogrebni obred, pevcem za 
odpete žalostinke, Društvu upokojencev Bistrica in go
vorniku Utroši za poslovilne besede ob odprtem grobu.

Posebna hvala kolektivu SGP Stavbenik Prevalje.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

ŽALUJOČI: VSI NJENI

Ne bo besed več tvojih, 
ne bo več stiska tvojih rok, 
le v naših srcih bo ostal spomin 
in bridka žalost, 
kar tebe več med nami ni.

ZAHVALA
Tiho in brez slovesa nas je v 
65. letu starosti zapustil dobri 
mož, oče, dedek, sorodnik in 

sosed

Karel Bedič
ključavničarski mojster 

iz Murske Sobote
Z bolečino v srcu se zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem, znancem, obrtnikom ter poslov
nim partnerjem, ki so dobrega moža in očeta v tako ve
likem številu pospremili na njegovi zadnji poti, darovali 
vence in cvetje ter za sv. maše, nam pa izrekli sožalje.

Posebna hvala g. duhovniku za lep pogrebni obred, 
pevcem za odpete žalostinke, govornici KS Eriki Hertl 
za ganljive besede slovesa ter godbi za odigrane žalo

stinke.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

M. Sobota, 4. 1. 1990
Žalujoči: vsi, ki smo te imeli radi
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v besedi in sliki

MNOGOSREDIŠČNI RAZVOJ 
IN POMURJE

Tožba s 
podrtije 
realnega 

socializma
Ponovno je bila izrečena na pe

tkovem razgovoru pomurskih vodi
teljev. oblastnikov in politikov z re
publiškim ministrom za družbeno 
načrtovanje. Milivojem Samarjem 
in predsednikom vladne komisije 
za skladnejši razvoj. Francem Raz
devškom. Zadeva magistralno ce
sto Lendava—Maribor ali — kot 
so rekli — podrtijo realnega socia
lizma oz. posledico dominacije cen
tra nad provinco, kar je hkrati 
skrajna razvojna cokla za ta del 
slovenskega severovzhoda.

Razgovor je pripravila Medob
činska gospodarska zbornica v 
Murski Soboti z dvema izhodišče
ma: uveljavljanje olajšav iz naslo
va politike skladnejšega regional
nega razvoja v SR Sloveniji v letu 
1990 in razprava o konceptih za 
spremembe na tem področju, ki jih 
predlaga slovenska vlada in Gospo
darska zbornica Slovenije. Kaže 
namreč, da naj bi tudi na tej raz
vojni točki začele delovati tržne za
konitosti in konkurenca. Sicer pa 
so podrobnosti dovolj razvidne iz 
študije ljubljanskega Inštituta za 
ekonomska raziskovanja s prilože
nimi Možnimi oblikami razvijanja 
novega sistema pospeševanja mno- 
gosrediščnega razvoja republike.

Izmenjava mnenj je bila potem
takem priložnost za nadgradnjo s 
konkretnimi predlogi. Ob zaskr
bljenosti nad prometno odrezanost
jo Pomurja od Slovenije so se raz
pravljavci spraševali, kako končati 
velik naložbeni zalogaj v Morav
skih toplicah — grandjo novega 
hotela. Zanimalo jih je tudi, kak
šna usoda čaka določene razvojne 
projekte v posameznih podjetjih. 
Republikanci niso ničesar oblju
bljali, marveč samo opozorili na 
spremenjene pogoje in merila za 
pridobivanje sredstev za te in druge 
namene. Tako bo treba pri posame
zni naložbi zagotoviti 60 odstotkov 
lastnih in združenih sredstev, 20 
odstotkov iz razvojnega dinarja — 
če bodo za to viri! — in prav toliko 
bančnih posojil. Pri tem pa se bodo 
morali pomurski gospodarstveniki, 
oblastniki in politiki čimprej otresti 
občinskega zaplotništva, ki se ga je 
dalo prepoznati tudi na tokratnem 
razgovoru.

Branko Žunec

NADZIDAVE BLOKOV — V Mur
ski Soboti so zadnje čase obnovili ne
kaj stanovanjskih blokov. Tako so de
lavci Splošnega gradbenega podjetja 
Pomurje nadzidali blok v Gregorčičevi 
ulici in tako pridobili štiri nova stano
vanja s skupno površino okrog 180 
kvadratnih metrov. Hkrati so uredili 
streho in toplotno izolacijo. Vrednost 
teh del je čez 384 tisoč dinarjev. Po
dobna dela so opravili v Lendavski uli
ci delavci beltinske Graditelj—Komu
ne. Po pogodbi s soboško stanovanjsko 
skupnostjo so se lotili nadzidave in pri
dobili štiri nova stanovanja z več kol 
151 kvadratnimi metri površin. Predra
čunska vrednost teh dei, v kar je zajeta 
tudi postavitev strehe, je bila blizu 160 
tisoč dinarjev. Besedilo M. Jerše, foto 
N. Juhnov.

VIKA POTOČNIK V NE
DELJSKI KUHINJI RADIA 
SOBOTA — Že dolgo je sino
nim za podjetno in ofenzivno 
žensko v politiki; zlasti v Beo
gradu jim je v zveznem parla
mentu ničkolikokrat zamešala 
štrene. Tokrat hočemo našo zna
menito rojakinjo od Male Nede
lje oz. iz Bučkovec, ki jo je revi
ja Jana razglasila za Slovenko 
leta 1989, spoznati predvsem 
kot žensko z vsemi slabostmi in 
vrlinami. Radijskim poslušal
cem bo na voljo v Nedeljski ku
hinji 28. januarja dopoldne po 
telefonih 21-232 in 21-579.

B. Ž.)

DO DOSTOJNE POKOJNINE
Januarske pokojnine skoraj za 3,7-krat višje od decembrskih. Pokojnine bodo 
izplačane do 31. januarja. Odslej povečevanje vnaprej, poračuni bodo le izjemo
ma. Najnižja pokojnina za polno delovno dobo 2.146,49 dinarja, kmečka staro
stna pokojnina 1.073 dinarjev.

V Skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja Slove
nije si prizadevajo za izboljšanje 
gmotnega položaja upokojencev, 
zato se sklenili, da se rast pokoj
nin uskladi z rastjo osebnih do
hodkov. V letu 1989 so pokojni
ne zaostajale za rastjo osebnih 
dohodkov, zato so se pokojnine 
s 1. januarjem povečale za 220 
odstotkov. Poleg decembrskega 
poračuna so del poračuna za lan
sko leto v višini 15 odstotkov 
prejeli upokojenci že sredi janu
arja, zato je za izračun januarske 
pokojnine potrebno upoštevati 
tudi tega. Upokojenci, ki si želijo 
sami izračunati januarsko pokoj
nino, morajo tako decembrsko 
pokojnino (osnovo brez poraču
na) najprej povečati za 15 odsto
tkov in nato še za 220 odstotkov 
ali enostavneje: decembrsko po
kojnino pomnožijo s 3,68 in do
bili bodo januarsko. V skupnosti 
pokojninskega in invalidskega 
zavarovanja pa so tudi povedali, 
da to še ni dokončna uskladitev, 
saj bo rast osebnih dohodkov za 
lani znana šele čez nekaj časa in 
je tako pričakovati še približno 
5-odstotno uskladitev.

Ker gre v januarju za precejš

JANEZ DRNOVŠEK V MARIBORU

Znanje mora dobiti več veljave. V Jugoslaviji so se začeli procesi demokratizaci
je. Postajamo pluralistična družba.

Predsednik predsedstva SFRJ 
dr. Janez Drnovšek je bil v sklo
pu obiska v Sloveniji tudi v Ma
riboru. Po ogledu prizorišča tek
me za zlato lisico na Pohorju je v 
petek obiskal tudi Univerzitetno 
knjižnico v Mariboru, ki je naj
sodobnejša v Sloveniji in Jugo
slaviji in med sodobnejšimi v Ev
ropi. Pohvalil je pobude knjižni
ce, ki je nosilka povezovanja uni
verzitetnih in narodnih knjižnic 
v Jugoslaviji in poudaril, da mo
ra znanje dobiti več veljave, to 
pa je pomebno predvsem za oko
lja, kjer ima gospodarstvo velike 
težave. Po ogledu te mariborske 
pridobitve se je srečal s kolekti
vom Radia Maribor, tam pa je 
bila tudi kratka tiskovna konfe
renca. Janez Drnovšek je odgo
varjal na številna vprašanja, v 
glavnem o sedanjem trenutku v 
Jugoslaviji. Ocenil je, da se tudi 
v jugoslovanskem prostoru zače
njajo procesi demokratizacije in 
pluralizma, da je gospodarski 

Socialnemu delu drugo 
vsebino

Sedanja zaščitniška socialna politika bi se morala spremeniti v 
politiko preoblikovanja in celostno razvojno politiko, predlaga repu
bliški komite za zdravstvo in socialno varstvo in s tem spreminja vse
bino dela na centrih za socialno delo. Od sedanjih predvsem social- 
no-skrbstvenih nalog in obravnavanja posameznika naj bi bili sprem
ljevalci celotnega socialnega dogajanja v občini, socialni delavci pa bi 
morali težišče svojega dela prenesti tja, kjer ljudje žive in delajo.

Če bo prišlo do drugačnega dela v centrih, bo prišlo do nekaterih 
poenostavitev. Zamišljeno je, da bi osemnajst različnih pomoči, ki jih 
sedaj lahko dobi družina, združili v enotno socialno pomoč družini.

Na predlagane spremembe in druge, ki so povezane s preobliko
vanjem interesnih skupnosti, se dobro pripravljajo v ljutomerskem 
centru za socialno delo. Zastavili so si široko strokovno delo: analizi
ranje in spremljanje socialnih pojavov, preventivno delo in osebna 
pomoč ljudem v stiski. Usklajevali bi tudi posamezna področja social
nega dela j' raznih inštitucijah. Za te razvojne cilje pa bi potrebovali 
sodobno računalniško opremo za avtomatsko obdelavo podatkov ter 
primernejše prostore.

mh

Sindikalna solidarnostna 
pomoč delavcem Sobote

Iz sredstev sindikalne članarine v soboški občini je bilo zbranih 
10.500 dinarjev solidarnostne pomoči za 48 delavcev podjetja Sobo
ta. ki so zaradi stečaja ostali brez zaposlitve. S tem so v občinskem 
svetu Zveze sindikatov v Murski Soboti ugodili prošnjam vseh delav
cev omenjenega podjetja in jim dodelili enkratno solidarnostno sin
dikalno pomoč. Vseh 48 delavcev so razdelili v tri kategorije, in sicer 
po 300, 200 in ISO dinarjev. Na ta način soboški sindikat delavcev 
Sobote ni pustil na cedilu.

M. J.

nje povečanje pokojnin, je sprva 
kazalo, da zaradi pomanjkanja 
sredstev le-teh ne bo možno iz
plačati v enkratnem znesku, ven
dar je bil priliv sredstev v skup
nosti pokojninskega in invalid
skega zavarovanja v januarju 
proti pričakovanju dober in zdaj 
manjka le še okrog 8 odstotkov 
potrebnih sredstev za pokojnine. 
Manjkajoči del bo zagotovil re
publiški izvršni svet iz proračun
skih sredstev in tako bo okrog 
360 tisoč slovenskih upokojen
cev dobilo celotno pokojnino do 
31. januatja.

Za razliko od dosedanje prak
se, ko so upokojenci dobivali po
račune za nazaj, bodo odslej po
kojnine povečevali vnaprej, ven
dar v skupnosti pravijo, da se po
računom povsem ne bo dalo izo
gniti. Bodo pa ti poračuni največ 
za dva meseca in ne za celo leto, 
kot do zdaj. Čeprav je bila osno
va pokojnine v lanskem letu raz
meroma nizka, pa to ne velja za 
mesečna izplačila, saj so lani 
opravili kar deset poračunov, po 
podatkih Skupnosti pokojnin
skega in invalidskega zavarova
nja Slovenije pa je nekvalificira
na upokojena delavka s polno 

program Markovičeve vlade do
ber in daje dobre rezultate in da 
se bomo tudi na področju var
stva človekovih pravic približali 

Dr. Juez Drnovšek na ogledu Univerzitetne knjižnice Maribor. Direktor te knjiž
nice, dr. Bernard Rajh, se je predsedniku lahko pohvalil s številnimi dosežki te po
membne ustanove.

Javna podjetja povezana 
s politiko

Počasi se trgajo vezi med politiko in gospodarstvom, njihovo pokanje je 
boleče, čeprav radi vzroke boli prestavljamo na drugi konec. Ob tem ko gospo
darstvo hoče iti po svoji poti in ravnati po svoji glavi, kar mu del politične sce
ne javno dovoljuje, pa vendar na drugi strani ta ista vrhnja garnitura tke nove 
vezi, ki bi politiki še naprej dajale moč. O čem je beseda? Občinske vlade pri
pravljajo odloke o ustanavljanju javnih podjetij za komunalno in stanovanjsko 
gospodarstvo, kar naj bi skupščinski delegati potrdili in postali »vrhnji« upra
vljale! in odgovorni za morebitne slabe poslovne rezultate — in nasploh za to 
dejavnost. Stvari se res lahko razumejo in pojasnjujejo tako ali drugače, lahko 
pa na primer tudi tako: ustanavljanje javnih podjetij ne pomeni nič drugega kot 
nadaljevanje moči politike nad nečim, kar bi lahko poslovalo po tistem zna
nem: tržno gospodarstvo, vprašanje kapitala in ekonomskih zakonitostih.

Politika se ne da in je močna, če ima pod seboj posamezne dejavnosti, ki so 
pomembne za življenje. Delegatom pa je le treba povedati, da bodo odgovorni 
za nekaj, kar bi lahko delovalo po opevanih ekonomskih zakonitostih.

mh

0 modi, oblikovanju in nagradah

pokojninsko dobo v decembru 
skupaj s poračunom prejela pov
prečno 2,800 dinarjev, profesor 
5.600 dinarjev in zdravnik 9.800 
dinarjev.

V januarju bo najnižja pokoj
nina za polno delovno dobo zna
šala 2.146,49 dinarjev, najvišja 
pa 10.684,60 dinarjev, medtem 
ko bo limitirana pokojnina (za 
borce) lahko znašala največ 
13.250 dinarjev. Pokojnina za 
moške s 15 leti delovne dobe bo 
znašala 883,80 dinarja, za ženske 
nekaj čez 1000 dinarjev, ocenju
jejo pa, da bo povprečna staro
stna pokojnina v januarju dose
gla okrog 2.900 dinarjev. S 1. ja
nuarjem pa so se povečale tudi 
kmečke starostne pokojnine in 
kmečki upokojenci bodo konec 
.meseca dobili 1.073 dinarjev.

S Skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja Slove
nije so tudi sporočili, da bodo le
to 1989 končali uspešno in bodo 
tako edini med tovrstnimi repu
bliškimi skupnostmi v državi, ki 
ne bodo imeli izgube.

Ludvik Kovač

evropskim normam. Po tej kon
ferenci je odpl tudi 27. zlato lisi
co.

D. L.

Na sejmu NI od a 90 v Ljubljani' 
je tovarna oblačil in perila Mura 
spet slavila. Za moško kolekcijo 
pomlad—poletje je modna obliko
valka Ika Fuis in z njo Oblačila 
prejela ljubljanskega zmaja ter 
zlato Jano za moško modo, Žen
ska oblačila pa diplomo za kolek
cijo ženskih modelov za toplejše 
dni. Čeprav kljub nekajletnim do
kazovanjem o neprimernosti janu
arskega termina za modni sejem 
na Gospodarskem razstavišču ta 
tam v teh zimskih dneh še vedno 
je, smo prisluhnili mnenju, ki ga 
ima priznana oblikovalka tako o 
modnih sejmih kot nagradah na 
njih. Izrekla ga je. na delovnem 
mestu v Murski Soboti, saj na
grad zaradi zadržanosti ni osebno 
prejela v Ljubljani.

IKA FUIS: Naša sejma — dva največ
ja modna sta » Beogradu in Ljubljani 
— imata zgrešen naslov: Moda v svetu 
in Moda, kajti nagrade na njih niso le
za modnost, ampak tudi za povsem 
druge stvari, kar pa je stvar žirije (reži
je).

»Kreator številka 1 je zame ma
terial, na drugem mestu pa smo 
kreatorji, ki lahko iz dobrih mate
rialov delamo ustrezne modele; 
kajti dobri modeli zahtevajo prav 
take tkanine,« je zatrdila prvaki
nja moške mode pri nas. Čestitk 
ob nagradi je bila vesela, kritična 
pa v pripombi, da so nagrade tako 
razvrednotene, da bi bilo morda 
najbolje, da jih sploh ne hi delili.

Letošnjega zmaja je prejela za 
kolekcijo moške mode pomlad 
poletje iz viskoze in drugih narav
nih materialov, ki lahko padajo.

Tako so za poslovne stike in izku

piček prodaj pomembno trofejo 
dodali vrsti tistih, ki krasijo vzor
čno sobo Oblačil. V Ženskih obla
čilih pa je ljubljanskega zmaja la
ni dobila Zdenka Ščančar, ob sre
brnih košutah z beograjskega sej
ma zadnjih dveh let, ki tudi potrju
jejo, kako pomembne so v števil
nem delovnem kolektivu konfek- 
cionarjev modne oblikovalke. Nji
hov delavnik je v teh dneh, ko za
čenjajo pripravljati kolekcijo za 
naslednjo jesen in zimo, celodne-

M uri na moška kolekcija za 
pomlad in poletje 90 temelji na 
modro oblikovanih materialih, 
predvsem viskozi, barve pa so: 
gorčična, terakota in črna. Pri 
ženski kolekciji prevladujejo me
šanice iz svile, lanu in viskoze, 
poleg naštetih barv pa tudi pa
steli.

ven in tako evropski ne le zaradi 
spogledovanja z zahodnimi vzori.

Po lahkotnih poletnih vzorcih iz 
modnih mešanic zdaj spet posega
jo po težjih in toplejših tkaninah 
za hladne dni. Njihov trud in sku
pinsko delo se potem kaže v vzor
cih, ki jih najprej oblikujejo, za po
slovne partnerje; od trgovcev pa je 
potem odvisno, koliko in kakšni 
modeli prihajajo v prodajalne in iz 
njih na ulice. Sejmi in nagrade na 
njih pa so poglavje zase.

Brigita Bavčar
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